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Søndag den 2. oktober 1938 kl. 12 middag samledes i den store sal 

i Folkets Hus i Oslo representantene til Norsk Arbeidsmandsforbunds 
19. ordinære landsmøte.

Efter at landsmøtet var fotografert foregikk den hoiIidelige åpning 
i meget festlige former. Orkestret under ledelse av J. Kramer Johansen 
spilte Edv. Griegs «Hyldningsmarsj», hvorefter Arne Paasche Aasen 
leste en prolog forfattet for anledningen. Under stor tilslutning fra 
forsamlingen sang operasanger John Neergaard «Frihetens forpost», 
«Solefalls,sangen» og «Viljenes Vår», den siste av Arne Paasche Aasen' 
Efter at «Samholdssaiigen» var sunget unisont slo forbundets formann,' 
Johs. M. P. Ødegård til lyd og uttalte:

Ærede representanter og gjester! Klassefeller! På forbundsstyrets 
og representantskapets vegne har jeg den ære å ønske velkommen til 
Norsk Arbeidsmandsforbunds 19de landsmøte.

Siden vi sist var samlet, 6. oktober 1935, er en del av våre kame
rater og medarbeidere avgått ved døden og vi vil ved denne anledning 
dvele en liten stund ved deres minne.

Det er ganske mange og jeg finner det ikke nødvendig å gå i detaljer 
helt ut.

Jeg vil nevne Kagnar Fossum, som på siste landsmøte blev valgt 
som medlem av representantskapet. Han avgikk ved døden den 9. januar 
1936. Det blev ikke lang tid han forundtes å leve efter siste landsmøte 
og fikk ikke anledning til å delta i representantskapets arbeide. Vi 
kjente ham som den trauste og pålitelige kamerat og han nød berettiget 
tillit såvel i sin fagforening som innen forbundet.

Av våie kamerater utenfor vårt lands grenser vil jeg nevne for
mannen i Kvindelig Arbejderforbund i Danmark, fru Alvild Andersen. 
som avgikk ved døden den 2. juli 1937. Fru Andersen hadde en stor 
tillit blandt de kvinnelige arbeidere i Danmark og forstod meget vel 
hvilke plikter som påhviler en i et stort og omfattende hverv. Fru 
Andersen var en god arbeidskamerat også for de norske samarbeidende 
oiganisasjoner og la all sin klokskap og forståelse i det skandinaviske 
samarbeide.

Vi vil også nevne vår tyske kollega August Brey. Han er også kjent 
fra våre tidligere landsmøter. Brey var den virkelige skaper av de ikke 
faglærte arbeideres organisasjon i Tyskland. Han var dette forbunds 
mangeårige formann. Nød en uomtvistelig tillit og var også i mange år
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medlem av den tyske riksdag. Jeg antar at de tilstedeværende liar lest 
omtalen i Arbeidsmanden «Mennesket August Brey», skrevet av hans 
mangeårige medarbeider, fru Zammert, som befinner sig i landflyktighet 
efter nazismens inntog i Tyskland. Brey døde 28. juli 1937. Vi har 
videre de mange rundt omkring på de forskjellige arbeidsplasser, det 
er i alt ca. 200 medlemmer med over 3 års medlemsskap.

Vi takker dem alle for kameratskap og for sin innsats i organisa
sjonens tjeneste.

Vi lyser fred over deres minne og et minutts stillhet til Deres ære. 
(Denne del av formannens tale påhørtes stående). Han fortsatte så:

Kamerater! Den periode vi har gjennemlevet siden siste landsmøte 
liar vært en meget begivenhetsrik arbeidsperiode. Det er neppe nogen 
sinne oplevet rikere og mere livlig vekst. I 1915 tellet man i alt ca. 
11 000 medlemmer i 280 avdelinger, nu idag kan man telle henved 
26 000 medlemmer i 500 avdelinger. Det er landsbygdenes arbeidere 
som utgjør hovedmassen i veksten og by- og industriarbeiderne hilser 
dem velkommen og takker for at de vil være med. For å illustrere litt 
av den livlige pulsering skal jeg nevne at i 1937 er det i alt innmeldt 
8 487 medlemmer og i samme tid er det utmeldt og strøket i alt 3 620 
medlemmer, nettotilveksten er 4 867. I 1938 har vi hatt i alt 110 lønns- 
bevegelser som omfatter i alt vesentlig mindre arbeidsplasser. Det er 
veiarbeiderne rundt omkring i kommunene som er kommet med. Man 
har hatt en del indeksreguleringer i overenskomster av 1937. Det har 
være meget arbeide, men det er morsomt å arbeide når man ser at det 
vokser. Vi er igjen blitt det store samlende forbund. Ved en anledning 
som denne kan man ikke undgå å se på situasjonen i den store verden 
omkring oss. I Spania raser borgerkrigen på tredje året. — Det er 
kampen mellem demokrati og diktatur. — Nettop nu har vi stått på 
randen til en ny storkrig. Det synes som alt glir over og vi får håpe 
at det vil holde -- og freden kan bevares. Det går på sett og vis hårdt 
utover enkelte små nasjoner. — Det er et forhold som vi kun kan 
beklage. Det er stoff nok til både mange og lange betraktninger. Men 
jeg skal ikke komme nærmere inn herpå. Spørsmålene er så aktuelle 
at hver især følger med. Vi er glad for å kunne få være med i arbeidet 
for å bevare freden. Måtte resultatet av våre forhandlinger bli til gagn 
for vårt forbund og derved den samlede arbeiderklasse. — Atter en gang 
vel møtt. Hermed erklærer jeg forbundets 19. landsmøte for åpnet.

Formannen presenterte derpå de innbudte gjester for landsmøtet.
Osvalcl Værriø foreslo herunder at Norges’ kommunistiske Parti 

blev innbudt. — Saken kommer igjen senere.

Gjestenes hilsningstaler.
Statsminister Johan Nygaardsvold: Kamerater! Idet jeg takker 

for den vennlige innbydelse, vil jeg overbringe Regjeringens hilsen. 
Helt siden Regjeringen trådte til har den søkt å komme til den beste 
forståelse med arbeidernes organisasjoner. Det kan herunder være 
meningsbrytninger og rivninger og en kan komme i det forhold at uten
forstående må megle. Det er vel neppe noget forbund jeg har hatt så
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meget å gjøre med som Arbeidsmandsforbundet. Det har også et stort 
arbeidsområde. For mitt vedkommende er det det første som jeg kom 
inn i da jeg kom tilbake fra Amerika. Vi ønsker det aller beste sam
arbeide mellem Regjeringen og arbeidernes organisasjoner. Det er også 
nødvendig i tider som disse. Redslen fra 1914—1918 holdt på å bryte 
ut igjen. Det var ikke meget om å gjøre. Riktignok er det skjedd 
en avspenning i de kritiske og spendte forhold: men hvor lenge vil vi 
undgå det? En kan klandre den måte avspenningen er kommet i stand 
på og en kan si at forholdene for de små land herefter er enda utryggere 
enn før. Det er imidlertid bare en vei å gå: samholdets vei. Idet jeg 
gjentar min hilsen og takk vil jeg uttale ønsket om de beste resultater 
av deres forhandlinger. (Sterkt bifall.)

Lars Evensen: Representantene fra de innbudte norske forbund 
og Landsorganisasjonen hilser og uttaler de beste ønsker for deres 
landsmøte. Ethvert landsmøte blir imøtesett med stor opmerksomhet 
og interesse fra alle organisasjoner og særlig da et landsmøte i Arbeids
mandsforbundet, det forbund som har spilt en så stor rolle for hele 
organisasjonen i vårt land. Det er et særpreget forbund. Det er alltid 
noget nytt som bygges op, der Arbeidsmandsforbundet rykker utover. 
Det har alltid inntatt den skapende og solidariske rolle. Og idag da 
den norske fagorganisasjon står oppe i en nyskapningens og brytningens 
tid på så mange måter, så er også Arbeidsmandsforbundet midt oppe i 
dette. Det er landsbygdens arbeidere som rykker inn her. Det gjelder 
for alle disse titusener av nye arbeidere at de finner sin plass i beve
gelsen og for oss å hjelpe dem frem til den beste posisjon og derved 
utnytte evnene til organisasjonens og bevegelsens fremmarsj. Til næste 
år er Landsorganisasjonen 40 år og vår høiskole vil da stå ferdig. Vi 
kan se på. tre viktige arbeidermøter vi har hatt iår, fagkongressen, 
den faglige internasjonale og den skandinaviske samarbeidskomité. 
(i jeimcm alle disse gikk det som en rød tråd viljen til å styrke arbeider
klassen. På samme måte som Arbeidsmandsforbundet har vært med på 
å bygge op organisasjonen i dette land, håper vi at også dette landsmøte 
vil bli av stor betydning for det videre arbeide for arbeiderklassen 
og som vi alle er besjelet av. Jeg ønsker til lykke med de forestående 
forliandlinger. (Bifall.)

Einar Gerhardsen: Jeg har i opdrag å hilse fra Det norske Arbei
derparti og Oplysniiigsforbundet. Alle er vi enige om den store betyd
ning. som ligger i det daglige, tillitsfulle samarbeide mellem våre for
skjellige organisasjoner. Vår fremgang er nettop avhengig av dette og 
når vi idag står så sterkt og i Norden for øvrig, er det fordi vi har 
arbeidet hånd i hånd innen alle arbeidsgrener i våre organisasjoner. 
La mig også få si et par ord om det store arbeide som nettop deres 
organisasjon har vært med på og som har vært av så stor grunnleggende 
betydning. I tidligere tider var det jernbaneanleggsarbeiderne som 
hørte til organisasjonens fortropper og som var med å grunnla den 
faglige og politiske arbeiderbevegelse utover i landet. Hvor der blev 
stiftet en auleggsarbeiderforening, fikk også den politiske arbeiderbe
vegelse straks et tilholdssted. Idag har forbundet delvis skiftet karak
ter; idet veiarbeiderne nu er kommet med og det er av den største
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betydning at en videre vil dyktiggjøre og dueliggjøre de nye grupper. 
Det går frasagn om de gamle anleggsarbeidere. Det gjaldt om å være 
renhårig. Det er den beste karakter en mann kan gi en mann. Der har vi 
en historie fra Falk bergel: En anleggsarbeider som ligger for døden 
og tar avskjed med guttene sine. Av jordisk gull har jeg intet å gi dere; 
men vær renhårige. Det var hans eiendom og testamente til guttene 
sme. Vi ser den alvorlige internasjonale situasjon. Krigen slapp vi; 
men det yar dog et angrep på friheten. Vår internasjonale opgave må 
være å gjøre vårt til å styrke den internasjonale arbeiderklasse og der
med friheten og demokratiet. Der må vi gjøre noget hver enkelt av 
oss ut fra hver vår arbeidsplass. Det blev sunget her om «frihetens 
forpost». Vi føler det slik; men vi må utbygge denne forpost. Med disse 
ord håper jeg at renhårigheten og klassesolidariteten vil prege deres 
forhandlinger. (Bifall.)

Fanny Jensen På Kvinneligt Arbejderforbunds vegne som repre
senterer 21 000 fagutlærte kvinnelige arbeidere, vil jeg på mine kolle- 
geis og egne vegne takke for innbydelsen. Vår organisasjonsform er 
noget anderledes enn deres, men vårt mål er det samme som deres å 
heve arbeidernes levevilkår. Samhold må til, er noget av det viktigste 
og største som påkaller oss alle. Vi lever i en svær tid og arbeiderne i 
alle land må være klar over at vi bare har oss selv å stole på. Vi skal 
i fellesskap se å fa bedret våre leveforhold. Vi har den største respekt 
ior det arbeide som deres forbund har utført i disse år. Jeg ønsker 
et godt resultat for deres forhandlinger og håper at de må bli til gagn 
lor de norske arbeidsmenn. (Bifall.)

Edward Ma-ttson: Kamerater! På egne og min kollegas vegne 
takken jeg for innbydelsen til deres kongress. Jeg har også i opdrag 
Ira Svenska Gruvindustriarbetareforbundet å fremføre en hjertelm 
hilsning og lykkønskning til kongressen. Vi har i Sverige med beumh 
rmg fulgt fagorganisasjonens arbeide i JSforge og vi har gledet oss over 
vart broderforbunds storartede fremgang i de senere år. Vi vet meget 
vel, at i Norge som andre steder under de forløpne år, har arbeider
organisasjonene hatt store vanskeligheter å kjempe med. Men takket 
være samholdet, energisk og målbevisst organisasjons- og konsoliderings- 
arbeide står den norske arbeiderklasse idag som et mektig bolverk til 
beskyttelse av sine medlemmer i deres berettigede bestrebelser for å nå 
større sociale rettferdighet. Vi skal ikke nu minne om den hårde mot
stand arbeiderklassen tidligere fikk føle og om dens gamle garde, vete
ranenes uhørte arbeide og offer for bevegelsen i sin helhet. Men vi 
anser det riktig å konstatere at arbeiderklassen samlet i en. enhetlig 
fagorganisasjon gir oss anledning til idag å se fortrøstningsfullt på 
fremtiden og den fortsatte målbevisste kamp for en økonomisk og ånde- 
hg frigjort arbeiderklasse. Hvad angår forholdene i Sverige, så er disse 
omtrent som her i Norge. De nordiske, demokratiske land har som 
bekjent i spørsmålet om den industrielle utyikling lykkeligvis fulgt 
omtrent den samme bane og særlig i de senere år har 1 Sverige vårt 
sociale reformarbeide gjort betydelige, fremskritt, fremsteg som vårt 
broderfolk på denne side av Kjølen sikkert er ganske vel underrettet 
om. Jeg avstår derfor fra overfor kongressen å gjøre nærmere rede
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for det. Det under de siste 3 å 4 år forbedrede konjunkturer på malm- 
og jernmarkedef har naturligvis medført nor malere grubedrift og der
med også bedre arbeidsl iigang for grubearbeiderne. Dette avspeiles 
også i vårt forbunds virksomhet og vi har nu over 9 000 medlemmer 
tilsluttet forbundet. Det er det høieste medlemstall forbundet nogen- 
sinne har hatt. De senere års tariffrevisjoner innen grubeindustrien 
har ført til ganske tilfredsstillende resultater. Ved de mellemsvenske 
gruber, som sorterer under to riksavtaler, forhøiedes således i 1937 
minimallønningene med 8 henholdsvis 9 øre og akkordarbeidet generelt 
med 8 og 10 pct. En del forbedringer av avtalens almindelige bestem
melser opnåddes også. Det bør kanskje oplyses at disse resultater 
opnåddes gjennem såkalte forhåndsforhandlinger, uten at avtalen 
behøvdes opsies.

1. juli iår blev det avsluttet tariff ved grubene i Lappland, hvilket 
resulterte i at lønnsnivået først blev forhøiet for de lavest lønnede grup
per plus en generell forhøielse av alle lønninger med 9.5 pct.

Vårt forbunds organisatoriske stilling er god og alle arbeidsplasser 
innen grubeindustrien sorterer under de kollektivavtaler som Svenska 
Gruvindustriarbetareforbundet har hatt med arbeidsgiverne.

Grubearbeidernes gjennemsnittsfortjeneste i Sverige varierer ganske 
betydelig av flere årsaker og bl. a. på grunn av grubenes ulike bære
kraft. Mens gjennemsnittsfortjenesten ved de store eksportgruber i 
Lappland går op til kr. 2.50 pr. time, stanser de samme ved enkelte 
av de mindre gruber i midtre Sverige ved 1 krone pr. time.

Vi har som sagt under de seneste år hatt en god tilvekst i medlems
tallet og en kan ikke klage på aktiviteten hos medlemmene. Vårt skan
dinaviske samarbeide og våre internasjonale forbindelser er vi sterkt 
interessert i å oprettholde. Aldri nogensinne tidligere i historien har 
vel arbeiderklassens mterskandinaviske og internasjonale samhold vært 
mer nødvendig enn just nu i disse urofylte dager. Vi forsikrer Eder 
om at vi er fullt bevisst alle de plikter som påligger oss gjennem sam
arbeidet med den internasjonale arbeiderbevegelsen og også gjerne opfyl- 
ler disse plikter både i moralsk og økonomisk henseende. Vi vil være 
med å oprettholde våre opnådde posisjoner. Kår alt kommer til alt så 
er internasjonalismen avhengig av arbeiderbevegelsens nasjonale 
aktivitet.

Jeg har også i opdrag å fremføre til kongressen Grubeinternasjo- 
nalens broderlige hilsninger. Til vår internasjonale er som bekjent til
sluttet så vel kull- som andre mineralgrubearbeidere. Tinder verdens- 
depresjonen hersket det en fryktelig arbeidsløshet innen de til Inter
nasjonalen tilsluttede forbund og denne arbeiderinternasjonal har 
derfoi' hatt store vanskeligheter å kjempe med. De spørsmål, som har 
vært de mest dominerende innen Grubeinternasjonalens virksomhet har 
omfattet kullgrubearbeiderne. Det store problem har i lengere tid vært 
a søke og påvirke utviklingen i de kullproduserende land, så at en inter
nasjonal kullavtale kunde komme i stand i den hensikt effektivt å orga
nisere og regulere den internasjonale kullproduksjon, marked og priser. 
Dette store problem har vært inngående drøftet innen landenes grube- 
arbeiderforbund og ved våre kongresser. Fremstilling er gjort til

0
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arbeidsgiverforeningene og til det det internasjonale Arbeidsbyrå i 
Genéve, såkalte 3-partskonferanser — bestående av representanter for 
arbeidere, arbeidsgivere og regjeringer — og spørsmålet er om ikke 
noget mer positivt kunde vært opnådd, dersom Tyskland og Østerrike 
fremdeles hadde vært tilsluttet den internasjonale arbeidsorganisasjon 
og hadde deltatt i overlegging der. Det synes som om Grubeinternasjo- 
nålens sterke aktivitet og krav på dette område efter hvert skal bære 
frukt; ti for nogen måneder siden påbegyntes overlegninger i Haag mel- 
fem de kullproduserende land nettop for å forsøke å få i stand en inter
nasjonal regulering av kullhandelen. Det er ikke utrolig at vi innen 
en tid får se Internasjonalens store plan på dette område virkeliggjort.

En annen sak, som meget opi ar Internasjonalens virksomhet, er 
arbeidstiden i grubem og ved vår nylig i Luxemburg avholdte kongress 
blev kravet understreket, om at en i de forskjellige land skulde forberede 
opinionen, slik at en ved 1939 års arbeidskonferanse i Genéve kunde 
avstedkomme en konvensjon med maksimum 38% timers arbeidsuke i 
grubene. Spørsmål om ulykkestilfeller i grubene, silikose og andre 
bedriftssykdommer tar alltid megen tid ved internasjonale sammen
komster, likeså har i de senere år malmgrubearbeidernes spesielle spørs
mål vært omfattet med stor interesse.

Jeg kan også meddele at Grubearbeiderinternasjonalen gir stor 
støtte til det heroiske spanske folk i dets kamp for frihet og demokrati.

Dette er i korthet litt om Grubeinternasjonalens virksomhet. Inter
nasjonalens medlemstall var den 1. januar i år 1 280 000, som Utgjør en 
økning siden kongressen i Prag for 2 år siden med 216 000 medlemmer.

Av den dagsorden som er fremlagt for denne kongress, fremgår 
det at mange viktige saker kommer op til behandling, spørsmål som også 
har betydning utenfor Norges grenser. Jeg håper at disse overlegninger 
må bli til gagn for Norsk Arbeidsmandsforbund og arbeiderbevegelsen 
i almindelighet, nasjonalt og internasjonalt. Det er for oss en glede 
og av stor betydning å få anledning til å overvære Eders overlegninger, 
som berører spørsmål, like brennende for oss alle. Jeg ønsker Eders 
kongress de beste resultater av forhandlingene. (Bifall.)

Oscar /v. Forslund: Først en hjertelig takk for den vennlige inn
bydelse til å overvære Eders kongress og en hilsen fra vårt forbund, som 
for en vesentlig del består av samme grupper som deres. Forbundet teller 
for nærværende 24 000 medlemmer og den overveiende del er veiarbeidere. 
Oprinnelig bestod forbundet av j er n b aneanleg gmrbe id erne, som stod i 
forbundet inntil de gikk over i Gruvindustriarbetareforbundet. Ved star
ten hadde vårt forbund bare 1 000 medlemmer og er altså idag nådd frem 
til 24 000. Men nettop for disse landsbygdens arbeidere er vanskelighe
tene store. Det er ikke lett å opnå større forbedringer; men organisasjo
nen arbeider ufortrødent videre for å skape de best mulige levevilkår. 
(Bifall.)

Karl Lindell overbragte deretter de beste ønsker for et godt resultat 
av kongressens arbeide med en hjertelig hilsen fra Svenska Grov- og Ra- 
briksarbetareforbundet, som hadde den samme organisasjonsstruktur 
som Ar beidsmandsf or bundet. Det ene forbund efter det an nei var opstått 
fra Grov- og Fabriksarbetareforbundet. så dette var ikke for nærværende
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så tallmessig sterkt. Stort sett ligger forholdene hos dere som hos oss og 
nettop derfor er det av betydning at vi således kan komme til hverandre 
og utveksle meninger og bli kjent med hverandres forhold. (Bifall.)

Gunnar Sethil: Jeg takker for innbydelsen til dette landsmøte. Jeg 
er ikke tillitsmann lenger i fagorganisasjonen; men jeg har jo vært med 
i mange år og overvært adskillige landsmøter. Jeg var også med i det 
gamle Arbeidsmandsforbund i 1902, da vi hadde 3 000 medlemmer og jeg 
var med da vi i 1905—08 gikk op i 28 000 medlemmer. Men jeg var også 
med da forbundet talte 40 000 medlemmer. Men så kom industriforbunds- 
formen og ribbet forbundet. Den ene gruppe efter den andre gikk ut og 
dannet sine industriforbund. Og det er blitt sterke organisasjoner av 
disse. Ser vi imidlertid på dette landsmøte, deres beretning, og dagsorden 
så viser det sig at de atter er i ferd med å bygge op en sterk organisa
sjon. Denne fremgang gleder mig og jeg håper at den vil fortsette og 
føre til styrkelse av arbeiderklassen. (Sterkt bifall.)

Birger Berg: Jeg vil også takke for innbydelsen og anledningen til 
å være til stede på arbeidsmennenes landsmøte. Jeg er jo, det eldste med
lem og satt også i sin tid i forbundsstyret en periode. Forholdene var 
ikke rare den gang. Vi er nådd langt og stillingen er idag en ganske an
nen. Jeg ønsker det beste resultat for forbundets videre arbeide. (Sterkt 
bifall.)

Johs. M. P. Ødegård: Jeg takker for de mange gode ønsker og vi 
håper at det arbeide som her vil bli utført må bli til nytte og gagn for 
vårt forbund og dets medlemmer og for våre øvrige organisasjonskame- 
rater i landet, som utenfor landets grenser. Vi vil sikkert hver især være 
med og gjøre vårt hertil. (Bifall.)

Navneoprop.
Sekretær- A.U>. Karlsen foretok så navneoprop. Følgende represen 

tanter var f rem mo lt:
. Oslo Vask- og Rengjøringskvinners Forening: Borghild Tharaldsen, 

Betzy Evensen, Henriette Tangen, fru Jansen, Mathilde Gulbrandsen, 
Kjær!aug Skålbones, Anna Mcolaisen, Ingrid Holmstrøm. Grubearbei- 
dernes Fagforening, Røros: Jens Hånes, Gunnar Eggen. Rjukan og 
Omegns Veiarbeider forening: Harald Skotnes, Oskar Thalerød. Oslo og 
Omegns Anleggsarbeider forening: Nils Bakken, Oskar Kvernbo, Kri
stoffer Morken, Karl Edvardsen. Sør Trøndelag Veiarbeiderforening: 
Jon Nergård, John Garberg, Aksel Berg, Sivert Dahlen. Østre Kvines
dal Jernbanearbeider f orening: Jørgen J. Bonn ing. H. O. Jubskås. Kna- 
ben Grubearbeiderforening: Petter Nilsen, Johan Henriksen, Ådne En 
gedal. Stord Arbeiderforening: Peder Pedersen, And r. Rekve. Inntrøn
delag Veiarbeiderf orening: John Solberg, Ole Reinåa Sølvverksarbei- 
dernes Fagforening: Bjarne Antonsen, Aksel Grimnes. Folldal Grube
arbeiderf orening: Kjartan Olsen, Bernhard Strømhaug, Kolbjørn Elve- 
sether. Malmo Grubearbeiderf orening: J. B. Johansen, Ole E. Våde. 
Sandnes Grubearbeiderf orening: Harald Heminghytt, Anker Olsen. 
Giken Grubearbeiderf orening: Karl Flygt Glastunes, Aksel Gullenes.
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Eidsvoll Arbeidsmannsforening: Arne Dalbo, Edvard Hemli. Biørkåsen 
Grubearbeiderforening: Odin Øines, Andreas Aas. Drammen og Omegns 
Jernbanearbeiderforening: Thv. Ødegård, Anders Eggum NAF 
Oslo:. Birger Eriksen, Mls Bunes, Asbjørn Strømbom, Ingvald Eidsvik! 
Einar Nagel, Fritbjof Hof mo, Otto Kristiansen, Olaf Heum, Henrik K 
Holmstrøm, Arthur Hansen. Løkken Grubearbeiderf orening: John 
Aspås, Johan Røttereng, Ingvald Blokkum, John Skjølsvold. Longyear
byen Arbeiderforening: Ole Bech, Egil Ludvigsen, Ole Valle. Orkanger 
Arbeidsmann sfor en ing: Andreas Wormdahl, Per Ekli, Aasmund Øberg 
Oskar Andersen. Hegebostad Jernbanearbeiderf orening: Jørgen O. 
Lundtveit, Olaf Bjerke. Valdres Veiarbeiderforening: Sigurd Melum. 
Hans Sanne. Sandbekk Grubearbeiderf orening: Johan Wik, Bernhard 
Bjånes. \'es>i idldbanens Anleggsarbeiderforening: Chr. Johannesen. 
Olav Moland. Oslo og Omegns Statsarbeiderforening: Alfred Arnesen’ 
A. Lund, fru Gunvor Jensen. Myrdal Jernbanearbeiderf orening • Arthur 
Skevik. Hasseløy Fylkes veiarbeider f orening: Henrik O. Vatnedal. Vass- 
elv Jernbanearbeiderforening: Ludvik Johansen. Flåt Gru bearbeider 
orening. Ugland. Hyttearb. Fagforening, Føsos: Ingar Værnes Vigs- 

nes Grubearbeiderf orening: Mi kal Wein. Holand Jernbanearbeiderf or- 
enmg: Konrad Pedersen. Hønefoss og Omegns Grovarbeiderforening: 
Robert Wall her. Rausand Grubearbeiderf orening: Karl Forslå ml Flåm 
Jernbanearbeiderforening: Magnar Kristiansen. Sulitjelma Bygnings- 
arbeiderforening: Emil E. Buvik. Sulitjelma Jernarbeiderforening: 
Gottred Isaksen. Tunhøvd Anleggsarbeiderf orening: Oskar Rognemyhr 
Alens Grubearbeiderf orening: L. H. Findland. Bergkvam Jern ba near 
beiderforening: Botolf Thunshelle. Drag Felt^patarbeiderforening: Ni
kolai Kristoffersen. Sa ml torg og Trondenes Veiarbeiderfor ening: Ole 
Linaker. Fræna og Bolsøy Veiarbeiderforening: Julius Hagerup. Otta- 
dalen Veiarbeiderforening: Paul Fredriksen. Alta Veiarbeiderforening: 
Gustav Nilsen. Rosvold'Jernbanearbeiderforening: Bernhard Reines 
Røros Vei- og Anleggsarbeiderf orening: Alfred Bonde. Sauda Anleggs- 
arbeiderforening: Mathias Feide. Nattevaktmennenes Forening: Jør
gen Berntsen, Follo, Veiar beiderf orening: Thv. Thorstensen. Notodden 
og Omegns Arbeidsmannsforening: Emil Ødegård. Vaksvik Dyrkorn 
Veiarbeiderforening: Ole Tafjord Dyrkorn. Svean Arbeidsmannsfor- 
enmg: Alfred Stenbak. Fåberg Veiarbeiderforening: Seva Id Haugen. 
Trangfoss Jernbanearbeiderforening: Olaf Trøen. Jakobsbakken Grnbe- 
arbeiderforening: Nils Fjeld. Tofteland Bro Veiarbeiderforening: 
Aanen Kjær. Aukenes Veiarbeiderforening: Konrad Andreassen Evje 
Nikkel verks Arbeiderforening: Ths. Aavitsland. Sagmo Grubearbeider- 
1 orening: Johannes Rødås. Fin eide Arbeiderforening: Peder P. Tor- 
k il seng. Sandøla Jernbanearbeiderf orening: Nils Gynnild. Utkjer An- 
leggsarbeiderforening: Aanan Larsen. Sundalen Arbeidsmannsf orening: 
Olaf Gild ing. Konsmo Jernbanearbeiderforening: Knut Høiseth. Bæ
rum Sten-, Jord- og (Vmen (arbeiderforening: Ole Iversen. Ga rt land 
Jernbanearbeiderforening: Lars, Bakken. Vestfold Veiarbeiderforening: 
Kristian Østen by. Bo&mo Arbeidsmannsf orening: Einar Aanes. Mo 
Arbeiderforening: Ole J. Jamtli. Arbeiderforeningen «Nordlyset»: Halv
dan Øverås. Treldal Arbeiderforening: Alfred Stormo. Øvre Eikers
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Veiarbeiderforening: Karl Gulliksen. Marna Jernbanearbeiderforening: 
Aksel Nygren. Skjek keia ml Jernbanearbeiderforening: Syvert Hagen. 
Kristiansund og Omegns Arbeiderforening: Konrad K. Aspen. Stjørdal 
Arbeidsmannsf orening: Edvard Byberg. Øystese—Eidevn. Arbeiderfor
ening: Olaf Frydheim. Gjerpen Arbeidsmannsf orening: Sigurd Eriks- 
rød. Grytten og Omegns Veiarbeiderforening: Ole Wenge. Mo- 
fjellets Grubearbeiderf orening: Hans Møllersen. Vegårdshei Vei
arbeiderforening-. Ole Nordmand. Gyland Jernbanearbeiderfor
ening: Johan I forvel i. Sulitjelma Hyttearbeiderf orening: Sandberg 
Setså. Drangsdalen Anleggsarbeiderf orening: Karl Olsen. Olden—Inn
vik Veiarbeiderforening: Alfred Guddal. Arendal og Omegns Veiarbei
derforening: Anders Aslaksen. Sarpsborg Arbeidsmannsf orening: Leif 
Andersen. Ramla len Veiarbeiderforening: Konrad Jensen. Framfjord 
Arbeiderforening: Nils Od lene. Laudal Jernbanearbeiderforening: Thor 
Hogga. Øyslebø Jernbanearbeiderforening: Johan Berlid. Mosby Jern
banearbeiderforening: Ingebret Bakkehaug. Nesodden Fagforening: 
Thor stein Kopperud. Nordre Vestfold Veiarbeiderforening: Karl Malm
berg. Vidrek og Sjomnes Veiarbeiderforening: Robert Robertsen, Nor- 
derhov og Tyristrand Veiarbeiderforening: Anton Bergli. Skedsmo Ar
beidsmannsf orening : Hilmar Antonsen. Asker Arbeidsmannsf orening: 
Hartvik Pettersen. Elverum Veiarbeiderforening: Olger Rønningen. 
Østfold Maskin- og Veivokterf orening: Anker Karlsen. Toten og 
Vardal Veivokterf orening: Alfred Frydenlund. Bakke Jernbanear
beiderforening: Peder Gyland. Hadelands Veivokterf orening: M. Lang
bakke. Østfold Veiarbeiderforening: Kolbjørn Olsen. Gol Veiarbeider
forening: Gunvald Helden. Hamar Redskapscentral Arbeiderforening: 
M. Hestnæs. Vinger og Eidskog Veiarbeiderforening: Ole Nilsen. Fur
nes og Ringsaker Veiarbeiderforening: Jørgen Tajesveen. Eikerveien 
Arbeidsmannsf orening: Kristen Hole. Søndre Vestfold Veiarbeiderfor
ening: Emil Zakariassen. Sjåk Veiarbeiderforening: Rikard Hosar. 
Bremsnes Veiarbeiderforening: Olav Orniset. Saltdal Arbeidsmanns- 
forening: Johan Lien. Buskerud Veiarbeiderforening: Georg Sørensen. 
Eidanger Arbeidsmannsf orening: Jørgen Løyte. Namsen Veiarbeider
forening: Eivind Fiskum. Oppegård Veiarbeiderforening: Jens Østmo. 
Bjørnstad Jernbanearbeiderforening: Annas Moe. Hosanger Grubear
beiderf orening: Andreas Bergesen. Skaland Grafittverks Arbeiderfor1 
ening: Arthur Sørensen. Rygge og Jeløy Veiarbeiderforening: Ragnvald 
Olaisen. Skien Arbeidsmannsf orening: Ludvik Larsen, Tromsøysund 
Veiarbeiderforening: Sigvart Sakariassen. Mosjøen Arbeidsmannsf or
ening: Reidar Tverå. Brékkvasselv Jernbanearbeiderf orening: K. Mag- 
nusisen. Sandåmo Jernbanearbeiderforening: Helge Brørs. Nordre 
Stamlinjes Arbeiderforening: Johaii Hunhammer. Namstad Jernbane
arbeiderforening: Severin Berntsen, N. A. F., Solum: Jakob Andersen. 
Holandsfjord Arbeidsmannsf orening: Rikard Karlsen. Drammen og 
Omegn Arbeidsmannsf orening: Reidar Fossurn. Lom Veiarbeiderfor
ening: Per P. Haugen. Fyr- og Merkearb.forening: Amund Rønnestad. 
Modum Veiarbeiderforening: Per Kongstellen. Pasvikdalen Veiarbeider
forening: Mareel Ryeng. Førde—Naustdal Veiarbeiderforening: Ha
rald Øen. Gloppen Veiarbeiderf orening: Einar Nygård. Verdal Arbeids-
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mannsforeningi Arne Fisk vik. Berlevåg Havneanleggsarbeiderforening: 
Harder Olsen. Haugastøl Veiarbeklerforening: Torstein Oklebråten. 
Heimdalsmyran Fagforening: Alfred Antonsen. Lenvik Arbeidsmanns- 
forening: Corn. O. Sørlie. Målselv Veiarbeiderforening: Ludvik Karl
stad. Sør-Varanger Kiksveiarbeiderforening: Osvald Værriø. Fineide 
—Rognan Veiarbeiderforening: Eivind Larsen. Davik Veiarbeiderfor
ening: Johs. Huneide. Eidfjord Veiarbeiderforening: Ingvald Riber. 
Osenreguleringens Anleggsarbeiderforening: Rudolf Korderhaug. Fors- 
eng Jeriibanearbeiderforening: Didrik Isaksen. Elsfjord Jernbanearbei- 
derforening: Johan Jensen. Ski Arbeidsmannsforening: Håkon Torvet. 
Vestfold Veivokterforening: Mls Kygård. Slagen Arbeidsmannsfor- 
ening: Lars Hjørnevik. Årviksand Havneanleggsarbeiderforening: 
Trygve Hansen (ikke til stede). Flyveplassen Arbeiderforening: Ingvald 
Pedersen. Lårdal og Kvi i seid Veiarbeiderforening: Sverre Ormestøyl. 
Kvenangen Veiarbeiderforening: Henry Andreassen. Tingvoll Veiarbei
derforening: Kr. Almskår, Gaular Vegarbeider låg: Anders T. Kvamme. 
Bodø—Røsvik Veiarbeiderforening: Konrad Hagen. Stamnes Veiarbei
derforening: Egil Aasvang. Lavangen Veiarbeiderforening: Ole Fors- 
bakk. Råde Veiarbeiderforening: Johannes Kristiansen. Nordfold Vei- 
arbeiderforening: Ole Petrusen. Seljeli Jernbanearbeiderforening: Rag
nar Bratås, Mulvik Jernbanearbeiderf orening: Karl Lornsen. Haus 
Veiarbeiderforening: Andreas. J. Vedaa. Gulen Veiarbeiderforening: 
Leif Mcolaisen. Balestrand Vegarbeiderlag: Lars Teigen. Bergens 
Vakt- og Renholdsbetjenings Forening: Anna Anthoni. Nestun—Garnes 
Veiarbeiderforening: Severin Løtvedt. Høyanger Anleggsarbeiderfor- 
ening: P. Hjelle. Lervik og Omegn Arbeiderforening: Henry Aas. Fau
ske og Omegn Arbeiderforening: Karl Østrøm. Evenstad Anleggsarbei
derforening: Gustav Berg. Borge Veiarbeiderforening: Nils Langvåg. 
Horndal Veiarbeiderforening: Leonhard Danielsen. Nedre Telemark 
Veiv.forening: John Severinsen. Eikefjord Veiarbeiderforening: Bertil 
Svardal. Sørf jordens Arbeidsmannsf orening: Sverre K. Dahle. Østfold 
fylke. Degernes Grubearbeiderforening, Høifjell Feltspatarbeiderfor
ening, Brødremoens Grusarbeiderforening og Askim Vask- og Rengjø- 
ringskvinners Forening: Jens. Herland. Akershuis fylke. Sørum og 
Blaker Veiarbeiderforening og Rælingen Veiarbeiderforening: Fredrik 
Larsen. Ullensaker Veiarbeiderforening og Nittedal og Hakkedal Ar
beidsmannsf orening: Theodor Pettersen. Nannestad Veivokterf oren ing, 
A sak Sandforretnings Faggruppe, N. Romerikes Riksvei v.foren ing og 
Nesodden komm. Pukkverkgruppe: Thv. Rustad. Museumenes Arbeider
forening og Bærum Vask- og Rengjøringskvinners Forening: Adolf 
F ra n Isen. S. Høland Veivokterf orening og Nes Veiarbeiderforening: El- 
lef Bjørnengh. Fet Veiarbeiderforening, Enebakk Veiarbeiderforening 
og Hurdal Arbeidsmannsf orening: R. Sy ver sen. Veivokternes Fagfor
ening, Ullensaker, Søndre Lands Vei vokter f orening, Spro Arbeiderfor
ening og Nordre Høland Veiarbeiderforening: Thorolf Thoresen. .Hed
mark fylke. Tyset Arbeidsmannsforening og Alvdal Arbeidsmannsf or
ening: Sigurd Sagdal. Våler Veiarbeiderforening og Stange Veiarbei
derforening: Kristian Johannesen. Åmot Veiarbeiderforening, Trysil 
Veiarbeiderforening, Åsnes Veiarbeiderforening og Våler Veiarbeider-
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forening: Oliver Hagen. Grue og Brandval Veivesensforening og Tolga 
Fagforening: Ivar Klausen. Trysil Veiarbeiderforening, Braskereidfoss 
Veiarbeiderforening, Os Fagforening og Kvikne Veiarbeiderforening: 
Aksel Benterud. Veiarbeiderforeningen, Tynset, Ytre Rendal Veiarbei
derforening, Flisa Anleggsarbeiderforening og Femund Veiarbeiderfor
ening: Amund Helgestad (ikke møtt). Opland fylke. Ringebu Veiarbei
derforening, Finna Arbeiderforening og Nord-Gudbrandsdal Riksveiv. 
Forening: Ole E. Doseth. Vinstra—Kampeseter Veiarbeiderforening og 
Land og Torpa vei vedlikeholdsarbeider foren ing: Magnus Bergum. Vang 
Arbeiderforening og Øye Veiarbeiderforening: Arnold Hovda. Kolvbru 
Arbeidsmannsforening, Lesja Veivedlikeholdsarbeiderforening og Sel 
Veiarbeiderforening: Karl Haugen (ikke møtt). Lunner Veiarbeiderfor
ening, Biri/Snertingdal Veiarbeiderforening og Sør-Fron Veiarbeider
forening: Lars Nordby. Buskerud fylke. Ål Veiarbeiderforening, Nes
byen Veiarbeiderforening og Flå Veiarbeiderforening: Erling Skalte. 
Myntarbeidernes Fagforening, Vestre Spone Grubearbeiderforening og 
Flesberg Veivoktergruppe: Nils Antonsen. Lier og Røyken Jernbanear
beiderf orening, Hole Veiarbeiderforening og Krødsherad Veiarbeiderfor
ening: Andreas Karlsen. Øvre Sandsvær Veiarbeiderforening, Solberg- 
elvens Arbeidsmannsforening og Hurum Arbeiderforening: A. O. Kva al. 
Ådal Veiabeiderforening og Hemsedal Veiarbeiderforening: P. A. Fugle
berg. Øvre Eikers Veiv.f orening, Sigdal og EggedaL Veiv.f orening og 
Rengjøringskv. Forening, Hønefoæ: Emil Engen (ikke møtt). Vestfold 
fylke. Svelvikveien Arb.forening og Sandefjord og Omegns Anleggsarbei
derforening: Peder Dreyer. Nedre Lågendalen Veiarbeiderforening og 
Horten Arbeidsmannsforening: Anton Hansen. Oslofjordens Festnings- 
anleggarbeiderforening og Åsgårdstrand Arbeidsmannsforening: Eivald 
Semb. Telemark fylke. Valberg Arbeiderforening, Drangedals Veivesen 
forening, Høidalsveiens Arbeiderforening og Ødegardens Verk: Olaf 
Haugrud. Seljord og Bø veiv.f or ening og Levangheiens Veiarbeiderfor
ening: T. M. Gølling. Hovin Veiarbeiderforening og Øst-Telemark Veiv. 
forening: Halvor Håkanes. Gransherad Veiarbeiderforening og Lårdal 
Veiarbeiderforening: Gunnar Norda hl. Aust Agder fylke. Gjerstad An
leggsarbeiderforening og Søndeled og Omegns Veiarbeiderforening: An
ders A. Øya. Sétesdalens Veiarbeiderforening og Hornes Veiarbeiderfor
ening: Lars Larsen. Risør og Omegns Anleggsarbeiderforening, Vegus- 
dal Veiarbeiderforening og Froland Veiarbeiderforening: Halvor Or- 
kjær. Bykle Veiarbeiderforening, Spasås Grubearbeiderforening, Myk
land Veiarbeiderforening og Iveland Veiarbeiderforening: Torkild Føre- 
land. Vest-Agder fylke. Krossen Jernbanearbeiderf orening og Nordre 
Klungland Jernbanearbeiderforening: Haldor Johansen. Vest-Agder 
Riksveiv.f orening og Farsund og Omegns Veiarbeiderforening: Fredrik 
Pettersen. Kvinnesdal—Fjotland Veiarbeiderforening, Lyngdal Veiar
beiderforening og Austad Veiarbeiderforening: Tønnes Moi. Åna-Sira 
Veiarbeiderforening, Bryggeså—Eiesland Veiarbeiderforening, Bakke 
Veiarbeiderforening, Raiidesund Veiarbeiderforening, Kvinesheia Veiar
beiderforening og Vest-Agder Fylkesvei v. foren ing: Aksel Myre. Roga
land fylke. Indre Ryfylke Veiarbeiderforening og Eikersund Vei- og An
leggsarbeiderforening: Olaf Johansen. Haugarland Veiarbeiderfor-
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ening- og Veiarbeiclerforeniugen «Fram»: Ole Svendsen. Stavanger 
Sandnes Veiarbeiderforening og Egersund og Sirevåg Anleggsarbeider* 
forening: Gustav Gundersen. Skudesnes Havneanleggsarbeiderforening. 
Skjold Veiarbeiderforening, Sokndal Veiarbeiderforening og Vask- og 
Renholdsforeningen, Stavanger: August Pettersen. Hordaland fylke. 
Æskjer Havneanleggsarbeiderforening, Valen Anleggsarbeiderforening, 
Porsmyr Arbeidergruppe og Askøy arbeiderforening: Anders Langhelle! 
Kinsarvik Veiarbeiderforening og Fjell Veiarbeiderforening: Peder P. 
Tellnes (ikke møtt). Etne Arbeiderforening, Fiimås Veiarbeiderforening 
og Os Veiarbeiderforening: Ludolf Gundegjærde. Sogn og Fjordane 
fylke. Leikanger Veiarbeiderforening, Jølster Veiarbeiderforening og 
Kyrkjebø Veiarbeiderforening: Mls Menes. Øvre Anla! Arbeiderforening 
og Borgund Veiarbeiderforening: Alfred Holsæter. Stongfjord—Ask
voll Veiarbeiderforening, Lyngør Arbeiderforening og Indre Sogn Veiar
beiderforening : Tobias) Mjåseth. Florø Havneanleggsarbeiderforening, 
Bru Vegarbeiderforening og Florø Arbeidsmannsforening: Johnny 
Åmot. Møre og Romsdal fylke. Sør-Sundmøre Veiarbeiderforening og 
Skodje—Vatne Veiarbeiderforening: Oskar Midtlid. Spjelkavik Veiar
beiderforening og Kvernes Veiarbeiderforening: Tore Breivik. Sykkyl
ven Veiarbeiderforening og Brattvåg—Strømmen Veiarbeiderforening: 
Hans Bjørnevik. Kornstad Veiarbeiderforening, Stangvik Veiarbeider
forening og Halsa Veiarbeiderforening: Rikard Slåtlem. Tressfjord og 
Omegn Veiarbeiderforening, Straumsnes Veiarbeiderforening og Nesset 
og Øksendal Veiarbeiderforening: Rudolf Kanestraum (ikke møtt). 
Stranna Havnearbeiderforeiiing, Sandshamn Havnearbeiderforening og 
Veidholmens Havnearbeiderforening: Arne Stave. Sør-Trøndelag fylke. 
N. A. F.s avd. 49, Ålen, og Svøljen Jernbanearbeiderforening: Otto Ot- 
næs.. Hvidsand Stenarbeiderforening, Trøndelag Havnearbeiderforening, 
Trondheims Rengjøringskvinners Forening og Havnearbeiderforeningen 
«Fram»: Andreas Leikanger (ikke møtt). Nord Trøndelag fylke. Ytre 
Namdal Veiarbeiderforening og Namdal Veiarbeiderforening: Kristian 
Lien. Høbakken Havnearbeidergruppe, «Plaugen» Arbeiderforening og 
Namdal Lastebilforening: Knut (Velle. Levanger Arbeidsmannsforening, 
Havnearbeiderforeningen i Namdal, Veivokterlaget i Ytre Namdal og 
Rørvik Arbeidsmannsforening: Odd Lan gas. Nordland fylke. Velfjord 
Arbeiderforening og Hamarøy Veiarbeiderforening: Ole Kristensen. 
Fellingfors Jernbanearbeiderf or ening og Lakselv og Omegn Arbeiderfor
ening: Alfred Andersen. Furulund Arbeiderforening og Fagerli Grube- 
arbeiderforening: Oskar Hanssen. Sjønstå Arbeidsmannsforening og 
Hankens Grubearbeider f orening: Johan G. Tverelv. Brønnøysund Fag
forening og Sl ora Ueren—Rølielv Veiarbeiderforening: Petter Pedersen. 
Glomfjord Kraftanleggs Arbeiderforening og Mo Jernbanearbeiderf or
ening: J. Strand Skaland. Fossum Jernbanearbeiderf orening og Sefri- 
vatn Jernbanearbeiderf orening: Arthur Jacobsen. Grane Veiarbeider
forening og Korgen Veiarbeiderforening: John Jacobsen. Dunderlands- 
dalen Veiarbeiderforening og Hadseløy Riks veiarbeiderf orening: Ole Ol
sen. Veiarbeiderforeningen Skjellhammeren og Hattfjelldal Veiarbeider
forening: Halfdan vSelnes. Vågan Veiarbeiderforening og Buksnes og 
Hol Veiarbeiderforening: Leif Myhre. Nykvåg Havneanleggsiarbeider-
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forening og Kabelvåg Havneanleggsarbeiderforening: Trygve Nilsen.
I lindyr—Storvik Veiarbeiderforening og Drevvatn Jernbanearbeiderf or
ening: Kr. S. Tamnesy Drevje Vegarbeiderforening, Tjelsund Veiarbei
derforening og Holandsfjord Veiarbeiderforening: Nils Bendiksen.. 
«Ekskavator 6» Arbeiderforening og Mefjordvær Havneanleggsarbeider
forening: Odin Herø. Finneidfjord Jernbanearbeiderf orening og Ha- 
marfald og Omegns Stenarbeiderforening: Magnus Hagerupsen. Sørbyg- 
dens Veiarbeiderforening, Vega Veiarbeiderforening og Nesna Fagfor
ening: Johan Olsen Lokøy. Berg Veiarbeiderforening og Bogen Fagfor
ening: Michal M. Kleven. Troms fylke. Gratangen Veiarbeiderforening 
og Oksfjordhamn Veiarbeiderforening: Alexander Larsen. A sl a fjord 
Veiarbeiderforening og Malangen Veiarbeiderforening: Teodor Tollef- 
sen. Brevik Veiarbeiderforening og Balstad Veiarbeiderforening: Her
mann Skoglund. Bardu Arbeidsmannsforening og Storfjord Veiarbeider
forening: Fridtjof Olsborg. Lyngen, Sørfjord og Karlsøy Veiarbeider
forening, Kåfjord Veiarbeiderforening og Botnhamn Veiarbeiderfor
ening: Sigurd Sørensen. Finnmark fylke. Grubenes Arbeidsmannsfor
ening, «Nordens Klippe» Arbeidsmannsforening og Talvik og Omegn 
Veiarbeiderforening: Ivar Jensen. Laksefjord Veiarbeiderforening, 
Bugøynes Havnearbeiderforening, Polmak Veiarbeiderforening og Øks- 
fjordbotn Veiarbeiderforening: Bertheus Iversen. Innhavet Veiarbeider
forening: Petter Sand (kommer mandag).

Representantskapet: Johs. M. P. Ødegård, formann, Chr. Henriksen, 
næstformann, Alb. Karlsen, sekretær, A. Th. Ah 1 strand, kasserer, Adolf 
Lien, Kristian Simensen, Hans Røste, Jørgen Hersleb, Simon Simonsen, 
Kristian Moljord, Lars Bergundhaugen, Johannes Togstad, Knut Hart- 
mark, Olaf Sletten, J. P. Karlsrud og Peder O. Moan.

Revisjonsutmlget. Landsorganisasjonens revisjonskontor: Torjus 
Graver, Jac. Reisæther og Karsten Løkken.

Innbudte organisasjoner: Arbeidernes faglige Landsorganisasjon: 
Olav Hindahl og Lars Evensen. Det norske Arbeiderparti: Oscar Torp 
og Einar Gerhardsen. Arbeidernes Oplysningsforbund Håkon Lie. Norsk 
Bygningsarbeiderforbund: Jens Tangen og Einar Hermansen. Norsk 
Jernbaneforbund: S. Rounge. Norsk Kjem. Industriarbeiderforbund: 
Engstad og Karsten Torkildsen. Norsk Kommuneforbund: Torbj. Hen
riksen. Norsk Papirindustriarbeiderforbund^ Ed v. Stenklev. Norsk 
Skog- og Landarbeiderf orbund: Alfred Ljøner. Sv. Våg- och Va lien bygg 
nadsarbetareforbund: Oscar E. Forslund og Erik Grahn. Svenska Gruv- 
Industriarbetareforbund: Edward Mattson og Knut Djupman. Sv. 
Grov- och Fabriksarbetareforbund: Karl Lindell og Werner Skoglund. 
Kvindeligt Arbejderforbund i Danmark: Fanny Jensen, Jane Krause og 
Jensine Meisen. Fabrikkinternasjonalen: Robert Meisen.

Spesielt innbudte: Statsminister Johan Nygaardsvold, Birger Berg 
og Gunnar Sethil.
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Fullmaktskomitéens innstilling.
All). Karlsen: Fra den av representantskapet nedsatte fullmakts- 

komité foreligger følgende:
Den av representantskapet 29. september nedsatte fullmaktskomité 

har på grunnlag av innkomne fullmakter og den opstilling over de valgte 
representanter som er foretatt av forbundskontoret, gjennemgått full
maktene og på grunnlag av disse og det materiell som forelå i saken 
leverer den herved følgende innstilling:

I overensstemmelse med forbundslovens § 10, punkt 2, og represen- 
tantskapets beslutning om at kon I ingen lin n bel a i i ngen for månedene 
mars, april og mai 1938 skal legges til grunn for representasjonsretten 
til landsmøtet har 456 avdelinger rett til å delta i valget og velge repre
sentanter til landsmøtet.

18 foreninger hadde ikke sin kontingentinnbetaling for månedene 
mars, april og mai i orden og fikk således ikke adgang til å delta i valg 
av representanter. De 18 foreninger er:

Avd. 152, Holmbukt Havnearbeidergruppe.
« 156, Nord- og Sør-Odal Veivokterforening.
« 186, Isingvågens Veiarbeiderforening.
« 240, Eidsdalen Veiarbeiderforening.
« 241, Bygdin Arbeiderforening.
« 258, Kollag og Veggeli Veivoktergrnppe.
« 265, Søre Vartdal Veiarbeiderforening.
« 271, Varangerbotn Veiarbeiderforening.
« 290, Lærdal Veg- og Aiileggsarbeiderforening.
« 296, Leirbotn Arbeiderforening.
« 304, Tjøme Arbeidsmannsforening.
« 326, Vistdalsheia Veiarbeiderforening.
« 327, Odda og Omegns Arbeidsmannsforening.
« 334, Hemnes Arbeidsmannsforening.
« 338, Hyllestad Vegarbeidar lag.
« 341, Kvedfjord Veiarbeiderforeiiing.
« 378, Hordaland Riksveivokterlag.
« 410, Tune Arbeidsmannsforening.

Av de 456 avdelinger som hadde rett til å velge representanter ei
det 44 som ikke har foretatt valg ved fristens utløp for innsendelsen av 
fullmaktsblanketter. De 44 foreninger som hadde rett til å delta i 
valget men ikke har foretatt valg er:

Foreninger med rett til 1 representant: 
Avd. 48, Grovane Anleggsarbeiderforening.

« 80, Sogndal Veiarbeiderforening.
« 107, Fjaler Veiarbeiderforening.
« 113, :Skårberget—Sætran Veiarbeiderforening.
« 178, Ulefoss og Omegn Veiarbeiderforening.
« 225, Grøndalens Veiarbeiderforeiiing.
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Avd. 259, Tysse—Døsvik Veiarbeiderforening.
« 283, Ytre Sandsvær Veiarbeiderforening.
« 311, Borgøy Arbeidsmannsforening.
« 318, Dombås Veivedlikeholdsarbeiderforening.
« 320, Køldal Veiarbeiderforening.
« 356, Sauherad Veiarbeiderforening.
« 358, Skjerstad Veiarbeiderforening.
« 386, Singsås og Omegn Jernbanearbeiderforening.
« 437, Fundsjøen Anleggsarbeiderforening.
« 444. Aamdals Verk Grubearbeiderforening.

Foreninger som velger 1 representant sammen: 
Avd. 297. Røn Veiarbeiderforening.

« 298, Vestre Slidre Veiarbeiderforening.

« 50, Bø Veiarbeiderforening.
« 275, Kilebygden Arbeiderforening.

« 35, Herefoss Anleggsarbeiderforening.
« 45, Søndeled Grubearbeiderforening.
« 131, Jomås Grubearbeiderforening.

« 198, Birkenes og Omegns Veiarbeiderforening.
« 422, Eide og Omegns Veiarbeiderforening.

« 97, Vennesla Veiarbeiderforening.
« 115, Drangsholt—Kildalen Veiarbeiderforening.

« 29, Bud Veiarbeiderforening.
« 193, Veiarbeiderforeningen «Samhold».

« 226, Ørsta Veiarbeiderforening.
« 230, Dalsfjord Veiarbeiderforening.
« 248, Nordangsfjord Veiarbeiderforening.

« 266, Volda Veiarbeiderforening.
« 276, Valsøyfjord Veiarbeiderforening.

« 395, Hustad Veiarbeiderforening.
« 397, Søvik-' Lien Veiarbeiderforening.
« 398, Nordmøre Veivokterlag.

« 412, Statens Havnevesens Fagforening.
« 431, Kvalsvik Havnearbeiderforening.

« 447, Stranna Havnearbeiderforening.
« 450, Gusiås Veiarbeiderforening.
« 463, Øre Veiarbeiderforening.

« 459, Dverberg Arbeidsmannsforening.
« 466, Frøskeland—Myre Veiarbeiderforening.
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I henhold til innbetalt kontingent fra foreningene for månedene 
maiSj april og mai kunde der velges:

<9 representanter fra foreninger med rett til mere enn 
1 representant,

173 representanter fra foreninger med rett til 1 represen
tant alene,

98 representanter fra foreninger som velger sammen.

Av de 350 representanter som kunde velges av foreningene til 
landsmøtet, foreligger det fullmakt for 323 representanter, 
v. , .',Ie ^2S fuHmakter foreligger det fullmakt fra avd. 96, Innliavet 
Vmantaderforening, innsendt 29. september for representant Petter 

ancL Fullmaktskomiteen foreslår også denne fullmakt godkient 
landsmøtet -lienvisniri® tU foranstående innstiller fullmaktskomitéen for

De mnsendte fullmakter for de møtende representanter godkjennes. 

I fullmaktskomitéen:
All. Karlsen. Peder Moan. J. /*. Karlsrud.

Votering: Fullmaktskomitéens innstilling blev enstemmig vedtatt.

Dagsorden.
Følgende dagsorden referertes:
Fullmaktenes godkjennelse, og
a) Vedtagelse av dagsorden og forretningsorden.
b) Valg av ordstyrere og sekretærer.
c) Valg av komitéer.

1. Valgkomité.
2. Budgettkomité.
3. Bedaksjonskomité.

2. Beretning, regnskap og revisjonsrapport.
3. Forslag til forandringer i forbundets lover.
4. Forskjellige forslag.

a) Godtgjørelse til kasserere.
b) Organisasjons- og oplysningsvirksomheten.
c) Dietgodtgjørelse.
d) Tariffrevisjoner.
e) Pensjonering av arbeiderne ved Statens jernbaneanlegg.
f) Silikosespørsmålet.

g) Eget grubearbeiderforbund.
h) Karl Østrøm, Sulitjelma.
i) Forbundsnålen.
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j) Tiden for avholdelse av landsmøte.
k) Veiloven.
l) Bergverksloven.

m) Arbeidsløshetsproblemet.
n) Representasjon.
o) Internasjonale forbindelser.
p) Samlingsspørsmålet.
q) Militærspørsmålet.

5. Valg.

Halfdan Strand foreslo at det blev opsatt et punkt: Kampen mot 
krig og fascisme.

Karl Østrøm foreslo:
Under-.punktet O. internasjonale forbindelser, tilføies: samt kam

pen mot krig og fascisme.
Halvdan Strand: Vi er også interessert i det politiske og det er ikke 

for at jeg ønsker å reise noget stridsspørsmål. Det at vi har fått en 
arbeiderregjering har gitt oss en trygghetsfølelse, men vi ser hvordan 
fascismen brer sig og alle de midler den benytter sig av. Vi ser at 
Regjeringen har vært med på å godkjenne Italias erobring av Etiopia. 
Det faller oss tungt for brystet, men vi bør ikke felle nogen dom, men 
la oss få høre om disse forhold.

Votering: Den opsatte dagsorden blev vedtatt med Strand s tillegg. 
— Østrøms forslag besluttedes optatt under punkt 4 b.

Forretningsorden.
Følgende forslag til forretningsorden referertes:

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. Dog har arbeiderpressens 
representanter adgang. Likeledes har medlemmer av forbundet ad
gang til galleriet som tilhørere, undtagen når en sak besluttes be
handlet for lukkede dører.

Representantene må forevise adgangskort og tilhørere med- 
lemsbok ved inngangen.

2. Til å lede møtet velges 2 ordstyrere. Ordstyrerne ordner innbyrdes 
møtenes ledelse. Til å føre protokollen velges 4 sekretærer.

3. Møtene holdes fra 9—1 formiddag og 3—7 eftermiddag.
4. Ingen har rett til å få ordet mer enn 3 ganger i samme sak. Und

tagen for innledningsforedrag begrenses taletiden til 10 minutter 
1. og 5 minutter 2. og 3. gang.

Ordstyreren har for øvrig, når han finner det påkrevet, rett til 
å stille forslag om ytterligere tidsbegrensning og strek med de
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inntegnede talere. Til forretningsordenen gis ingen ordet nier enn 
1 gang og høist 2 minutter til liver sak.

Talerne skal tale fra den dertil bestemte plass i salen.
5. Forslag må leveres skriftlig til ordstyreren, undertegnet med ved

kommendes navn og navnet på den forening lian representerer. 
Intet nytt forslag kan optas efter at det er besluttet satt strek med 
de inntegnede talere.

Forslag som ingen forbindelse har med de på dagsordenen op- 
førte saker, kan ikke behandles.

6. Alle beslutninger avgjøres med almindelig flertall. I tvilstilfelle 
eller når 20 representanter forlanger det, foregår avstemningen 
ved navneoprop.

7. I protokollen innføres kun forslagene og avstemningene samt de 
fattede beslutninger.

8. Protokollen opleses ved hvert møtes begynnelse og for siste møte 
ved dets slutning.

Anna Ant ho ni foreslo arbeidstiden satt fra kl. 9—1 og 15 18^
Votering: Forretningsorden blev vedtatt med Anna Anthonis 

forslag.

Konstituering.
Til ordstyrere foreslo representantskapet Kristian Moljord. Suli

tjelma, Halvor Jupskaas, Sørlandsbanen, Johan Jensen, Buskerud og 
Alfred Sten bak, Trøndelag.

Videre blev foreslått Botolf Thunshelle.
Votering: De innstillede blev valgt.
Til sekretærer valgtes overensstemmende med innstillingen: Johan 

Bcrliil, Sørlandsbanen, Gunnar Eggen, Røros, Kr. Almsgaard, Møre og 
Romsdal, og Andreas Wonndahl, Trøndelag.

Anna A at ho ni henstillet at man ved de øvrige valg til de forskjellige 
komiteer fikk dette mangfoldiggjort så representantene fikk bedre kjenn
skap til hvem der var opsatt.

Albert Karlsen: Representantskapet foreslår å utvide valgkomiteen 
til 11 medlemmer og således at alle grupper blir representert.

Votering: Forslaget blev vedtatt.
De øvrige valg besluttedes utsatt til imorgen.

Dr. Evang om silikosen og dens forebyggelse.
Efter forslag av formannen blev nu ordet gitt til dr. Evang som 

talte om silikose, en «ak som var opsatt som punkt 4 f på dagsordenen.
Dr. Evang: Jeg skaT bare gi en kort redegjørelse for saken og ikke 

gå noget nærmere inn på den brosjyre som er utarbeidet herom på for
bundets initiativ. Det er heller ikke noget hyggelig emne, denne farsott
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som har rammet så mange. Hittil er anmeldt 350 til 375 tilfelle av 
silikose, derav 205 alene blandt gru bea rbeidere, 60 blandt porselens- 
arbeidere, 5 blandt stenhuggere o. s. v. Men hvor stort antall tilfelle som 
faktisk foreligger har en ikke nogen sikker mening om. Sykdommen er 
først erkjent i siste menneskealder. Den fremkalles, som en vil vite, 
ved innånding av fint stenstøv eller annet kiselholdig støv. Den men
neskelige organisme og da først og fremst lungene forholder sig overfor 
dette støv på en ytterst eiendommelig måte. Alle mennesker lever jo i 
mere eller mindre støvfylte omgivelser, og særlig i store byer hvor det 
er meget kullstøv, kan man undre sig over at lungene gjennem et langt 
liv ikke ganske enkelt fylles med støv og blir utjenlige for åndedrettet. 
Lungene har imidlertid en betydelig evne til å rense sig for støv. Det 
aller fineste støv som når helt inn i de såkalte lungealvcoler, hvor ånde
drettet foregår, fortæres av bestemte celler og bringes bort. Det har 
vist sig at lungene forholder sig på en annen måte overfor kiselholdig 
stenstøv enn overfor praktisk talt alt annet støv. Også det fine kisel- 
holdige støv optas i de nevnte vandreceller, men disse makter da ikke 
sin opgave. De dør i stort antall under transporten av støvet. Hvorav 
dette kommer, vet man ikke sikkert, men de fleste antar at det skyldes 
en kjemisk virkning av kiselsyren i støvet. Disse ganske små døde 
celler med kiselsyreholdig støv, virker nu irriterende på lungene og 
fremkaller dannelse av bindevev (arrvev) i de nærmeste omgivelser. 
Her står vi ved kjernen til forståelse av denne eiendommelige sykdom. 
Først dannes arrvevet i ganske fine knuter og striper, som ikke har 
nogen betydning for lungens funksjon. Hvis imidlertid sykdommen 
utvikler sig videre, blir arrvevet stadig rikeligere, og kan efter nogen 
tid ses på røntgenbilledet. I senere stadier kan bindevevsknutene smelte 
sammen til svære, faste masser, og der kan danne sig hulrum inne i dem, 
akkurat som ved tuberkulose. På denne måte kan efter hvert en større 
og større del av lungen bli utjenlig for åndedrettet. Det blir også vanske
ligheter for hjertet med å drive blodet gjennem de sykelig forandrede 
lunger. De tilfelle jeg nevnte er de vi kjenner. Men de gir ikke noget 
tydelig billede av hvordan forholdene virkelig er. Vi venter også å finne 
flere tilfelle blandt dem som driver med tunnelarbeide. Efter at sili
kosen blev bekjent, er det fastslått at ikke alle stenarter bevirker denne 
sykdom, men når det gjelder norske bergarter må en visstnok gå ut fra 
at de alle er mere eller mindre farlige, bortsett fra ren kalksten. Nogen 
effektiv behandling av sykdommen er ikke funnet. En må derfor kon
sentrere sig om forebyggelse av sykdommen og dette er i virkeligheten 
vårt eneste våben mot den. Medisinsk sett skal jeg ikke si så meget om 
sykdommen. En må nærmest kunne si at den er godartet forsåvidt 
som det tar så lang tid før sykdommen utvikles. Det går næsten en hel 
menneskealder før den setter sitt preg på mannen. Godartet kan en 
videre si som mange ikke får sykdommen og endelig forsåvidt godartet 
som den i de fleste tilfelle ikke ødelegger en manns arbeidskraft. Men 
det gis undtagelser herfra, forsåvidt som det er enkelte' tilfelle som 
synes ganske uforklarlige. Jeg har således neiIop sett to tilfelle: en 
former som var i 3. stadium av silikose. Han var rødmusset og prote
sterte energisk mot å være angrepet. I det annet tilfelle hadde vedkom-
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inendé arbeidet i 8 år og liadde allerede tydelig tegn på silikose. Ond
artet må en si sykdommen er når en ikke vet hvordan den skal helbredes. 
Når det gjelder den silikose som forekommer ved norske gruber og sten- 
industri så har vi sett mørkere på det, enn vi har grunn til å gjøre 
Internasjonale sammenligninger har vist at den silikose som en får 
i gullgrubene i Sydafrika, hvor stenartene er så kvartsholdige er langt 
verre. Hvor lang tid en har å leve, når en er angrepet? På det spørsmål 
kan en vanskelig gi noget svar. Av 100 tilfelle vil en tredjepart i løpet 
av 10 15 år ikke være nådd videre i sykdommen, hvis han ikke får 
mere støv i sig. Enkelte steder er de som har hatt silikose blitt fjernet 
tra sitt vanlige arbeide; i andre tilfelle ikke. Spørsmålet er om arbeids
plassen kan gjøres helt støvfri. I enkelte tilfelle går det, i andre ikke. 
Og disse mennesker har selvsagt all interesse av å bli i sitt yrke om 
arbeidsplassen kan gjøres støvfri. Når det gjelder å finne beskyttelses- 
midler så^ går det ikke så hurtig for teknikerne, som når det gjelder 
lor dem å kunne forsterke produksjonen. Men vi ser dog at det 
er en utvikling til stede. Grube- og tunnelsilikoseii er det vi først og 
remst får med å gjøre. I den forbindelse kan nevnes at skum-boringen 

er utviklet i sterk grad i England. Dette skummet som benyttes ved 
boringene tar da med sig støvet. Men en er også nådd frem til et system 
m orved støvet suges vekk. Også blandt de norske teknikere begynner 
nu interessen å utvikles. Det vil være bekjent at en. del norske gruber 
heit eller delvis har innført nil boring istedenfor tørrboring. Mot tvun
gen gjennemførsel av vål boring under alle forhold er anført forskjellige 
innvendinger. Man har således påpekt at våthoring under klimatiske 
forhold hvor vann vil kunne fryse i borhullet, er uanvendelig. Dertil 
påpekes at ved horing i stigorter vil arbeiderne ved vål boring komme 
til a sta i en stadig strøm av koldt vann, og fare for forkjølelse, In.ige 
betendelse o. s. v. vil være større enn faren for silikose. Endelig anføres 
at valbormg i alle- tilfelle skaper ubehageligere arbeidsforhold, derved 
at alt har en tilbøielighet til å bli vått og klisset. Fra yrkeshygienisk 
hold er det reist en innvending mot våthoring. Man bygger lier på erfa
ringer fra slipning på kiselholdig slipesten, hvor det i flere tilfelle bar 
kunnet påvises at den våte prosess var farligere når det gjaldt silikose 
enn den tørre. Det har man forklart på den måte at den våte prosess 
vel a merke hvis slipesten en i/c&e er innebygget, foranlediger dannelse 
av små vanndråper som er fylt med bitte små støvkorn. Disse fine sløv- 
korn, som er de farligste, er samtidig så lette at de alene ikke vikle 
kunne slynges særlig langt ut fra slipestenen. Hvis de derimot er inne
sluttet i en vanndråpe, vil denne kunne slynges langt ut i rummel. 
Her vil således enten dråpen kunne innåndes eller vannet vil fordampe 
og det fine støv blir tilbake i luften. Det anføres også at disse va un' 
dårper fylt med støv ikke irriterer til ophostning, slik som det tørre 
støv vil gjøre, og derfor lettere trenger langt ned i lungen.

Disse innvendinger kan imidlertid ikke uten videre overføres til 
\a loimg i gruber, idet faren for at det skal opstå spredning av fine 
vanndråper lier må antas å være mindre, og at den dertil kan forebygges 
hvis man er opmerksoin på det. Selv om våthoring ikke representerer 
nogen ideell løsning i alle tilfelle, har man dog kunnet vise at faren
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for silikose ved gjennemført våthoring avtar i adskillig grad. I de tid
ligere nevnte syd-afrikanske gull miner, som forholdsvis tidlig gjennem- 
førte tvungen våthoring, fant man således i det 10. arbeidsår blandt 
arbeidere som hadde arbeidet før våthoring blev innført, 5 pct. silikose, 
bos arbeidere som kun hadde arbeidet med vål boring. 1.3 pct. Disse 
siste arbeidere var dog også utvalgt blandt et større antall, idet indi- 
vider som blev antatt å være særlig mottagelige, var utelukket. Andre 
fremgangsmåter som er forsøkt, er den allerede nevnte skumboring, 
hvor -støvet i borhullet ikke bindes med vann, men med skum som produ
seres på stedet. Skumboring er ikke slått helt igjennem, og visse tek
niske vanskeligheter synes ikke helt å være overvunnet. Særlig anføres 
at borhullet under tiden blir tilstoppet ved den masse som dannes når 
skum og støv blander sig. De såkalte avsug («støvfeller») synes dog 
å være mere lovende. Prinsippet består deri at man fester -en støvsuger 
over borhullet slik at støvet på denne måte direkte blir fjernet før det 
kommer ut i luften. Slike avsug lar sig også anvende i stigorter. Det 
anføres at det i økonomisk henseende lønner sig å gå over til avsug, 
idet omkostningene pr. boret meter blir adskillig mindre.

Også ved sprengning har det vist sig å opstå rikelige mengder støv, 
dels som følge av selve sprengningen, dels derved at støv som har slått 
sig ned på omgivelsene, ved støtet av sprengningen igjen hvii vles op i 
luften. Det støv som opstår ved sprengning er for øvrig meget fint og 
holder sig derfor lenge svevende. Dette fremgår av tallrike støvmålinger 
som er utført. Det fineste og farligste støv kan her være til stede i 
rikelig mengde i luften 3 timer efter sprengningen.

Den kongelige resolusjon kom for snaut 1 år siden om undersøkelse 
av disse sykdomstilfelle. Man hadde til slutt i alt 401000 kroner, hvorav 
Arbeidsmandsforbundet bar bevilget 10 000 kroner, Rikstrygdeverket 
20 000 kroner og arbeidsgiverne 10 000 kroner. Forutsetningen er å inn- 
kjøpe et transportabelt røntgenanlegg, montert på automobil til under
søkelse av silikose!mede arbeidere i bergverk. Vi vil ta anlegg og gruber 
under systematisk undersøkelse med undtagelse av de bedrifter hvor en 
selv har anledning til å ta røntgenbilleder og livor dette arbeide god
kjennes av arbeidstilsynet. Enn videre vil vi med denne bil også foreta 
visse andre undersøkelser, som støvmålinger. Evang kom sluttelig inn 
på forsikringsspør-smålet. Det måtte etableres en forsikringsordning, 
som gir en overgangsrente, så lenge vedkommende arbeider tvinges til å 
gå over i annet arbeide. Det avgjørende i kampen mot sykdommen vil 
dog være at arbeidsgiverne får interesse av å holde sykdommen nede. 
(Sterkt bifall.)

Johs. M. P. Ødegård: I tilslutning til det bifall representantene gav 
vil jeg på forbundets vegne rette en hjertelig takk til dr. Evang for hans 
store interesse for denne sak. Når vi er nådd så vidt langt skyldes det 
i første rekke ham, og derfor har vi idag kunnet få dette foredrag. 
Dr. Evang skal nu gå over i sin nye stilling som medisinaldirektør, og 
vi ønsker ham alt hell i hans nye arbeide. Som en liten takk for den 
interesse lian har lagt i denne sak, vil vi overrekke Dem disse blomster. 
(Kraftig og langvarig bifall hilste formannens anerkjennende ord.)

Møtet hevet kl. 16.20.
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Formiddagsmøtet mandag 3. oktober.
Ordstyrere: Kristian Moljord — Halvor Jupskaas.

Protokollen fra åpningsmøtet referertes av Chr. Henriksen og blev 
yedtatt med en bemerkning om at forslaget om å innby Det kommunist
iske Parti ikke var medtatt. *
. o Ordstyreren henstillet til de representanter som ikke var fremmøtt 
igar om a melde sig til sekretærene.

Ny ordstyrer må velges.
Johs. M. P Ødegård: Vi har mottatt meddelelse fra Johan Jensen 

om at han er forhindret fra å komme til landsmøtet. I hans sted vil 
jeg da som dirigent foreslå Aksel Berg, Trøndelag.

Halvdan Strand foreslo Birger Eriksen, avdeling 102 Oslo.
Birger Eriksen: Jeg vil be Strand om å ta forslaget på mig tilbake 

Var avdeling har mange forslag og det vil være av betydning for mig
styrer116 ' ^ er ikke så greit «' skal være ord

Halvdan Strand trakk forslaget tilbake.
Valgt blev så Aksel Berg enstemmig.

Det kommunistiske Parti innbys.
Osvald Værriø foreslo at Det kommunistiske Parti blev innbudt til 

a overvære landsmøtet.
Ødegard: Når det fra representantskapet ikke er invitert flere 

gjester utenom D. X. A så er det på grunnlag av at Landsorganisasjonen 
og D. X. A. pleier et intimt samarbeide og også har en samarbeidskomité 

Pe™an.eut- Som bekjent er det flere ganger ført forhandlinger 
meilem D. N. A. og Det kommunistiske Parti om sammenslutning men 
disse har ikke ført til noget resultat. Vi bør derfor følge den linje som 
alle organisasjoner har tatt når det gjelder dette spørsmål. Det er det 
prinsipielt riktige av oss.
v^!'7ef'-!ti7Csen: ^eCkaiiikke være eili§' med formannen i hans mot i 
veiing for ikke å innby Det kommunistiske Parti. Riktignok er det ikke
blitt noget av sammenslutningen, men spørsmålet står dog anderledes
7 rna ^dll8'ere-. 8å også ved siste valg at fremtredende medlemmer 
a\ Det kommunistiske Parti gikk som agitatorer for D. N. A. Klasse- 
tronten var således i orden. Vi bør vise dem den honnør og innby dem 
til vårt landsmøte. ^ & •

Votering: Værriøs forslag blev vedtatt med stort flertall.
Ødegård: Jeg fikk igår under åpningen fra Østmo følgende: «Norsk 

Ai beidsmandsforbunds årsmøte 1938 hilser det tsjekkoslovakiske folk 
7JTr+ 7 , bekli,f:k'r ^fånehener-møtets beslutning og protesterer mot 4 maktsbestemmelsen. Deler deres sorg over sønder lem mel sen av landet 
som om det gjaldt vårt eget. Jeg vil foreslå at det optas i forbindelse 
med de internasjonale spørsmål.
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Halvdan Strand: Jeg mener det er riktig at dette forslag optas i for
bindelse med punktet: Krig og fascisme, og at det da blir oversendt 
redaksj onskomitéen.

Ødegård gikk over til det, og dette forslag blev så vedtatt.

Valgkomite.
Representantskapet foreslo til medlemmer av valgkomitéen: Fra 

gruleindustrien: Johs. Togstad, Trøndelag, Nils Fjeld, Sulitjelma. Fra 
jernbaneanleggene: Lars Bakken, Nordlandsbanen, Aanon Larsen, Sør
landsbanen. Fra veiarbeidsdriften: Frithjof Olsberg, Troms fylke, John 
Nergaard, Trøndelag, Hilmar Antonsen, Akershus, Olav Frydheim, 
Hordaland. Fra Statens hamnevesen: Odin Herø, Nordland. Fra kraft
anlegg- og privatanlegg: Gustav Berg, Evenstad, Sørlandet, Fra ren- 
gjøringskvinnene m. v.: Anna Nicolaisen, Oslo.

Thv. Thorstensen foreslo Sigvart Sakariassen istedenfor Olsberg.
Corn. O. Sørlie: Når representantskapet har foreslått Olsberg som 

veiarbeidernes representant i Troms fylke så er det riktig. Vi kan ikke 
få bedre representant.

Hilmar Antonsen: Jeg kan ikke være med i denne komité. Det er 
første gang jeg møter på et landsmøte, og det må kunne finnes en annen 
som kjenner representantene bedre. Foreslo Thorstensen, Vestby.

Ludvik Karlstad anbefalte Sakariassen.
John Nergaard: Jeg ser at jeg er innstillet som medlem av valg

komitéen. Men jeg vet ikke om en da er opmerksom på at jeg blev 
vraket sist, da vi hadde 2 valgkomitéer ? Jeg vil foreslå John Solherg, 
Nord-Trøndelag, i mitt sted.

Thv. Thorstensen: Jeg anbefaler representantskapets innstilling med 
den forandring at Sakariassen velges istedenfor Olsberg.

Anna Anthon! anbefalte Thorstensen.
Emil Zakariassen: Det som forundrer mig mest er at en ikke har 

tatt med nogen representant for veiarbeiderne f. eks. i Vestfold fylke. 
Jeg vil foreslå Karl Malmberg.

Emil Ødegaard: Det er litt eiendommelig å se denne innstilling. 
Ikke et navn finner vi fra Telemark fylke. En skulde efter innstillingen 
å dømme nærmest tro at det ikke finnes nogen organisasjoner der. Vi 
møter dog her med 12 representanter, men ikke et navn fra oss. Jeg 
foreslår Harald Skotnes, Rjukan.

Aksel Grimnes foreslo Bjarne Antonsen.
Halvdan Øveraas: Det vrimler med forslag her og det går ikke an 

å tale slik som det gjøres her fra mange om at forskjellige dislrikler 
ikke er med.

Alb. Karlsen: Jeg skal forsøke å gi litt redegjørelse for det som 
var grunnlaget for representantskapet da det behandlet valgkomitéen. 
Det er nu foreslått 11 medlemmer, mot ved tidligere landsmøter 9. Det 
var for å få flere grupper med og man var enig om følgende fordeling: 
2 fra grubeindustrien, 2 fra jernbaneanleggene, 4 fra veiarbeidsdriften, 
1 fra Statens havnevesen, 1 fra kraftanlegg og privatanlegg og 1 fra 
rengjøringskvinnene. Når det gjelder grubeindustrien så regnet vi med
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Nord-Norge og Sør-Norge. Når det gjelder jernbaneanleggene så hadde 
vi Nordlandsbanen og Sørlandsbanen som de to største. Når det gjelder 
veiarbeid sdr i fl en så gjaldt det om å pla sere representasjonen slik at 
det blev mest mulig av de forskjellige dislrikler som kom med. Olsberg 
liar god rede på sakene. Han var på siste fagkongress. Og likedan 
Nergaard, som var med i forrige valgkomité. Videre har vi An lon sen 
som representerer det største distrikt, nemlig Akershus. Vi har så 
videre ment at vi måtte ta med en mann fra Hordaland. Når det 
gjelder Statens havnevesen har vi tatt en fra Nordland, og livad kraft
anlegg og privatanlegg angår, en fra Sørlandet. Endelig har vi så 
kvinnene, og her fant vi det riktig å ta denne fra den største avdeling 
i Oslo.

Leif Andersen foreslo Einar Nagel, Oslo.
Einar Nagel: Det er kanskje en ære å være med i valgkomiteen, 

men jeg vil henstille at forslaget på mig tas tilbake. Vi er med i redak- 
sjonskomitéen og det får være nok.

The. Thorstensen: Dette er et resultat av den overrumpling som blev 
forsøkt i går. Derav kommer den lange taleliste. Vi må ha med en mann 
fra Akershus og dermed Oslo, og jeg vil henstille at en trekker de for
skjellige forslag tilbake og samler sig om Hilmar Aiitonsén.

Strek blev satt.
Oskar Thalerød: Jeg er meget forbauset over at en ikke har funnet 

en eneste mann fra Telemark til nogen av disse komiteer. Vi ser at 
andre distriktet er meget godt representert og ovenikjøpet har med 
representanter i de fleste av komiteene. Jeg anbefaler Skotnes istedenfor 
Nergaard.

Valgt blev de av representantskapet innstillede. For de kandidaters 
vedkommende hvor det var stillet avvikende forslag, var resultatet at 
de innstillede blev valgt med stort flertall.

Budgettkomité.
Representantskapet foreslo til budgettkomité: Adolf K. Lien, Oslo, 

Anna Anthon i, Bergen, Martin Hestnes, Hedmark, Bjarne Antonsen, 
Kongsberg og Amund Rønnestad, Møre.

Videre blev foreslått Osvald Væri iø istedenfor Hestnes.
/Hb. Karlsen: Det samme system som det som går igjen når det 

gjaldt valgkomiteen har vi her. Det er ikke fylkenes interesser s'om er 
de avgjørende her, men deres forskjellige arbeidsgrupper. Representert 
her er rengjøringskvinnene og Vestlandet, veiarbeiderne, grubearbeiderne 
og fyr- og merkearbeiderne.

Rohert Rohertsen foreslo Sigvart Sakariassen istedenfor Adolf 
K. Lien.

Valgt blev: Anna Anthoni, Bjarne Antonsen og Amund Rønnestad, 
enstemmig. — Ved alternativ votering" mellem Lien og Sakariassen, 
blev Adolf K. Lien valgt. — Likeledes valgtes Martin Hestnæs med 
stort flertall foran Værriø.
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Redaksjonskomité.
Representantskapet foreslo: 1 av forbundets tillitsmenn, Simon 

Simonsen, Sørlandet, Botolf Thunshelle, Flåmsbanen, Paul Fredriksen, 
Opland, og Birger Eriksen, Oslo.

Anna Anthoni: Hvem av tillitsmennene er det som blir med?
Ødegård: Av hensyn til de forskjellige saker som kommer, har vi 

ikke opnevnt nogen bestemt.
Votering: Representantskapet» innstilling blev vedtatt med stort 

flertall.
Ordstyreren henstillet til Togstad å innkalle valgkomitéen, Adolf 

K. Lien, budgettkomitéen, og Simon Simonsen, redaksjonskomitéen. -— 
Ingen ytret sig herimot.

Saker som sendes budgettkomitéen.
Ødegård: Av praktiske grunner vil jeg foreslå at § 14 på side 23 

fra Vigsnes (1 r u be ar be id e r f o ren ing, oversendes budgettkomitéen. Videre 
at dagsordenen» punkt 4 oversendes budgettkomitéen til utredning. 
Andragendet fra «Ny Tid», Trondheim, og de andragender som er op- 
tatt i dagsordenen, oversendes budgettkomitéen.

Votering: Forslagene blev enstemmig vedtatt oversendt budgett
komitéen.

*

Følgende nye representanter var møtt: Ths. Åvitsland, avd. 77, 
Evje Nikkelverks Arbeiderforening, J. B. Johansen, avd. 69, Malmo 
Grubearbeiderforening, og Petter Sand, avd. 96.

Beretningene.
(Dagsordenens sak nr. 2.)

Ff ter forslag av ordstyreren blev man enige om å ta beretningen 
punkt for punkt.

1935.
Først begynte man på beretningen for året 1935. Under punktet •— 

Rapport — beretningens side 25, uttalte Halvdan Øveraas: Når en ser 
på beretningen for 1935 om bergverksoverenskomsten, så var Dunder- 
landsverket ikke representert ved avfattelsen der og vi lider under 
det forhold at vi ikke den gang blev innkalt og kunde få fremholdt 
vårt syn.

Da ingen ytterligere forlangte ordet hertil, gikk en videre i beret
ningen for 1935.

Under Eidanger kommune uttalte Jørgen Løyte: I forbindelse med 
dette punkt vil jeg gi en kort redegjørelse for det forslag vi har innsendt 
til landsmøtet og som står i dagsordenen. Vi søkte i 1935 å få pprettet 
overenskomst. Kommunens forhandlere ønsket imidlertid ikke overens
komst og så gikk forhandlingene til Oslo. Streiken blev langvarig, og

a — s
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en del av våi-e medlemmer i alt 6, blev nektet streikebidrag av forbundet 
til tross for at disse var i arbeide da forhandlingene blev optatt og 
fikk slutt og blev erstattet med uorganiserte. Det er begått en urett
ferdighet mot disse. Jeg vil opta forslag om at disse 6 blir å utbetale 
streikebidrag fra den dag streiken utbrøt.

Formannen, foreslo at Løytes forslag blev oversendt forbundskon- 
toret for at administrasjonen kunde komme med en rapport i forbin
delse med dette.

Jørgen Løyte: Jeg kan være enig i det. Men det må være nok at 
arbeiderne blir trakassert av arbeidsgiverne, om de ikke også skal bli 
trakassert av sine egne. Det forhold bør en nu gjøre godt igjen.

Votering: Formannen. Ødegards forslag, blev vedtatt mot 2 stemmer.
Dermed blev beretningen for 1935 vedtatt.

Beretning 1936.
Man gjennemgikk så beretningen for 1936 punktvis. De forskjellige 

punkter avstedkom ingen bemerkninger.
Leif Andersen: Jeg beklager forbundsstyrets stillingtagen i en sak 

i Sarpsborg, hvor vi kunde ha fått et arbeide inn under vårt forbund 
og som Bygningsarbeiderforbundet tidligere hadde. Yi fikk tvistenevn- 
dens medhold. Men tross det fikk Bygningsarbeiderforbundet arbeidet, 
og Henriksen som var med tok ikke igjen her. Jeg beklager at den sak 
ikke er nevnt i beretningen.

Beretningen for 1931 utsettes til meste dag.
Dermed blev beretningen for 1936 vedtatt.
Thv. Thorstensen: Jeg vil opta forslag om at beretningen for 1937 

utsettes til tirsdag. Når jeg gjør det er det fordi at en rekke represen
tanter som er uenig i den lønnsreduksjon vi fikk, skal ha et møte i kveld. 
De veiarbeidere som er uenig i løsningen av lønnssaken anmodes om 
å møte.

Albert Karlsen: Jeg hørte med stor opmerksomhet på Thorst ensen» 
argumentering for at dette skulde utsettes til imorgen. Men jeg vil 
spørre: er dette riktig? Det er ikke veiarbeidernes landsmøte'alene. 
Skal en drøfte tingene så får det gjøres her og misnøien får komme 
frem her, ærlig og greit og ikke på nogen særmøter. Det er på lands
møtet det skal diskuteres og ikke i fraksjonsmøter.

Osimld Vwrriø: Karlsen stiller saken på hodet. Yi vil ikke behandle 
veiarbeidernes forhold, som en fraksjonssak, men vi mener at det er 
riktig at en tar en slik behandlingsmåte. Vi kan ikke over hals og 
hode gå på dette heller. Vi sparer for øvrig tid og dermed penger ved 
å ga frem på denne måte. Skal alle veiarbeiderne her på landsmøtet 
ta ordet, vil det ta altfor mange dager. Vi vil kunne velge en ordfører 
til å tale på vegne av veiarbeiderne og for øvrig innskrenke deltagelsen 
i debatten med litt suppleringer fra et par andre veiarbeidere.

Ludvik Larsen: Vi blir beskyldt for fraksjonsvirksomhet. Vi fikk 
også høre det i fagbladet, hvor Thor sten sen og jeg blir omtalt som de 
der ikke hadde medlemmene bak oss. Det er ikke for å lage fraksjons
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virksomhet at dette møte skal holdes. Men vi skal søke å tilrettelegge 
tingene så enkelt som mulig og slik at også de andre representanter 
kan forstå det berettigede i vår misnøie.

Bi gra rt Sakariassen: Disse to forslag må kunne sees i sammenheng. 
Vi mente for øvrig ikke at bare veiarbeiderne skulde bli igjen. Var det 
solidaritet som blev utvist av forbundet ifjor?

Strek blev satt.
Ole Svendsen: Jeg har ikke forstått det slik at det bare er for vei

arbeidernes skyld at vi skal u i set te beretningen for 1937. En vil ha den 
rettferdigst mulige behandling. Jeg anbefaler utsettelse til imorgen.

Formannen: Jeg forstod det slik at det var veiarbeiderne som vilde 
ha sin sak utsatt inntil at de hadde fått anledning til let særmøte å 
behandle den. Men efter Sakariassens innlegg så forstod jeg det slik 
at en også vikle at andre representanter skulde være til stede. Jeg ser 
saken slik at det ikke forskjertser noget om en allerede nu går til 
realitetsbehandling. Jeg tror en er fullt opmerksom og orientert om 
denne sak. For forbundsstyrets vedkommende er vi helt på det rene med 
at en sak som denne bør få en bred plass i dagsordenen. Jeg vil anbefale 
at en tar realitetsbehandlingen nu.

Thv. Thorstensen: Det er ingen fraksjonsvirksomhet, men her er 
bare uenighet om selve behandlingsmåten. Også andre representanter 
som er uenig i behandlingsmåten ifjor får adgang til møtet. Jeg vil 
anmode om at en vedtar forslaget.

Votering: Det blev vedtatt å utsette beretningen for 1937 til 
imorgen.

Regnskapene for perioden.
Man tok så fatt på regnskapene og begynte med regnskapet for 

1935, som blev gjennemgått uten bemerkninger.
Halvdan Øveraas: Jeg har ikke noget å kritisere overfor regnskapet, 

men. når det står at det til agitasjon ved gru ber og anlegg er medgått 
2 100 kroner, så vil jeg ha sagt at agitasjonsarbeidet på Helgeland har 
vært dårlig.

Lars Bakken: Foreligger det nogen bemerkninger fra revisjons- 
ulvalget?

Formannen: Nei, det foreligger ingen bemerkninger. Landsorgani
sasjonens revisjonskontor tiltrådte fra regnskapet i 1936.

Karsten Løkken (valgt revisor): Revisjonsutvalget har ingen be
merkninger å gjøre til regnskapet for 1935.

Dermed blev regnskapet for dette år enstemmig vedtatt.
Regnskapet for 1936 blev gjennemgått og ingen bemerkninger blev 

gjort.
Torjus Graver (revisjonsehefen): Vi overtok ved Landsorganisasjo

nens revisjonskontor forbundet regnskaper fra 1939, og det vil bli anled
ning til å høre revisjonsprotokollen før man voterer over regnskapene for 
1936 og 1937.

Regnskapet forår 1937 blev så gjennemgått.
Torjus Graver: Vår innberetning om regnskapene er kort for begge 

år. Landsorganisasjonens revisjonskontor har den tallmessige og også
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den kritiske, når det er nødvendig. Men det som er vedtatt av forret
ningsutvalget eller representantskapet har vi ikke kunnet kritisere, 
når det for øvrig ikke strider mot organisasjonens lover og vedtak. Vi 
ordner oss ved Landsorganisasjonens revisjonskontor sådan at revisor 
byttes for hver landsmøteperiode. Yi har funnet at den ordning er den 
beste og mest betryggende. Arbeidsmandsforbundets regnskaper er nøi- 
aktig ført og en kan overta det fulle ansvar for å vedta disse regnskaper.

Ingen flere ytret sig til regnskapene, og disse blev enstemmig ved
tatt for årene 1936 og 1937.

Lovendringer.
(Dasordenens sak nr. 3.)

Prinsipperklæringen sendes redaksjonskomitéen.
Representantskapet foreslo:
«Da prinsipperklæringen ikke er i overensstemmelse med den ret

ning som Arbeidernes faglige Landsorganisasjon i Norge arbeider efter 
i samarbeide med Det norske Arbeiderparti, foreslår representantskapet 
at prinsipperklæringen utgår.»

Halvdan Øverås: Jeg kan ikke være enig med representantskapet i 
at prinsipperklæringen skal utgå. Den danner ryggraden i vår organi
sasjon og jeg vil opta forslag om at den bibeholdes.

Birger Eriksen: Da vi kom til dette punkt begynte vi å studse litt. 
Når en ser på prinsipperklæringen må en si at den bygger på de forhold 
vi har idag. Kapitalismens vesen er ikke endret. Prinsipperklærin
gen kan oprettholdes inntil punkt 3. Det jeg kan forstå vekker nogen 
uvilje er punkt 4. Men det var neppe landsmøtets opfatning den gang 
dette blev til, at forbundet skulde løpe rundt og lage lokale samorgani
sasjoner. Når representantskapet argumenterer med at prinsipperklæ- 
ingen ikke er i overenssrtemmelse med den retning som Landsorganisasjo
nen arbeider efter i samarbeide med Det norske Arbeiderparti, siå kan 
en se på fagkongressens vedtak i lovenes § 1, punkt 4, om at «dens for
mål er i forståelse med andre klassekamporganisasjoner» o. s. v., så me
nes vel dermed hele den politiske arbeiderbevegelse. Det kan være at 
Arbeidsmandsforbundet har gått foran her. Vi skal ikke skamme oss 
over dette grunnsyn. Jeg tror ikke arbeiderbevegelsen og da særlig fag
bevegelsen tjener noget på å jatte for meget med de borgerlige. Jeg vil 
foreslå at prinsipperklæringen oversendes redasjonskomitéen. Grunn
laget i prinsipperklæringen må stå, selv om en kan forandre noget på 
punkt 4.

Formannen (til forretningsorden): Når saken foreslåes sendt re
daksjonskomitéen, så bør vel det avgjøres først og realitetsdebatten fort
sette når saken kommer derfra.

Fotering: Mot nogen få stemmer blev prinsipperklæringen besluttet 
oversendt redaksjonskomitéen.
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Innledningen til forbundsloven.
Vil for landsmøtet foreslå følgende forandring i innledningen av 

vår forbundslov: Alle arbeidere ved landets veiarbeidsdrift.
Vårt forbund rummer jo alle utøvere ved veiarbeklsdriften og 

vi mener derfor at dette bør stå i innledningen.
Innledningen vil da få følgende ordlyd:
«Norsk Arbeidsmandsforbund er en sammenslutning av alle fag

foreninger, hvis medlemmer er beskjeftiget i bergverksindustrien, ved 
offentlige og private anlegg som jernbaneanlegg, kraft- og fabrikk
anlegg, samt alle arbeidere ved landets veiarbeidsdrift.»

Skiens Arbeidsmandsforening, avd. 210.

«Norsk Arbeidsmandsforbund er en sammenslutning av alle fagfor
eninger, hvis medlemmer er beskjeftiget i bergverksindustrien, ved 
offentlige og private anlegg og arbeider, såsom jernbaneanlegg, kraft- 
og fabrikkanlegg, vei- og flyveplassanlegg, samt gravning, støpning, 
jord-, fjell- og fundamenteringsarbeider, i forbindelse med de her anførte 
arbeidsområder, når vedkommende arbeidere hovedsakelig har ovenstå
ende arbeide som erhverv.»

Motivering vil bli gitt på landsmøtet.
Avdeling 102.

Representantskapet foreslo:
Norsk Arbeidsmandsforbund er en sammenslutning av fagforenin

ger hvis medlemmer beskjeftiges innenfor forbundets virkeområde som 
omfatter bergverksindustrien, offentlig og privat anleggsvirksomhet, 
som jernbaneanlegg, havne- og moloanlegg, fyr-, belest nings , kraft
verks- og reguleringsanlegg og arbeiderne ved Statens, fylkenes og lands- 
kommunenes veiarbeidsdrift samt andre grupper av fagforeninger som 
ikke kommer inn under bestemte fag eller industriforbunds virke
område.»

Avdeling 102’s forslag blev trukket tilbake.
Ludvik Larsen optok Skiens forslag.
Formannen: En liten forklaring for representantskapets innstil

ling. Istedenfor «innledning» foreslår vi at tittelen over denne paragraf 
blir «forbundets virkeområde». Videre foreslår vi «samt andre grupper 
av fagforeninger som ikke kommer inn under bestemte fag eller industri
forbunds virkeområde». Derfor er dette en betydelig utvidelse av for
bundets ramme.

Jens Østmo: Forbundets virkeområde kan jeg støtte og jeg anbefa
ler representantskapets innstilling, men bare inntil siste halvannen linje; 
inntil: «samt andre grupper» o. s. v. Veiarbeiderne i Oppegård har med
lemmer som er tømmermenn, snekkere og også andre medlemmer, folk
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som ikke kau komme inn i By gningsarbeklerf or bundet. Det er delvis 
invalide medlemmer, som kommer i delvis arbeide. En kan lide av en 
kelte feil eller mangler og er ikke helt kvalifiserte i det yrke de driver 
pa med. Han kan bli gående ledig og så skaffer kommunen ham iioget å 
gjøre; men i slike tilfelle måtte det kunne la sig gjøre at de kom inn i 
rien kommunale forening. Skal vi få orden i disse ting, så vil jen oeså 
nevne forholdet med de chauffører vi får med oss og som har en eller 
flere biler, eller bare en bil og driver selv. De har ny dl beskyttelse i vår 
oren mg; men når de har opiiådd jobb så er spørsmålet hvor langt for

bundet kan gi beskyttelse for disse medlemmer. Det blev startet en for
ening av Handels- og Kontorfunksjonærenes Forbund hos oss og vi hadde 
en chauffør, som skulde over dit. Dette medlem hadde 4M års medlems
skap hos oss. Saken har vært diskutert hos oss og vi har ment at det 
burde oprettes en gruppe av chauffører og i tilslutning til vår forening. 
Hvor langt skal vi gå når det gjelder optagelse av medlemmer og grup
per ? Hvor er grenseområdet her ?

Anna Anthoni: Xår vi i Bergen var enig dm å stemme for represen- 
t an I.ska pels forslag så er det net I op som følge av de to siste linjer her.

a vi organiserte oss, henvendte vi oss til Landsorganisasjonen og fikk 
det svar at vi skulde tilhøre Arbeidsmandsforbundet. Vi har av 250 
medlemmer 50 mannlige. Vi mener at i og med at disse to linjer kommer 
med, så kan disse og andre grupper komme med i vårt forbund.

Siffvart Sakariassen: Vi er 2 ganger blitt- innrapportert til for
bundet fordi vi ikke skulde ha praktisert lovene riktig. Men hvad skal 
vi gjøre med alle disse som kommer og vil inn i foreningen ? Skal alle 
arbeidere som får en spade i hånden få komme inn i forbundet, ja så blir 
det nærmest å ligne med en statskirke. Jeg har holdt på at deres hoved 
erhverv må være veiarbeide. Hvis det ikke skal være slik, så vil vi få et 
stort forbund. Jeg vil advare mot Skiens forslag.

Ludvik Larsen: Siste fagkongress har tydelig trukket op vårt gren
seområde og efter det er Skiens forslag riktig. Representamtskapets for
slag er en utglidning. Da vil vi på næste landsmøte ha kampen gående 
Arbeidsmandsforbundet har fått sig tildelt det vi skal gjøre og la oss 
holde oss til det organisasjonsområde vi har.

Lars Bakken: Representantskapets forslag er greit, når u ml las at 
det står «og landskommunenes veiarbeidsdrift». Vi har rett til å organi
sere alle veiarbeidere.

Lars Evensen: Organiseringen av ehaufførene på landsbygden 
nevnte en taler og den sak har vært drøftet av Landsorganisasjonen og en 
rekke forbund som der er interessert og vedtakene går nu ut. Chauffører 
som har sitt hovederhverv i veiarbeidet skal stå i Arbeidsmandsforbuu- 
det. Nar det gjelder representantskapets innstilling så tar jeg den re
servasjon. og det er vel også representantskapet på det rene med__
at det i visse kommuner er veiarbeidere som fremdeles kan ha sitt med
lemsskap i Kommuneforbundet og videre at rammen for privat anleggs
virksomhet ikke går utover tidligere avgjørelser. Så er det Spørsmålet i 
hvilken, utstrekning veiarbeiderne kan organiseres. I flere fylker er det 
veiarbeidere som står i Skog- og Landarbeiderforbundet og som deres
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forbund har vært enig i. De har veiarbeide om sommeren og skogsdrift 
om vinteren.

M. Hestnes: Det er en del uheldige forhold ved veiarbeidet, ved at 
vi har fått med folk som har vært dårligere lønnet enn det vi har hatt 
avgjørelse for. Vi har på kongressen fått en klar bestemmelse; men her 
får vi atter inn igjen at alle kan komme med og det vil kunne skade. Jeg 
vil foreslå forslaget sendt redaksjonskomitéen.

Formannen: Der er nevnt at en skulde ha bestemte grenser, og det er 
spurt om hvor grensen skal gå. Vi hadde det i den tidligere paragraf. Men 
vi hadde også foreninger som ikke kunde overføres. Representantskapet 
har sett det slik at med den organisasjonsform en har så vil det være en 
del som faller utenom rammen. Men det skal stå og istedenfor av i næst- 
siste linje. Vi har hatt forhandlinger i det siste når det gjelder lastebil
eierne og Alb. Karlsen vil redegjøre for det.

Ole Svendsen: Jeg vil henstille til landsmøtet å vedta representant
skapets forslag. Vi har bedre kontroll med de som kommer inn på vei
arbeide når vi får dem med i foreningene. Jeg vil advare mot å holde 
nogen utenfor.

Alb. Karlsen: Det er ikke nødvendig å sende forslaget til redaksjons
komitéen. Det er ingen avvikelse i avdeling 210 og representantskapets 
forslag. Det er bare en annen formulering. Efter fagkongressens vedtak 
så eksisterer det faktisk ingen tvister melleni oss og andre forbund når 
det gjelder veiarbeidere. Det har vært forhandlinger og en har kommet 
frem til en ordning. Hvor kommunene har egne ingeniørvesener og selv 
driver veiarbeide, skal disse stå i Kommuneforbundet. Av landkommuner 
som har det har vi Aker, Bærum, Asker og Strinda. Når det gjelder 
chaufførene så er det opsatt en protokoll omfattende alle de forbund som 
er interessert. Chauffører og lastebilchauffører, som har sitt vesentlige 
arbeide på veiene skal tilhøre oss. Den eneste forskjell på avdeling 210 
og representantskapets forslag er at det siste er mer bestemt, slik at 
det ikke kan misforståes. Når det gjelder landkommunenes veiarbeids- 
drift så er det med den reservasjon som er nevnt.

Ludvik Larsen: Det er ikke noget prestigespørsmål for oss å få ved
tatt Skiens forslag. Jeg sa at representantskapets innstilling dekket 
vårt syn med undtagelse av slutningen. Stryker en det så skal jeg an
befale representantskapets innstilling.

M. Hestnæs: Det vil virke uheldig å ha det slik at chauffører skal 
kunne tilhøre 3 forbund. Vi vil der lett kunne få adskillig strid ute på 
landsbygden. Det vil også være vanskelig å skille mellem disse som er i 
veiarbeide og i skogsdrift.

Votering: Hestnæs forslag om oversendelse til redaksjonskomitéen 
blev vedtatt.

§ I. Formålet.
Ad punkt 2.

Under tredje komma forandres således: «— og overalt gjennemføre 
en sommerferie på minst 3 arbeidsuker.»
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Motivering;
Det ansees som en selvfølge at kravet om en lengere sommerferie 

;kke stopper op ved gjennomførelsen av 2 ukers ferien. Kravet ved de 
fremtidige tariffrevisjoner må nu bli 3 uker. Dette bør derfor nu o-så 
sta i forbundsloven. b

Bjørkåsen Gruieardeiderforening.

A-d punkt 2.

, Hvad ailgår de VLSlmde arbeidsforhold innen bergverksindustrien så 
ma det være grunnlag nok for å få en gjennemførelse i arbeidstidens 
lorkortelse til 6 timers arbeidsdag. Under samme paragraf foreslår for
eningen et nytt punkt 7 ad oplysningsarbeide og studiearbeide innenfor 
de respektive avdelinger.

Motivering:
fa de[,1 fen Senere tid liar vært me8'et behov for oplysningsarbeide 

av så vel faglig som politisk art innen fagbevegelsen, ser vi det nød
vendig at det kommer inn under loven for derigjennom å medvirke til at 
oplysningsarbeidet blir drevet mere intenst innen arbeiderbevegelsen.

Vigsnes Gruiearieiderforening.

Punkt 2 får følgende ordlyd:
<<Å forbedre arbeidsvilkårene så de gir det størst mulig utbytte av 

arbeidet, avskaffe alt helligdags- og overtidsarbeide, søke å gjennom
føre lengst muhg sommerferie og kortest mulig arbeidstid.»

Østre Kvinesdal Jernbanearbeiderforening.

Ad punkt 1.

Efter annen linje efter ordet beskjeftiget forandres ordlyden såle
des: «de i innledningen nevnte arbeidsområder». Ordene «bergverks- on 
anleggsindustrier utgår».

Motivering på landsmøtet.

Avdeling 102.

Fra representantskapet forelå:
§ 1. Formålet.
1 J,”nkd 1 f01'andres tJ1 efter ordet beskjeftiget: «i de av forbundet 

omfattende virkeområder.»
2. 2 uker forandres til 3 uker.
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Angående kravet om forkortelse av arbeidstiden til 6 timer pr. 
dag er allerede fastslått i de nuværende lovers § 1, punkt 2.

Hvad angår foreningens forslag til nytt punkt 7 til oplysningsar- 
beidet m. v. kan dette ikke tiltredes, da representantskapet er av den 
opfatning at dette spørsmål må til enhver tid avgjøres av landsmøtene.

6. «Å arbeide for produksjons- og forbrukersamvirkets fremme.»

Jørgen J. Rønning: Jeg vil opta og gjøre opmerksom på forslaget 
fra Østre Kvinesdal Jernbanearbeiderforening. Vi mener at det nuvæ
rende punkt ikke dekker tidens krav. Spørsmålet er bare om fagorgani
sasjonen idag vil gå inn for å modernisere sine arbeidsopgaver. Vårt 
forslag er helt i kontakt med den nuværende situasjon. Vi må innta en 
bestemt stilling her og trekke op nye retningslinjer for vårt fremtidige 
arbeide.

Birger Eriksen: Jeg forstår ikke Kvinesdals forslag. Det eneste 
måtte da være at det er mer ekstremt. Forutsetningen med bestemmel
sen må vel være å se å få forkortet arbeidstiden.

Jens Østmo: Det er 3 år siden den nuværende formålsparagraf blev 
vedtatt. Er det gjort noget? Hvad er gjort f. eks. av det som nu 
står i punkt 4?

Votering: Forslagene blev oversendt redaksjoiiskomitéen.
Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet mandag 3. oktober.
Ordstyrere: Halvor Jupskås — Alfred Stenbak.

Protokollen fra formiddagsmøtet blev referert og vedtatt med et par 
bemerkninger bl. a. av Leif Andersen om at det var gjort en bemerkning 
til beretningen for 1936 og at det burde medtas.

Istedenfor Halvdan Strand, Oslo, oplystes at varamannen, Henrik 
Holmstrøm, møtte.

Formannen: Hvordan skulde det bli om også andre gjorde det 
samme? Det får være nok at Strand er fraværende fra eftermiddagsmøtet 
og uten at varamannen møter.

Birger Eriksen: Strand har sagt ifra at han ikke kan møte i efter- 
middag og når varamannen har sittet på galleriet den hele tid, så skulde 
hau vel kunne møte. I dette spesielle tilfelle kan det ikke ha nogen prak
tisk betydning.

Formannen: Det er en stor og reell forskjell og også prinsipiell for
skjell å sitte på galleriet og her i salen. De utenbys avdelinger har ikke 
denne anledning. Det er i strid med gjeldende praksis.

Votering: Blev vedtatt at varamannen ikke kunde møte i dette spe
sielle tilfelle.

Formannen: Vi har mottatt meddelelse fra Norges kommunistiske 
Parti om at Henry W. Kristiansen og Martin Brendberg vil være til 
stede fra imorgen av.
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Lovbehandlingen fortsetter.
En fortsatte så med lovbehandlingen.
§ 2 — optagelse — blev forbigått da forslagene lier senere vikle bli 

behandlet under punktet: Forskjellige forslag.

§ 3. Kontingentens størrelse.
1. Til fremme av forbundets formål innbetaler avdelingene av hvert 

medlems ydede ubekontingent til hovédkassen kr. 1.35 for klasse 
A, kr. 0.75 for klasse B og kr. 0.40 for klasse C.

2. Denne kontingent fordeles slik:
Klasse A:

Til forbundskassen ..........................................................  pr. uke kr. t.25
- forsikringskassen ................................................   — « 0.10

Klasse B:
Til forbundskassen.............................................................. — « 0.65

- forsikringskassen .......................................................... — « o.lO
Klasse C:

Til forbundskassen ............. ........................................ .. . pr. uke kr. 0.30
- forsikringskassen ......................................   — « 0.10

3. Kontingenten for direkte medlemmer er ordinært kr. 1.50 for kl. A, 
kr. 0.85 for kl. B og kr. 0.50 for kl. C pr. uke, som fordeles med 
kr. 1.40 til forbundskassen og kr. 0.10 til forsikringskassen for kl. A, 
kr. 0.75 til forbundskassen og kr. 0.10 til forsikringskassen for kl. B 
og kr. 0.40 til forbundskassen og kr. 0.10 til forsikringskassen for 
kl. C.

Motivering:
Da forbundet nu har fått mange medlemmer, særlig kvinner, som 

er beskjeftiget ved skoler, gymnaser, muséer og lignende som rengjø- 
ringskvinner, kjøkkenpiker o. s. v., og disse har en i forhold til de øvrige 
medlemmer meget liten lønn og derfor har vanskelig for å betale den 
nuværende kontingent, finner vi det nødvendig å anbefale at man går 
til den nu foreslåtte forandring. Eidsvoll Arbeidsmannsforening.

Det oprettes en ny kontingentklasse omfattende medlemmer med en 
bruttolønn av under

kr. 2000.00 pr. år 
« 166.67 « måned
« 38.65 « uke
« 0.80.5« time

som betaler en kontingent til forbundet av kr. 0.45 pr. uke.
Oslo og Omegns Statsarbeiderforening.
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Loven forandres dithen at det oprettes en kontingentklasse C med 
en noget lavere kontingent.

Motivering:
Da det innen vår forening er mange medlemmer som har bare nogen 

små jobber, vilde det være ønskelig å få en lavere kontingent.
Askim Vask- og Rengjøringskvinners Forening.

Det henstilles til landsmøtet å opta til behandling nedsettelse av 
kontingentens størrelse til kr. 1.20 for heltbetalende og en tilsvarende 
nedsettelse for halvtbetalende.

Eller at man eventuelt forsøker å finne en annen og rimeligere 
fordeling av kontingenten mellem de forskjellige lønnsgrupper.

Sør-Trøndelag Veiarbeiderforening, avd. 25.

Vi foreslår følgende merkeskala: kl. A, kl. B og kl. C. Som kl. C 
de arbeidere som er på Statens ungdomsarbeide med en timelønn under 
kr. 0.70 og arbeidere på rasjonert arbeide med et timeantall inntil 24 
timer pr. uke selv med ordinært arbeidsforhold.

Stjørdal Arbeidsman ns f oren i ng, avd. 118.

Ad punkt 2. Kontingenten.
Medlemmer med en ukentlig inntekt under kr. 70.00 betaler en 

ukentlig kontingent av kr. 1.00, dog med bibehold av fulle rettigheter. 
De grupper med ukentlig inntekt av kr. 70.00 og derover betaler de nu- 
gjeldende kontingentsatser (heltbetalende).

Motivering:
Sett på bakgrunn av de lønnsforhold som gjøres gjeldende ved her

værende bedrift virker den nu praktiserte ordning med heltbetalende 
kontingent med like forhold for alle uansett inntektsgrunnlag misbil
ligende på organisasjonen, idet nye medlemmer i stor utstrekning kvier 
sig for tilslutning til organisasjonen av økonomiske grunner.

Arbeiderforeningen Nordlyset, avd. 103.

Man drøfter muligheten for nedsettelse av medlemskontingenten 
til forbundet.

Sandbekk Grubearbeiderforening.
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Fra representantskapet forelå følgende:
§ 3. Kontingentens størrelse.

De innsendte forslag til § 3 og § 9 blir av kassakontoret beregnet 
li vad det vil koste å gjennemføre en forandring i overensstemmelse med 
de innsendte forslag. Utredningen forelegges representantskapsmøtet 
som avholdes umiddelbart før landsmøtet, som da fremmer innstilling 
for landsmøtet.»

Innstilling fra representantskapet.
Fra representantskapet forelå omdelt til representantene i mangfol

diggjort stand følgende om kontingentens størrelse:
De inkomne forslag går, foruten nedsettelse av kontingenten, også 

ut på innførelse av en 3. koiitingentklasse C med særlig sikte på kvin
nelige arbeidere, samt at kontingentens størrelse fastsettes efter en be
stemt time-, uke- eller månedslønn.

Representantskapet vil bemerke:
Man har ingen prinsipiell innvending å anføre mot den tankegang 

som ligger i de forskjellige forslag og som fremgår av motiveringen. 
Det beror på muligheten av den praktiske gjennemførelse, som efter re
presentant skapet a opiatning ikke er mulig å løse tilfredsstillende.

Forholdene innen det arbeidsfelt hvor forbundet virker, er for en 
stor del ikke sammenlignbar med mange andre organisasjoners arbeids
felt.

Den alt overveiende del av forbundets medlemmer arbeider praktisk 
talt hele året på akkord, og fortjenesten er derfor variabel. Dermed op- 
står også spørsmålet om hvilken kontingent klasse man skal henhøre un
der til de forskjellige tider, hvis kontingenten skal være basert på en 
viss time-, uke- eller månedstfortjeneste, da der for en akkordarbeider er 
varierende fortjeneste.

Den ordning som hittil har vært gjeldende er selvsagt ikke uten 
mangler, men representantskapet kan ikke innse at de foreslåtte foran
dringer vil medføre nogen forbedring.

På grunn av de naturlige forhold er mange av forbundets avdelin
ger sammensatt av forskjellige arbeidsgrupper med høist forskjellig 
lønnsnivå, og dette vil i fremtiden øke, dersom representantskapets for
slag til § 1. Formålet, innledningen, blir vedtatt av landsmøtet. Norsk 
Arbeidsmandsforbund vil da i fremtiden bli det samlerforbund som skal 
opta alle arbeidere som ikke henhører under et bestemt fag- eller indu
striforbund.

Den ordning som hittil er gjeldende med 2 kontingentklasser, helt- 
og lt al vi bela lende, virker nu således, at de arbeidsgrupper som relativt 
har lavest fortjeneste har lavere kontingent og er oversiktlig. Ved inn
førelse av en 3. koiitingentklasse vil det være vanskelig, om ikke umulig 
å finne nogen bestemt grense f Or, og vil skape mange vanskeligheter også
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i de foreninger, hvis medlemsskap er således sammensatt at de må ar
beide med 3 kontingentklasser.

Hvad angår kontingentens størrelse skal bemerkes:
Norsk Arbeidsmandsforbund har en av de laveste kontingenter her 

i landet og kan efter representantskapets opfatning ikke nedsettes,
I henhold hertil foreslåes:

1. Den hittil gjeldende ordning med 2 kontingentklasser, helt- og hal rt-
betalende, oprettholdes.

2. Den nuværende kontingent bibeholdes uforandret.

§ 6. Helt- og halvtbetalende medlemmer.
Representantskapet foreslår:
Under henvisning til representantskapets forslag i forbindelse med 

§ 3 foreslåes paragrafen bibeholdt uforandret.

Arne Dalbo: Vi har optatt forslag om 3 kontingentklasser. Vi har 
en rekke medlemmer som har så lave lønninger at de har vanskelig for å 
betale kontingent. Vi ser at de som tjener minst får adgang til fri
merker 2. hver uke. Da er det bedre å ha en tredje koiitingentklasse så 
en kan få kontingent hver uke.

Edvard Byberg: Stjørdal Arbeidsmannsforening har foreslått 3 
klasser for konlingeiitbelaiing. En skal se bort fra byene og de større 
renI rer. Det må sees på forholdene utover landet. Vi har således det 
såkalte ungdomsårbeide, nødsarbeide og annet som betales med 50 til 
60 øre pr. time. En holder disse borte fra organisasjonen når de ikke 
har evnen til å betale den kontingent som er. Jeg vil videre anbefale 
Eidsvolds Arbeidsmandsforenings forslag.

Alfred Arnesen: Jeg representerer Oslo og Omegn Statsarbeider- 
forening. Vi teller 300 medlemmer og 80 pct. er kvinner, som arbeider 
fra 3 timer og op til 8 timer pr. dag og da blir det ikke meget å betale 
kontingent for. Vi har søkt forbundet om kontingentlettelse og fått til 
svar at vi kan bruke frimerker. Men det er ikke reelt. Vi må få en kon- 
tingent klasse C og jeg vil henstille til representantene å gå inn herfor.

Borghild Tharaldsen: Vår avdeling er også enig i å få en (' klasse. 
Kontingenten blir for stor for mange. Vi har kvinner som har 25 til 30 
kroner i fortjeneste og det er ikke godt for disse å betale slik som det 
nu er. Jeg vil anbefale en ('-klasse.

Johan Horveli: Når jeg vil være med på Eidsvold Arbeidsmandsfor
enings forslag, er det fordi at en C-klasse vil passe meget godt for en 
rekke av våre medlemmer. Det vil nok bli mere arbeide med det; men den 
hjelp vil forbundet tjene på.

Emil Ødegaard: Jeg anbefaler også en C-klasse. Vi har medlemmer 
som står på meget lav lønn og de har ikke råd til å betale. Det vil være 
bedre å få en 3. koiitingentklasse, for på den måte å få forholdene inn i 
mer legale former.

Jens Østmo: Mon vi er på rett kjøl nu? Medlemmene mener for- 
bundskassen er så sterk, men vi vet også at vi har mange medlemmer 
som står som halvtbetalende. Vi har medlemmer som enten de er stats-
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arbeidere eller andre som tjener rundt regnet omkring 2 000 kroner 
kar eiiliøist forskjellig opfatning av kontingenten. Enkelte regner med 
den solidaritet som det ligger i å betale liøieste kontingent. Andre ikked 

k™1 Vl1 fo?l»undet ende, hvis vi også skal få en 3. kontingentklasse 
slik at flere medlemmer går til å betale efter den laveste klafse Vi må 
u-eve mere lønn. La oss hjelpe de lavestliggende til en lønn så de kan

srissrå* -^ ^«at sLf is
Johannes Togstad: Skal en gjennomføre en ny kontinoentHosse «å 

ma det vmre et_ gyunnlag herfor. Repres^tantskap^rSr ?t det ?kke 
har nogen prinsipiell innvending å anføre mot den tankegang som ligger 
ide forskjellige forslag og som fremgår av motiveringen; men spørsmålet 
r oni muligheten av den praktiske gjennemførelse8 Det IndSemt

ordiiino- X sr rttfr^ å praktisere ^ n “nde
dning. Det blir et vurderingsspørsmål til de enkelte foreninger oe iee

kan ikke tro at en slik nyordning blir mer rettferdig enn nif
, ^k<M<!,'1 f6 SO'",'"i Ilar Aen mmst garanterte minstelønn, vil kreve den 
aveste kontingent. Det vil bli et ganske uholdbart forhold hvis en skal 

ha det slik Vi bør vedta det som representantskapet idag foreslår 
. LridmJc Larsen: Var det gjelder spørsmålet om kontingenten så har 

vi ikke sendt noget forslag; men vi har en masse nødsarbSei SOm er 
dårligere lønnet enn nogen vaskekone. Jeg vil anbefale at det blir 3
foAoTdene^^M801'! ®\talei7ar inne På at vi skulde få likevekt i lønns- 
forholdene Men det gar nok ikke igjen nem i kommende periode heller 
Jeg anbefaler forslaget fra Eidsvoll. 1 euei‘

. ,JØrffen_ Berntsen: Tale er sølv, å tie er gull. Vi skal heller ikke her 
misbruke denne regel. Vi er alle enige om at hvis en kunde få det slik 
som det her foreslåes, så v i Ide det være bra. Vårt forbund har vært en

“ « vi ,al“st W» ~ mi et

Lcif A nder^l': Jeg synes det er et prisverdig tiltak både fra Eids
voll og Oslo og Omegn Statsarbeiderforening at en tenker på de lavest- 
ømiede. Jeg representerer også en avdeling som har mange av dSe 
avtlønnede og vi har disse som driver med ungdomsarbeidet og som

gentki^(?d^viKlTr6ikVtmg€Mlmerteft Jeg Vil anbefale' 3 kontin- 
g ntkiasser, da vil det nok komme inn mere kontingent. Vi vil ikke få
nogen sluntring av den grunn.

Halvdan Øveraas: Vi som kommer fra steder hvor det er meget brakk
mark og adskillige nyorganiserte, har her også vårt forslag. De som er 
pa nødsarbeidet blir utenfor organisasjonen, fordi de makter ikke å

forpliktelser for øvrig er behandlet. Grunnlaget for livad forbundet kan 
M»re ,, Vjde, «r M .,om forbundet Selv ai mn. Vi «r un forsl”n

dagsordenen som vil få stor betydning for forbundskassen Hvis de 
mes ytterliggående forslag blir vedtatt, så kan det nok ikke bli ta e 
om kontingentnedsettelse. aXe
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Jørgen J. Rømning: Jeg for mitt vedkommende kan innskrenke mig 
til å si at min opfatning faller sammen med Bechs. Jeg har ikke noget 
mandat til å stemme for en kontingentklasse c.. Jeg vil anbefale at en 
ikke stemmer for det forslag som foreligger fra Eidsvoll. Vi pådrar 
oss så store forpliktelser at forbundet ikke klarer det. Vi kan heller 
ikke forlange at forbundet skal yde mere enn det makter.

Chr. Henriksen: Vi kjenner så godt til at kont ingenI spørsmålet 
alltid vekker adskillig diskusjon, og det har heller ikke manglet på for
slag når det gjelder denne sak. De siste 4—5 landsmøter har dog beholdt 
den kontingent en har hatt. Jeg er fullt klar over at spørsmålet om en 
kontingentklasse c har meldt sig som følge av forbundets vekst og at 
vi har store grupper som med sin nuværende lønn ikke klarer å betale 
halvlbet,-ilendes kontingent. I representantskapet var vi derfor også 
sterkt inne på en. kontingentklasse c; men det vi diskuterte var hvordan 
vi skulde trekke linjene op for de 3 klasser. Vi var i den forbindelse 
også inne på å komme bort fra det forhold at kassererne utover skulde 
ha den mindre hyggelige jobb å kunne gi medlemmene innrømmelser når 
det gjaldt kontingenten i form av frimerker. Når det gjelder de med
lemmer elet her kan bli spørsmål om så skulde jeg være enig hvis vi 
kunde begrense det til å gjelde disse spesielt lavtliggende grupper av 
nødsarbeidere og de på ungdomsarbeidet. Men jeg mener det er prin
sipielt uriktig å fastsette i lovs form en mindre kontingent for nøds
arbeiderne. Vi må få det arbeide vekk. Eidsvoll* forslag vil om det 
blir vedtatt, bli helt umulig å praktisere. Det vil bli vanskelig å finne 
frem til hvilken klasse en skal betale efter. Jeg vil innskrenke mig til 
dette. Men som sagt var representantskapet inne på disse forhold; men 
blev stående ved det forslag som representantene nu har fått sig til- 
stillet. Jeg går imidlertid neppe for langt når jeg foreslår : «Landsmøtet 
erklærer sig enig i at det innføres en 3. kontingentklasse. Under denne 
klasse kan kun optas kvinnelige og mannlige medlemmer som har må
nedslønn og en lønn som svarer til en % dags arbeide. Videre optas ung
domsarbeidere. På dette grunnlag oversendes saken til budgettkomi- 
téen.»

Edvard Hemli: Vi foreslår under paragraf 6 at mannlige arbeidere 
optas i klasse A, kvinnelige arbeidere optasi i klasse B, unge arbeidere 
og kvinner med lav arbeidsinntekt optas i klasse C. Arbeidere som er 
beskjeftiget ved veianlegg ut. v. kan efter godkjennelse av forbunds
styret optas i klasse B. Det vil ikke bli noget mere kontingent til for
bundet. Jeg anbefaler Eidsvoll* A rbeidsmannsforenings forslag til 
kontingentklasser.

Ordstyreren: Det foreligger nu to utsettelsesforslag, et fra Ole Bech 
og et fra Chr. Henriksen. En får nu først ta standpunkt til disse.

Kjartan Olsen: Det er fremmet forslag om en 3. kontingentklasse. 
I den forbindelse har det vært spurt fra enkelte talere her om vi er 
opmerksom på forpliktelsene. Vi har alltid så lett for å kaste penger 
bort til andre formål, men når det gjelder å betale kontingent så har en 
så lett for ikke å ville være med og ofre noget. Jeg synes det er småtteri 
å begynne å snakke om en 3. kontingentklasse. Vi må tenke på livad



organisasjonen må ha for å drive sitt arbeide. Vi må komme ditheli at 
en bedre passer på sine kontmgeiitforpliktels>er.

J&8’ Vil Så innstendi8' jeg kan henstille til lands-
; mwTn Vl har medlemmer som

tjener over 2 000 kroner og er hal Ubein lende. Vi har også de på 1200
kroner som betaler halv kontingent. Det er ikke riktig. Det ei for 
øvug slik med mange av rengjøringskvinnene at de er selverhvervende 
og de bør stilles likt sådan at det ikke blir vilkårligheter. For de 
lavestiønnede bør det bli en klasse c.

Kmd H art mark: Jeg er enig i 3 kontingeiitklasser, men da må vi 
ogsa toreta en omgruppering av de kontingeiitklasser vi har.

Formannen: Hvis en er opmerksom på hvad der står i repreæntant-
somdete?^ r®’ 6r ^V'0 nett°P det å by^e på inntektsklassen, 
som det ei umulig a komme frem til. For å illustrere kontingentinnbe-
talingen i 1937 sa blev det løst 1112 781 merker. Derav var det 364 472

= 32-3° pct-' 260 009 %'butalende = 24.44 pet o- 
488 300 F- merker eller 43.26 pct. Som en per er det et meget stor! 
antail av medlemmene som har F-merker og det kommer av arbeids- 
orholdene. Isar vi så på disse tall s>å hadde vi vanskelig for å gå inn 

for forslagene. Vil det f. eks. bli mindre F-merker om en får en klasse c? 
Vi menei det vil være heldig enda en periode å holde på med den kontin- 
g ntordnmg vi har og med det håp at arbeidsforholdene vil stabilisere 
sig og videre at det må lykkes å få forbedret de la vesi lønnedes forhold. 
Jeg ei tilbøielig til a stemme for Bechs forslag; men først og fremst må 
landsmøtet avgjøre hvorvidt det skal være 2 eller 3 kontingeiitklasser 
Blir det vedtatt 3 kontingentklasser så blir det straks mere komplisert'

en Se -påj1§ r :,g9- Da må vi vel °8så ha 3 understøttelsesklasseri 
Jeg vil gi min tilslutning til Bechs forslag om å se på §§ 9 og 6 og så 
opta spørsmålet om hvad medlemmene må betale. 8

av 08 ale"e • «W*

Simon Simonsen: Når det kreves en ny kontingent klasse så har det 
sme årsaker. Men en ma se på konsekvensene av dette forslag. Når en
1W1101' tlVfI'b'lndet’ må en også se på de ydelser som en gir

bundet Vi far ikke balanse på den måte, som flere her gjør sig til 
talomenn for- . En skal være opmerksom på at en ved dette forandrer 
hele forbundets økonomiske struktur. Man vil systematisk komme til 
a ga ned ! kontingentldasse for de fleste medlemmers vedkommende.

ii ul nok få ganske fa medlemmer i klasse a. Å finne skillelinjen for 
de forskjellige klasser er meget vanskelig. J
, ./'Ti iykrik: ®en avdeling jeg representerer er forholdsvis ny innen 
forbundet, bare en 4-5 år. Men en rekke avdelinger har altså innsendt 
foislag hertil ny kontingentordning. Det er en viktig sak for all arbeider- 
evegelse. faglig som politisk. Jeg er ingen tilhenger av å manøvrere 

med kontmgenten, men jeg vil strekke mig så langt som til å oprette en 
3 kontingent Ida Kse. ikke minst av hensyn til nyorganiserte og under 
hensyntagen til de organisasjonsforhold og arbeidsforhold vi har på 

■ ndsbygda. Det viktigste for mig er kontingentøpørsahålet. \'i må sette
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fagorganisasjonen i stand til å få vekk nødsarbeidet og alt annet under
betalt arbeide. Jeg håper det er det som ligger i Hen riksens forslag.

Jens øst mo: Jeg ber de avdelinger som har stillet forslag om und- 
skyldning for det jeg sa om den tendens som er til stede når det gjelder 
kontingenten. Jeg kan være enig i Henriksens forslag. Men hvilken 
realitet ligger det i klasse b og c når det gjelder konflikter? Jeg har 
stor tro på budgettkomitéen, men la oss ikke belaste den med for meget 
arbeide. La oss beholde det som det er i forbundet.

Alfred Arnesen: En har brukt fristempler og det er å jukse forbun
det. Vi har ikke gjort det, men blir det ikke 3 kontingentklasser må 
også vi begynne med frimerker.

Severin Berntsen: Vi vil oprettholde vår organisasjon stor og sterk. 
Vi har vært en kamporganisasjon fra begynnelsen av og da må forbundet 
ha. sin næring og det må være i form av kontingent.

Strek settes.
Ordstyreren, foreslo strek med de inntegnede 10 talere, og det blev 

vedtatt.
Peder Nilsen: Når det .er stillet krav om en .annen kontingent

ordning så har vel meningen egentlig vært den å styrke organisasjonen 
ved å få flere med. Jeg vil for min del anbefale Bechs forslag.

Knut Høiseth: Jeg vil anbefale å få en kontiugeiitklasse c. For
bundet vil nok passe på at formuen ikke går ned. Da vil vi nok få 
ekstrakontingent. Om vi får 3 kontingentklasser så må de ha samme 
rettigheter.

Knut Hartmark: Det er under debatten kommet flere oplysninger 
om nødvendigheten av å få flere kontingentklasser. Når det videre med
deles at det manipuleres med F-merker, så bør en få flere kontingent
klasser. En ny kontingentklasse vil ikke ødelegge forbundets økonomi.

Anna Anthoni: Jeg er ikke blitt så særlig overbevist om nødven
digheten av en kontingentklasse c. Jeg frykter for at det vil gå ut 
over understøttelsen. Yi har spesielt tatt oss av de lavestiønnede. Vi 
måtte gå til det skritt å sette op en skala for disse efter at vi ved et 
spørreskjema hadde fått rede på hvor meget de tjente. De som tjente 
401—60 kroner betalte 2 ordinære merker i måneden, de fra 60 til 100 
kroner 3 ordinære merker og de som har over 100 kroner betalte alle 
ordinære merker. Vi har siden fått de op til 3 ordinære merker i måne
den. Det skulde bedre forholdene. Jeg kan iallfall ikke forstå at en 
klasse c vil hjelpe disse. Jeg er derfor sterkt i tvil om hvorvidt jeg tør 
stemme for en klasse c.

Adolf Lien: Det vil være uriktig å sende denne sak til budgettkomi
téen før en har behandlet de ydelser som forbundet må gi medlemmene. 
Det går ikke an å fastsette kontingenten før y del sene er avgjort. Vi 
bør derfor utsette selve kontingentspørsmålet. Når det gjelder en kon
tingentklasse c så har det meget for sig, men det vil uten tvil bety 
mindre kontingent til forbundet. Det fornuftigste vil være å beholde 
det som det er og så se på kommende periode og utviklingen av den.

Nils Bakken: Ingen har anført argumenter som er avgjørende for 
en c-klasse. Det vil bety vanskeligheter for kassererne. Det må også

A — 4
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være et visst f orhold mel lem ydelser og det som betales. Skal vi legge 
an med 3 kontingentklasser, så vil neppe nogen komme i klasse A. Skal 
det allikevel bli 3 kontingentklasser så må det bli ordnet slik at vi får 
klare og greie bestemmelser for kassererne.

Arne Dalbo: Når vi under de nuværende forhold kan få forbundets 
godkjennelse til å gi V merker annen hver uke, så vil en sikkert ved å 
få en klasse c få inn mere kontingent. Og vi vil få med nye medlemmer. 
Den skala Oslo og Omegn Statsarbeiderforening har opsatt inneholder 
imidlertid for høie satser, Indere enn hvad vi har tenkt oss.

M. Eestnæs: Jeg er ikke blitt klokere av debatten. Det er så at 
w kommer de lavestIdnnede til hjelp, og en klasse c vil vel hjelpe Men 
det foreligger ingen beregning for dette og hvad det vil bety for forbun
dets økonomi. Skal bmlgeitkomiteen komme til en ordning så må det 
skje i forbindelse med forbundsledelsen. Spørsmålet må være om vi ved 
en kont ingenIklasse c kan få kontingenten til å flyte rikeligere inn Det 
er mange forhold å ta hensyn til i denne sak.

Ole Bech: Det er 2 spørsmål som skal avgjøres her. Hvorvidt det 
skal være 2 eller 3 kontingentklasser. Og kontingentens størrelse. Når 
det gjelder kontingent klassene så er jeg enig i å oprettholde 2 klasser. 
Jeg synes ikke det er nødvendig med 3. Når det gjelder kontingentens 
størrelse, så foreslår jeg det utsatt, idet jeg hører at en ikke kan avgjøre 
det før en først har behandlet forbundets ydelser. Henriksens forslag 
bør deles i to: spørsmålet 2 eller 3 kontingentklasser, og så oversendelse 
til budgettkomitéen. Da behøver det ikke være mere enn ett forslag.,

Formannen: Jeg er enig i Bechs resonnement. Jeg kan også forstå 
Hestnæs, men det er vanskelig å fremlegge beregn i nger her, og jeg er 
sikker på at også han i budgettkomitéen vil komme til det& samme 
standpunkt. Hvad angår forslagene så inneholder Henriksens en realitet 
om 3 kontingentklasser og så får en ta op diskusjonen på basis av § 9 
og at det så sendes budgettkomitéen.

Chr. Henriksen: Her gjelder det først å avgjøre prinsippet hvorvidt 
det skal være 2 eller 3 kontingentklasser. Når det er avgjort oversendes 
saken til budgettkomitéen.

T otering: Det blev efter forslag av ordstyreren vedtatt først å 
stemme over Bechs forslag. — Bechs forslag blev vedtatt med stort 
flertall.

Ordstyreren: Efter dette vil vi foreslå at budgettkomitéen behand
ler saken, efter at landsmøtet har tatt stilling til §§ 5, 6 og 9.

Votering: Ordstyrerens forslag blev vedtatt.

§ 5. Kontingentfrie medlemmer.
Punkt 3 får følgende ordlyd:
«Det medlem som har fylt 60 år og har opfylt alle sine forpliktelser 

til forbuhdét i minst 20 år fritas for kontingent. Alle som har opfylt 
sine forpliktelser til forbundet i 30 år, uansett alder, fritas for kon
tingent.» Besten av punktet bibeholdes.
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Motivering:
Dette forslag menes som en opmuntring for de yngre organiserte til 

å holde sitt medlemskap i orden fra begynnelsen. Samtidig finner vår 
forening at de medlemmer som har opfylt sine forpliktelser i 30 år bør 
fritas for kontingent. Trangfoss Jernbanearbeiderforening.

Ad punkt 3.
«Den som har fylt 55 år og opfylt alle sine forpliktelser til forbundet 

i minst 15 år fritas for kontingent. I sådanne tilfelle må medlemsboken 
innsendes til forbundets kontor og påføres bevidnelse herom.»

Horndal Arbeiderforening.

Representantskapet foreslo:
§ 5. Kontingentfrie medlemmer.

«De nuværende bestemmelser bibeholdes.»

Formannen: De innsendte forslag til § 5 gjelder punkt 3. Vi har 
ofte på våre landsmøter behandlet dette, men vært enige om å beholde 
det nuværende.

Flere forlangte ikke ordet.
Votering: Bepresentantskapets innstilling — bibehold av de nu

værende bestemmelser, — blev enstemmig vedtatt.

§ 6 utsettes.
§ 6 — helt- og halvtbetalende medlemmer måtte allikevel utsettes 

til budgettkomitéen hadde behandlet kontingentordningen.

§ 9. Understøttelse under konflikter.
Ad punkt 1.

Skalaen forandres slik:
Heltbetalende: Sig selv kr. 15.00, stigende med kr. 1.00 for hver å 

forsørge til 8 personer med kr. 23.00 pr. uke.
Halvtbetalende: Sig selv kr. 8.00, stigende med kr. 1.00 for hver å 

forsørge til 8 personer med kr. 16.00 pr. uke.

Motivering:
Vi mener at understøttelsen under konflikter er for lav. For med

lemmer i byene blir det helt umulig, den ligger jo langt under forsorgs- 
regulativet de fleste steder. For de halvtbetalende blir det enda verre. 
Vi mener den samme skala som for de heltbetalende må gjøres gjeldende 
også for de halvtbetalende, da utgifter til de forsørgede blir det samme. 

Bergens Vakt- og Renholdsbetjenings Forening, avd. 40//.
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§ 9 forandres slik at understøttelse under konflikter blir følgende 
satser: kl. sig selv å forsørge kr. 14.00 pr. uke, og videre kl. 1—8: 
kr, 16.00, 18.00, 20.00, 22.00, 24.00, 26.00, 28.00, 30.00. Halvtbetalende 
henholdsvis fra kr. 7.00 for laveste kl., kr. 15.00 for kl. 8. Punktet i 
paragrafen som bestemmer forhøielse av bidraget efter 3 og 5 års med
lemsskap blir strøket i loven.

Østre Kvinesdal Jernbanearbeiderforening.

Ad punTci 1.

Siste avsnitt (skalaen tjener kun som forholdstall og kan forhøies 
eller nedsettes efter omstendighetene) utgår. Det anvendes kun en skala 
for understøttelse under konflikter.

Arbeiderforeningen Nordlyset, avd. 103.

Når en bedrift drives sesongmessig og arbeiderne blir opsagt om 
høsten og ikke får opta arbeidet før det blir vår og i de tilfelle hvor over
enskomsten utløper om våren og en lønnskamp skulde inntre, kan enhver 
tenke at det ikke er greit å føre nogen effektiv lønnskamp uten støtte 
av forbundet. Vår henstilling er derfor til landsmøtet om å opta dette 
til behandling og få en ordning slik at samtlige medlemmer av forenin
gene kan få vanlig understøttelse i slike tilfelle.

Avd. 26, Drag Feitsjxi tarbeiderforen ing.

Ad punkt 1.
(Skalaen tjener kun som forholdstall og kan forhøies eller ned

settes efter omstendighetene.)
Efter 3 års medlemskap forhøies bidraget med 20 pct.

Motivering:
Fem år går ut. Vi må komme til en mere ensklasse i procenten, for 

den som har stått fem år kan trenge det meget mindre, så forbundet 
eller landsmøtet må være av den godhet å gå over til 3 år med 20 pct.

Horndal Arbeiderforening, avd. 1$9.

Her foreslåes som nye punkter:
«a) Medlemmer som er syke under konflikten har rett til understøttelse 

fra den dag han blir friskmeldt av læge. 
b) Streikebidraget kan ikke gjøres til gjenstand for noget som helst 

krav fra offentlige myndigheters eller private fordringshaveres side.»
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Motivering:
Ad a. § 9 sier i første punkt at «ethvert i konflikten deltagende 

medlem» har rett til streikeunderstøttelse. Den nuværende praksis er 
at syke medlemmer ikke får bidrag så lenge de er syke. Blir de frisk
meldt under konflikten blir de medtatt på bidragslistene og blir utbetalt 
understøttelse i likhet med de øvrige deltagende medlemmer.

Det riktige må da være å få denne fremgangsmåte fastslått i loven. 
Med dette undgår man en del misforståelse blandt medlemmene angå
ende bidragsretten.

Ad b. På vårt sted har der i de to siste konflikter vært foretatt ut
pantning i streikebidraget, til barnebidrag, hos de medlemmer som har 
barn utenfor ekteskapet. De trukne beløp har variert fra ca. V:5 til % av 
bidraget. Da de angjeldende har vært medlemmer med familie sier det 
sig selv at ved et slikt trekk blir det resterende bidrag altfor lite å 
leve av for en familie. Et slikt medlem har vanskelig for å holde ut i 
kampen sammen med de øvrige kjempende. Forslaget tar derfor sikte 
på å få satt en stopper for et slikt vilkårlig trekk.

Bjørkåsen (Irubearbeiderforening.

Under eventuelle konflikter skal alle som står i arbeide ved tariffens 
opsigelse erholde streikebidrag.

Motivering:
Vi finner det uholdbart for fagorganisasjonen at bare de som står i 

arbeide ved konfliktens utbrudd skal erholde bidrag. Vi mener at ved 
avstemning over tariffavtalen kan det resultere i et mindre effektivt 
avstemningsresultat, da de som ikke erholder bidrag kommer i et mot
setningsforhold til de som har bidrag.

M o dum V eiarb eider forening.

§ 9 i forbundsloven forandres sålydende:
«Forbundsstyret sammen med samorganisasjonen i distriktet be

myndiges til å yde streikebidrag også til de medlemmer som ikke er i 
arbeide når en konflikt bryter ut, men som senere blir berørt av kon
flikten.»

Motivering:
Som begrunnelse for vårt forslag kan anføres: Veiarbeiderne går 

arbeidsledige den tid overenskomsten utløper grunnet de små ordinære 
bevilgninger, i hvertfall er forholdet det i Møre og Romsdal fylke, og vi 
er av den formening at dette bevirket at det blev flertall for frivillig 
voldgift, som resulterte i et så negativt resultat for veiarbeiderne. Det
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står for veiarbeiderne klart at skal noget positivt resultat opnåes for 
oss må det skje ved åpen kamp. Men føre en åpen kamp uten streike
bidrag er for oss veiarbeidere, som på forhånd er så siiltelønnet helt 
nytteløst.

Forandringen i § 9 må skje med sikte på at om en konflikt bryter 
ut på våren må de arbeidere som ikke da er i arbeide, men som har 
kommet i arbeide når de små ordinære bevilgninger kommer i juli, få 
sitt streikebidrag fra den tid de har kunnet komme i arbeide.

Bremsnes Veiarbeider forening, avd. 188.

Ad punkt 1.

Når en konflikt er innrapportert til forbundsstyret som i § 8, punkt 
1—4, foreskrevet, eller når en konflikt er godkjent av Landsorganisa
sjonen, har ethvert medlem med minst 5 års medlemsskap og som fore
gående år har betalt minst 4 helt- eller liah (betalende merker.

Vei voktere og hjelpearbeidere fra den tid deres reglement bestemmer 
at de skal begynne arbeidet forsåvidt de til konfliktens førsel nødvendige 
midler o. s. v.

Motivering:
Efter cirkulære fra Norsk Arbeidsmandsforbund finner Namdals 

Veiarbeider foren i ug det uriktig at bare de medlemmer som er i arbeide 
når en konflikt bryter ut skal være berettiget til understøttelse, vi me
ner at i et tilfelle som ved Statens veiarbeldsdrift var det en del faste 
veiarbeidere som ikke var i arbeide den 15. mars, men som har arbeidet 
ved veiarbeidsdriften i flere år og har et like langt medlemsskap i for
bundet og veivoktere og vedlikeholdsarbeidere som ikke har arbeide hele 
året, men som regel begynner i april eller mai, skulde efter cirkulære 
nr. 10 og 14 ikke ha rett til understøttelse. Vi finner dette uriktig og 
mener at alle medlemmer som foran nevnt burde være berettiget til un
derstøttelse.

A u mila Is Veiarbeider forening.

«Ved en eventuell streik må alle medlemmer av den bedrift streiken 
omfatter være berettiget til streikebidrag enten de står i arbeide eller 
er ledige ved streikens utbrudd.»

Motivering:
Vår forening, i likhet med en stor del andre veiarbeiderforeninger 

utover landet, har medlemmer hvorav største delen går ledige mange
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måneder i året på grunn av at de har bare sesongarbeide. Vi mener at 
disse må ha krav på streikebidrag i like så høi grad som de som står i 
arbeide ved streikens utbrudd.

Dombås Veiarbeider forening, avd. 318.

I punkt 1 inngår: «Når et arbeide på grunn av konflikt ikke blir 
satt i gang, så bør de arbeidere som eventuelt vilde ha fått arbeide, men 
på grunn av konflikten går arbeidsløs, være berettiget til streikebidrag.»

Motivering:
I Troms fylke er det vesentlige veiarbeide sesongarbeide, fra midt i 

juni til i oktober, bort fra nogen faste som delvis har litt vinterar- 
beide. Vi mener da at skulde en konflikt vare til ut på sommeren og intet 
arbeide bli igangsatt, så burde de arbeidere som er beskjeftiget i som
mersesongen, ha bidrag fra sesongens begynnelse til konfliktens slutt.

Tromsø i/sund Veiarbeider forening, avd. 213.

§ 9 i forbundsloven forandres derhen, at tier kan gis dispensasjon 
fra de regler som er brukt angående bidrag under en eventuell konflikt.

Motivering:
Veiarbeidet er et sesongarbeide (undtatt en del riks veiarbeide. som 

muligens kan bli sammenhengende det meste av året). Når de regler 
som er brukt skal overholdes, at kun de som står i arbeide er bidrags- 
berettiget under en eventuell konflikt, da vil veiarbeiderne bli prisgitt 
en vilkårlighet og bare et fåtall kan gjøre regning på å erholde bidrag.

Forholdene vil da bli kritiske, da en streikende veiarbeider er uten 
rettigheter. Forsorgen er stengt, ille ansett og følgen derav blir den 
skjære nød. Foreningen henstiller til landsmøtet om å finne en form på 
dette område som kan tilfredsstille veiarbeidernes krav, samt spare oss 
for den ydmygeise ved å bli oversett under en så kritisk situasjon.

Skjerstad Veiarbeiderforening.

Såfremt en konflikt bryter ut umiddelbart før man skulde gå i gang 
med arbeidet ved de enkelte anlegg eller bedrifter, skal også de medlem- 
med som skulde bli inntatt der, har rett til understøttelse efter de samme 
regler som gjelder for øvrig.

Breivik Veiarbeiderforening, avd. 300.
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Motivering:
Da foreningen finner reglene for utbetaling av streikebidrag noget 

mangelfulle for veiarbeidernes vedkommende, idet dette arbeide som regel 
drives som sesongsarbeide for en masse anlegg. Det kan jo inntreffe 
at det blir varslet arbeidsstans straks før man skulde begynne med ar
beidssesongen, og da vil jo disse arbeidere bli mest berørt av konflikten 
og trenge mest til understøttelse, da de kanskje har gått arbeidsledige i 
flere måneder.

Se beslutning ang. § 3, side 14.
Formannen: Representantskapet har også behandlet dette, men 

elter utsettelsen av § 3 er det vel umulig å realitetsbehandle det. Men 
jeg vil anbefale representantskapets innstilling.

AntJioni: Vi har innsendt et forslag fra Bergens Vakt- og 
Renholdsbetjenings Forening om at skalaen forandres og forhøies. Den 
understøttelse som gis er i knappeste laget. Det er helt umulig å klare 
sig med den understøttelse. Vi var for vår del til og med villig til 
å gå med på kontingentforhøielse om vi fikk større understøttelse. Jeg 
vil derfor ta konsekvensen av vårt forslag.

Sigimrt Salcariassen: Vår avdeling har også sendt inn forslag her. 
(Tromsøysund Veiarbeiderforening.) Jeg op! a r det. Forslaget er frem
kommet som følge av den konflikt vi hadde. Vi må få større under
støttelse under konflikter.

Olav Ormset: Bremsnes Veiarbeiderforening har innsendt forslag 
her om at forbundsstyret sammen med samorganisasjonen i distriktet 
bemyndiges til å yde streikebidrag også til de medlemmer som ikke er 
i arbeide når en konflikt bryter ut, men som senere blir berørt av kon- 
nikten. Vi vil henstille til representantene å gå med på dette forslag 
Hvis vi ikke får denne forandring kan vi vanskelig opta en kamp.

Johan Wik: På siste landsmøte blev satsene forhøiet, men jeg har 
ikke sett at det er blitt endret i lovene.

Ole Svendsen: Jeg har innsendt et forslag til ordstyrerene i forbin
delse med denne paragraf. Vi bør avvente budgettkomitéens behandling

Ordstyreren: Landsmøtet har for et øieblikk siden besluttet akkurat 
det motsatte.

Andreas Aas: Vi har også innsendt forslag under denne para- 
giaf. På vårt sted har der ved de to siste konflikter vært foretatt ut
pantning i streikebidraget, til barnebidrag, hos de medlemmer som har 
barn utenfor ekteskapet. De trukne beløp har variert fra ca. % til || av 
bidraget. Da de angjeldende har vært medlemmer med familie sier det 
sig selv at ved et slikt trekk blir det resterende bidrag altfor lite å 
eve av for en familie. Et slikt medlem har vanskelig for å holde ut i 

kampen sammen med de øvrige kjempende. Vårt forslag tar derfor sikte 
pa a få satt en stopper for et slikt vilkårlig trekk.

Emil ZaJcariassen: Forbundet må nu sørge for å bøte litt på van- 
skelighetene som er til stede. En del får jo fast arbeide, men en rekke 
kommer ikke inn i arbeidet fordi at det kan pågå forhandlinger Når 
det er forholdet så bør de få understøttelse. Men skal det være slik at
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alt skal avgjøres ved voldgift, så behøver vi ikke streikekasse. Men slik 
vil vi ikke ha det. Vi vil fortsette vår kamp. Jeg vil henstille til repre
sentantene å stemme for Namdalens forslag.

Herman Skoglund: Breivik Veiarbeiderforening har innsendt føl
gende forslag: «Såfremt en konflikt bryter ut umiddelbart før man 
skulde gå i gang med arbeidet ved de enkelte anlegg eller bedrifter, 
skal også de medlemmer som skulde bli inntatt der ha rett til under
støttelse elter de samme regler som gjelder for øvrig.» Det vil også 
kunne bli et økonomisk spørsmål for forbundet, men vi må gjøre med
lemmene kampdyktige. Det kan jo inntreffe at det blir varslet arbeids
stans straks før man skal begynne med arbeidssesongen, og da vil jo disse 
arbeidere bli mest berørt av konflikten og trenge mest til understøttelse, 
da de kanskje har gått arbeidsledige i flere måneder.

Ordstyreren: Budgettkomitéens medlemmer skal møte efter lands
møtets slutt i kveld.

Gom. O. Sørlie: Hvis vi ikke får denne paragraf endret, så vil det 
bli umulig å gå til åpen konflikt. Vi fikk fra forbundsstyret cirkulære 
om at de medlemmer som ikke var i arbeide, skulde ikke ha understøt
telse. På den måte hadde vi intet valg, annet enn å gå med på frivillig 
voldgift.

Hartvik Pettersen blev innvilget permisjon for imorgen formiddag.
Møtet hevet.

Formiddagsmøtet tirsdag 4. oktober.
Ordstyrere: Kr. Mol jord. — Aksel Berg.

Protokollen fra gårsdagens eftermiddagsmøte referertes og god- 
kjentes med en mindre rettelse.

Norges kommunistiske Parti hilser landsmøtet.
Efter landsmøtets tidligere vedtak om innbydelse av Norges kom

munistiske Parti møtte Henry W. Kristiansen og Martin Brendberg.
Henry W. Kristiansen: Vårt parti gleder sig opriktig over den aner

kjennelsen som ligger i en sådan innbydelse, og dobbelt glade er vi fordi 
den denne gang kommer fra Norsk Arbeidsmandsforbund. Vi vet jo 
at dette forbund har en egen plass i norsk arbeiderbevegelses historie. 
I høiére grad enn noget annet fagforbund er Norsk Arbeidsmandsfor
bund moderforbundet til en hel rekke andre forbund, — det er fra dette 
de er gått ut når de var store og sterke nok til å stå på egne ben. Således 
er Norsk Arbeidsmandsforbund en veibryter i norsk fagbevegelse.

Men også på annen måte er det en veibryter. Vi er opmerksom 
på at Norsk Arbeidsmandsforbunds medlemmer i de sterke brytningsår 
i norsk arbeiderbevegelse var å finne blandt dem som kjempet for å 
gi fagbevegelsen og den hele arbeiderbevegelse en radikal ånd, et 
socialistisk innhold. • Fagopposisjonen og den revolusjonære retning»
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menn kunde alltid stole på anleggsarbeidernes og grubearbeidernes 
støtte. De representerte det friske, pågående, klassekampinnstillede 
element i vårt lands arbeiderreising — og som sådanne har de skrevet 
inn sitt navn i arbeiderbevegelsens historie.

Dette vil vi gjerne ha sagt i en tid, da det igjen er bruk for krefter, 
som kan bringe en ny ånd, en fastere vilje og et sterkere sosialistisk 
innhold inn i arbeiderbevegelsen. Vi lever i andre tider med andre og 
nye krav: Det er så. Det appelleres til arbeiderbevegelsens, samfunds- 
messige solidaritet. Og den appell må ikke lyde forgjeves. Men nettop 
fordi arbeiderklassen med samfund,smessig solidaritet forstår nødven
digheten av å kjempe sammen med hele det arbeidende folk, må den 
selv være gjennemsyret av viljen til å kjempe for sine egne interesser 
og for de idealer folket setter høit. Knefallets og selvopgivelsens ånd 
— tilbøieligheten til å gi efter for reaksjonens press — må utryddes. 
Daie derved kan arbeiderklassen i spissen for det hele folk reise kampen 
mot reaksjonen og fascismen.

Arbeiderklassen må ta offensiven mot folkets fiender, hvor de enn 
finnes, utenfor eller innenfor landets grenser.

Norges kommunistiske Parti tviler ikke på at Norsk Arbeidsmands
forbund» medlemmer enda en gang vil være å finne blandt de som kjem
per for en ny politisk kurs — til fremme av vår klasses, og vårt folks 
varige interesser.

Det er gledelig å se den veldige vekst som Norsk Arbeidsmands
forbund har gjennemgått. Nye grupper er kommet til, — friske, radikale, 
unge krefter marsjerer op. La oss dog ikke glemme at den tallmessige 
vekst ikke er nok — organisasjonens kvalitet er vel så avgjørende. Og 
til kvaliteten hører bl. a. en god disiplin — kampdisiplin, javel — mere 
disiplin. De forskjellige grupper må marsjere i takt med hverandre, 
kameratskapet må alltid holdes i akt og ære.

Til slutt uttaler vi vår glede over at landsmøtet skal behandle sam- 
lingsspørsmålet. Vi må frem tik ett arbeiderparti her i landet på marx
ismens grunn. Landsmøtet må gjennem sitt vedtak i dette spørsmål 
bidra til at vi kommer nærmere dette mål.

Atter en gang, kamerater! Takk for innbydelsen. Våre beste ønsker 
for landsmøtets videre forløp. (Sterkt bifall.)

Formannen: På landsmøtets vegne vil jeg takke Henry W. Kri
stiansen for den fremførte hilsning. Jeg hilser med glede hans uttalelser 
om den samfundsmessige solidaritet og hans uttalelser om ett arbeider
parti. Norsk Arbeidsmandsforbund ser det også som en av sine opgaver 
å arbeide for en politisk samling i et marxistisk arbeiderparti her i 
landet. Atter en gang velkommen til vårt landsmøte.

Varamann innkalles.
«På grunn av inntrufne omstendigheter finner vår avdeling sig 

tvunget til å trekke vår representant Halvdan Strand. Vi går ut fra 
at varamannen blir innkalt. Varamann er Henrik Holmstrøm.» Avde
ling 102, Birger Eriksen.

Votering: Varamannen beslutledes innkalt.
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Beretningen for året 1937.
Beretningen for 1937 blev nu opiatl til behandling og punktvis 

gjennemgått.
Under punktet forbundsstyret uttalte Thv. Thor stemen: Dette er 

et av de punkter jeg mente ikke var riktig behandlet. Det står at Borg
hild Tharaldsen har fungert som 1. suppleant. Det var imidlertid Karl 
Edvardsen som blev valgt til anleggsarbeidernes suppleant. Nu er det 
så at han flyttet arbeidsplass, men han kom tilbake igjen og kunde da 
ha inntrådt i forbundsstyret.

Formannen: Karl Edvardsen har ikke meddelt forbundsstyret at 
han er kommet tilbake og atter vilde inntre i forbundsstyret. Da han 
meldte fra om sin utreise, blev suppleanten efter ham innkalt.

Karl Edvardsen: Jeg har meddelt forbundet at jeg kom tilbake her 
den 21. november ifjor; men det kan være at formannen ikke har vært 
opmerksom på det. Thorstehsen behøvde dog ikke å nevne dette.

Dermed gikk man videre i beretningen.
Under punktet: Veia r be i d s d/> ‘if len 1937 uttalte Thv. Thorstensen: 

Som representantene ganske sikkert kjenner til så hadde vi i 1937 en 
affære med veiarbeidernes opgjør, som forløp på en litt merkelig måte. 
Jeg har ikke tenkt å holde nogen lengere innledning. Opgjøret er kjent 
og en kan vel si berømt, og det skulde være unødvendig å gå noget dypere 
inn i saken; men en del faktiske oplysninger før representantskapets ved
tak 22. oktober. Opgjøret i 1935 var magert og forutsetningen den gang 
var å søke å skaffe bedre forhold så snart som råd var. Men tiden gikk. 
Purringer innløp i massevis til forbundet. Da vi forstod at det var umu
lig å få en landsavtale, krevde vi i Akershus å få forbedret forholdene. 
Det blev da skyldt på en del arbeidsrettssaker som først måtte løses; 
men det var lite å leve av. Vi kom frem til 22. mai da forhandlingene 
skulde legges an for en ny tariffrevisjon for veiarbeiderne. Det blev da 
forelagt oss et forslag og ære være All). Karisen for det. Dette og hvad 
han så senere fremla var hvad han for sin del mente måtte kunne frem
mes. Veiarbeiderne mente det ikke var helt brukbart; men efter hvert 
kom vi da frem til et forslag som vi mente var det. Det som gikk forut 
for meglingen har mindre betydning. Megling blev optatt 22. mai og 
endte med et meglingsforslag som blev sendt ut til uravstemning med 
forbundsstyrets anbefaling. Hvis forhandlingsutvalget som ellers van
lig, var blitt spurt, hadde det neppe blitt sendt ut med anbefaling. For
slaget blev forkastet med % flertall. Da dette resultat forelå sammen
kalte forbundsstyret i hui og hast representantskapet og det drøftet nok 
saken inngående og det fant å sende forbundets formann og Landsorga
nisasjonens formann ut på betlerstien til regjeringschefen uten å ta med 
forhandlingsutvalget eller representanter for veiarbeiderne i represen
tantskapet. En fant disse kanskje ikke brukbare nok til å være med. For
handlingene resulterte i et meglingsforslag gående ut på et tillegg av 
1 øre pr. time for de 13 fylkers vedkommende som lå på laveste lønns- 
sone; men heller ikke det forslag kunde fremlegges uten en klausul om 
at det måtte vedtas over bordet. Representantskapet blev satt i en 
tvangssituasjon og vedtok det med undtageise av 3 mann som stemte
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for veiarbeidernes krav om å ta en clianse for å søke. å forbedre sine livs
vilkår. De fleste veiarbeidere så på saken slik at det for dem syntes bare 
å være disse som i representantskapet stemte for vedtagelsen som hadde 
rede på veiarbeidernes forhold og det enda veiarbeiderne like i forveien 
hadde forkastet et forslag med stort flertall; det nye forslag betydde 
bare 1 øres tillegg pr. time på de satser som blev forkastet. Fra Statens 
side var det knyttet den betingelse til forslaget at det måtte vedtas 
over bordet straks. Vi gikk ut fra at vi hos Regjeringen skulde få støtte; 
men hvad fikk vi? Det som har skapt forbitrelsen er representantska- 
pets stillingtagen mot veiarbeidernes tydelig uttalte vilje. Veiarbeider
nes møte igår mente at dette måtte få nogeh konsekvenser. Men for at 
det ikke skal se ut som at veiarbeiderne vil øve diktatur, vil vi fremme 
følgende forslag:

«Landsmøtet beklager representantskapets flertallsbeslutning av 22. 
juni 1937 ved å vedta meglingsmannens forslag av samme dato i lønns- 
tvisten for Statens veiarbeidere.

Veiarbeiderne vil for -sin del uttale sin mistillit til sine represen
tanter Alb. Karlsen og Olaf Sletten som- med sin stemmegivning ved 
denne anledning gikk veiarbeidernes tydelig uttalte vilje imot. -— Disse 
to har ikke veiarbeidernes tillit.

For veiarbeidernes konferanse
Thv. Thorstensen. Os ro Id Vcerriø. Ludv. Larsen. Rol). Ro be ri sen.»

Når veiarbeiderne former sitt forslag på denne måte så er det slik 
å forstå at vi beklager hele representantskapets stilling; men det får bli 
hver enkelt gruppes sak å gjøre op med sine representanter. Vi for vår 
del vil gjøre op med veiarbeidernes representanter.

Birger Eriksen: Jeg hadde anledning til å være til stede på veiar
beidernes gruppemøte igår og fikk der en bedre orientering om forhol
dene enn hvad jeg tidligere hadde. Det er så at representantskapets ved
tak kan beklages; men vi kan ikke derfor spare de som ikke er til stede. 
Vi må også sette statsministeren på plass. De tillitsmenn vi setter inri 
på de forskjellige plasser, skal vareta arbeiderklassens interesser. Har 
Nygaardsvold tatt hensyn til veiarbeiderne? Nei. Vi så at de fikk 1 øre 
og det skulde være kompensasjon for prisstigningen. Det har vært til 
stede krefter over representantskapet; den politiske faktor; og det er et 
spørsmål om landsmøtet på denne måte skal finne sig i å måtte bøie kne. 
Å tale om at veiarbeidernes konflikt ikke kunde løses før Stortinget 
trådte sammen var selvsagt en fryktelig trusel. Men vi skulde ha fått 
ta konflikten. Det som det er om å gjøre, er at det i fremtiden ikke må 
skje noget lignende. Det vikle ha, vært riktig i en uttalelse å sagt fra sin 
mening om Regjeringen. Det er jo bedre tider. Formuesøkningen bare i 
Oslo viser en voldsom stigning. 1 øre pr. time i lønnshevning er mindre 
enn det forsorgsunderstøttelsen er hevet med som følge av prisstignin
gen. Jeg vil henstille at en for eftertiden ikke er med på denslags. Jeg 
håper at landsmøtet kan enes om en uttalelse som går ut på at partiet 
skal bøie sig for oss.
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Einar Gerhardsen (til forretningsorden): Vikle det ikke være riktig 
at Nygaardsvold var til stede under denne sak? Debatten bør utsettes til 
han får anledning til å komme til stede.

77,r. Thorstensen: Dette er Arbeidsmandsforbundets landsmøte og 
vi vil ha anledning til å behandle våre saker. Det er ikke D. N. A.s lands
møte.

Ludvik Larsen: Først og fremst vil vi behandle disse ting innenfor 
vår egen midte og det er gjort. Vi har hatt møter, hvor protestresolusjo
ner er vedtatt. Det var også krav om ekstraordinært landsmøte. Fra 
bundsstyrets side fikk vi imidlertid bare det svar at det ikke hadde 
noget mere å gjøre med dette. Jeg har forsøkt på forbundskontoret å få 
rede på hvor mange som sendte krav om ekstraordinært landsmøte. Bare 
i vårt fylke var det 18 avdelinger som krevde det. Men vi vikle ikke gå 
utenom forbundet. Det blev sagt fra forbundet, vel nærmest i spøk, at 
det bare var nogen få. Veiarbeidernes møte igår mente at representant- 
skapets øvrige medlemmer utenom de her nevnte to, stod i en annen 
stilling.

Kristian Østenby: Det meglingsforslag som blev fremlagt blev for
kastet med 3 289 mot 1 780 stemmer. Da skulde også stillingen vært klar. 
Men hvad skjer? Jo, en søker å prosedere på at en senere skal søke å 
bedre på det. Skal vi finne oss i dette? Det er aldeles unødvendig å sende 
ut et forslag, når representantskapet allikevel kan vedta det. Vi har 
medlemmer som har lang vei for å komme frem til møtene, så en skal ikke 
tale nedsettende om tilslutningen. Forbundsstyret sier at det bare var 
50 pct. av veiarbeiderne som stemte. Hvorfor? Jo, nettop fordi de vet 
at det ikke nytter noget.

Alb. Karlsen: Ja, godtfolk; det kunde være fristende å holde time
lange foredrag; men jeg skal innskrenke mig til det forslag som forelig
ger. Jeg går ut fra at de som er representanter på landsmøtet har lest 
beretningen. Når det gjelder forholdet i 1937 har jeg gitt en forhistorie 
om det som er skjedd helt fra 1932, da vi første gang opnådde nogen re
sultater. Jeg har gjort det for å vise retningen og utviklingen. Her mø
ter det 50 pct. representanter for veiarbeiderne. De skal se på deres stil
ling som andre arbeidere og jeg vil be dere om å gå i dere selv og ikke 
regne med hvor sterke de kan være idag. Hvad 1937 angår, så vilde vi 
idag ha stått i akkurat den samme stilling. Arbeidsmandsforbundet og 
da i første rekke jeg stod i en tvangssituasjon. Vi forhandlet direkte 
med våre representanter i Regjeringen. Vi fikk et meglingsforslag. Det 
blev forkastet. F f ter vanlig praksis skulde vi da gått til konflikt. Men 
grunnlaget lå ikke -slik til rette. Jeg vil be dere se på beretningen og for
bundsstyrets vedtak om å reise en rekke arbeidsrettssaker, som først 
måtte avgjøres og som vikle gitt 10 procents forhøielse. Disse saker 
måtte nødvendigvis unda før en kunde gå til konflikt. Den fremgangs
måte var godkjent av veiarbeiderne og ingen hadde protestert. Vi kom 
så frem til juni 1937, de berømmelige dager da representantskapet måtte 
ta standpunkt.
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før jo heller. Vi hører stadig dette om at næste gang skal det bli bedre; 
men vi ser det bare ikke.

Lars Evensen: Det er ingen tvil om at innen fagorganisasjonen skal 
en få si sin mening. Det er praksis; men det er en ting til og det er at en 
alltid har gitt anledning for dem som angripes å være til stede. Det er like 
viktig som talefrihet. Den kritikk som Birger Eriksen kom med mot 
Nygaardsvold er helt uberettiget og mot en tillitsmann innen arbeider
klassen. Den måte Thorstensen og Eriksen gir uttrykk for sin misnøie 
har ikke flertall for sig ute på landsbygden. Veiarbeidernes organisa
sjon klarte ikke å få organisasjonsmessig rett ved de fleste veiarbeids- 
ailminislrasjoner før høsten 1935. Man hadde en forskudd,sløn 11 av 50 
øre og enkelte steder var det nede i 35 øre og det var der en begynte å 
løfte opover og høsten 1935 fikk en løftet det op til 76 øre. Også veiar
beiderne har hatt den skrittvise fremgang. Når det gjelder 1937, så 
var det vel dengang omlag 10 000 organiserte veiarbeidere; litt over 14 
av veiarbeiderne var organisert og rundt regnet var det bare 50 pct. av 
de organiserte som hadde avgitt stemme. Landsorganisasjonens kon
gress har vedtatt at en må ha et sterkere uttrykk for medlemmenes stand
punkt for en konflikt og dessuten hadde en Stortingets beslutning om 
at det skulde ha et ord med, når veiarbeidernes forhold på ny kom op. 
Det er ikke noget nytt at forbundsledelsen i visse situasjoner med store 
vanskeligheter, må vedta et forslag på medlemmenes vegne. Jeg savnet 
et perspektiv hos Thorstensen. Det manglet fullstendig. Innenfor stats
administrasjonen har vi neppe med vanskeligere folk å gjøre enn vei
direktoratet og fylkesveistyrene. Representantskapet hadde intet annet 
å gjøre enn det de gjorde i 1937. Uansett hvem dere velger så må disse 
nødvendigvis i visse situasjoner ta bestemmelsen på medlemmenes vegne. 
Ellers er de heller ikke verd å være tillitsmenn.

Osvald Værriø: Hvorfor var man i en tvangssituasjon? I 1936 
hadde vi årbeidsrettsdommene som først måtte avgjøres og Alb. 
Karlsen sier at hadde vi fått 100 pct. medhold, så hadde vi fått 10 
pct. lønnsforhøielse. Men det var vel ikke mere enn hvad vi hadde krav på ? 
Hornsruds regjering fremla et budgett på 21 mill. til veiarbeider; men 
det gikk ned med 5 millioner, så det kunde ikke bli nogen lønnsforhøielse. 
Vi fikk til slutt et endret forslag med 1 øre pr. time i tillegg for 13 fyl
ker; mens de andre ikke fikk noget. Vi får ikke engang til lusesalve for 
den ene øre. Albert Karlsen sa at det var kommet anmodninger til for
bundet om ikke å stille for store krav. Det er ikke ansvarlige folk som 
kommer med slikt til et forbund, hvis opgave er å søke å heve arbeidernes 
levestandard. Vi har ansvar, det er så. Men vi må først og fremst klare 
å holde våre familier sammen. Vi klarer ikke det med de lønninger vi nu 
har. Det ser ut til at Stortinget ikke vet hvad det foretar sig; som her i 
det tilfelle med ernæringen og dr. Evangs undersøkelser. En familie, med 
4 barn trenger 4 000 kroner. En veiarbeider når ikke op i 3 000 kroner på 
langt nær. Det blir å stilte. Vi skal se på hvem som har ansvaret og vi 
skal finne det ut. De som har vært med på å vedta et slikt forslag, kan 
vi ikke ha tillit til. Det var et opgjør under all verdighet.

Jens Østmo: Jeg beklager at enkelte bringer den politiske lyddåse 
inn her på landsmøtet. Det ser ut til at vi skal være på et partimøte. Fri-
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han vedstår sig det. Men hvorfor gikk han ikke til aksjon tidligere? Han 
får kanskje den glede å kunne rette på det forhold. Regjeringen kan 
nemlig når som helst gå.

Olaf Sletten: Jeg vil be veiarbeiderne om å , se ansvarlig på denne 
sak. Det hadde vært mer lettvint for mig å innta det standpunkt å for
kaste det siste meglingsforslag. Men det vikle ikke vært ansvarlig av 
mig å gjøre noget annet enn det jeg gjorde. Var det blitt konflikt, så 
hadde det nok ikke idag sittet så mange representanter her for veiarbei
derne. Er det nogen som bedre enn Alb. Karlsen har varetatt veiarbei
dernes interesser? Sett ham ved siden av Thorstensen og send dem ut 
til veiarbeiderne. Da vil nok veiarbeiderne komme til å reagere overfor 
Thorstensen. Er det meninggn at veiarbeiderne ikke vil at det skal gjø
res noget, hvis de får en annen ledelse? Nei, jeg kjenner også veiarbei
derne. Vi stod overfor den kjensgjerning at Stortinget skulde gå fra hver
andre, og vi kunde da ha fått en langsvarig konflikt. Det som blev gjort 
var til det beste for veiarbeiderne. Vi så også hvor liten deltagelse fra 
veiarbeidernes side det var ved uravstemningen. De var helter ikke så 
høie i hatten de som var med i veiarbeiderforhandlingene, som de er idag. 
Jeg vil ikke på nogen måte søke å redde mig selv. Hvis jeg stod i samme 
stilling idag som dengang vikle jeg inntatt akkurat det samme stand
punkt.

Gorn. 0. Sør He: Jeg representerer en veiarbeiderforening som ved
tok meglingsforslaget i 1937 mot 3 stemmer. Hvis jeg skulde stemme for 
et mistillitsforslag her; vil jeg risikere det samme når jeg kommer hjem. 
Våre forhold er faktisk ganske bedre nu enn de vi tidligere hadde. Det 
var ikke så rare greiene vi hadde. Fiskeriene slo feil og det var lite med 
arbeidsmuligheter. Da vi så fikk 72 øre timen i forskudd, blev Regjerin
gen velsignet. Forholdene blev ganske gode i Troms fylke. Det er imid
lertid for meget daukjøtt vi emm dras med. La oss være levende men
nesker.

Birger Eriksen: Det er beklagelig at Nygaardsvold ikke var til 
stede til å begynne med, for på 5 minutter er det vanskelig å komme inn 
på alte forhold i forbindelse med denne sak. Jeg nevnte at det var sterke 
krefter som presset på veiarbeiderne og organisasjonen. Regjeringen 
kunde jo ha gitt et vink til veiarbeiderne om å utsette konflikten til Stor
tinget igjen trådte sammen. Nygaardsvold har nok vært den sterkeste 
mann i dette opgjør. Det er mulig at den linje Regjeringen har fulgt er 
bra; men vi må ha en garanti for at vi ikke settes i en slik tvangssitua
sjon en gang til. Alb. Karlsen har nok for sitt vedkommende gjort sitt 
beste og på sin måte vært en sterk mann. Men han bør dog kunde inn
rømme at Nygaardsvold var ham sterkere.

P. A. Fugleberg: Jeg har vært ved veiarbeidet i 20 år og vi er i vårt 
distrikt tilfreds med den opgang vi har hatt i de senere år. Vi har fått 
fordeler og vi har nu vår avtale å holde oss til.

Thorstein- Kopperud: Fagbevegelsen er kommet inn på et feilspor. 
En taler om renhårigheten. Men når medlemmene med % flertall for
kaster et forslag, så stoler en ikke særlig meget på renhårigheten. Jeg 
er medlem av D. N. A.; men jeg vil ikke at fagorganisasjonen skal være 
et underbruk av partiet. Vi er blitt diktert og tyrannisert akkurat som

A — 5
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Tsjekkoslovakia. Jeg vil dog ikke undlate å si som rett er at Eegie- 
ringen har gjort adskillig. Landsmøtet må presisere at ikke makten skal 
tas fra medlemmene. De skal ha medbestemmelsesrett over sine egne 
lorhold. Jeg vil foreslå: Ved lignende lønnsforhandlinger blir det det 
opnevnte forhandlingsutvalg som har avgjørelsen ved en forestående 
-konllikt.

2/w. Thorstensen: I anledning den uttalelse som jeg heftes for så 
hevdet jeg ikke at en høireregjering gav bedre lønn; men at det kunde 
tenkes at en under en borgerlig regjering nådde lenger.

Nygaardsvold (avbryter): Nei, det blev tydelig sagt høireregjering.
Thorstensen (fortsetter): Statsministeren sa ved nevnte anledning 

at han v ilde ikke sitte å administrere en véiarbeidskonflikt og da var det 
uttalelsen falt. Ved en konflikt under en borgerlig regjering vilde vi 
narld lenger enn ved det meglingsforslag vi fikk. Slagordet er nu: hele 
folket i arbeide. Nu ser det ut til at det skal være uten lønn eller minst 
mulig lønn. Alb. Karlsen nevnte de mange advarsler som kom til for
bundet i forbindelse med de veiarbeider som skulde igangsettes men 
han hadde å ta hensyn til avstemningen og ikke til de enkelte protester 
Det vdde ha vært uansvarlig av Stortinget å latt 28 000 mann gå ut i 
konflikt med de lønnsforhold som disse arbeidere hadde.

Andreas Wormdahl: Har andre grupper vært utsatt for det samme 
som dere veiarbeidere? Jo, det er nogen hver som har måttet finne sig i 
Ad' Jf.’n?f6,1 ll1v,er ,rm<‘nfoi‘ Landsorganisasjonen- men uten å lage mis- 
tillit til alt og alle og til og med mot Regjeringen. Hvordan stod vaiarbei- 
derne. De er halvtbetalende og for en stor del arbeidsledige. Det var 
vanskelig a gå til konflikt med disse. Er disse medlemmer for øvrig så 
solide og absolutt å stole på, når det virkelig røiner på? En har heller 
ikke kommet inn på de øvrige gruppers stilling. Skal det Thorstensen 

, kle!' Vli;kelig opnaes; så må vi andre grupper opta vår stilling til 
forbundet til overveielse. Det er visse grupper forbundet trenger og som 
er med og styrker forbundet og som har hjulpet veiarbeiderne.

Leif Andersen: Det ser ut til at vi er kommet inn i en helt annen 
praksis enn tidligere når det gjelder lønnsforhandlinger. Det er de al 
mindelige arbeidere fra arbeidsplassen som skal være med og det skal 
ikke pa forhånd være nogen kjøpslåen mellem Landsorganisasjonen og 
forbundets tillitsmenn. Det er helt uriktig å benytte en slik fremgaugs- 
mate. Vi ser også at det gjøres slik i de arbeiderstyrte kommuner; men 
ci-ø skal behandles likt med andre kommuner.

_ Ludvik Larsen: Enhver hørte Alb. Karlsen og den ekstase han ar
beidet sig op i. Han kunde lignes med en sinna far overfor uskikkelige 
unger. Li har gjort mer på disse 3 år enn på 100 år sa Karlsen. Men det 
er først i de siste 3 år at vi har fått en organisasjon blandt veiarbeiderne; 
men den er ikke brukbar. I 1935 fikk vi 12 pct. sies det. Vi hadde 70 øre 
i forskudd og fikk 76 øre. Det kan ikke bli 12 pct. Jeg vil for øvrig be- 
k ref te at Thorstensen sa en borgerlig regjering og ikke en høireregjering.

Sigvart Sakanassen: Her opereres med proeenter og millioner. Je<' 
iar en opgave fra min handelsmann over prisstigningen for 1937 Jeg 
fører regnskap over min husholdning. Der er ikke medtatt middagsmat 
og ikke pålegg pa brødet. Det viser sig at det koster mig kr. 22.50 pr.
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måned mere å leve i 1937 enn i 1936. Den lønnskompensasjon på 6 øre 
pr. time blir kr. 12.00 pr. måned. Altså må jeg leve 10 kroner dårligere 
i 1937 enn i 1936. I «Arbeiderbladet» for 19. eller 21. mai finnes en sta
tistikk som viser at veiarbeidernes lønninger er gått ned fra kr. 1.07 til 
kr. 1.04 gjennemsnittlig for landet. Samtidig steg arbeidsstyrken fra 
24 000 til 28 000 mann for året 1935—36. I vinter oplyste veidirektøren 
at for året 1937 er gjennemsnittet 101 øre for landet for 1936—37. Jeg 
vil ikke øve kritikk, men jeg vil spørre landsmøtet: Skal forbundet frem
deles kjøres frem på denne linje eller skal det bli nye linjer?

Formannen: Det kunde jo i denne forbindelse vært av interesse å gå 
inn på nogen historikk. Jeg har tidligere overfor en lignende forsam
ling fremholdt at veiarbeiderne var med da forbundet blev stiftet; men 
eie forsvant og det hadde vel sine årsaker. Nu er det så at veiarbeidernes 
lønninger er ikke bra. Jernbaneanleggenes arbeidere arbeidet i 18 år før 
de fikk tallene på papiret og fikk overenskomst. Bergverksarbeiderne 
arbeidet i 8 år før de fikk overenskomstforhold, Yi kan ta utgangspunktet 
for veiarbeiderne i 1932. Forbundet var enig i viljen til aksjon. Resulta
tet av den kjenner vi til. Det var ikke favorabelt; men det var det resultat 
vi i 1935 kunde fortsette arbeidet på. Det var på det grunnlag vi kunde 
møte i forhandlingene i 1935. De tall som det er oplyst om som veiarbei
dernes minimumslønninger kan ikke betviles. I anledning det forslag 
som er fremlagt her og som inneholder mistillit til Alb. Karlsen og Slet
ten, så kan jeg på egne og jeg tror på representantskapets vegne si at de 
er ikke alene ansvarlige. Det er forbundsstyret, representantskapet og 
Landsorganisasjonen som har ansvaret. Hvad situasjonen i 1937 angår 
så er det tilrettelagt for dere fra Alb. Karisens side og andre og bl. a. av 
statsminister Nygaardsvold. Jeg deltok den hele tid i det arbeide. En 
stod overfor den situasjon at resultatet overhodet var det beste som 
kunde nåes. Det vilde ikke ha blitt slik om Stortinget hadde vært sam
let. Det vilde ikke vært ansvarlig handling fra forbundsledelsens side 
om den ikke hadde godtatt resultatet. De som stemte for avgjørelsen i 
1937 er det samlede representantskap.

Gunnar Ant on sen: Statsministeren søkte å ro sig i land på dette, 
hvorfor ikke veiarbeiderne tidligere hadde begynt sine aksjoner. Men 
det er vel så at Rom ikke blev bygget på en dag. Fagorganisasjonen er 
heller ikke bygget op på en dag. Vi tok endelig konflikten da vi «våknet» 
som det blev sagt, da bondepartiregjeringen nedsatte lønningene. Vi 
fikk et magert resultat ; det er så. Men vi fikk da noget. Veiarbeiderne er 
nu en sterk gruppe i forbundet. Hvis de trekker sig tilbake, så er det 
den største gruppe som går.

Jørgen Hersleb: Det er sagt her at møtet igår av veiarbeidernes re
presentanter blev enige om å .skille de andre i representantskapet og for
bundsstyret ut fra. de to som direkte var veiarbeidernes representanter. 
Men tror en at det er slik, så er veiarbeiderne ført bak lyset. Vi andre 
har også ansvar. Jeg var med og tok ansvaret. Vi har andre grupper, 
hvis forhold er blitt euiiu sl et te re behandlet, nemlig nødsarbeiderne, men 
derfor har vi ikke fremsatt noget mistillitsforslag til ledelsen. Jeg har 
vært med og angrepet ledelsen i 1935 og tidligere; men efter at jeg har 
hatt anledning til å være med, har jeg også bedre forstått situasjonen
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og jeg har vært med på å ta standpunkt ut fra de foreliggende forhold 
Jeg er ingen tilhenger av regjeringen Nygaardsvold; men jeg har måttet 
høre pa hvad veiarbeidernes tillitsmann, Alb. Karlsen, har luitt å si.

Os vald ærnø: Hvilket syn vi representerer, spurte Evensen om 
Uravstemningen har gitt tydelig svar. Det er ingen tvil om det. Perspek- 
tiver. \i arbeider ogsa etter perspektiver. Vi arbeider for å få vilkår 
som vi kan eve av. Vi vikle med konflikt risikert fjasko, sier man S 
kan like godt pasta det motsatte. Vi måtte kunne regne med hele fa°& 
organisasjonens støtte. Nygaardsvold mente en. hadde gjort hvad gjø. 
es kumle. Jeg tenker da på overskuddene på statsbudgettene. Jeg kfr

ha/ffltt hT tegn Pa at de! SOm kan gj0res er gj°rt Det kan være at vi 
hai fatt de samme procentene. Men 12 procent på 78 øre er ikke det
samme som 1- procent pa kr. 1.10. Anleggsarbeiderne hadde behøvd 18 
vi skyve l|;'tOVm‘"skon,>" ! Ja> men "" har vi vår organisasjon og da må

bundeKm<w!Wi°' sa at de øvrige grupper innen for
bundet må ta sm stilling til overveielse. Det menes da formentlig også
Mnd V-M^i fr ^ j° f0rslag °m et bergvefkS
bund. V il ledelsen ha ro, sa kan vi jo bare dele det hele op. Den situa-
sjon veiarbeiderne nu har fått saken i efter sitt møte igår vil bare tjene 
forbundets interesser i fremtiden.

Odin Herø: Jeg har ikke tenkt å ta ledelsen i forsvar. Men det ser 
ut til at det bare er en gruppe og dens forhandlere som her er det av- 
gjørende. Jeg har min sterkeste tvil om deres organisasjonsapparat er
f S'am en tror- V 1 må °gså se På hvad vi har opnådd sett i
forhold til andre forbund. Og da må vi se på om vårt forbunds ledelse 
hai væi t dårligere enn andre. Gjør vi det, så kan vi ikke si annet enn at 
vi har intet a kritisere ledelsen for. Vi har nådd langt. Jeg tror ikke 
veiarbeiderne har den opfatning, som gjøres gjeldende her.

Thorstem Kopperud: Vi ere en kamporganisasjon og ikke en forhand 
lingsorganisasjoii Vi vil ikke ha det slik fremover, som i det senere 
Jeg vil derfor be dere om å ta hensyn her. Vil en ikke ta hensyn må vi 
fa vait eget forbund. V i har så allikevel bare oss selv å stole på.

M. Hestnæs: Jeg har ikke noget mandat til å være med på palass- 
revolusjon. Det er brukt sterke ord på begge sider; men jeg vii si til 
tillitsmennene at de ma ikke optre som om vi sitter her på skolebenken.
« 11”1 n'i i’' -11, f y! 1 Når det er nevnt at veiarbeiderne ikke klarer 
en konflikt, sa klarte vi det dog dengang vi var svakere og da både bøn
dene og lensmennene var på veiene. Vi fikk de vekk dengang. Nu er vi 
sterkere og vi skal nok klare å holde veiene. En representant talte nær
mest som om veiarbeiderne var en økonomisk klamp om foten Slikt 
passer ikke. Vi betaler halvtbetalendes kontingent; men får også halvt- 
wt a lende* rettigheter.

J. P.Karlsrud: Forbundet er en enhet. Det forslag som er kommet fra 
veiarbeiderne kan vi derfor ikke se på bare ut fra disses forhold og inter
esser. Da ma også vi andre se på saken. Vi som representerer de andre 
grupper rna ogsa ta vårt standpunkt. Vi ved jernbaneanleggene kan 
si at det ikke er bare veiarbeiderne som har krav. Vi har også våre krav.
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Henrik Holmstrøm: Det er en stor prinsippsak dette. Spørsmålet er 
om fagorganisasjonen skal komme videre fremover eller gå tilbake. I de 
senere år er fagorganisasjonens arbeide kommet inn i et annet spor. 
Som veiarbeiderne er blitt behandlet, er de nettop blitt en slik klamp 
om fagorganisasjonen. Organisasjonens opbygging var ikke en kjens
gjerning da vi hadde de borgerlige regjeringer. Det er først nu organi
sasjonen er opbygget. En arbeiderregjering skal ha til opgave også å 
søke å påskynde utviklingen. Det er et skille vi her står ved. Skal vi 
fremover eller gå tilbake?

Ordstyreren: Valgkomiteen har møte kl. 14.30.
Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet tirsdag 4. oktober.
Ordstyrere: Alfred Hlenbaic — H. 0. Jubslcås.

Protokollen fra formiddagsmøtet referert es og blev vedtatt uten be
merkninger.

Budgettkomitéen fikk permisjon fra eftermiddagsmøtet for å gå i 
gang med sitt arbeide.

Fortsatt behandling av veiarbeiderleonflikten i 1937.
Johan Berlid: Det har vært nokså stilt fra jernbanearbeiderne, men 

det kommer ikke av at vi ikke har fulgt med i det arbeide som har vært 
gjort. Vi ser enden på jernbanebyggingen og hvis våre sønner skal bli 
anleggsarbeidere, så må det bli ved veiarheidsdriften. Vi er derfor også 
for vår del interessert i at denne gruppe når frem til gode resultater. 
Det som er nådd er nok magert; men det er ikke gjort i en håndvending 
å få de resultater en kunde ønske sig. Men det gjelder ikke bare om å 
få overenskomst; men også å kunne hevde den. Debatten har ikke gledet 
mig; en taler sa også at det var begynnelsen til splittelse. Jeg vil si til 
veiarbeiderne at det vil ikke være heldig for dem å komme vekk fra 
jernbaneanleggsarbeiderne og de andre grupper. Behhårigliet! Ja, da 
skal en se å finne frem til sannheten. Vi pleier å være fornøiet når vi 
opnår noget; men vi får også finne oss i under visse situasjoner å ta imot 
et resultat som ikke inneholder nye fordeler. Ledelsen av forbundet og 
alle forhold må ligge hos forbundsledelsen og i representantskapet. Å 
Ia det ligge i forhandlingsutvalget går ikke an. Det må stemmes ned.

Os ru Id Værriø: Ødegård sa at når representantskapet avsluttet 
overenskomsten som det gjorde, så var det under den sikre forvisning om 
at mere kunde ikke opnåes. Men vi kan jo da bare se på det Nygaards- 
vold bød med 1 øre mot å få 2 års tariff. Det er selve den omstendighet 
at veiarbeiderne har forkastet forslaget, som er følgen til mistilliten. 
Sletten sa at han tidligere kanskje var den som hadde brukt den ster
keste kritikk mot forbundsledelsen; men efter at han selv kom med i 
forbundsledelsen, var hans innstilling nødvendigvis blitt en annen. Men 
er det slik å bety at alle vi andre som er med i forhandlingsutvalgene



70

ikke liar kjennkap til tingene, så behøver vi jo ikke disse. Da kan jo 
forbundsledelsen lede og avgjøre alt. Mistilliten er rettet mot de spesielle 
representanter for veiarbeiderne. En havnearbeider spurte om det bare 
var veiarbeiderne som hadde overenskomstforhold og var behandlet slik.

i skulde finne frem til sannheten! Ja, forbundsstyret har forskjertset 
saken allerede i 1936 og den tvangssituasjon det stod i, hadde de ingen 
oversikt over. De optok forhandlinger altfor sent.

8imon Simonsen: De to store hovedlinjer skulde være utdebattert 
Jeg kan godt forstå misnøien med resultatet. Vi i representantskapet 
som stemte for, var også misfornøiet. Men vi måtte se på det som var 
opnaelig. Vi hadde Stortingets vedtak om at et resultat for veiarbei
derne skulde forelegges Stortinget og da vi kom frem til meglingsresul- 
tatet stod det i ferd med å gå fra hverandre. Vi fant, slik som stillingen 
ia an, at det ikke var annet å gjøre enn å vedta forslaget. Veiarbeiderne 
var heller ikke klar til å ta en langvarig konflikt og vi hadde vel også fått 
en annen regjering og da hadde vi nok ikke nådd mere enn til det vi fikk 
i 1932. En skal også erindre at det samme representantskap vedtok å 
opta forhandlinger om forskjellige spørsmål så snart som mulig. Det 
gar ikke an å utpeke 2 mann her: hele representantskapet er ansvarlig 
Flere representanter trekker også med i debatten så mange ting, som 
ikke hører med i denne mk.

Ordstyreren: Valgkomitéen har møte i kveld.
Peder 0. Moan: Det er allerede sagt så meget; men allikevel nogen 

ord. Først med hensyn til det Karlsrud sa om mistillitsforslaget. Det er 
slik at flertallet i representantskapet mente det var helt uriktig å ta 
en konflikt på dette tidspunkt. Det har vært uttalt at en vikle ha fått 
bedre resultat om en hadde tatt konflikt. Jeg har dog også nogen erfa
ring om disse ting. Jeg har vært jernbaneanleggsarbeider og vi har ikke 
ætt at vi har fått noget mere ved det. Jeg tror heller ikke at det hadde 
blitt ander ledes for veiarbeiderne. Hvis en skulde ha gått til en høiere 
lønnsforhøreise, vikle nok arbeidsstyrken ved veiarbeidsdriften blitt ad
skillig mindre. Vi må være opmerksom på at selv om vi har en arbei
derregjering, som vi må gå ut fra vil gjøre sitt beste, så har vi ikke fler
tall i de bevilgende myndigheter. En arbeidsnedleggelse ved veiarbeids
driften hadde ikke gått efter vår mening. Kanskje den nettop vikle ha 
ødelagt veiarbeidernes organisasjon. Vi må ikke gå fra konseptene, selv 
om vi ikke får det slik med engang, som vi mener er rettferdig. Vi må 
nok ta hensyn til situasjonen i de gitte øieblikk. Samhold må til. Det 
er sagt om Alb. Karlsen at han er en sterk mann. Jeg vil understreke 
det. Han har utført et godt arbeide og får han fortsette vil kanskje vei
arbeidernes lønnsforhold også bli bedre og kanskje bli som jernbane- 
anleggsarbeidernes. Det har ikke gått så hurtig for oss heller; men vi 
har da nådd frem til menneskelige levevilkår.

Ole Tafjord Dyrhorn: Det er representanter her også fra andre vei- 
arbeiderorganisasjoner, som ikke vil gå til nogen mistillit til forbunds
styret. Vil det være nogen fordel for veiarbeiderne å skifte Alb. Karl
sen? Vi har ingen å stille i hans sted. Vi har tillit til ham og jeg vil bet 
landsmøtet om å tenke sig om 2 ganger før de går til et slikt skritt.

Kristoffer Morken: Jeg representerer jernbanear heider ne og det var 
sagt av Ber lid at det var stille blandt jernbanearbeiderne. Jeg kan tenke 
mig det. En vil høre diskusjonen fra veiarbeidernes side, som er den 
største gruppe i forbundet. Med hensyn til Thorstensens mistillitsfor
slag så gjelder det ikke bare veiarbeiderne og deres 2 representanter; 
men alle grupper i forbundet. Jeg har forlangt ordet fordi at represen
tantskapet står enig med Karlsen og Sletten. Om jeg hadde vært i re
presentantskapet på det tidspunkt så vilde også jeg ha stemt pa samme 
måte som det her blev gjort. Det er vel så at de som ligger i nærheten 
av Oslo, ofte får noget bedre kjennskap til tingene. Veiarbeiderne vilde 
ha vært dømt om de hadde gått til konflikt; en konflikt som hadde blitt 
varende minst et halvt år. Men la oss slå fast her at denne sak gjelder 
ikke bare de 2 som en har plukket ut; men hele representantskapet.

Olav Ormset vakte følgende mosjon: Forbundsstyret redegjør for 
hvorfor veiarbeiderne ikke fikk de 2 øre som statsministeren lovet, hvis 
en fikk vedtatt 2 års tariff.

Knut Hartmark: Kår det gjelder lønningene ved veiarbeidsdriften 
så er de ikke rare. Kår det gjelder lønnsforhandlingene i 1937 så er ikke 
frivillig megling nevnt. Da forhandlingsutvalget slo inn på det, så \iste 
en straks et svakhetstegn. Det er så at en har klandret representant
skapet for at det tok avgjørelsen fra veiarbeiderne og det er jeg enig i. 
Det er også kritisert at en ikke var tilstrekkelig agressive. Men hadde 
de andre grupper sittet i samme stilling vilde de nok også ha protestert. 
Jeg var i mindretall i representantskapet. Jeg så ikke så mørkt på stil
lingen som flertallet. Jeg mente at vi hadde jo en arbeiderregjering og 
hvordan vilde arbeiderklassen og det politiske parti ha stått om Regje
ringen hadde sagt at dette var det ytterste den kunde gå.til? Jeg tror 
ikke så dårlig om Regjeringen at den hadde sendt Stortinget hjem og 
latt veiarbeiderne streike. Men jeg går ikke med på å slakte Alb. Karl
sen i dette tilfelle.

Alb. Karlsen: Du skal ha takk for det. (Munterhet.) Ser en pa be
retningen vil en se at han ingen stilling tok i representantskapet. Det 
har i denne sak vært talt om mange ting; men jeg skal ikke følge den 
linje. Allerede høsten 1936 forelå det vedtak om at forhandlinger ikke 
kunde optas før arbeidsrettssakene var avgjort. Det vedtok veiarbei
derne selv og derfor kunde ikke forhandlingene komme i stand før. Er 
det bare forbundsstyret og ledelsen som har rede på forholdene spurte 
Værriø om. Jeg er ikke mer enn et gjennemsnittsmenneske ;.men jeg vil 
påstå at jeg ved mitt arbeide i forbundet har fått bedre kjennskap til 
disse forhold enn nogen annen her i denne sal. Jeg måtte derfor også da 
jeg hørte enkelte representanter her, klype mig i armen, for å overbevise 
mig om at jeg var våken og ikke drømte. På fellesmøtet i Troms fylke 
hadde en ikke et ord å si om avtalen; tvert om var det ros. I Møre fylke 
det samme. De var skjønt enig i resultatet. Jeg var også på fellesmøte 
i Akershus. Det var bare et par som talte imot. Videre har vi Telemark. 
Jeg sier det slik som det er. Telemark gav avtalen enstemmig godkjen
nelse. Sør-Korge det samme. Jeg var i Hordaland. Formannen stillet 
der selv forslag om at resultatet blev tatt til efterretning og at det var 
opnådd goder. Jeg vil henstille til Thorstensen å ta forslaget tilbake.
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Stortinget besluttet i 1936 at det skulde sørges for tidsbestemte over
avSvei“rbeidefneå df ^“g^slaget var forkastet
overenskomst q . <le ga nin for 2 0™, ^vis Staten fikk 2 års
overenskomst. Som stillingen imidlertid var måtte vi forbeholde oss
SteSiSi^^Sk^^ ^T116 k0mme frem 1il ny€ forhandlinger, 
j-sreaenior 2 øie fikk de 6 ved den manøvre vi foretok Men samthlio-
som vi holdt pa forhandlinger om krav som representerte en ganske stor

tS •"»“?80m rFkle **««S2SSSor a oe nam om a sette i gang arbeider efter 60 øre. Resultatet var mn

itke a- *»* -Æ4S
Jørffen Hersleb: Jeg har aldri sagt eller ment at dere i salen er

ITtTX M“ df * -« P» « ™k» i om<ffjon S
I det a måtte være med å ta sin del av ansvaret. Værriø har vel oasf
Ste ta iai; rrt tmitsmann f -o forening, måtte* være med M å 
frflUu 1,<lK ni'!ger’ SOm kan ^oes å gå mot medlemmene. Jeo1 har 
fra 1936 vært med som fast medlem av forbundsstyret og i eg måtte i 
denne sak ta hensyn til forbundets interesser og ikke fil loRtiske 

u t e jeg alene ha fulgt det siste, så hadde det vært lett for mig å be 
Regjenngen dra til helvede. Men jeg måtte ta faglige hensyn og se 
boit fra alt annet. Skal en vedta mistillit, så må det Jjelde aUe 8 
r.Uh !rm,1' Ntlsen: Soni representant for Statens liavtievesen vil vi i 

. me ai1 eggsarbeiderne anbefale å stemme mistillitsforslaget ned 
g vi henstiller til landsmøtet å gjøre det samme.

let er fremganasmåten^* (ij'°1.|'(g-ienii"« står ikke til å endre. Spørsmå-

S| p s. L“,,sm?trt ma at

0Fa:v Det er et meget almindelig diskusjonsemne i mitt di-
ordentlig^de ^det ^ ^ ^ l^ ^ Vi ^ «mu ikke fått

Benry Aas: I anledning Alb. Karisens siste innlegg, må jeg spørre 
ham om nar han fikk tillitsvotum hos oss. Det foranledi-ei ndg f ta ordet. Var forening var f. eks. ikke uenig i ekstraordinært Lndsmote 
men vi mente vi kunde vente til det ordinære landsmøte i 193S Teg kan 
.kke komme tilbake uten å ha vært med på mistillit 8
at jeTTafL Wrr^ ^ 871168 ^ StlIlillg S°m er ^ er så d™pende 
at jeg hai innlevert forslag om navneoprop over et slikt mistillits
forslag og som gjelder hele representantskapet. Jeg mener det er riktig 
at medlemmene får se stemmegivningen her. g
essé e7k,;e 'omarbeider: men denne sak har sin inter-

T r1 3°-ål‘ige fagforeningsvirksomhet, så
arbeidmæ skulde^rt statt overfor en så stor affære som at 28 000 vei
rett tUmd^StS l v J °g1aV dlSSe llafMe lailgt under halvparten 
iett til understøttelse. Vi kan i denne forbindelse erindre om Kirkenes-

æien, som det ennu ikke har lykkes oss å gjenoprette Med de ner 
spektiver som forelå, så tror jeg hvem som helst av dere vilde ha tatt 
.amme standpunkt som representantskapet gjorde. Man måtte se stil-
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lingen i øinene. Stortinget skulde gå fra hverandre. Det er ikke så sik
kert at Stortinget vilde ha bøiet sig da. Det er ingen tvil i min sjel om 
at en vilde ha stått meget galt i det om en hadde gått til arbeidsnedleg
gelse. Det var et forslag her om at forhandlingsutvalget skulde ha av
gjørelsen. Det forslag har vært fremmet på mange landsmøter; men 
det er like regelmessig blitt forkastet. Ledelsen må ligge i forbundet. 
Det må være en luer ledelse, som ikke bare har rede på forbundets styrke, 
men også på motstanderens. Og den må si ifra om hvad vi kan risikere 
innad. Det har også hendt i andre situasjoner at representantskapet har 
vedtatt et forslag. Det kan klandres. Men hvis en ikke vil ha denslags 
så gjøres det ikke ved å kaste et par mann; men ved å vedta beslutninger 
om at denslags fremgangsmåte ikke kan benyttes. Da og først da opnår 
en hensikten. En bør ikke her søke å rive ned på hverandre. Vi er kropps
arbeider alle sammen, hvilken gruppe vi tilhører og vi hører sammen.

Emil ZaJcariassen: Det er tilgivelig og også berettiget av veiarbei
derne å komme frem med sin' kritikk. En gruppe som har fått et slikt 
slag som veiarbeiderne må sannelig ha en sterk organisasjon. Jeg er 
enig i at det her gjelder alle og ikke bare de to medlemmer av represen
tantskapet. Kår det går så sendrektig blandt veiarbeiderne, skyldes det 
at vi har så mange arbeidschefer, Regjeringen, fylkene og kommunene. 
Jeg respekterer Karlsen som sier her at han vilde gjøre det samme hvis 
situasjonen var den samme idag. Men skal vi kaste nogen, så må det 
gjelde alle.

Hilmar Antonsen: Min forutsetning for deltagelsen i veiarbeider
nes møte igår, var å søke å finne frem til slike former, at gjentagelser av 
det som hendte ifjor, ikke kan inntreffe. Det blev imidlertid ikke drøf
tet. Men den linje vilde vært mer positiv og ført lenger enn hvad dette 
mistillitsforslag går ut på. Det er prinsippet jeg har kritisert; ikke per
sonene. Det skal være visse grenser. Mitt standpunkt er derfor klart; 
men det skal være i den riktige form.

Thv. Thorstemen: Jeg vil også straks understreke Alb. Karisens 
uttalelser om Hartmark. Han burde ikke ha gått op her på talerstolen. 
Når det sies at Akershus ingen kritikk har gitt, så vil jeg minne om at 
vi sendte ut en protest mot resultatet i representantskapet. Det kan 
vel ikke Alb. Karlsen ta som tillit til sig? De fleste var enig med Akers
hus, men da landsmøtet var så nære som i 1938 vilde de ikke gå inn 
for ekstraordinært landsmøte. Men de var enig i kritikken. Ved åpnin
gen her fikk vi konstatert at omlag 30 veiarbeiderforeninger ikke var 
møtt med representanter. Når en i så stor utstrekning undlater å sende 
representanter til landsmøtet, må det ha sin årsak og det skyldes at 
tie anser det nytteløst, og det skyldes igjen representantskapet.

Gustav Berg: Jeg vil ikke blande mig op i veiarbeidernes forhold, 
men det er kommet så mange forhold frem her, at det kunde sannelig 
vært nyttig og tatt op disse ting til en inngående drøftelse, men jeg tror 
allikevel ikke at vi kommer stort lenger om vi holder på med denne 
debatt resten av landsmøtet. Kraftanleggene har for sin del hatt god 
grunn til å kritisere, men jeg tror ikke at kritikken kan rettes mot for
bundsstyret. Vi blev overført fra Bygningsarbeiderforbundet og kom 
ned i lønn. Men vi har allikevel sett på overføringen som et gode. Selv
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Karlgren og Berntsen som nu bare får blomster, fikk i sin tid kritikk. 
Yi burde heller søke å gi nogen blomster mens de lever. Kritikken 
idag er ikke vel overveiet. Hvor er nu renhårigheten ?

Ole Svendsen foreslo: «Landsmøtet uttaler sin misbilligelse av for
bundsstyrets og representantskapets beslutning om å godkjenne og vedta 
et forslag som med overveldende majoritet var forkastet ved uravstem
ning bland! veiarbeiderne.»

Simon, Simonsen: Kedaksjonskomitéen har møte i kveld.
Ole Svendsen: Jeg er enig i veiarbeidernes kritikk mot forbunds

styret og representantskapet. Jeg kan helt og fullt underskrive den, men 
jeg vil ikke være med på å slakte nogen. Jeg mener at vi bare kan mis
billige denne optreden og for fremtiden håpe at vi ikke kommer op i noget 
lignende.

All. Karlsen: Kår jeg bad om ordet nu igjen, var det for å korrigere 
en del uttalelser. Du, Larsen, vet hvorfor jeg ikke kom til Telemark. 
Jeg trodde ikke det skulde være nødvendig å si hvorfor her til lands
møtet, men Larsen vet det. Hadde jeg vært på det møte, så hadde de 
ikke tatt den beslutning de gjorde. Det har jeg hørt fra flere represen
tanter derfra. Så til Aas og Hordaland: «Møtet tar den redegjørelse 
som er gitt til efterretning.» Er ikke det allright? Kår det gjelder de 
30 veiarbeiderforeninger som ikke møter her, så er det fordi de ikke er 
så gamle i organisasjonen at de har hatt tid til en gang å lese forbundets 
lover.

' Thorstein Kopperud foreslo: «Yed lignende lønnsforhandlinger blir 
det det opnevnte forhandlingsutvalg som tar avgjørelsen ved en fore
stående konflikt.»

Sigvart Sakariassen foreslo: «Landsmøtet vil på det kraftigste på
tale den behandling som blev veiarbeiderne til del våren 1937. °Lands
møtet vil pålegge det kommende forbundsstyre at denne linje ikke må 
følges i fremtiden mot nogen organisert arbeidsgruppe.»

r rit hjof Ho f mo: Det må være noget som er gått i stykker, når et 
forslag er forkastet med % flertall og representantskapet allikevel ved
tar det. Yi bør ha en bestemmelse om hit og ikke lenger.

Ole Normand: Kritikken mot Karlsen er uberettiget. Han utførte 
et dyktig og utmerket arbeide på Sørlandet.

Thorstein Kopperud forandret nu sitt forslag med følgende ordlyd: 
«Det henstilles det kommende forbundsstyre og representantskap om 
en ikke burde overlate lignende avgjørelser til det nedsatte forhand
lingsutvalg eller finne andre former for å hindre gjentagelser.»

Birger Eriksen: En skal ikke unødig frembringe oprivende stridig
heter.. Hvad det gjelder om er å få en sikkerhetsventil. Det må vi ha. 
Jeg vil foreslå: «Landsmøtet vil uttale sin beklagelse overfor represen
tantskapets stillingtagen under veiarbeideropgjøret i 1937. Yi går ut 
fra at lignende forhold ikke vil opstå og at medlemmenes flertallsopfat- 
ning blir den avgjørende ved tariffopgjørene. Landsmøtet pålegger for
bundets tillitsmenn og handle i overensstemmelse med dette vedtak.» 
Dermed har vi en garanti for at alle resultater skal ut til medlemmene, 
og da kan ikke lignende situasjoner opstå som den vi var oppe i i 1937.
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Harder Olsen: Jeg er ikke kommet her for å forsvare • nogen av 
ledelsen. De er voksne nok til selv å forsvare sine handlinger. Yi hadde 
75 øre i gjennemsnitt, nu har vi kr. 1.21. Det skyldes Alb. Karlsen, og 
vi vil ikke ofre ham. Det er mine arbeidskameraters mening om den sak.

Lars Evensen: Enkelte talere har nevnt Landsorganisasjonen og 
dens stillingtagen til å ville bedre veiarbeidernes forhold. Jeg tror 
spørsmålet kan besvares bejaenden og at også alle forhold blev utnyttet 
denne gang og at det samme vil bli gjort i fremtiden. Men en skal være 
opmerksom på alle forhold. Den store arbeidsløshetskrise bærer i første 
rekke skylden for at veiarbeidernes lønninger gikk nedover. Derfor har 
Landsorganisasjonen sammen med Det norske Arbeiderparti gått inn 
for å skape større arbeidsmuligheter. Det næste er så fordelingen. Det 
er ingen tvil om at fagorganisasjonen er kommet inn i en ny epoke, hvor 
det gjelder konsentrasjon av d§ sociale resultater og det en kan opnå 
ved faglig arbeide. Hvad angår kritikken av forbundsstyret og repre
sentantskapet, så var disses standpunkt i full overensstemmelse med 
Landsorganisasjonens stillingtagen. Det skal selvsagt alltid være full 
talefrihet når det gjelder disse ting. Men den gjensidige tillit innen 
fagorganisasjonen må også gjelde våre politiske kamerater. Når det 
gjelder forslagene her om å gardere sig mot gjentagelser, så er vi alle 
enige om at medlemmene, de som har plikten til det, skal ha avgjørelsen, 
men der er situasjoner hvor en ledelse må ta stilling selv om det går 
imot dem som omfattes av opgjøret. Vedta derfor ikke noget som låser 
deres forbundsledelse fast. Velger man en ledelse, så må en ha tillit 
til den og så får en senere se om de har vurdert situasjonen riktig.

Forslagene sendes redaksjonskomitéen.
Ole Svendsen: Det er så mange forslag at jeg vil be ordstyrerne 

overveie spørsmålet om å sende dem til redaksjonskomitéen.
Leif Andersen opi pk forslag om at samtlige forslag sendtes redak

sjonskomitéen.
Votering: Forslaget blev vedtatt mot 4 å 5 stemmer.
Oskar Andersen (avdeling 147) fikk permisjon til næste formiddag.
En gikk så videre i beretningen for 1937. — Under punktet: arbeids- 

rettsdom; Arbeidsmandsforbnndet mot Statens Veidirektorat, uttalte 
Osvald Vcerriø: Jeg vil høre om hvorfor ikke forbundsstyret kunde ta 
hensyn til ved arbeidsrettssaken å opta vårt krav når det gjelder flyt
ning av arbeidsplass. Vi skal ha fri reise og godtgjørelse for tiden som 
med går. Vi fikk fri reise, men vi fikk ellers ingen godtgjørelse for tiden 
som medgikk. Forbundet mente at vi skulde ha det, og det utførte et 
godt arbeide, men plutselig fikk vi så beskjed fra forbundet om at det 
ikke kunde fremme en slik sak. Overingeniøren hevdet at vi var på 
nødsårbeide og at bestemmelsen da ikke gjaldt. Vi reiste imidlertid fra 
et ordinært anlegg og til et annet ordinært anlegg. For oss betyr det 
ikke noget hvad pengene kalles, om det er krisepenger eller annet. Men 
årsaken til at vi ikke fikk pengene var at det var krisepenger. Vi hadde 
imidlertid krav på å få dette. Jeg har også vært på Landsorganisasjo
nens kontor, og det blev sagt mig der at vårt tilfelle ikke var analogt 
med tidligere arbeidsrettsavgjørelser. Det var bare en sak som kunde
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tenkes å berøre vårt foi-liold. Man bmxle sålpdp« ha ^ • , '
rettssak. Yi karMe „gl»t e,

inentet. Nu, oveiingeniøren var imidlertid for snar for oss 8
Værrt «e^Stt ^ ^..^egjørelse enn den

gikk med på at de skulde (Irerflyrtes^nge^^wl" Ju' 
^tnmgsgodtgjøref! mente vi at de skulde ha det. Men StoSingfts so' 

alkomite var ikke for at en således kunne overflytte arbeidsledige til en 
annen kommune, når det gjaldt krisemidler. Vi måtte så tre med 
ar ^"-"^ke k<,ns"|enf og han mente at sak ikke burde reises

Osvald Værnø: Men vi blev flyttet* fra et anlegg hvor vi stod i 
arbeide og til et annet. nvor vi stod i

Alb. Karlsem Det er også en viss risiko for forbundet å taue en 
rettssak Har en fått en dom så står den der. Ellers kan en jo sdke å 
forhandle med administrasjonen. ' 0 < ‘

Dermed gikk en videre i beretningen for 1937. — Under beretnine-en* 
punkt om bergverksindustrien- - uttalte Kristin gom de
Itt i oiloT W ii611/6!: ti] hadde vi 1 1937 tarifforhandlinger. Vi 

’ l 0sl° sammen med forbundsstyret og forhandlet, men vi fikk ikke 
noget resultat og plassene blev opsagt til 31. mars med Landsorgauisn 
sjonens og forbundets godkjennelse. Efter henstilS^ wSSS' 
foreningen blev meglingen fortsatt utover 31. mars og vi fikk ingei/med- 

else om det. Vi nedla derfor arbeidet klokken 22 den 31. mars og fikk
knmWiT S «ulovlig» konflikt. Jeg kan ikke forstå hvad forbindet 
Kunde tjene pa en slik fremgangsmåte.

Petter Nilsen: På side 77 i beretningen er inntatt en skrivelse in 
Riksmeglingsmannen, hvori bekreftes at akkordprisene skulde regllUs

timMøniitid^kk6 a3nJi“<teIi&e iønnsforhøielse i minstelønn og
timelønn. \ i fikk først beskjed fra forbundet om at vi hadde misfor ' 
datt, men senere fikk vi meddelelse om' åt det nok var hos forhandlerne 
forSåtf01’ n VaP tU 8tede’ °g forbumU1ledelsen har vel da også mis-

er <\ot0u!!!nn'r": Xi,iM(Iel. ^'elder fandsoverenskomstens bestemmelser så 
ei det ingen grunn til misforståelser. Det gjaldt her om hvordan Riks
Sr^nnT °pfatll1in? var når ^'aldt akkordarbeidernes løn- 

ningei Eftei lønnsreguleringen i 1937 blev det på mange steder 0l-i 
foietatt en regulering av akkordprisene. For å søke å lindgå muliue 
misforståelser som er til stede, vil det bli holdt et særmøte^av remn 
sentantene for bergverksindustrien her på landsmøtet. ' 1
uttalteTmr/iSlS/1^! i.ber®tni,1^n- Under punktet Statens anlegg, 
uttalte Lars Bakken. Det jeg her vil sette fingeren på er noaet som
anskje berører mere beretningen for 1938. Vi skuld/som beklent ha

st/S iT dHudæreTm111^!118' 'V' ^ jannar 1937 seildte forbunds-
w , cukulære om sadanne forhandlinger. Vi fikk indeksrean 
teringen f„, «»t, 1 mSned efter at ,i ekulde lil den,
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tementet da hadde gjort en forandring slik at Staten tjente nogeii ører 
på satsene. Vi fikk ingen anledning til å være med på dette. Vi fikk 
bare beskjed om de nye lønninger.

Lars Bergundhmgen: Jeg har i forbundsstyret og representant
skapet pekt på dette. Når vi ikke kunde få den hele kompensasjon burde 
saken ha vært omsendt til medlemmene. Den halvautomatiske regulering 
hadde vært et godt middel til å heve vår levestandard. Vi har imidlertid 
nøiaktig fått det som den helautomatiske regulering skulde gitt oss. 
Det kan nok være at det ikke hadde blitt anderledes ved å sende det ut 
til medlemmene, men når vi behandlet det i avdelingen og gikk inn for 
forslaget, var det fordi det var en halvautomatisk regulering. Det betydde 
nemlig en del dette. Nettop i forbindelse med denne regulering kunde 
en optatt pensjonsordningen og lønn under sykdom. Vi vet at departe
mentet har gått inn for en pensjonsordning, men i forbindelse med 
invaliditet. Men det er ikke på den måte vi vil ha det. Kunde en gitt 
oss en ordentlig pensjonsordning, vikle også de unge arbeidere kunne 
komme til. Det er ikke riktig av Regjeringen dette. Vi har ikke meget 
å takke Regjeringen for i så måte.

Møtet hevet.

Formiddagsmøtet onsdag 5. oktober.
Ordstyrere: Kristian Mol jord. — Alfred Stenbak-.

Protokollen fra gårsdagens eftermiddagsmøte godkjentes uten be
merkninger.

Fra redaksjonskomiteen forelå følgende meddelelse:
«Redaksjonskomitéen hadde møte på forbundets kontor tirsdag 4. 

oktober 1938.
Komiteen konstituerte sig med 8. Simonsen som formann og P. Fred

riksen som sekretær.
Av forbundets tillitsmenn deltok Ødegård.»

Fortsatt behandling av beretningen for 1937.
Debatten om beretningens punkt: Statens anlegg, fortsetter.
Chr. Henriksen: Først en rettelse. På side 98 står det kr. 1.30, 

men det skal være kr. 1.03. Det er riktig at vi også ved jernbane
anleggene hadde indeksregulering basert på indeksen desember 1936. 
Vi fikk indekstallet for desember den 10. januar. Vi anmodet da. om 
forhandlinger, og da vi kom til hovedstyret for statsbanene, hadde de 
regnet ut at vi skulde ha 6.2 procent og kr. 1.03 i minstelønn i akkord. 
Men så var de så generøse at de hadde rundet tallene opover, og vi hadde 
da ikke annet å gjøre enn å kvittere for det, og reguleringen skulde 
gjennemføres 15. januar. Men så har vi lønnsdirektoratet, og det passer 
godt på ørene. I den private industri var en enig om at alle halvører 
under 5 øre skulde reguleres nedover og over 5 øre reguleres opover. 
Men så regnet lønnsdirektoratet ut at det kunde bli 1 øre mindre på
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minstelønnen og 2 øre opover, og vi kunde ikke gjøre noget ved det 
all den stund vi hadde fått 6.2 pct. Når det gjelder spørsmålet pensjon 
så vil vi senere kunne komme inn på det. Med hensyn til lønn under 
sykdom så er dessverre den sak ikke kommet nogen vei, og det kommer 
av at vi selv mente det var vanskelig å kjøre 2 slike spørsmål parallert 
med hverandre. Eepresentantskapet var enig om å ta det ene spørsmål 
først og da pensjonsordningen. Bergundliaugen mente en kunde ha kjørt 
kraftigere på med begge disse saker. Men vi hadde jo ingen anledning 
til det efter at Staten gikk med på å gjennemføre reguleringen. Da 
kunde vi ikke reise krav om gjennemførelse av andre krav.

Robert Nilsen (Fabrikkarbeider-Iiiternasjonalen): Når jeg ikke kunde 
komme til stede søndag skyldes det at vårt forbund også har sitt lands
møte i disse dager. Jeg overbringer Fabrikkarbeider-Internasjonalens hil
sen til Norsk Arbeidsmandsforbund med ønsket om fortsatt fremgang. 
Det er tunge og vanskelige.tider for arbeiderklassen i mange land. Vi ser 
hvordan det nu er gått Tsjekkoslovakia. Jeg bringer en hilsen fra alle 
dem som eimu har anledning til å tale fritt. Videre har jeg den ære å 
overbringe en særlig hilsen og takk til forbundets, formann Johs. M. P. 
Ødegård, som har vært tillitsmann i 25 år i forbundet, og for det arbeide 
han har utført i Fabrikkarbeider-Internasjonalen. (Nilsen overbragte 
Ødegård for anledningen en praktfull porselensvase med navnetrekk 
som takk for samarbeidet gjennem mange og lange år.) Robert Nilsen 
rettet også en spesiell takk til forbundets mangeårige kasserer Aksel 
A li Ist ra iid. for hans lange virksomhet i forbundets og den skandinaviske 
gjensidighetskomités og i den internasjonale bevegelses tjeneste og over
rakte ham en urne som den Ødegård blev beæret med. Denne hyldest 
til de to tillitsmenn blev hilst med varmt bifall av landsmøtet.

Både Ødegård og Ah hi rand takket beveget for den opmerksomhet 
som blev vist dem.

Kristoffer Morken: Det heter bl. a, at «arbeidere som opsies og even
tuelt har billett til gode, har adgang til å benytte disse inntil 6 dager 
fra avgangen». Det er en liten ting som kan bli en stor sak. Hvis en 
får slutt og ikke kan reise før de 6 dager, så vil billetten ikke gjelde. 
Jeg vil henstille til representantskapet å være opmerksom herpå og få 
det utsatt inntil en har fått sluttopgjør. Jeg, vil henstille til det kom
mende forhandlingsutvalg å være opmerksom herpå.

Annas Moe: Da vi gikk over fra reglement til overenskomst blev 
det nogen forandringer, bl. a. i § 5 om akkorder over 2 måneders varighet. 
Jeg mener at noget som er så viktig som det, burde vi få en protokoll- 
anmerkning om de ting. Så har vi § 3 om dagarbeide. Det viser sig 
at det er falt ut en bestemmelse der som er viktig for oss. Tidligere 
var det pointert hvad som var ekstraarbeide i akkord. Så har vi en 
protokolltilførsel om sesongarbeidere. Der viser det sig at jernbanens 
folk fortolker det anderledes enn hvad vi har forstått det. Disse forhold 
må en være opmerksom på.

Lars Bakken: Jeg hadde ikke tenkt å lage nogen stor sak av dette. 
Men Henriksen må ikke få blande kortene her. Når det gjelder 6.2 pct., 
så blev det regulert nedover da det gjaldt utregningen på timelønnen, 
og derved har vi ikke fått full kompensasjon. Så vidt jeg har erfart
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så har forbundet trukket pensjonssaken tilbake til fordel for lønn under 
sykdom. Men så var det departementet som sa at nu var det pensjons
saken en skulde arbeide med.

Chr. Henriksen: Jeg synes Bakken var litt grov når han sa at jeg 
blandet kortene. Det jeg sa var riktig. Når det er under 5/io av en øre 
reguleres det nedover, og er det over så reguleres det opover. Lønns-, 
direktoratet sa at det skulde gjøres som i den private industri. For 
øvrig er det motsatt av det du forteller om pensjonskassen og lønn under 
sykdom.

Valgkomitéen krever avgjørelse av et -par saker.
Efter anmodning fra valg- og budgettkomitéen besluttedes nu å 

behandle et par saker for at valgkomitéen kunde komme videre i sitt 
arbeide.

Valgkomitéen foreslo:
Valgkomitéen foreslår at valg av forbundets tillitsmenn, forbunds

styre og representantskap foregår på den måte at valget foretas med 
mellemrum således at landsmøtet får adgang til å pla sere de som ellers 
blir foreslått, men ikke valgt, på en annen plass i forbundets ledelse.

Votering: Valgkomitéens innstilling blev enstemmig vedtatt.

§ 12. Representantskapet.
Ad punkt 2.

Det samlede representantskap består av 22 medlemmer, hvorav 
velges 1 fra hvert fylke, samt 1 fra Oslo. Fire av disse sammen med for
mann, næstformann og sekretær danner forbundsstyret.

Motivering:
Dette forslag må sees i forbindelse med den store tilslutning for

bundet har fått fra det hele land; fra et beskjedent medlemstall på 4 å. 
5 000 ved overgangen til industriforbundsformen og til hvad det er idag 
28 å 30 000 medlemmer.

Skal så forbundet ta konsekvensen av denne utvikling og få den 
nødvendige føling og kontakt med medlemmene, er det ganske klart at 
representantskapet må utvides, og at utvidelsen må skje på grunnlag av 
dette forslag, som bygger på det demokratiske prinsipp med representa
sjonen fordelt på alle fylker som også omfatter forbundets virkefelt.

Det vil selvfølgelig kunne reises innvendinger mot forslaget; at dei 
blir et altfor stort apparat og et kostbart apparat. Dette kan til en viss 
grad innrømmes; men sett på bakgrunn av de store fordeler denne for
andring innebærer for organisasjonen ved det samarbeide som etableres 
distriktene imellem og mellem forbundet og distriktene, mener vi at 
disse innvendinger må settes helt ut av betraktning.

Bergkvam Jernbanearleiderforening, avd. A).
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Punkt 1: Ved tariffspørsmål og andre spørsmål av vital betydning 
for avdelingene forelegges disse til uravstemning i avdelingene. Resul
tatet av disse er bindende for representantskapet.

Motivering :
Vårt forbunds representantskap vedtok i juni 1937 lønnsregulativ 

for veiarbeiderne efter at et forslag der bare lå en øre lavere var for
kastet av disse med ca. % flertall. Veiarbeiderne må lia garanti for at 
representantskap og forbundsstyre ikke for fremtiden kan optre som 
diktatorer overfor medlemmene.

Under konflikten ved Eidanger Vannverk 1935—36 blev en del av 
våre medlemmer nektet streikebidrag av forbundet til tross for at disse 
var i arbeide da forhandlingene blev optatt og under disse fikk slutt og 
blev erstattet med uorganiserte. Disse som således fikk slutt var blandt 
de mest rakryggede og klassebevisste av våre medlemmer og følgelig blev 
arbeidsgiverens offensiv rettet mot disse.

Vi protesterer mot forbundets fremgangsmåte her og legger saken 
frem for landsmøtet til avgjørelse.

Eidanger Arbeidsmannsforening.

Fra representantskapet forelå:
§ 12. Representantskapet.
1. «Det av Eidanger Arbeidsmandsforening fremsatte forslag henvises 

til behandling under beretningen.»
2. Forandres til: «Det samlede representantskap består av 21 medlem

mer. Av disse skal 12 velges fra avdelingene utenfor Oslo og 5 fra 
Oslo og nærmeste omegn. De 5 siste sammen med formann, næst- 
formann, kasserer og sekretær utgjør forbundsstyret. For de* valgte 
medlemmer av forbundsstyret velges 5 varamenn og for representant- 
skapet velges personlige varamenn.»

Botolf Thunshelle: Som forholdene nu er med den sterke utvikling 
mener vi at det er av stor betydning at representantskapet blir sammen
satt fra de forskjellige fylker, og vi foreslår 1 representant for hvert 
y ke og 1 fra Oslo by. Nu foreslår også representantskapet en utvi

delse, men ved det så vil % av fylkene ikke kunde bli med, idet hele 
forbundsstyret skal være med. Vi mente at det skulde kunne gå an å
ta 4 fra de nærmeste fylker til forbundsstyret. Jeg vil imidlertid nu 
foreslå følgende:

3 varamenn til forbundsstyret velges fra Oslo.
Jørgen Løyte: Eidangers forslag inneholder et prinsipp som vi 

mener er riktig og som bør følges.
Corn. 0. Sørlie anbefalte representantskapets innstilling.
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Votering: Representantskapets innstilling punkt 1 blev enstemmig 
vedtatt.

Alt). Karlsen: Det er oplagt at representantskapet må utvides for at 
det skal stå i det rette forhold til forbundets vekst, men det kan være 
et spørsmål om hvordan en skal praktisere det. Forbundsstyret må 
kunde innkalles på kort varsel, ofte på 1 time eller 2. Da er det umulig 
å praktisere Bergkvams forslag.

Botolf Thunshelle: Akershus, Oslo, Vestfold, Østfold og, Buskerud 
kunde danne forbundsstyret. Fra disse d ist rikler skulde en ha anledning 
til å komme hurtig frem. Det er ikke noget å si på at en vil ha for
bindelse med sin forbundsledelse også utover i landet. Det vil alene 
medføre litt mere utgifter, men det skal vi ikke se på når det gjelder å 
skape mere rørelse i organisasjonsarbeidet. Jeg vil foreslå følgende til
legg: «3 varamenn velges fra Oslo.»

Votering: Representantskapets forslag — punkt 2 — blev vedtatt 
med stort flertall.

Valgkomiteen forespurte videre om mistillitsforslaget fra Hkjekka- 
land Jernbanearbeiderforening oprettholdtes. Dette hadde følgende 
innhold:

1. Det henstilles til Landsmøtet ikke å gjenvelge formann og nestfor
mann, da disse ikke lengere har medlemmenes tillit.

Motivering:
Det er ved flere anledninger vist stor likegyldighet fra forbundets 

side, idet flere henvendelser fra foreningene forblir ubesvaret, hvilket 
ofte går ut over foreningens tillitsmenn.

Fra representantskapet forelå: Forslaget forelegges for landsmøtet 
uten innstilling.

Nyvert Hagen: Det er min avdeling som har innsendt dette forslag. 
Vi hadde en trakasseringssak som vi bad forbundet om å ta sig av, men 
det var umulig å få noget svar. Det har gått 2 år uten at vi har fått 
noget svar. Jeg optar forslaget.

Annas Moe: Jeg vil foreslå at det blir stemt i 2 voteringer, om for
mann og nestformann.

Lars Bergimdhaugen: Dette mistillitsforslag er dårlig underbygget. 
Det er for skrøpelig. Har en ikke mere å fare med enn disse småting, 
så må det sannelig bare være for å stille forslag. De har gjort lands
møtet en bjørnetjeneste ved å sende dette forslag.

Rob. Robertsen: Vi sendte krav om å få gå til aksjon ved et arbeide 
som blev betalt med krisemidler. Det blev sagt at det ikke gikk an. 
Senere fikk vi annen betaling og så spurte vi på ny om vi kunde gå til 
aksjon. Men vi fikk ikke svar fra forbundet. Så kom Volan innom og 
da blev det endelig ordnet. Jeg vil ikke være med på dette mistillits
forslag. Men slikt må ikke gjenta sig at avdelingene ikke får svar.

Anna Anthon i: Jeg er enig med siste taler, men ikke med foregående. 
Avdelingene må få svar. Vi er ingen gammel forening, men vi har også

A — 6
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. '“4,reekspK,it°8*«««-w™i.*r« ^ «w ,4pAs&s SUr
Mn,S= 254J star 1 *-

hjelp ved forbundskontoret. md det kl( ves me^
_ Leif Andersen: Vi liar på en skrivelse av 29 april enda ibi-,. fare 

noget svar, sa det er noget galt til stede ' P 1 kke fatt

såsiSSfiss
som der må avgiøres Hnn i f;w 8 *' : ^ 61 et P^nsippspørsmål

Valgkomiteen bad om avgjørelse av følgende forslag:

å ansette landSm0tet å overveie ^^orvidt det er nødvendig
å ansette flere funksjonærer ved forbundets kontor.

Motivering:
Man mener å ha merket, at det sterkt økede medlemstall i forbunde!

MarM- “f? b6Slag På Vår€ 10nnede lilJitsm«1!ns arbeidskraft.
Man tror videre at forbundets intime kontakt med hver enkelt avdeliim
er av den største nødvendighet for organisasjonens trivsel og fremgang"

Sandbekk Grubearbéiderforening, avd. 2V/.

velser^^^UariJd^1’-111'^*? talt fi',t svar På skri- 
veisei i tu.,s Vi har en del sjauere hos oss som ikke har overenskomst
«Tjr if SrbPMet ~ * **» * » i stand rfdan, Te?"t„ 5 
det intet gjort. A i har også hatt en tvist om feriepenger
tillit^ Det kan vel tenkes at det ofte har vært slik at
«m hTTaktn !ilM« °B »* tillitem.nn

f™.aai sa ,en’ således ikke har kunnet besvare skrivelsene V;ll,v
4 ansette * ”•*** ** * **»»&

Robert Robertsen: Når vi gjør henvendelse til forbundet Vil vi også 
ha svar. Når en vil forsvare sig, så får en ta hvert tilfelle og bevise 
det motsatte. Men det er ikke gjort. Vi kan ikke tilgi at korrespon
dansen blir liggende ubesvart.

Johan Lien foreslo: «Det velges 5 tillitsmenn ved forbundskontoret, 
formann, næstformann, kasserer og 2 sekretærer.»

Leif Andersen: Henriksen sa at forholdet i Sarpsborg var ordnet. 
Det er ikke ordnet enda og blir det ikke før forbundet gir svar.

Emil Zakariassen: Jeg har også vært en av dem som har sendt 
skrivelser til forbundet uten å få svar, men jeg har også sagt fra til 
avdelingen flere ganger at det ikke er så godt å besvare alle henven
delser, Men la oss bli enige om at forholdet må rettes, og la oss da 
ansette flere folk.

Formannen: Jeg er enig i enhver berettiget kritikk. Men det jeg vil 
ta ordet til er forslaget på side 49 i dagsordenen. Nu er det slik som det 
sies at forbundet er vokset. Det er ikke selve medlemstallet som er av
gjørende, men antallet av avdelinger og arbeidsgrupper. Jeg vil anbe
fale det forslag som foreligger om å utvide med en mann til. Det er 
mere enn nok arbeide for en mann til.

Birger .Eriksen: Det er selvfølgelig meget i den kritikk som er ført 
mot forbundsledelsen over at den ikke er ekspedit nok. Men vi som 
kjenner til forholdene og arbeidet vet hvordan det er. Albert Karlsen 
skal ha den ros at han faktisk sitter på kontoret døgnet rundt når 
han er i byen. Kritikken fra forrige landsmøte har ikke hjulpet. Da må 
en gå til ansettelse av en mann til, og jeg vil anbefale at det ansettes en 
sekretær for veiarbeiderne.

Hilmar Antonsen: Jeg må si at jeg blir forbauset over alt det småt
teri som her fremføres. Når det har gått 2 år uten svar, så får en da 
sende purringsskrivelse eller ringe til forbundet. Kritikken viser imid
lertid at det må ansettes mere hjelp, og det kan være spørsmål om 
ansettelse av 2 mann.

,!/. Hestnæs: Vi fikk ikke nogen begrunnelse for at ikke skrivelsene 
blev besvart, annet enn at tillitsmennene var ute og reiste og at svarene 
derfor måtte ligge. Men det synes efter dette tydelig å fremgå at det 
trenges mere hjelp.

P. O. Moan: Det er tvingende nødvendig å ansette iallfall en mann 
til og at en da tilgodeser veiarbeiderne.

Karl Edvardsen: Jeg er også kjent med arbeidsforholdene ved for
bundskontoret. Nu er det jo så at kassereren kommer til å gå, og da 
vil vi kunne få en yngre mann som også kan delta i det øvrige arbeide. 
Men skal vi ansette en mann til, må vi kunne innskrenke kontorper
sonalet noget. På den måte er jeg enig i ansettelse av en ny tillitsmann.

Kristian Østenby foreslo:
Veiarbeiderne må bli bedre representert i forbundsstyret efter med

lemstallet, subsidiært i representantskapet.
Alb. Karlsen: Når det gjelder besvarelsene så la jeg merke til Robert 

Robertsens kritikk og når det gjelder veiarbeiderne så er alle skrivelser 
besvart. Når det gjelder spørsmålet om ikke å besvare skrivelser fra
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medlemmene direkte, uten at det går gjennem avdelingene/ sa er jeg 
ikke enig i det, men hvis landsmøtet besluttet det så viide forbundetø
a i/mTsUkI vedlaunU'!ie! ^ jeg tror det vil 'ære uheldig
'' ' ' shkt 'edtak’Jdet; Vl ma regne med at vi enuu har mange uskolerte 

ed lemmer og \u ma nødvendigvis veilede og orientere disse når de 
lieiiyeiwj€r sig « forbundet Vi har Mag 521 avcMinger i £5*5 S 
det er avdelingene som skaffer arbeidet. Med den arbeidsmengde som 
nu er, er det nødvendig å ansette mere hjelp.

Strek blev satt.
Johan. Lien: Jeg får det inntrykk av debatten og kritikken her at 

det ma være tor få folk på forbundskontoret. Vi må nu ansette flere
i Ymd X11' f' gl'UPPe S°m det er mest arbeide med veiarbeiderne: 
I lNord-Norge har en ennu ikke fått organisert stedlige styrer overalt
og efter som det blir gjort vil det også avlaste forbundet noget arbeide 

I vu Thorstemen: Det har vært reist kritikk over det arbeide som 
ei utført men nar det gjelder veiarbeidernes representant så vil jeg si 
at han skal ha den kompliment at han er et arbeidsjern. Jeg kjenner 
ingen skrivelse soni ikke er besvart. En utvidelse av tillitsmennenes 
antall ma dog til. Det må bh en mann ved siden av Alb Karlsen

T q ter mg: Besluttedes å velge 5 fastlønnede tillitsmenn ved for
bundskontoret — Videre besluttedes det å overlate til valgkomiteen 
hvor disse skulde velges fra.

Retningslinjer for en ny Icontingentldasse skal utredes av 
representantskapet.

Adolf Lien: Landsmøtet vedtok å oversende § 3 om kontingenten, 
størrelse til budgettkomitéen. Jeg vil henstille til landsmøtet å avgjøre 
apørsmalet - eller 3 kontingent klasser, og jeg vil foreslå at reprSen- 
tantskapets forslag om 2 kontingentklasser legges til grunn 

Petter Nilsen foreslo:
JetninosllStilÆ1"1^!?1 ^ llyvalgte representantskap å utarbeide 

el mngstinjei til den nye klasse som er foreslått og forelegge innstillimr 
for næste landsmøte til vedtagelse. mnsnmng

Votering: Nilsens forslag blei- vedtatt mot et par stemmer.

Videre i beretningen for 1937.
Behandlingen av forbundets beretning for 1937 blev så fortsatt, 

lider punktet: Glommen og Lågen,s Brukseierforening — gjorde
ST ufTT en del bemei*mnger: Igår var det sagt at en skulde 
s akte Alb Karlsen, men vi for vår del har ingen å slakte. Den skrivelse

' ‘ ’ a‘ 5lkk fo'a torbT,ndet var bare undertegnet med forbundets navn 
uten underskrift. Da vi blev opsagt forlangte vi møte. men det blev 
ikke noget av.

Rudolf Norderhaug: Meglingsforslaget blev vedtatt av arbeiderne 
og av Brukseierforeningen. Det blev ikke da sagt noget om at det 
skulde være -opsigelse. Det har aldri vært praktisert noget om opsigelse
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ved et anlegg. Men vi mener at vi efter arbeidervernloven hadde krav om 
opsigelse. Det skulde være av interesse å høre om det var nevnt under 
forhandlingene.

Chr. Henriksen: Det er jo så at dette hører hjemme under Oslo og 
Omegn. Vi gjorde ikke krav om nogen opsigelse for dette, mer enn 
andre steder. Den sak synes jeg dere får gjøre op når de kommer hjem.

Hal r dan Øveraas foreslo:
Landsmøtet vedtar en resolusjon som tilstilles statsmyndighetene 

om å foreta revisjon av fattigloven med sikte på forbedringer for de ar
beidere der efter lengere tids arbeidsledighet atter er kommet i arbeide 
og blir tilsynelatende uforsvarlig trukket for tidligere oppebåret foi- 
s o r gs u nd er st ø t te 1 se.

Birger Eriksen foreslo dette optatt under punktet: arbeidsløshets- 
problemet.

Votering: Eriksens forslag blev vedtatt.
Under beretningens punkt: Oslo kommune, uttalte Birger Eriksen: 

En kunde kanskje ha latt det passere. Beretningen er nok riktig efter 
de forutsetninger som en fikk lagt på bordet, da en fikk overenskomsten. 
Vår forening fant under hensyntagen til den store arbeidsledighet at 
arbeidet burde fordeles. Vi foreslo derfor for Oslo Arbeiderparti 40 
timers uke. Man vikle imidlertid bortsette dette arbeide i entreprise. 
Vi mente det var helt forkastelig. Efter meget bråk blev arbeidet ordi
nært og kontinuerlig og utført for kommunens regning. Flyveplassen 
som blev påbegynt i 1935 er kommet så langt at det nu gjenstår 74 000 
kbm. Den samlede flyvehavn dekker 900 mål. Vi blev imidlertid sterkt 
skuffet i vår tro. Vi blev sj altet ut av ovérenskomstforholdet og vi god
tok at forbundet blev part. Da så arbeidet blev satt i gang 9. september, 
trodde en iallfall å ha arbeide så lenge utbyggingen ikke var ferdig, 
men i juni blev det gitt opsigelser. For 8 dager siden er det sluttet, 
ekstraordinær avtale igjen, men med ordinær betaling. Det er fastsatt 
i arbeidsplanen for kommende termin at det bli 26 ukers arbeide. Det 
var meningen at våre folk, omlag 90 mann, skulde få fortsette med ovei- 
flatearbeide inntil sneen og frosten kom. Men nu hår de fått opsigelser. 
Skandalen er at kommunen ikke kan gi den nødvendige instruks til 
arbeidslederne. Jeg vil ha gitt denne rettledning for at ikke represen
tantene skal tro at det er ordinært arbeide. Det er ekstraordinært 
arbeide. I en by som Oslo er det 33 000 mennesker som er berørt av 
a rbeidsledigheten.

Einar Gerhardsen: Jeg har litt vondt for å forstå hvorfor Birger 
Eriksen har reist denne sak. Det må bare være for å nedsette D. N. A. 
Ser en på beretningen så inneholder den at det i henhold til beslutninger 
i Oslo kommunale administrasjon skulde det tidligere ekstraordinære vin- 
terarbeide ophøre og ordinært arbeide settes i gang fra høsten 193 (. 
Heri lå også at arbeidet skulde utføres kontinuerlig og det rasjonerte 
arbeide ophøre. Og på dette grunnlag blev det optatt forhandlinger 
med kommunen og en kom der frem til et forslag som blev vedtatt av 
begge parter. Han sier videre at det er ekstraordinært arbeide og ikke 
ordinært. Det er spill om ord. Betalingen er ordinær og arbeidsbestem-
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hTir:,:1'rjais ?• *•
arbeidsbestemmelser for øvrig og ber tr' <tt'nfinger og 
gi de arbeidsløse clianse ^Eu^af ^ ordnet sllk nettop for å
aet er slutt, ^ sj H‘“det 4 ™uS ti ZZJSZX7 ^ ** *“ 
kan ikke være for annet enn å sWwIa JIT ? !g eu fål bevilgning. Det 
ban reiser denne sak her Han kan di oft^1 SeIv er medlem av at 
og ikke her på landsmøtet. ^ ^ Sak 1 0sl° Arbeiderparti

men vfmf S7n mer radSlST^" ,K‘r S°m 116dsettei< D- A,

om det A) a skidAV A A dislalte A* Jeg ^ ij1 Ac 1 t& eilrea,itetsdebatt 
Det protesterer ieg imot Men W f i, ? } lkke ,u-rmed skade partiet,
sere den politikk 2m føres D,,Jlt M 1" mig "*•" til å » trin. 
enkelte pien ‘ “f,** fitt
og skattetrekk. 1 - kroner i bidrags-
slik An AA"A^nA«AklAfAAAl¥te|tttC- Vi tar frem ^kene 
skal ikke kjempe om oS sier A, ba - i ^ Vanli^6 Sloser ber. En
si betyr det dog meget hvilken betegnelsé drt <!lle1' ekstra<>‘'dinært,

115 eller 120 kroner. Det er ordiSrt MbeSfim' l"*'™'8**11 “««“■ P* 
Men en sak nem denne bpr opt.s ‘jS en ‘ Stal ISef

orgaSSiSlyjSi&S:^? f- <let «is»

partiet. Fortjenesten har vært fra » 300®tn Vqnn ?U °S lkk? llm™fl>‘' 
32 ukers arbeide. Trekk sITr. for.i n- tr»”« 1“' fra 28 til
ikke meget igjen Hår det fif/e forsoiFbu]rag> skatter etc. så blir det 
■Si P“ 8 “ ieg Vil **i«m Pitliet.
uansett alle Z * « *.
hold også der. Det som lier er sknbf Å °f. ,må kuime patale misfor-
ordrnmrt arbeide og si blir det forsorJtreiS og^drTtSk” ^ *
ord. MeroSSS^rfltSSiefTd ?“ “ «* * -
arbeidstiden fra 36 til 48 timer v i 'A A var en fordel å få øket ferien. Ingen ha^ehr^ A& ^

Men en skal ikke si nm 8 , , n at lian har tatt saken op.
holdene og ikke gjør dei besie nTav de AA ^ ^ 0pmerksom på foj'- 

Dermed gikk man videre i beiAiAA f0r 1 A?011'1'' i 
bemerkninger blev vedtatt. & 7' 80111 utbn ytterligere

»t 193T'blev ** opIj8‘
verket. Det var blitt onsatt en nmiri- u* ilr ,eilDs<iUis ved Duuderlands- 
°g det gjaldt bare leparas-jonsAbeider ^ v'edtatt av be8'8'e Parter, 

Chr. Henriksen: Det skal vi rette.' Det er en inkurie.
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Lovbehandlingen fortsetter.
§ 9 sendes budgettkomitéen.

Det besluttedes å oversende § 9 — Understøttelse under konflikter 
__til budgettkomitéen for å fremkomme med innstilling.

Redaksjonskomitéens innstilling om prinsipperklæringen.
Fra redaksjonskomitéen referer les følgende innstilling ad prinsipp

erklæringen i forbundets lover:
«Komitéen var enig om å foreslå for landsmøtet at «Prinsipperklæ

ringens punkter 1, 2 og 3 bibeholdes uforandret. Forsåvidt angår punkt
4, foreslår komitéen følgende ordlyd: _

I tilslutning hertil henstilles til forbundsstyret i samråd med de 
politiske organisasjoner å arbeide for at foranstående gjennemføres.

Videre foreslår redaksjonskomitéen at prinsipperklæringens kom
mentar i forbundsloven, side 4 utgår.»

Halvdan Øveraas optok sitt forslag om bibehold av prinsipperklæ
ringen helt ut. , .

Votering: Ved alternativ votering blev redaksjonskomiteens inn
stilling vedtatt mot 20—25 stemmer, som blev avgitt for Øveraas’ forslag.

Forbundets virkeområde.
Redaksjonskomitéen foreslo:
«Ad forbundets virkeområde. (Tidligere innledningen.) 
Redaksjonskomitéen tiltrer representantskapets forslag.» 
Representantskapets forslag var følgende:
Horsk Arbeidsmandsforbund er en sammenslutning av fagforenin

ger hvis medlemmer beskjeftiges innenfor forbundets virkeområde som 
omfatter bergverksindustrien, offentlig og privat anleggsvirksomhet, 
som jernbaneanlegg, havne- og moloanlegg, fyr-, befestnmgs-, kraft
verks- og reguleringsanlegg og arbeiderne ved Statens, fylkenes og land
kommunenes veiarbeidsdrift samt andre grupper av fagforeninger som 
ikke kommer inn under bestemte fag eller industriforbunds virke
område.

Votering: Redaksjonskomitéens innstilling blev enstemmig vedtatt.

§ 1. Formålet.
Redaksjonskomitéen foreslo at § 1, formålet, fikk følgende ordlyd. 
Under henvisning til den av landsmøtet vedtatte prinsipperklæring 

skal forbundets formål være:
1. Å organisere alle arbeidere som er beskjeftiget i de av forbundet 

omfattende virkeområder i tilslutning til Arbeidernes faglige Lands
organisasjon, for at de med bevisst solidarisk samvirke på alle om
råder kan ivareta sine økonomiske og sociale interesser.
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A f01’bedl’f arbeidsvilkårene så de gir det størst mulig utbytte av 
aibeidet a avskaffe alt helligdags- og overtidsarbeide og overalt 
gjennemføreeu sommerferie på minst 8 arbeidsuker, samt søke gien- 
nemført en daglig arbeidstid av 6 timer. 8]
A understøtte medlemmer under konflikter med arbeidskionerne
i forhVS +df Sff V sikre medlemmenes efterlatte et bidrag som står 
i foihold til avdødes medlemsskap i organisasjonen.
holdene6 8tatlStisk materiale 1il belysning av arbeids- og levefor-

‘ “** 11,Kl for
Å arbeide for produksjons- og forbrukersamvirkets fremme
Mmon. Simonsen: Redaksjonskomitéen har behandlet forslaget fra
ef Gl’llbearbfderforenillg om oplysningsarbeide og studiefrbeide

kan optls UoZ? v6 aVfd^g-r’ mei1 er aV den 0Pfatmng at det ikke 
an optas i lovene Vi optar her representantskapets forslag sålydende-

, ., , 1 aagar foreningens forslag til nytt punkt 7 til oplysningsar-
beidet m. v. kan dette ikke tiltredes, da representantskapet er av den
P eEldaPk?Småk '""k' enhver tW aVg^res av landsmøtene.»

3.

4.

5.

6.

_ s -tv- i ■•ni as ni (net.
Punkt 2, siste avsnitt: Representasjonsretten for avdelingene be

regnes efter innbetalt kontingent for mai, juni og juli.

Motivering:
I denne arbeidsløshetens tid vi lever i er de fleste medlemmer og 

avdelinger henvist til sesongarbeide. Den representasjonsordning som 
nu er, vn-ker derfor ikke demokratisk, men utestenger en flerhet innen 
forbundet fra å delta i dets landsmøter.

Heimdalsmyran Fagforening.

Punkt 2 forandres til: 1 — en — representant for de første fylte 50 
tall og siden 1 — en — for hvert fylte 150 tall medlemmer.

Motivering:
Forandring til det foreslåtte vil bety en besparelse, og en mindre 

representasjon vil gi et likeså godt organisasjonsmessig resultat.
Sulitjelma Bygningsarbeiderforening.

Punkt 5 forandres til: Reise, tapt arbeidsfortjeneste og diétgodtJ 
gjørelse. &

Motivering:
Ifølge punkt 4 med hensyn til representasjonsretten for de fastløn- 

nede tillitsmenn kan det efter punkt 5.s nuværende ordlyd skje en mis-
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forståelse med hensyn til sammendraget av tapt arbeidsfortjeneste og 
diét til et ord. De fastlønnede har jo ingen tapt arbeidsfortjeneste, og 
derfor kun diétgodtgjørelse.

Sulitjelma Bygningsarbeiderforening.

Punkt 7 forandres til: Landsmøte holdes hvert 4. år.

Motivering:
Under ekstraordinære forhold kan ekstra landsmøte sammenkalles, 

og da mener vi, av sparehensyn, ordinært landsmøte må være tilstrek
kelig hvert 4. år. Sulitjelma Bygningsarbeiderforening.

Punkt 4 får følgende ordlyd:
Forbundsstyret har adgang til landsmøtet og betraktes som repre

sentanter. De har dog ikke stemme- og talerett uten efter beslutning av 
landsmøtet. Østre Kvinesdal Jernbanearbeiderforening.

Punkt 3 forandres til å hete:
Landsmøtet har å behandle: Representantskapets beretninger og 

regnskaper, alle fra medlemmer av styret innkomne forslag som ligger 
innenfor rammen av forbundets virksomhet, velge revisjonsutvalg samt 
bestemme tid og sted for iiæste landsmøte eller i motsatt fall gi hoved
styret fullmakt dertil.

Skjekkeland Jernbanearbeiderforening.

Fra representantskapet forélå:
«Forslag til denne paragraf vedrørende representasjonsordningen 

blir av representantskapet å forelegge landsmøtet. De øvrige punkter 
foreslåes uforandret, dog således at under punkt 4 skal stå: «Det sam
lede representantskap» — i stedet for «Det samlede styre.»

Representantskapets innstilling.
Fra representantskapet forelå enn videre følgende innstilling som i 

mangfoldiggjort stand var omdelt til representantene:
Sulitjelma Bygiiingsarbeiderforenings forslag legges til grunn for 

r eprésenta sj on.
1 representant for de første 50-tall og siden 1 for hvert fylte 150-tall 

medlemmer.
Anna .1 uthon i: Jeg kan ikke være enig i Sulitjelma Bygnings- 

arbeiderfOrenings forslag. Vi bør beholde det første og minste tall - 
fylte 40-tall. Jeg foreslår det bibeholdt og at en for øvrig forhøier det 
som foreslått av Sulitjelma.



90

Ole Tafjord Dyrlcorn: Jeg vil slutte mig til foregående taler. Vi 
irar mange veiarbeiderforeninger, som ikke er på 50 medlemmer og da 
må de velge sammen med andre. Vi må ikke sette op tallet lier for den 
første representasjon. 40 medlemmer må ha rett til å sende 1 represen
tant.

Alb. Karlsen: Da representantskapet behandlet de innkomne for
slag til landsmøtet og spesielt da disse forslag om representasjonsretten, 
måtte det se på hvordan landsmøtene vil arte sig i fremtiden. Blir ikke 
denne forandring gjort, så vil vi til meske landsmøte ikke ha lokaler store 
nok til å få inn alle representantene i. Vi må ikke ha et landsmøte 
større enn dett. Det var i representantskapet et sterkt mindretall for et 
ennu høiere tall.

Ludvik Karlstad: Som representant for min avdeling så vil jeg an
befale at det blir som det er. Det er svært vanskelig for oss å kunne 
holde et fast medlemstall..

_ Jens Østmo: Er det riktig av Arbeidsmandsforbundet å hemme av
delingenes representasjon til landsmøtene? Jeg vil anbefale bibehold 
av den gamle ordning og at en tillater avdelingene og medlemmene selv 
å avgjøre, hvorvidt vi blir så mange at vi må gå til en deling. Dette 
landsmøte bør også først se på hvordan det skal være, om det skal være 
et eget grubearbeiderforbund.

Emil Zakariassen: Som stillingen er idag må alle være klar over 
at en innskrenkning må til. En ting er at vi ikke kan få lokale stort nok. 
Det annet er at en slik stor forsamling bevirker langvarigere møter. Men 
hvis grubeindustrien går ut og danner eget forbund, så kan representa
sjonen være som den er. Hvis vi bibeholder minimum 40 og går on til 
150 så er jeg enig.

Anna AntKoni foreslo:
Punkt 2 forandres til: 1 representant for hvert fylte 40 tall og siden 

1 representant for hvert fylte 150 tall medlemmer.
Ingvald Eidsvik foreslo:
1 representant for de første 50 tall og 1 representant for hvert 100 

inntil 400 medlemmer og derpå 1 representant for hvert 150 medlemmer.
Ludvik Larsen: Vi må regne med en sterk tilvekst spesielt blandt 

veiarbeiderne og da må vi benytte oss av en annen organisasjonsteknikk. 
Vi har hos oss på et distrikt av 4 mil, 4 avdelinger; mens vi på en strek
ning av 12 mil bare har en avdeling. Vi må få en ordning i slike tilfelle. 
Vi har latt dem få dispensasjon til å danne foreninger; men de skulde 
ikke ha fått den. Jeg anbefaler representantskapet^ innstilling.

H. Holmstrøm foreslo saken utsatt til spørsmålet om et grubearbei
derforbund var avgjort.

Ole E. Våde: Når en tar i betraktning forbundets økning og repre
sentasjonen her på landsmøtet, så skulde det ikke være noget å si på en 
innskrenkning. Det er måten innskrenkningen skal foregå på som er 
saken. Det hevdes at en ikke bør beskjære det første, nemlig 40 tallet; 
men ta det fra de store avdelinger. Jeg vil imidlertid anbefale represen- 
tantskapets forslag. En kan godt ha et mindre landsmøte uten å skade
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organisasjonens og medlemmenes interesser. Jeg vil foreslå følgende 
tillegg:

1 representant for det første 50 tall og siden 1 for hvert fylte 150 
medlemmer. Maksimum 4 representanter.

Johan Bøttereng: Vi gikk for vår del ut fra Sulitjelma Bygnings- 
arbeiderforenings forslag, som vi så som en innskrenkning av de store 
landsmøter. Men vi fant ikke å kunne gå med på en større innskrenk
ning. Jeg anbefaler representantskapets forslag.

Olaf Heurn: Jeg vil stemme for det minste antall medlemmer for å 
få rett til å sende 1 representant. Det er en spore for avdelingene at de 
får anledning til å sende sine representanter. Flest mulig avdelinger 
bør være representert på landsmøtene.

Anna Anthoni: Jeg har stillet et forslag og jeg vil med en gang ha 
sagt at det er ikke et egoistisk forslag. Vi manglet bare et par medlem
mer for å få 2 representanter og vi vil sikkert få ennu flere representan
ter næste gang.

Ingvald Eidsvik: Jeg kan være enig i å ned skjære en del på antallet 
av representanter; men jeg er uenig i at en skal beskjære opad til 4 re
presentanter for de største avdelinger. Jeg anbefaler mitt forslag. For 
vårt vedkommende med 1009 medlemmer, vil det bli for stor innskrenk
ning den som her foreslåes.

Ihirder Olsen: Representasjonen til landsmøtene må innskrenkes. 
Når det videre sies at de små avdelinger bør være representert, så er det 
riktig. De avdelinger som har store medlemstall bør kunne begrense sin 
representasjon noget og derved hjelpe de mindre avdelinger.

Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet onsdag 5. oktober.
Ordstyrere: H. O. Jubskås — Alfred Stenbak.

Protokollen fra formiddagsmøtet referertes og god kjentes uten be
merkninger.

Representanten Einar Nygård, Gloppen Veiafbeiderforening, blev 
innvilget permisjon for formiddagsmøtet imorgen, på grunn av reise.

Representasjonen til landsmøtet fortsatt.
Thv. Thorstensen: Det vil lett kunne bli rivninger, hvis en vedtar 

representantskapets innstilling når det gjelder å heve medlemstallet for 
den første representant. Men når det gjelder de store foreninger er jeg 
enig med representantskapet. Vi hadde i Oslo og Akershus Distrikts
organisasjon 800 representanter til stede. Selv om næste landsmøte blir 
noget større enn dette så vil jeg anbefale Anthonis forslag.

Thorstein Kopperud: For å være demokratisk vil jeg anbefale An
thonis forslag. De store avdelinger bør ta hensyn til de små avdelinger 
og vise solidaritet mot dem.
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Rudolf Kanestraum: Det er en særs viktig ting dette for de små av- 
deJinger at de får en representant. Jeg vil anbefale 1 representant på 40 
medlemmer og 1 for hver 150 inntil 4 representanter.

Olaf Heum: Selv om foreningene en små, så kan de ha meget viktige 
misjoner utover i landdistriktene og de bør få adgang til å være represen
tert på landsmøtene. Jeg er av den opfatning at elet er gledelig å få så 
mange veiarbeideravdelinger med ; men da må vi også ønske dem velkom
men til våre landsmøter.

Ludvik Larsen: Jeg må stemme for representantskapet» forslag og 
anbefaler representantene å gjøre det samme.

Johan Henriksen: De små foreninger blir dårlig representert og det 
kunde være mange ting å si i den forbindelse. De store avdelinger kan 
uten å svekkes gi noget fra sig.

Magnus Bergum: Det har være stille fra Opland på landsmøtet; 
men her må vi si ifra. Jeg vil stemme for Anthon is forslag.

Sigurd Sørensen foreslo:
1 representant for de første 40 medlemmer. Demæst 1 for hvert 

overstigende 200 medlemmer.
Ingvald Eidsvik: Jeg ser det som en god agitasjon at vi får en stor 

representasjon på våre landsmøter. Når en i denne forbindelse taler om 
økonomien, vil jeg spørre: har landsmøtet tatt hensyn til det tidligere? 
Som igår da vi diskuterte i det vide og brede om ting som det kunde vært 
nok med en tredjedel av den tid som blev benyttet. Vi vil nok klare å få 
lokale stort nok. Det er representanter her som har talt i hver eneste 
sak og flere ganger og således talt bort pengene til adskillige represen
tanter. En må se alle ting i sammenheng.

AU. Karlsen: Jeg er enig med foregående taler i at det kan ligge 
en agitasjon i et landsmøte. Men det kan vel tenkes at det blir en noget 
dyr agitasjon. Efter det forhold som nu er så er det 63 medlemmer bak 
hver enkelt representant som er her idag. Vi må regne med å komme op 
i 29 000 medlemmer med de grupper som vi skal ha over. Næste lands
møte vil da bestå av 465 representanter, hvis den nuværende ordning bi
beholdes. Dertil kommer forbundsstyre og representantskap, så vi kom
mer op i 500 representanter. Det blir da nødvendig å gå til innskrenk
ning for å få et arbeidsdyktig landsmøte. En kan også bli så stor i om
fang at en ikke får arbeidet ordentlig, at sakene ikke får den behandling 
som de skal ha.

Edvard Byberg anbefalte Anthonis forslag.
Kjartan Olsen: Det er forslag her om 40 og 50 som minste sats, 

men vi har også et forslag fra Våde, som må deles slik at en kan be
grense representasjonen opad til 4 representanter. Jeg kan gjerne gå 
med på 40. Det er vel meningen å samle flest mulig av avdelingene til 
landsmøtene.

Jens Østnw: De store avdelinger klarer sig med 2 representanter. 
La dem få 4; men la det bli 40 medlemmer som første sats.

‘Wils Bunes foreslo samtlige forslag oversendt redaksjonskomitéen.
Henry Andreassen, foreslo:
«En representant for 40 påbegynt medlem og 2 representanter for 

påbegynte 200 medlemmer og 3 representanter for 400 medlemmer.»
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Botolf Thunsheile: Alle forslag går ut på innskrenkning. Det er 
måten for innskrenkningen en er uenige om. Det går særlig ut over de 
foreninger som har fra 40 til 50 medlemmer. Men også der må det be
grenses og da til 50; men da må en også begrense representasjonen 
for de store avdelinger til 4 representanter.

Alfred Bonde: Forbundsstyret bør påse at når små foreninger skal 
stemme sammen, må de ligge så nære hverandre at de virkelig også har 
felles interesser.

Votering: Samtlige forslag besluttede* oversendt redaksjonskomi
téen.

J. B. Johansen fikk permisjon fra formiddagsmøtet torsdag for kon
feranse med Den kooperative Landsforening.

§ f 7. Forsikringskassen.
Ad punkt Jf. Forsikringskassen.
Ved medlems ektefelles død utbetales medlemmet efter minst 3 års 

medlemsskap kr. 200.00, dog uten fradrag i forsikringsbeløpet.
Arbeiderforeningen Nordlyset, avd. 103.

a) Når et medlem ved sin død har et sammenhengende medlemsskap 
på minst 18 måneder vil hans etterlatte av forsikringen få utbetalt 
kr. 75.00 — fem og sytti kroner.

b) Og efter 2 år inntil 3 års medlemsskap kr. 100.00 — et hundre kro
ner.

Stjørdal Arbeidsman nsforening, avd. 118.

A d punkt 3.
Punkt 3 forandres til: Medlemmer som har fylt 60 år og har opfylt 

alle sine forpliktelser i minst 20 år kan få utbetalt kr. 500.00 av for
sikringskassen. Når samme medlem har fylt 65 år utbetales ham del 
gjenstående beløp av forsikringssummen.

Motivering:
Når en anleggsarbeider eller gru bearbeider har arbeidet til han er 

60 år er de fleste utslitte som følge av det tunge arbeide, enhver vil for
stå at han ikke kan stå sig i konkurransen med de yngre arbeidere, nu 
når arbeidsledigheten herjer overalt. Derfor mener vi det vil bli en stor 
hjelp og opmuntring for vedkommende å få disse kroner på sine gamle 
dager når alle veier er stengt. Vi synes å være forvisset om at forsik
ringskassen tåler disse uttellinger, så det av den grunn intet er i veien 
for at landsmøtet kan vedta dette forslag.

Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening, avd. 21.
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Dør et medlem og medlemsbøkene viser at det ved sin død har 3 
års sammenhengende medlemsskap utbetales til medlemmets ektefelle, 
barn, foreldre eller andre slektninger, som avdøde i levende live har for
sørget, eller de som hadde avdøde medlem til hel eller delvis forsørgelse 
kr. 300.00. Derefter kr. 100.00 for hvert år vedkommende er medlem 
inntil kr. 2 000.00 efter 20 års sammenhengende medlemsskap. Har av
døde ingen pårørende som her nevnt utbetales et begravelsesbidrag Stort 
kr. 200.00.

Medlemmer som har fylt 65 år og har sammenhengende medlemsskap 
i minst 20 år kan, hvis han ikke har lønnet beskjeftigelse, få utbetalt 
kr. 1 000.00. Resten av forsikringsbeløpet utbetales ved medlemmets død.

Medlemmer som har minst to års sammenhengende medlemsskap og 
som blir erklært uhelbredelig sinnssyk, samt medlemmer som blir helt 
invalider som følge av arbeidsulykker, blir å betrakte som avgått ved 
døden og utbetales forsikringsbidraget i sin helhet.

Motivering:
En forhøielse av bidraget som her foreslått vil utvilsomt være til 

varig beste, ikke bare som øieblikkelig hjelp, men også som et middel for 
å motarbeide de lange strykelistene som nokså ofte vansirer «Arbeids- 
manden». Den regnskapsmessige side ved denne forhøielse vil nok lands
møtet bli enig om på en for både forbund og medlemmer tilfredsstillende 
måte- Sandnes Arbeiderforening, avd. 70.

Punkt 3. Medlemmer som har fylt 60 år og har opfylt alle sine for
pliktelser til forbundet i minst 20 år, skal utbetales kr. 500.00 og efter 
fylt 65 år utbetales det resterende av forsikringsbeløpet.

Finneid Arbeiderforening.

Ad punkt 3.

Medlemmer som har fylt 60 år og har opfylt alle sine forpliktelser 
til forbundet i minst 20 år, kan efter at han har fylt 60 år få utbetalt kr. 
500.00 av forsikringsbeløpet.

Opnåes 20 års sammenhengende medlemsskap først efter at med- 
lemmet har fylt 5o år, må det hengå 5 år efter opnådd 20 års medlems
skap innen beløpet kan utbetales.

Beløpet utbetales dog ikke dersom medlemmet har lønnet beskjefti
gelse. Resten av forsikringsbeløpet utbetales ved medlemmets død.

Medlemmer som har minst 10 års sammenhengende medlemsskap og 
som blir erklært uhelbredelig sinnssyke, samt medlemmer som blir helt
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invalider som følge av arbeidsulykker og yrkessykdom blir å betrakte 
som avgått ved døden og utbetales forsikringsbeløpet i sin helhet.

Stord Arbeiderforening, avd. 34-

Medlemmer som har fylt 60 år og har opfylt alle sine forpliktelser 
til forbundet i minst 20 år, kan 5 år efter at de har fylt 60 år få utbe
talt kr. 800.00 av forsikringsbeløpet.

Notodden og Omegns Arbeidsmannsforening.

Medlemmer med 20 års medlemsskap ved fylte 60 år får utbetalt 
forsikringssummen kr. 1 000.00.

Bakke Jernbancarbeiderforening.

Vedrørende forsikringskassen.
Det foreslåes for landsmøtet at der nedsettes en komité som får i 

opdrag å undersøke muligheten av å få avviklet forbundets forsikrings- 
kasse.

De nødvendige motiveringer til disse forslag vil bli gitt av vår for
enings representanter på landsmøtet.

Østre Kvinesdal J er nbanearb eider forening.

Ad punkt 3.
Dør et medlem og medlemsbøkene viser at det ved sin død har vært 

medlem av forbundet minst 1 år, utbetales til medlemmets ektefelle, 
barn o. s. v. kr. 100.00, stigende med kr. 100.00 pr. år inntil 10 år med 
kr. 1 000.00.

Har avdøde ingen pårørende som her nevnt utgjør begravelsesbidra- 
get halvparten av forsikringssummen. Første år kr. 50.00, stigende med 
kr. 50.00 pr. år inntil 10 år med kr. 500.00.

Motivering:
Man mener at det blir utbetalt forholdsvis for lite begravelsesbidrag 

til enslige, som har stått som medlemmer i 10 år og derover. Vi mener 
at når medlemmer dør, selv om de ikke efterlater nogen som de har for
sørget, bør der utbetales så meget at det kan bli en skikkelig begravelse 
og det kan det vanskelig fåes med de nuværende satser.

Bergens Vakt- og BenJwldsbetjemngs Forening, avd. 404-
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Ad punkt 3.
Har avdøde ingen pårørende som her nevnt, utbetales et begravelses- 

bidrag stort kr. 300.00.
Motivering:

Ved den prisstigning som har funnet sted den senere tid har det 
vist sig at kr. 200.00 ikke har strukket til ved en begravelse. Av den 
grunn foreslåes bidraget forhøiet med kr. 100.00.

Bjørkåsen (/ ru bearbeider f oren ing.

Ad punkt 3.
Avsnittet: Resten av forsikringsbeløpet utbetales ved medlemmets 

død — forandres til: Resten av forsikringsbeløpet utbetales ved med
lemmets fylte 70 år, eller tidligere død.

Motivering :
Når vi har funnet å foreslå denne forandring er det på grunnlag av 

alderstrygden som nu er gjennemført.
Det viser sig at den trygd som utbetales i de fleste kommuner ikke 

er tilstrekkelig til hus og livsophold.
Og forutsetningen med alderstrygden er vel at de gamle skal slippe 

å gå til forsorgen. Derfor mener vi at de gamle og utslitte medlemmer 
av forbundet bør få sitt fulle forsikringsbidrag utbetalt ved de fylte 
70 år.

Løkken Grnbearheiderforening. avd. 111.

Fra representantskapet forelå:
«Representantskapet har gjennemgått de forskjellige innsendte for

slag, men har besluttet å foreslå for landsmøtet at den nuværende para
graf bibeholdes inntil den komité som er nedsatt av Landsorganisasjo
nens kongress 1938 har fremkommet med sitt forslag til de forskjellige 
forbunds forsikringskasser. Hvis dette forslag fremkommer i lands
møteperioden, pålegges forbundsstyret å utsende dette til uravstem
ning blandt medlemmene, ledsaget av representantskapets forslag.»

Petter Nilsen, avdeling 32, foreslo: «Medlemmer som av lægene og 
R. T. V. er erklært for 100 pct. arbeidsudyktige på grunn av silikose får 
forsikringssummen utbetalt.»

Halvdan Øvemas, avdeling 103, foreslo: «Ved medlems ektefelles 
død utbetales, efter minst 3 års medlemsskap kr, 200.00, dog uten fradrag 
i forsikringsbeløpet.»

All). Karlsen: Samtlige 33 forbund i Landsorganisasjonen har fqr- 
sikringskasse. Når det gjelder overføring fra det ene forbund til det 
annét, skaper det mange vanskeligheter at en har forskjellige bestem-

i -JBrV. ... . ' sMk
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meiser. Kongressen har vedtatt ved en komité å utarbeide forslag til de 
forskjellige forsikringskasser. Jeg vil anbefale at landsmøtet vedtar re
presentantskapets forslag.

Ordstyreren: Representantene for Akershus bedes møte kl. 18 i 
kveld i lokale C.

Karl Edvardsen: Vi må kunne vedta en forandring som den der er 
foreslått av anleggsgruppen i Oslo. Det må være nok.

Votering: Representantskapets innstilling blev vedtatt mot nogen 
få stemmer. — Derved bortfalt de øvrige forslag.

§ 18. Arbeidsmanden.
«Arbeidsmanden» tilstilles medlemmene gjennem posten.

Motivering:
Med den nuværende ordning når bladet fortrinsvis frem til de mest 

interesserte medlemmer.
Først når alle medlemmer får bladet inn i sine hjem, da svarer ut

givelsen av «Arbeidsmanden» fullt ut til sin hensikt.
Sandbekk Grubearbeiderforening.

Ad punkt 3.
Foreningen foreslår tilføiet: «Arbeidsmanden» sendes direkte til 

forbundets medlemmer.
Motivering:

Da tilslutningen til foreningens møter ofte er meget dårlig, er det 
et fåtall av medlemmene som får «Arbeidsmanden». Å få den ut på an
nen måte er meget vanskelig, da medlemmene bor så veldig spredt. Slik 
er det dessverre også andre steder. Vi mener derfor det er av stor betyd
ning at «Arbeidsmanden» blir tilsendt direkte til medlemmene.

Stord Arbeiderforening, avd. SJj.

I første halvdel av hver måned utsender forbundets hovedkontor 
fagbladet «Arbeidsmanden» til alle forbundets medlemmer som har be
talt kontingent. Bladet ekspederes i posten under hvert enkelt medlems 
adresse.

Punkt 3 utgår.
Motivering:

Forsåvidt fagbladet skal tjene til sin hensikt og være den oplys- 
ningskilde for medlemmene som tiltenkt, bør den ordning som nevnte for
slag innebærer gjennemføres.

Slik som forholdene nu er ute ved anleggene, hvor arbeiderne bor 
spredt, er det forbundet med store vanskeligheter, vi kan gjerne si unra-

A — 7
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lig, å få bladet ut til alle medlemmer, i hvert fall ikke i et rimelig tids- 
rum efter at bladet er ankommet.

Det vil selvsagt medføre en merutgift, men vi ser det slik, at skal 
bladet komme til sin rett må forbundet ta denne merutgift.

Bergkvam Jvrnbaneitrbeidcrjoreiiiiig, avd. 2^.

Punkt 4. Det påhviler administrasjonen å sørge for en ordning slik 
at fagbladet blir best mulig spredt blandt forbundets medlemmer.

Motivering:
Da det viser sig ved den nuværende ordning at fagbladet i nokså 

stor utstrekning blir liggende hos foreningens formann uten å komme 
ut til medlemmene, mener man at en forandring i utsendelsesmåten vil 
være påkrevet.

Notodden og Omegns Arbeidsmannsforening.

Bladet «Arbeidsmanden» sendes til hvert enkelt medlem istedenfor 
som nu til vår avdeling.

Motivering:
Grunnen for overnevnte forslag er at i eir hel del av foreningene er 

medlemmene spredt rundt omkring i bygdene, slik at det er så å si umu
lig å få sendt bladet til hvert medlem. Og følgen blir at en hel del av 
medlemmene ikke får bladet.

V c gards h ri V e iarb eider forening.

Fra representantskapet forelå:
Det besluttedes å pålegge forbundsstyret å fremme forslag for lands

møtet.

Formannen: Dette spørsmål har vært under bearbeidelse av forbun
dets administrasjon og har vært behandlet i representantskapet, som gav 
forbundsstyret i pålegg å fremme forslag for landsmøtet. Vi mener at 
det kommende representantskap bør få bemyndigelse til å utvide fag
bladet innenfor den ramme at det ikke blir uforholdsmessig kostbart.

Emil Ødegaard: Vi mener fagbladet er godt redigert og at det helt 
ut må komme medlemmene til gode. Det er derfor vi vil at bladet skal 
komme til samtlige medlemmer utover det hele land.

Jørgen J. Rønning: Vi har ikke den samme opfatning av fagbladet 
som foregående taler. Slik som bladet er idag er det ikke verd å sende i 
posten. Jeg vil ikke dermed kritisere de som redigerer elet; for det kan 
ha sine mange årsaker.
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Birger Eriksen: I 1985 blev det vedtatt et forslag i avdeling 102 
med henstilling til forbundet om å undersøke mulighetene for å få bladet 
omsendt direkte til medlemmene. Hvad er det gjort i den anledning?

Kjartan Olsen; Vi får 320 fagblad og får alltid 100 eksemplarer 
igjen. Det må jo koste for meget å drive på den måte. Yi har også ofte 
det forhold at det er flere i samme husstand som er medlemmer og de 
behøver ikke mer enn et eksemplar. En skulde på den måte spare adskil
lig i porto og på annen måte.

P. A. Fugleberg: Fagbladet blir liggende for lenge utover før det 
kommer til medlemmene. På den måte blir ikke fagbladet det det skulde 
være.

Formannen: Jeg er fullt på det rene med at det kan være delte me
ninger om redaksjonen av fagbladet. Men det kan også være at en me
ner den er bra. Eh skal imidlertid være opmerksom på at det ikke er 
mulig å gjøre et fagblad så aktuelt. Forbundet har imidlertid arbeidet 
med å utvide fagbladet. ATår det gjelder distribueningen, så må en slik 
ordning gå ut på at bladet sendes samtlige våre medlemmer. Jeg er op
merksom på at en hel del blad nu ikke kommer til medlemmene. Det kan 
skyldes 2 ting: at distribueringen innen avdelingene er slett eller det 
kan være at en ikke vil lese fagbladet. Distribueringen kan foregå på to 
måter enten ved å sende bladet til avdelingene til videre forsendelse til 
medlemmene, eller bladet går direkte fra forbundet til medlemmene. En 
skal dog være opmerksom på at en i vårt fagblad kan finne stoff som 
overhodet ikke finnes i noget annet blad, hvis en først har interesse av 
å lese det. Det er også alltid helt autentiske og pålitelige ting som leg
ges frem. Jeg overtar det hele og fulle ansvar for fagbladet. Represen
tantskapet har foreslått at det kommende forbundsstyre bemyndiges til 
å arbeide med saken. Det er da min forutsetning at vi skal få alle med
lemmers adresser. På basis herav vil en så vurdere og avgjøre hvad som 
skal gjøres, om en skal gå til distribuering gjennem posten eller på an
nen måte, dog således at det må være avgjort innen utgangen av 1938. 
Representantskapets forslag er: Fra 1. januar 1939 blir «Arbeidsman
den» å omsende de enkelte medlemmer til direkte adresse.

Henry Andreassen foreslo: «Arbeidsmanden sendes direkte til for
bundets medlemmer; et medlemsblad til hver husstand.»

Emil Ødegaard foreslo at fagbladet «Arbeidsmanden» blir tilsendt 
foreningenes underkasserer efter opgave fra vedkommende avdeling.

Kristian Moljord: Jeg kan godt forstå interessen for «Arbeidsman
den». Men en skal være opmerksom på at hvis vi ikke får ordentlige 
adresser eller disse straks forandres ved flytning, så vil en få meget re
tur. En må også se noget nærmere på de utgifter det blir.

Lars Bakken: Hos oss er fluktasjonen på arbeidsplassen så stor at 
forsendelse i posten av den grunn vil bli for tungvint. Den fordeling vi 
har nu er bra og den beste vi for vår del kan få. Jeg vil anbefale den 
ordning.

Sigurd Eriksrød: Vi har gjennem fort en ordning gjennem våre un
derkasserere og den ordning går bra,

Lars Bergundliaugen: Jeg har arbeidet på anleggene bortimot 30 
år og jeg har til stadighet sett at bladet ligger igjen i haugevis rundt
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om på arbeidsplassene. Medlemmene skal imidlertid være opmerksom 
på at de har nytte av bladet og at de bør sørge for å få det.

P. 0. Moari: Det som er spørsmålet for mig er om vi har noget igjen 
for detten som det vil koste å sende bladet på en annen måte enn hittil. 
Det er også et stort spørsmål om vi for vår del kan klare det på den måte. 
Var jeg sikker på at alle fikk bladet på denne måte så skulde jeg gå med 
på en merutgift. Men jeg er i tvil om at alle vil få bladet på denne 
måte.

Emil Ødegaard: Jeg vil anbefale mitt forslag vedtatt. Ved den ord
ning vil bladet komme til medlemmene og ikke som det nu ofte hender 
bli liggende i bunkevis unyttet.

Strek blev satt.
Sigurd. Melum: Det vil hjelpe oss meget om vi fikk bladet sendt til 

alle medlemmer. Jeg vil derfor anbefale at det gjøres.
Odin Herø: Jeg tror ikke det svarer til hensikten å få bladet gjen- 

nem posten ; men gjennem avdelingene og slik at underkassererne blir 
ansvarlige for å dele det ut.

Lars Bakken frafalt.
Olaf Hemn: Den nuværende ordning er ikke tilfredsstillende. Det 

vikle være bra å få det i posten og det skulde ikke være uoverkommelig 
å få medlemmenes adresser. Det skulde vel også kunne gå an å få an
nonser i bladet for å skaffe penger?

Robert Robert sen: I vår avdeling går det ganske bra med å få bla
det delt ut til medlemmene. Å sende det i posten vil koste mange pen
ger og det er vel også et spørsmål om det går hos oss hvor arbeidsplas
sen ofte skifter.

Botolf Thunshelle: Hos oss bor medlemmene meget spredt. Derfor 
har vi foreslått at det sendes i posten og vi ser at representantskapet 
har gått med på det dg vi er takksam for det. Det skulde ikke være 
uoverkommelig. Bladet vil komme medlemmene mer til gode ved at det 
sendes i posten.

Jørgen J. Rønning: Dette er jo i første rekke et økonomisk spørs
mål og det burde derfor ha forelagt en oversikt for landsmøtet om hvad 
en slik ordning koster.

Olav Orm set: Våre medlemmer er spredt på 7 forskjellige veier. Det 
beste vikle derfor være å få bladet i posten; men hvis det blir så kost
bart, så var vi i avdelingen enige om å dele det ut ved underkassererne.

Votering: Representantskapets forslag, blev vedtatt med stort fler
tall. — Dermed bortfalt de øvrige forslag.

§ 19. Stedlige styrer.
Landsmøtets vedtak og forbundets formulering av punkt 1 | denne 

paragraf er ikke overensstemmende. Her er av forbundsstyret tilføiet 
efter tredje komma ordene: «om de finner det påkrevet». Dette er ikke 
i overenstemmelse med landsmøtets beslutning, idet denne tilføielse ikke 
finnes her. Jfr. landsmøtets protokoll 1935, side 113, avdeling 102’s ved
tatte forslag.
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Forbund sloven må bringes i overensstemmelse med forannevnte 

vedtak.
Avdeling 102.

§ 19 får sådan ordlyd: I byer eller landdistrikter hvor det er 2 eller 
flere avdelinger, skal disse, om de finner det påkrevet, oprette et stedlig 
styre, som består av en eller flere representanter fra hver av de tilslut
tede foreninger.

Motivering på landsmøtet.
Bjørnstad Jernbanearb eider forening, avd. 203.

Forbundet støtter det stedlige styre økonomisk så langt at det minst 
kan holde fire møter om året.

Motivering:
Da de stedlige forhold gjør at det på Nordlandsbanen bare kan være 

et stedsstyre, blir distriktet omfattende ca. 300 km. (Grong—Mo). Dette 
medfører kolossale reiseutgifter til møtene, da det blir en masse forenin
ger som blir representert.

På så lang distanse og så stor representasjon vil det bli en umulig
het å administrere mere enn to møter med normal administrasjonskon-
tingent for de tilsluttede foreninger.

Da de enkelte medlemmer her er fullstendig nok belastet før, anser 
vi et sådant forslag for fullt berettiget.

Trangfoss Jernbanearbeiderforening.

Landsmøtet får ta en klar beslutning angående § 19, om en for
ening skal stå tilsluttet fellesstyret eller ikke. Som det nu er kan det 
ikke bli noget effektivt samarbeide.

Vestfold Veiarbeiderforening, avd. 99.

Fra re pre s e n tant skap e t forelå:
«Punkt 1. I byer eller landdistrikter hvor det er 2 eller flere avde

linger i samme arbeidsbranche skal disse, i samråd med forbundet, op 
rette stedlige styrer som består av 1 eller flere representanter for hver 
av de tilsluttede foreninger.»

Angående Trangfoss Jernbanearbeiderforenings forslag kan det ikke 
tiltredes.

P. O. Moan: Nederst på side 29 står Bjørnstad Jernbanearbeider
forenings forslag. Mi er av den opfatning at et samarbeide skal vi ha,
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“ ]-esuitat °m * -—- to

f11 ser av dagso^n Så har avdeling 102 papekl at lovens bestemmelser ikke er i overensstemmelse med lands- 
møtets beslutning. Det er kommet med en tilføielse: «om de finner det
vedtakt iol80111 V1 ^ ^ 86 <L’' 1 overai8Stemmelse med landsmøtets

Olaf Trøen: Vår avdeling foreslår: «Forbundet støtter det stedlme
W ba ifir haul, l;U'Slf ,<tet+minst kan hoMe møter om året » 

ifjor hatt flere ekstramøter som bragte oss utgifter og som vi
mei)1 fikt6 ‘i' ma r6* å k0mme 0Vei'- Vi SØkte forl'"nd^ om bevilgning; 
men fikk avslag. Jeg optar forslaget. 8

Kristian Østenby: Det er delte meninger om disse stedsstyrene o"'
tet disSa D^m 'fHOS°S8 har Yært stemning for ikke å stå tilslut 
tet tusse.^ Da mm forening optok forslag om å få § 19 revidert er det
forutsetningen at landsmøtet må ta en grei beslutning her. Vi som er bet
skjeftiget i veiarberdsdnften, kan jo ha op til 15 og 20 avdelinger i et

rCTet>> utg4r °s 1 **" ** •*. 

forslag^^ Sakariassen anbefalte Trangfoss Jeriibaiiearbeiderforeniiigs

. ]Ghr- Henriksen: Jeg vil anbefale representantskapets forslag - men
LnenUarderhlf0?taiiN°edlwd8baneilS f°lk °g forsåvklt °gså Søriands- 

, , • • ^ir kostbart- Men ' i ser jo hen til at banen Grong—Mo
sknll V g, i°g da bKr det j0 bedre' Når en har stedlige styrer
8 ' *en klrn,1'e klare sig med et fellesmøte, et årsmøte i året.

Ole Svendsen foreslo: Landsmøtet fattet beslutning om at represen- 
asjonen til de stedlige styrer kan innskrenkes til 1 representant for de

bæreevne18 y6dkommende som er små og derfor har liten økonomisk

P. 0 Moan: Jeg vil anbefale representantskapets forslag som er i
snørsmår Det " df ' '‘1 f0rSlag' Dette er 1 ^ ^ke et Økonomisk 
spørsmål Det er ikke sa lenge siden at forbundet måtte bevilge 10 000
^ V’ 5} veiarbeiderne. La oss ha stedsmøter når .det virkelig er noget

71 Skal ikke bokk møter bare for møtenes skyld. ReduSer 
vi det til en fra hver sa vil det bli bedre.

Emil Zakariassen: Hvis loven hadde vært i overensstemmelse med
noLtT Pl 1 pr0t0k0]lenof0r siste landsmøte, så hadde det ikke vært 
noget å diskutere. Men når det ikke er så, må vi se å få med dette
møte "PJP frr0gSå 1-eVnt det 0k,>norniskc °8' at 611 bare kunde holde et 

øte. Men det far en jo avgjøre ved innbyrdes konferanser. Hvor det er 
ange distanser mel lem avdelingene bør forbundet hjelpe. Jeg vil an

befale representantskapets innstilling.
Strek blev satt.
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Ænar Nagel: Således som jeg har lest lovene, så skal landsmøtet 
være høieste myndighet. Landsmøtet i 1935 vedtok i bestemt form hvad 
det skulde være. X lovene er imidlertid kommet med et tillegg som foi 
åndrer hele hensikten med loven. Det er foretatt en omredigering fra 
landsmøtets beslutning og til lovene. Jeg vil anbefale at representant
skapets innstilling blir vedtatt; men det må også sees under den syns
vinkel som inneholdes i Trangfoss forslag.

Kristian Østenby: Jeg sa at det var op til 15—20 foreninger i et 
fylke. La oss nu si at de 15 står tilsluttet det stedlige styre og de 5 
står utenfor. Når det gjelder konferanser med ingeniørvesenet, så får 
en altså flere forhandlinger. Alle må derfor være med i stedsstyret og 
jeg oprett holder mitt forslag.

P. A. Fugleberg: Yi må ha stedlige styrer overalt. Vi har ikke det 
nu. Men med dette pålegg vil en få linje i det.

Votering: Representantskapets innstilling blev vedtatt mot et par 
stemmer. Spørsmålet gjaldt så om Trangfoss Jernbanearbeiderforenings 
forslag dermed også bortfalt.

Chr. Henriksen: Jeg har opfattet det slik at i og med at represen
tantskapets forslag er vedtatt, så bortfaller de øvrige forslag. Repre
sentantskapets innstilling oprettholder det nuværende forhold.

Nagel: Ordstyreren meddelte at det skulde bli votert over.
Thv. Thorstensen: Sakens realitet er avgjort under den forutsetning 

at vi skulde få anledning til å votere over Trangfoss forslag..
Det blev videre gitt en rekke korte innlegg både for og imot å gå til 

votering over Trangfoss Jernbanearbeiderforenings forslag, som endte 
med at det blev votert over forslaget. — Trangfoss Jernbanearbeider
forenings forslag blev forkastet.

Fest for landsmøtet.
Chr. Henriksen: Jeg kan meddele at representantskapet har be

sluttet å foreslå avholdelse av en fest for landsmøtets deltagere på 
Ekeberg fredag kl. !I)l.,. (Det blev vedtatt med sterk akklamasjon.)

§ 21. Overflytning fra andre forbund.
Ad punkt 1.

Efter siste setning innskytes:
«Foreningene bemyndiges til å foreta denne overføring, såfremt 

med lemmet får fast arbeide i den bedrift hvortil han overføres.»
Breivik Veiarbeiderforening, avd. 300.

Fra representantskapet.
Komitéen foreslår: «Forslaget kan ikke tiltredes.»

Herman Skoglund optok forslaget fra Breivik Veiarbeiderforening. 
Formannen: Det er ikke her spørsmål om overføring av medlemmer 

i avdelingene til andre forbund, men av medlemmer i andre forbund
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aHår^ol, hT?1’68 °SS'I 0r8'anisasJonei1S høieste beslutning går ut på 
tCl ¥ 1,m “der T4rt <le, Sa skal en oyJø„ ,£i

Votering: Representantskapet® innstilling blev vedtatt mot ot no,. 
aVBl,t for forBlaBet,™

.Formiddagsmøtet torsdag 6. oktober.
Ordstyrere: Alcsel Berg. — Kristian Moljord.

, . Protokollen fra gårsdagens eftemiddagsniøte blev referert oa- emi 
kjent med en bemerkning av (Jylland. eit og god-

Trakasseringssak sendes budgettkomitéen 
vi. jSISS***’'"* 1 ,0rM,“M" m<Hl -*» »* «• « i dagsortenen

5Mara-s;
mgen Pettersen må ogsa tas i samme forbindelse

k. rs™“St ST.ss^r*ss ,ie”ne sat *”‘,t «• m™ «
serier TffWpfsatt^t111^ 86 Pa f’s stmin&- De vært utsatt for trakas- 

PoLo tt sattTut nf10r’ foi'h,1I1<iet har ikke maktet å løse deres sak 
Formannen. Jeg vil anføre at det selvsagt ikke er menineen ved at

dem ^inø0lil! seildt I*’K^gettkomitétm, at ikke landsmøtet skaf behandle 
dem. Det bør granskes av budgettkomitéen, og så får landsmøtet «ota
r ^ im0t at °^å tredje fak senti LoS£n dS
1 Sto <ter alle fn, tidlig nu 4 ta «ogen «aS

i.rS.rX”US:f •*** MeV '“'f1* ^ -»* «««>'■ - Liens

Lovbehandlingen fortsetter.
Lovbehandlingen fortsatte så med

Avdelingenes lover.
§ 27. Kontingentens innbetaling.

l. Den ukentlige kontingent fastsettes av avdelingen selv. Dog må den
ikke være under kr. 1.50 i klasse A, kr. 0.85 i klasse B og kr. 0.50 i 
KiaSSG (_y.

2. Uforandret.
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Motivering:
Da forbundet nu har fått mange medlemmer, særlig kvinner, som er 

beskjeftiget ved skoler, gymnasier, museer og lignende som rengjørings- 
kvinner, kjøkkenpiker o. s. v., og disse har en i forhold til de øvrige med
lemmer meget liten lønn og derfor har vanskelig for å betale den nuvæ
rende kontingent finner vi det nødvendig å anbefale at man går til den 
foreslåtte forandring.

Eidsvoll Arbeidsmannsforening.

Fra representantskapet.
«Henvises til beslutning angående §§ 3 og 9», side 14.
Votering: § 27 blev oversendt budgettkomitéen da det stod i forbin

delse med de paragrafer som tidligere var sendt komitéen.

§ 28. Foreningenes ledelse.
Punkt 2 får følgende ordlyd:
Valgene foretas ved hemmelig avstemning. Varamenn velges ved 

særskilt valg.
Østre Kvinsdal Jernbanearbeiderforening.

Punkt 1. Foreslåes: Siste avsnitt utgår.
Bjørkåsen Grubearbeiderforening.

I punkt 2 utgår følgende:
De medlemmer som næst de valgte har de fleste stemmer er supple

anter i rekkefølgen efter stemmetall.

Motivering:
Den nuværende lovbestemmelse kan, særlig for foreninger med flere 

forskjellige arbeidergrupper, virke uheldig. Når man ved lovbestemmel
ser er bundet til å anse de som ved styrevalget har fått næstflest stemmer 
som varamenn kan man være avskåret fra å ta hensyn som kan være 
både berettiget og nødvendige.

Eidsvoll Arbeidsmannsforening.

Representantskapet innstillet:
Representantskapet tiltrer Østre Kvinesdal Jernbanearlleiderior- 

enings forslag.
Votering: Representantskapets innstilling blev enstemmig vedtatt. 
Valgkomitéen fikk nu permisjon for å arbeide med sine saker.
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§ 30. Generalforsamlinger.
Den halvårlige generalforsamling i juli sløifes og §§ 28 og 30 i avde

lingens lover forandres i henhold hertil.

Motivering:
Ut fra organisasjonens interesser anser vi det ikke nødvendig å op- 

rettholde de halvårlige generalforsamlinger, og den skaffer særlig kas
serer, formann og sekretær ekstrabry med regnskap og beretning, og de 
til denne tid påbudte valg vil det bare være en fordel å overføre til den 
helårlige generalforsamling. Dertil kommer vanskelighetene for å samle 
medlemmene, særlig da i månedene juli og august hvor ferie, sport og 
friluftslivet for øvrig sprer medlemmene så å si for alle vinde.

Sandnes arbeiderforening, avd. 70.

Under første punktum strykes: «og juli».

Motivering:
Den nuværende ordning med 2 ordinære generalforsamlinger skaffer 

unødvendig arbeide for kasserer, sekretær og formann. Arbeidet med 
å utarbeide et regnskapsutdrag tar praktisk talt samme tid enten det 
halve år eller helåret tas med. Det samme gjelder også ved utarbeidelsen 
av beretningen. Dertil kommer at det er svært vanskelig i juli å få sam
men så pass mange medlemmer som det bør være ved avholdelse av en 
generalforsamling.

Bjørkåsen Grubearb eider forening.

Fra representantskapet forelå:
Forslag fra Sandnes Arbeiderforening og Bjørkåsen Grubearbeider- 

forening kan ikke tiltredes.

Odin Øines: V i har hatt tilfeller hvor vi har måttet avvikle en 
generalforsamling med 10 tilstedeværende. Vi mener derfor at det må 
kunne være nok med en generalforsamling.

'Knut J]urt mark: Jeg vil så sterkt jeg kan advare mot å sløife be
stemmelsen om 2 generalforsamlinger i året.

Osvald Værriø: Jeg kan være enig med representanten fra Bjørkåsen 
i at det kan være vanskelig å ha 2 generalforsamlinger i året. Men jeg 
er derimot ikke enig i at det skal stå i lovene at det bare skal være en 
generalforsamling. Vi bør få en bestemmelse som gir adgang både/og. 
Det er meget kostbart for veiarbeiderne å holde generalforsamlingene. 
Medlemmene har lang vei selv om en søker å plasere generalforsamlingen 
midt mellem foreningens to endepunkter for virkeområdet.
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Trygve Nilsen: Jeg vil høre om ikke representantskapet kunde endre 
sitt forslag så generalforsamlingene kunde bli i april og oktober/no
vember.

Ole Svendsen: Det har hos oss vært umulig å holde generalforsam
ling i juli. Vi må derfor ikke være bundet til det. Det må gjelde dem 
som kan praktisere det og ikke for andre. Vi må derfor ha litt mere 
elastiske lover på dette punkt.

Formannen: Hvad angår argumentasjonen om at en ikke kan holde 
generalforsamling på sommeren, så må det bety at en ikke kan holde 
møter i det hele tatt om sommeren. Jeg kan ikke være med på å opheve 
den halvårlige generalforsamling, men jeg kan endre vårt forslag til at 
den må holdes innen utgangen av august måned. Representantskapet 
har ennu ikke refset nogen avdeling fordi at den halvårlige generalfor
samling ikke har vært holdt i juli måned. Det er organisasjonsmessig 
riktig å holde to generalforsamlinger i året.

Knut Rart mark: Det er nødvendig å ha 2 generalforsamlinger i året 
bl. a. for ikke å skifte hele styret hver gang.

H. Holmstrøm: Jeg vil støtte representant ska peis innstilling her. Det 
er uriktig å fastslå i lovs form at det bare skal være en generalforsam
ling. Jeg er enig med formannen i at en kan utskyte hahårsgeneral- 
forsamlingen 1 måned.

Bjarne Antonsen kunde ikke anbefale Sandnes’ forslag.
Emil Zakariassen: Jeg er enig med representantskapet i 2 general

forsamlinger. Men det er xxheldig å ha den ene midt på sommeren. Det 
er i vinterhalvåret hvor arbeidet går best og hvor interessen er størst. 
Vi bør holde generalforsamlinger vår og høst.

Alfred Stormo foreslo generalforsamlingene holdt i april og oktober.
Sandberg Setså foreslo den ene generalforsamling holdt i januar og 

den annen efter avdelingsstyrets nærmere avgjørelse, dog senest innen 
utgangen av september måned.

Votering: Representaixtskapets endrede innstilling (formannens) 
blev vedtatt. — Dermed bortfalt de øvrige forslag.

Organisas j onsf orholdene.
1. Foreningen henstiller til Landsmøtet å ta under overveielse mxxlig- 

heten å få alle vei voktere under et og samme forbund.
Forslaget begrunnes med at det viser sig i vår bygd, at vei- 

vokterne er delt i to forbund: Norsk Arbeidsmannsforbund og
Kommuneforbundet.

Åsnes Veiv okt er forening, avd. 176.

2. Tillitsmenn, som er valgt av foreningen skal først inntas i arbeide, 
og når arbeidet innskrenkes skal tillitsmennene være med i den 
siste akkorden.

Polmak Veiarbeiderforening, avd. 350.
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3. Forbundet må sørge for at arbeiderne ved Prinds Christian August 
Minde får sine organisasjonsrettigheter godkjent og i forbindelse 
med dette sørge for at uberettigede avskjedigelser omgjøres. 
Motivering på landsmøtet.

Avdeling 102.
4. Organisasjonens fortrinsrett.

Ved inntagelse og opsigelse av arbeidere tas stilling til hvorvidt 
vedk. arbeider står tilsluttet fagorganisasjonen. Ved inntagelse av 
arbeidere skal bedriftsledelsen i første rekke beskjeftige medlemmer 
av bedriftens fagforening, ved eventuell bedriftsinnskrenkning skal 
de arbeidere som er tilsluttet bedriftens fagforening i siste instans 
opsies.

Motivering:
Da det ved en rekke bedrifter har vist sig å virke nedbrytende for 

fagorganisasjonens opbygging med like rettigheter på arbeidsplassen 
for organiserte og ikke organiserte arbeidere idet det ved bedriftsgrup
per beklageligvis forekommer tilfeller hvor de fagorganiserte fortrenges 
på arbeidsplassen av de delvis fascistinnstillede arbeidsledere til fordel 
for de uorganiserte.

Arbeiderforeningen Nordlyset, avd. 103.

5. Foreningen anmodes om å få ordnet en mere intim felles organisa
sjon mellem anleggs-, brygge- og transportorganisasjonen i Finn
mark.

Motivering:
Man tar særlig sikte på at man også er avhengig av fiskearbeider 

som foregår ute i fiskeværene under vårfiske-sesongen.
Selv om man er fagorganisert og står tilsluttet Norsk Arbeidsmands

forbund og har sin medlemsbok i orden er man allikevel nødt til å løse 
bok og betale innskrivningspenger samt kontingent til brygge- og trans
portforening når man om våren kommer til e.t fiskevær.

Samtidig må man betale arbeidsledighetskontingent til veiarbeider- 
forening hvor man står tilsluttet.

Pol mak Veiarbeiderforening, avd. 350. 

Representantskapet foreslo:
1. Angående Åsnes Vei vokter forenings forslag blev der besluttet:

«Der henvises til kongressens beslutning i saken.»
2. Forslag fra Polmak Veiarbeiderforening.

Besl.: Forslaget fra Polmak Veiarbeiderforening kan ikke tiltredes.»
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3. Angående forslag fra avdeling 102 besluttedes:
«Forslaget oversendes landsmøtet uten uttalelse fra representant
skapet.»

4. Besl.: Forslag fra Arbeiderforeningen «Nordlyset» forelegges lands
møtet uten uttalelse fra representantskapet.

5. Besl.: «Forslag fra Polmak Veiarbeiderforening forelegges lands
møtet uten uttalelse fra representantskapet.»

Halvdan Øveraas: Når jeg optar forslag fra vår forening i denne 
sak, så er det av den gode grunn at man har sett følgene direkte på nært 
hold. Jeg skal gå til min egen arbeidsplass og til min egen forening, 
hvor man dessverre altfor ofte stilles overfor de forhold at de uorgani
serte av rent klassemessige hensyn, priviligeres på bekostning av de 
ofte gamle banebrytere innen organisasjonen. La oss derfor, kamerater, 
ta et standpunkt som i sin fulle og hele virkelighet dekker de krav som 
medlemmene har krav på, og som organisasjonsmessig lar dem forstå 
at de innen fagorganisasjonens vegger finner sin beskyttelse, og hvad 
som med mere har til følge, at den tiltro som på mange arbeidsplasser 
der organisasjonen mangler, har sin vitalesite betydning for organisa
sjonens videre utbygging og fullbyrdelse av arbeiderklassens sak.

Formannen: Hvis landsmøtet skulde vedta «Nordlyset»® forslag, 
synes jeg virkelig synd på et kommende forbundsstyre og representant
skap, for en slik bestemmelse kan ikke effektueres. I punkt 4 i repre- 
sentantskapets innstilling heter det: Forslag fra Arbeiderforeningen 
«Nordlyset» forelegges landsmøtet uten uttalelse fra representantskapet. 
Jeg har intet imot prinsippet i forslaget, men med en slik bestemmelse 
har en dog tatt for sterkt i. Jeg anbefaler representantskapets inn
stilling.

Rin ar Xagel: Den sak avdeling 102 har reist er ikke av de som en 
høster bifall for. Vi har reist krav om at arbeiderne ved Prinds Christian 
August Minde får sine organisasjonsrettigheter godkjent. Oprinnelig 
skulde det være et arbeidshjem og ved siden herav et pleiehjem. Det er 
da også kongelig resolusjon for driften av dette. Men senere har det 
utviklet sig slik at det er blitt en ren industriell bedrift. Når det gjelder 
organisasjonsforholdene så er det vel begått en viss feil. Arbeiderne 
blev imidlertid organisert der, og det var feil slik som arbeidet var lagt 
an. Men når det er gjort så må en utnytte situasjonen. I og med at de 
har fått medemsbokl så har de krav på å få sine saker frem. Det var 
også reist krav og det blev gjennem Oslo Arbeiderpartis representant
skap enighet om et noget bedre forslag, men arbeiderne var allikevel 
ikke tilfreds. Arbeiderne vikle ha den beskyttelse som lå i en tariff, 
men vi forstod også at det var vanskeligheter her. Nu vi fikk til slutt 
en form for dette, en ankenevnd bestående av en representant fra for
bundet, en fra Landsorganisasjonen og 1 fra avdeling 102, som skulde 
avgjøre tvisten. Det var en beskyttelse, men hvad blev resultatet? Jo 
partiets representanter i nevndeh, som var forsorgsvesenets formann, 
gjorde ingen ting. Det vi vil kreve er at forbundet blåser nytt liv i 
denne nevnd.
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Formannen: Da jeg så avdeling 102’s forslag om «Prinds Christian 
August Minde», så hadde jeg virkelig til hensikt å henvende mig til 
avdelingen med anmodning om å ta det tilbake. Dette er en arbekls- 
anstalt og er blitt en arbeidsplass bestående av fagarbeidere som egentlig 
ikke skulde stå hos oss. Da det blev talt om å organisere disse arbei
dere, hevdet vi at disse fagarbeidere måtte organiseres i sine respektive 
fagforbund. Men de vikle ikke organiseres og jeg tror Landsorganisa
sjonens sekretariat 3 ganger behandlet det og til slutt blev det gitt 
pålegg til oss om å organisere dem. Vi gjorde det slik at vi ikke kunde 
gå til oprettelse av nogen ny avdeling av den grunn, men hvis de kunde 
stå i avdeling 102 så hadde vi intet å innvende derimot. Det er heller 
ingen grunn til å bebreide forbundet her. Vi har gjort alle forsøk på 
å få en endring i arbeidsforhold og lønninger. Det bekreftes også ved 
det Nagel sier at de står der og arbeider på akkord. Men som dette 
arbeide er anlagt, får de ikke det hele utbytte av det. Jeg kan ikke 
forstå at landsmøtet kan fatte noget vedtak her. Disse arbeideres orga- 
nisasjousrettigheter er godkjent. Så heter det videre at uberettigede 
avskjedigelser må omgjøres. Men det er bare et tilfelle av avskjedigelse 
siden disse blev organisert, og jeg skal ikke komme inn på det her. Jeg 
vil rette en henstilling til avdeling 102 om å ta forslaget tilbake.

M. Hestnes: Det var bare en bemerkning i anledning av Åsnes Yei- 
vokterforenings forslag. Vi trodde at det efter Landsorganisasjonens 
kongress vedtak var bragt orden i disse ting. Efter kongressens vedtak 
skulde det nu være klart og greit. Jeg vil derfor henstille til veiarbei
derne å få orden i disse ting og at det blir gjort snarest.

H. Holmstrøm: Til Ødegårds henstilling om å trekke forslaget til
bake, så får det bli landsmøtets sak å avgjøre dette. En må også se på 
disse arbeidere og deres stilling. Også her må det være orden. Vi trodde 
at Oslo kommune som arbeiderstyrt vikle ha løst disse saker, men vi 
har møtt mere motstand derfra enn fra de borgerlige. Det er en plikt 
å si fra her. Jeg vil anbefale avdeling 102’s forslag

Halvdan, Øverås foreslo:
Ved inntagelse og opsigelse av arbeidere tas stilling til hvorvidt ved

kommende arbeider står tilsluttet fagorganisasjonen. Ved inntagelse av 
arbeidere skal bedriftsledelsen i første rekke beskjeftige medlemmer av 
bedriftens fagforening, ved eventuell bedriftsinnskrenkning skal de ar
beidere som er tilsluttet bedriftens fagforening i siste instans opsies.

Birger Eriksen: Jeg trodde ikke jeg skulde tatt ordet under denne 
sak. Men det er nødvendig å påpeke visse ting. Det er et arbeidshjem. 
Det var så til å begynne med at det var åndelige og moralske defekte 
som blev tvunget til å være der som interne arbeidere og de fikk for
pleining og litt lønn. Det utviklet sig imidlertid dit hen at det blev 
en gjengs regel at forsorgsvesenet anviste arbeidsledige folk dit. Det 
er folk som aldri har vært mulktert, som kom dit, Da avdeling 102 tok 
sig av disse og organiserte dem, så var vi ikke så klar over forholdene. 
Da vi begynte var det 50 eksterne og 70 interne arbeidere. De siste bor 
der nede. Da vi så skulde søke å bedre lønningene, meldte det sig mange 
vanskeligheter. Jeg vil dog si at forbundet støttet oss meget godt da
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vi begynte arbeidet med organiseringen. For de eksterne arbeidere er 
organisasjonsforholdene nu noget avklaret og som det nu har utviklet 
sig så er det spørsmål om det ikke gjennem den ankenevnd som blev 
opnevnt ved hovedorganisasjonenes hjelp kunde gjøres adskillig. Det 
er nu bare igjen 7 defekte arbeidere, de andre kan opta konkurransen i 
kvad som helst. Når denne arbeidsanstalt nu skal nedlegges, så vil disse 
arbeidere bli ledige. Det har vært søkt på forskjellige måter å få en 
endring i stand i den anledning, men hittil har det vært umulig å få en 
avklaring. Det en nu vil er å søke å redde hvad reddes kan. Det vi vil 
søke å opnå er at den ankenevnd som var i virksomhet blåses til nytt 
liv og at en får garanti for at folkene ikke brutalt blir satt på gaten før 
det nye arbeidshjem blir ferdig. Det er en henstilling fra oss til hoved
organisasjonene om å se å omplasere de som nu har sitt virke på denne 
arbeidsplass.

Avdeling' 102, Oslo, innleverte nu følgende endrede forslag: «Ad 
forslag fra avdeling 102, Prinds Christian August Minde: Landsmøtet 
tar forslaget til etterretning. — Landsmøtet vil understreke at den ay 
Landsorganisasjonen i samarbeide med Oslo Arbeiderparti valgte komité 
optar sitt arbeide ifølge den forutsetning som var grunnlaget for komi
teens oprettelse.

Formannen stillet forslag om at «Nordlyset»s forslag ikke kunde 
anbefales.

Votering: Ved alternativ votering mel lem formannens og «Nord- 
lyset»s forslag, blev formannen, Ødegårds forslag vedtatt. — Da der 
reistes tvil om avstemningsresultatet, blev ny votering foretatt og Øde
gårds forslag blev på ny vedtatt. — Avdeling 102’ endrede forslag blev 
vedtatt mot 1 stemme. — Forslaget fra Åsnes Veivokterforening blev 
ikke optatt.

Forskjellige forslag.
A. Godtgjørelse til kasserere.

Avdeling 102 og avd. 25, Sør-Trøndelag Yeiarbeiderforening, a ml rar 
om at forbundet yder godtgjørelse til foreningens kasserer i forbindelse 
med det merarbekle som det nye kartoteksystem medfører.

Forbundet betaler til. avdelingenes kasserere en godtgjørelse av 
kr. 1.00 — en krone — pr. medlem.

Motivering:
Da innførelse av de nye skjemaer som er innført fra nyttår og det 

nye kartoteksystem som blir innført, pålegger kassereren et betydelig 
merarbeide, og da foreningene særlig ved veiarbeid sd ri Hen for en stor 
del består av sesongarbeide, makter ikke foreningene å betale sin kas
serer noget for arbeidet. Følgen blir at det blir vanskelig å beholde 
en dyktig kasserer uten godtgjørelse.
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Kravet om omlegging av regnskapet er kommet fra forbundet og 
da bør forbundet godtgjøre det merarbeide som denne omlegging med
fører ute i foreningene.

Tromsøysund Veiarbeider forening, avd. 213.

Stord Arbeiderforening foreslår at av den kontingent som inn
betales til forbundet, betaler forbundet til avdelingenes kasserer 3 øre 
pr. solgt belt- og halvtbetalende merke.

Motivering:
Da kasserernes arbeide efter den nye ordning er uforholdsmessig 

stort og avdelingens stedlige kontingent ikke tillater godtgjørelse til 
kassereren efter sitt arbeide, mener vi at forbundet bør tre støttende til. 
Vi tror også at med en nogenlunde godtgjørelse vil kasserernes arbeide 
bli mere effektivt, så forbundet på mange måter vil få disse penger igjen.

Fra representantskapet forelå:

Den av forrige representantskap nedsatte komité, Johs. Togstad, 
Adolf K. Lien og Olaf Sletten utreder, sammen med forbundets kasserer 
spørsmålet og forelegger innstilling til landsmøtet angående avdelings- 
kasserernes godtgjørelse. Lien fungerer som -komitéens formann og ko- 
mitéen trer sammen umiddelbart efter representantskapets avslutning.

Følgende innstilling forelå:
Som godtgjørelse til avdelingene for det merarbeide som det nye 

kartoteksystem medfører, yd er forbundet 50' øre pr. medlem pr. kalen
derår.

Godtgjørelsen utbetales hvert halvår og beregnes efter de til for
bundet innbetalte merker.

Dette gjelder både F-merker og ordinære merker og skal gjøres gjel
dende fra 1. januar.

Sigvart Sakariassen optok forslaget om en godtgjørelse av kr. 1.00 
pr. medlem til avdelingenes kasserere.

Adolf Lien: Den komité som blev nedsatt av representantskapet har 
behandlet disse forslag og var enig om at det blev gitt en godtgjørelse 
til avdelingskassererne for det merarbeide som det blev med kartotek- 
systemet. \ i mener også at det ikke bare må betales for ordinære merker. 
Det vil nemlig være urettferdig overfor de avdelinger som har megen 
arbeidsledighet, Vi foreslår derfor 50 øre pr. medlem, og med det med
lemstall vi har idag vil det bety kr. IB 000.00 pr. år. Landsmøtet må 
kunne vedta komitéens forslag.

Birger Eriksen: Vi var en av de avdelinger som meget tidlig søkte 
om en bevilgning fra forbundet i anledning det kartoteksystem som blev
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innført, idet vi fikk en hel omkalfatring i vårt arbeide. Det er jo en 
bedre ordning det som. nu foreslåes fra komiteen, sa yi er enig '
Jeg vil foreslå at godtgjørelsen gjøres gjeldende fra 1. januar 193J.

Ludvik Karlstad: Det er av stor betydning at vi far dyktige kas
serere og da bør vi gi de litt godtgjørelse for dette arbeide. Jeg vil
anbefale Tromsøysunds forslag. _

Herman Skoglund anbefalte en godtgjørelse ay 1 krone pr. med em. 
Kristen Hole: Jeg kan ikke være enig i at avdelingskassererne skal 

lønnes. Det er et prinsipp for mig. Det faller jo også meget arbeide pa
formannen og på underkassererne. . tj. i ^

Borghild Th a raid sen: Jeg vil anbefale at det gis en godtgjørelse. 
Vi er en stor forening og det blir adskillig merarbeide med det nye
kartoteksystem. . . ,

Kristian Østenby anbefalte en godtgjørelse av 1 krone pr. med e ,
likeledes Barder Olsen. ; . . . . ,

Arthur Sørensen foreslo 75 øre pr. medlem og at det blev gjort gj
ilende fra 1. januar 1939. . ; , ,, ,

Votering: Først blev det votert over hvorvidt det skulde ydes a\de- 
lingskassererne godtgjørelse. — Det blev vedtatt mot et par stemmer. 
— Forslaget om en godtgjørelse av 1 krone pr. medlem blev forkastet. 
__ Arthur Sørensens forslag om 75 øre pr. medlem blev likeledes for
kastet. — Endelig blev komitéens (representantskapets) innstilling ved
tatt mot et par stemmer.

§ 2. Optagelse. — Avdeling 102 trekker forslag tilbake
Man gikk så over til behandling av § 2. Optagelse.
Under henvisning til landsmøtets vedtak i spørsmålet om sammen

slutning av Oslo-avdelingene 21 og 102, konstateres at dette vedtak 
ikke er satt ut i livet. Avdeling 102 optar derfor sitt forslag fra for
rige landsmøte til ny behandling. Forrige landsmøtes vedtak i denne 
sak (landsmøtets protokoll, side 89) lyder: «Landsmøtet avslutter 
debatten om sammenslutning av avd. 21 og 102 og henstiller til disse 
avdelinger sammen med det kommende forbundsstyre å opta arbeidet 
om en sammenslutning av avdelingene 21 og 102».

Avdeling 102.

Einar Nagel: Da vi under hånden har konferert med representanter 
for avdeling 21 og de motsetter sig en sammenslutning, så trekker v i 
forslaget tilbake. Men prinsippet går vi ikke fra.

E. Pensjonering av arbeiderne ved Statens jernbaneanlegg.
Under henvisning til cirkulære nr. 17 fra forbundet, hvorav fremgår, 

at Arbeidsdepartementet, efter konferanse med Finansdepartementet, 
vil avvente behandlingen i Stortinget av Kegjeringens forslag om uføre-.

A - 8
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pensjon, for om muligens ved denne søke gjennemført en slags pensjon 
også for jernbanearbeidere mellem 65 og 70 år, tillater vi oss å bemerke 
følgende:

Når jernbanearbeiderne reiste dette krav om pensjon, skjedde dette 
ut fra den forutsetning: For det første anså vi oss efter et langt og 
slitsomt virke, ofte forbundet med fare for livet, å være berettiget til 
å få vår alderdom så nogenlunde trygget økonomisk, i likhet med andre 
i Statens tjeneste.

Slik som forholdene nu er må disse gamle og utslitte jernbane
arbeidere, da de som regel intet annet har å falle tilbake på enn for
sorgsvesenet, fortsette å arbeide så lenge dertil gis adgang, for på denne 
måte å kunne opholde livet, og samtidig lengst mulig undgå den ned
verdigelse å bli ]iåskjønne! med forsorgsunderstøttelse for sin samfunds- 
iunsa is.

For det annet anså vi denne sak å være av dobbelt samfundsmessig 
betydning, idet det på denne måte vikle bli anledning for yngre krefter 
a komme til, og som vi går tit fra at statsmyndighetene har interesse av; 
enn videre vil det efter vår mening tjene som et ledd i bestrebelsene 
for å avhjelpe arbeidsledigheten.

På grunnlag av kvad foran er nevnt kan vi ikke forstå sammen
hengen i denne kombinasjon, som Arbeidsdepartementet her tenker å 
etablere, idet vi ikke kan anerkjenne a komme inn under begrepet uføre, 
likeså vel når det gjelder pensjon som på annen måte; men derimot 
mener r i å ha gjort vår plikt, og vår innsats i samfundets tjeneste ved 
opnådd 60 år.

Det som vi tidligere har krevet og som vi fremdeles gjør krav på, 
er en selvstendig pensjonsordning, som bygger på det prinsipp, at når 
disse velt jente arbeidere må legge op, kan se sin alderdom i møte uten 
økonomiske bekymringer.

I henhold til ovenstående fatter landsmøtet følgende beslutning:
1. Forbundsstyret nedlegger en bestemt protest mot denne kombina

sjon med uførepensjoner, og inngår til departementet med krav om 
en selvstendig pensjonsordning for Statens jernbanearbeidere fra 
fylte 60 år.

2. Denne pensjonsordning kreves gjennemført på førstkommende stor- 
ting, og således at den er å betrakte som bedriftspensjon ved over
gang til alderstrygd ved fylte 70 år.

Anleggsarbeidernes stedlige styre, Flåmsbanen.
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Fra representantskapet forelå:
Ad pensjonering av arbeidere ved Statens Jernltaneunlegg.

Forslag fra Anleggsarbeidernes stedlige styre, Flåmsbanen, fore
legges landsmøtet.

Botolf ThunslieUe: Dette er ikke noget nytt. Det var også innsendt 
til forrige landsmøte, og vi skulde kunne ha ventet at det var kommet 
noget ut av det. Men så er ikke tilfelle og vi har derfor på ny tatt 
saken op. Vi har ment at denne sak kunde optas uansett andre saker 
og ikke i forbindelse med andre forhold. Vi mener således at det er 
uberettiget å forbinde det med arbeidsuførhet. Vi mener at en ved 60 
års alderen skal lia krav på dette. Jernbaneanleggsarbeiderne bør ha 
krav på noget annet enn å få nogen nådesmuler fra forsorgsvesenet. En 
pensjon vil virke anderledes enn å få nådesmuler. Når vi ser på anleggs- 
gruppen så viser det sig at den blir mer og mer fast. Når en så blir 
60 år skulde en ha rett til å trekke sig tilbake så yngre krefter kunde 
slippe til. Det som har nødvendiggjort å reise saken på ny på denne 
måte er de forsøk som gjøres for å kombinere pensjonsordningen med 
uførhet. Vi mener det er uriktig, Vi har krav på en selvstendig pen
sjonsordning.

Lars Bergun dh a agen: I mange år har jeg vært med og krevd gjen- 
nemførelsen av dette. Det har også ofte vært oppe til behandling. Det 
har vært sagt at saken ikke er tilstrekkelig utredet til at det kunne 
fremmes noget forslag, men departementets folk lovet å komme med 
forslag. Hovedstyret for Statsbanene har innsendt forslag til departe
mentet, men det er ikke kommet videre. Jeg vil der ene og alene legge 
skylden på finansminister Bergsvik, lian er ikke socialist. Det er hans 
skyld at vi ikke har fått pensjon. Han tar ikke hensyn til disse tusener 
som har slitt i mange år for Staten. Vi har til og med tilbudt oss å 
betale noget for å få en slik pensjonsordning. En skal også være opmerk- 
som på at de gamle som nu skal gå av fra arbeidsplassen har vært de 
som har kjempet arbeiderorganisasjonen frem. Hvåd gjøres der? Jo 
de luller det inn i uførlietstrygden for å få det i papirkurven. Lands
møtet må foranledige at denne sak rives ut fra Bergsvik. Jeg har en 
masse skjellsord, som jeg kunde slynge ut, men jeg skal undlåte det. 
Jeg anbefaler forslaget.

Jakob Strand Skaland foreslo:
Statens kraftanlegg medtas under forhandlingene av pensjousspørs- 

målet.
Kr. S. Tam nes: Når spørsmålet om pensjonsordning er oppe, så må 

også jeg som en av de eldste anleggsarbeidere si nogen ord. Når en har 
vært med i 40 år så skulde det være rimelig at også anleggsarbeiderne 
fikk en pensjon. Jeg anbefaler Flåmsbanensj forslag.

Thor Hogga: Spørsmålet er ikke av ny dato. Men resultatet er at 
når vi kommer til de myndigheter som har med dette å gjøre, så blir en 
ikke møtt med velvilje. Det gjøres alt for a sabotere vekk saken. En 
skulde ha rett til å vente av den regjering som nu sitter at den forstod 
berettigelsen av dette og at en ikke gjorde alt mulig for å utsette
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saken eller komme mida den. Vi er nok opmerksomme på at der -r 
vanskelig a gjennemlVire. idet det jo blir en del penger tv dette men 
en skal også ha or øie at ved å gi de gamle, som nu Ikke len82^l“er
uvelV r 7 "i <‘n, ,v;""a tø™ ved at arbeidsplassene kan fylles av 
' ' e'<l; JeS liadde følelsen av sist vi var med denne sak i Arbeids

departementet at det ikke syntes å viere så stor interesse for den r ■m.l« 
niøtet bø,- vedta et forslag som Ikke er til i misfoS» “ eVefake bit
mttettiriSXift0 v '’01 ^ ‘"i"'0"' "1M1 !’Ue “m k01”m« i»» ander 
fttatens arbeidsdrift. Vi som nu har vært ved anleggene i mange år Oo-
bli gT 6 b011’ få nyte g0dt av eu Pensjonsordning. Det vil ogsf 

’ letteie for andre grupper at nogen brøiter vei her. ■
Trygve Nilsen foreslo:
Statens Havnevesen medtas under pensjonsordningen.

„„„ Jfohan- ferlfj Vi liar en masse anleggsarbeidere som er utslitte 
nen frem.leies star i arbeide og som kunde trenge pensjon. Det er der- 

en av <te mest aktuelle saker vi har å arbeide med. Jeg vil si til 
landsmøtet at det nar denne sak er ferdigbehandlet vedtar å sende en 
deputasjon til departementet for å bringe klarhet i saken
Vi hGhr' telt naturlig at denne sak samler interesse
U har ved de siste 2—3 landsmøter og nu sist i 1937 stillet krav om en 
pensjonsordnmg for jernbaneanleggsarbeiderne eller rettere sagt på en 
bedie pensjon. En anleggsarbeider som har vært ved jernbanen all sin 
1<01ar har fått adgang til å søke stortinget, men det har alltid 
.are blitt tale om et lite beløp, gå sent som i 1937 reiste vi på ny kravet
feklet e? forelar?,anenS) rePreseatantei’ '"‘alle da at de hadde utar-

v del il l. , 'r,,T11'SJOnr?1 "'g f°r Stateu8 jernbanearbeidere.
lv ad det gikk ut pa fikk vi ikke vite. Imidlertid fant forhandlimrs-

utvalget sig tilfreds med det og regnet med en forandring. Vi regnet 
ogsa med en positiv forbedring, både når det gjaldt pensjonsalderen o^ 
selve pensjonsbeløpet. Når det gjaldt spørsmålet om lønn under svlf
HeTt m im ' / Vt 'T derf°r bai'e å k0mme tilbake tn det senei’e-

elt til høsten rfjor hørte vi intet og vi skrev derfor til departementet
om spørsmålet og fikk ikke svar før i januar i år og det står det rede:
gjort for i «Arbeidsmanden» for mars i år. Vi har sagt tydelig i fra at
å se den i fo 1-TT annet1enu en misforståelse og utsette denne sak for
Det er ilt l e “T1, eU ufØ^mtstrygd for hele det norske folk. Det ei ikke krøplinger det her gjelder. Derfor er det uriktig å se de to
mg . V lesKkap. Vi har sagt fra at Staten vil få valuta igjen ved at nye 

folk vil kunne komme i arbeide, derved at eie gamle anleggsarbeidere kan 
tie av med pensjon. Staten vil der få kompensasjon. Nu er jeg bekjent 
med^at Regjeringen ikke bare setter dette isolert; men i forbindelse med 
. r®kke andi;e grupper av arbeidere som er beskjeftiget i Staten. Det 
mn jo være riktig og det er jo så at veiarbeiderne har nydt den samme 
foidel, som arbeiderne ved jernbaneanleggene til å kunne søke Staten om 
pensjon. Vi kan jo forstå det. Men forholdet er jo at utgiftene til dette 
ntredes av det beløp som hvert år bevilges til jernbaneanleggene. Dette 
“e.d de aadre Sipper har gjort Regjeringen noget betenkelig overfor 
spøismalet bare a gjennemføre det for jernbanearbeiderne. Vi blev over
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måte skuffet over jernbanens svar i januar måned i år. Men vi vil ikke 
gi oss. Det er fra Rer lid antydet at landsmøtet skulde velge en deputa
sjon som skulde søke foretrede for departementet. Slik som det nu lig
ger an, har jeg liten tro på at det blir noget positivt ut av det. Deputa
sjonen vil ikke kunne få noget positivt svar fra Regjeringen. Jeg tror vi 
kommer lenger ved at det pålegges forbundsstyret å kreve at hovedstyret 
for statsbanenes forslag blir fremlagt som proposisjon. Vi vet ikke hvad 
det går ut på; men at det er bedre enn den nuværende ordning, er sik
kert. Den fremgangsmåte mener jeg vil virke like bra. Men jeg setter 
mig selvsagt ikke imot opnevnelse av en deputasjon, hvis det er så at 
landsmøtet ønsker det.

Nils Langvåg (avdeling 436) foreslo:
Forslag fra anleggsarbeidernes stedlige styre Flåmsbaneii tiltredes 

med den tilføielse også å omfatte veiarbeiderne.
Ole Tafjord (avdeling 60) foreslo:
Foreslår at pensjonsordningen også blir forsøkt gjennemført for 

veiarbeiderne på samme grunnlag som forslaget for jernbanearbeiderne.
Ludvik Karlstad foreslo:
Statens og fylkenes veiarbeidere må også komme i betraktning ber.
Leif Myhre foreslo:
På grunnlag av pensjonsordningen foreslår jeg at også veiarbeiderne 

blir medtatt.
J. P. Kaflsrud: Jeg kan ikke tilføre saken noget nytt. Men det var 

i anledning Berlids forslag. Jeg mener vi skal vedta det. Vi ser at saken 
står i stampe og da vil det ha sin betydning at en foretar en slik hen
vendelse. Jeg mener landsmøtet bør gjøre det.

Knut Høiseth: Vi som bar fulgt med i anleggsarbeidet i mange år 
vet hvordan disse forhold nu er og jeg vil anbefale at det blir gjort nye 
fremstøt. Jernbaneanleggsarbeiderne er den eldste gruppe og en bør nu 
søke å gjennemføre en pensjonsordning for dem.

Emil Zakariassen: Jeg hører at det er kommet mange forslag fra 
veiarbeiderne om også å bli med i pensjonsordningen. Misforstå mig 
ikke. Jeg er selvsagt enig i at også veiarbeiderne får pensjon; men jeg 
er uenig i den måte en søker å skaffe sig det på. Det vil være lettere om 
en først tar fatt i dette for jernbaneanleggsarbeiderne. I meste omgang 
vil det da ikke være så vanskelig for de øvrige grupper. Å sende en de
putasjon til departementet har ingen betydning. Jeg vil henstille til de 
andre grupper om å trekke forslagene tilbake og i første omgang under
støtte jembaneanleggsarbeidernes krav. Taktisk sett må det være den 
beste fremgangsmåte. Jeg er dog fullt klar over at de andre også tren
ger dette like godt.

Rohert Robertsen: Jeg er enig i en pensjonsordning; men det må 
bli likestilling. Veiarbeiderne har like tungt arbeide som jernbanearbei
derne. Hvorfor skal veiarbeiderne komme efter? Er de mindre ansett? 
Når jeg er med på en pensjonsordning så er det greit. Men vi vet at løn
ningene for veiarbeiderne er lave. Vil det ikke være en tanke som er 
verd overveielse, først å få lønningene op for veiarbeiderne og så gå inn 
for pensjon? Jeg vil foreslå: Forbundet sørger for så snart som mulig
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tommw ^ ^
dem. ^ & 0g ;" man fai en Pensjonsordning som

baa^giSér^/hgf;! SS°mefdeLnhr S^-feMer jerai-

det foreligger nu utredet Fn ' , dette helt siden 1933 og
Veiarbeiderne har hatt samme adgang sonfoStSf1!®^1’6 def arbeide- 
om bevilgning. En burde mule mJfu & 'S°^1 d ]vUrine ®Øke Staten
det i „rten f„r diSSe, s4 tommer' de ImCe^KS^S? ^ ^ « 

^rntanemdeJmrtertå.^ P* *** stilling

Srøssss ssssisi «||! Se? df/i” st
baneanleggsarbeideriie — fåp Jikt i' , f' Te 4 ® slltere ~ J6™- for å vareta våre interesser v r dem 80111 er på plass
med saken når anrS^p^i ^ arbeide videre
disse får lov til å fremme sin sak «,w ^ ?f er lkke «berettiget at 
om at de går inn for^t SnS, J g T1 IienstiUe «1 veiarbeiderne 
først, ^^baneanleggsarbeiderné får løse denne sak

Li mil Zakariassen: Jeg mener ll-l-o -i + , , , . 
ay veiarbeiderne. De har det samme tunge irbekle Mm ^ bekostnillS' 
V1 med var solidaritet skal hjelpe de som Sr S + MeilJe8' m^er at 
en pensjonsordning. Vi har detnu tit, 1 * •1^tl':a.Ppene ti:t å klllllie få 
jernbanebyggingen vil onhoreT? -m V Stortl«g«t faktisk vet når 
Staten åt det bfre gjeÉtemogen få a8,!) ' det så lettvillt for
forkludres. 8611 ‘d ajl 'oggsarbenlere. La ikke denne sak

Chr. Henriksen foreslo:

m 4iilIe krav ,l]pnnsjon fon arteiderae ved jinntanemdoi"" *"*'*

*m*Zg?* 1 ,rensatte det kommende fon-

Sigurd Sørensen foreslo:

ning når det *gjelder liensjoimspørsmålrt?8 tjen€8te må komme 1 betrakt- 

Magnus Bergum foreslo :
l-en «ISljSlfeeTlS rtpnS,« 7d™,m ^mdf * ” K

Olav Onnset foreslo- 

dens Østmo (avdeling 201) foreslo:
for kommende Stortin^ti^av^ørelse^r^T1611^ fremmer Proposisjon 
jernbaneanleggsarbeiderne. gJ spørsmålet pensjonsordning for
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Tønnes Moi foreslo:
Det henstilles til landsmøtets representanter å vise sin solidaritet 

mot fagorganisasjonen ved å ta ophold på de hoteller som har organisert 
betjening.

Chr. Henriksen: Jeg vil henstille til Berlid å trekke sitt forslag til
bake. Dernæst vil jeg henstille til landsmøtets representanter for den 
betydningsfulle saks skyld å gå med på å oversende de øvrige forslag til 
det kommende forbundsstyre. Det Zakariassen sa var klok manns tale. 
Mer er ikke å si om det. Vi har et forslag fra hovedstyret for stats
banene, som ligger i departementet, og vi bør i første omgang se å få 
dette frem. Jeg vil foreslå: Det pålegges det kommende forbundsstyre 
å stille krav til Regjeringen om å fremme proposisjon for det kommende 
Storting vedrørende pensjon for arbeiderne ved jernbaneanleggene. De 
øvrige i saken fremsatte forslag oversendes det kommende forbundsstyre.

Ole 'Normann: Det vår sagt at vi veiarbeidere skulde komme efterpå. 
Vi er kommet langt efter på så mange måter. Vi bør imidlertid være 
med jernbaneanleggsarbeiderne og ta støiten sammen med dem for å få 
den samme pensjonsordning. •

Ludvik Karlstad: Jeg har ikke tatt ordet for å gå imot jern- 
baneanleggsarbeidernes stillingtagen her. Jeg har selv vært med som 
anleggsarbeider ved jernbanen. Jeg vil imidlertid be landsmøtet om å 
se denne sak i fellesskap; selv om jernbaneanleggsarbeiderne kommer i 
første rekke.

Johan Berlid trakk sitt forslag tilbake.
Robert Robertsen: Jernbaneanleggsarbeiderne har en bedre time

betaling enn oss. Skulde de nu få en pensjonsordning, så vil den bli 
bedre enn hvad vi kan få ut av Staten.

0. Onnset anbefalte Henriksens'forslag.
Strek blev satt.
Thor Hogga: Når det fra enkelte er gjort innvendinger mot at jern

baneanleggsarbeiderne skal fremme dette først, så vil jeg ha sagt at en 
bør se det taktiske og ikke forkludre saken for anleggsarbeiderne. Hen
riksens forslag går ut på bare å la det gå på samme måte som hittil. Vi 
må ikke la det få passere fortsatt slik som hittil. Flåmbanens stedlige 
styres forslag er det beste her.

Arne Dalbo: Kravet fra jernbaneanleggsarbeiderne er så godt un
derbygget at det nu må gjennomføres'. Veiarbeiderne har ikke bearbeidet 
sin sak; det må først gjøres. Vi skal være så solidariske å la jernbane- 
arbeiderne gå foran og ikke forkludre saken for dem.

Thor Breivik: Jeg vil henstille til veiarbeiderne at de ikke står hin
drende i veien for at jernhaneanleggsar bekler ne får sine krav igjennom. 
Jeg selv er veiarbeider; men vil henstille at en her går inn for jernbane
anleggsarbeiderne.

Votering: Chr. Henriksens forslag blev vedtatt med overveldende 
flertall. — Dermed bortfalt votering over de øvrige forslag, som over- 
sendtes forbundsstyret.

Edvard Byberg foreslo at det blev holdt korte innledningsforedrag 
om samlingsspørsmålet av 1 representant for D. N. A. og 1 fra kommun
istpartiet.



120

""‘“r” ^ skuMe
og VU kunne gi ^ « *» st«te

SSTÆ* 8amIi”8S^re”'4“i «• ii^glj
Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet torsdag 6. oktober.
Ordstyrere: — .A>. Moljord.

OiliKta be“rkning‘ »h»«« og godkjentes med e„

SamlingssjJørsmålet
tet Mev^pS8 t0rSlag <“ 2 ioolodningsforedrag i S,ml,ilgssl¥rsllia.

2 ‘"f doæ i gam_

““r * komme L^mSJl^m^,.2
” °g°s s “r»“«“S oTsri

sSSr
Foterm//; Ved voteringen blev Bybergs forslag vedtatt.

Ludvik Antonsens sak.
Følgende ref er ertes:

Adtodfefomral™ f^ ««o*^ fra Ladvik
møtet. °ptatt tjl behandllQg °g avgjørelse av lands-

landsmøte og td ^ '‘,V ^ tidli§ere

A. Moljord. E. 0. Jubsids. StenLak, Aksel Berg. Johan Berlid 
Andreas WormdahL

Kr. Moljord: Jeg vil henstille at en vedtar dette forslån Vi no -i r

tak. Defer ievdeCTeto^VikkeTa? TmpftaSede Ler”!?! °d ‘'T? 

da saken blev behandlet tt™ • i w 1 X d J r pa landsmøtet
presentanter SLTtV^™ ^
et p^lSer0^""" ** mot
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§ 3. Kontingentens størrelse.
Bndgettkomitéens innstilling.

Fra hudgettkomitéen refererte»:
Komitéen tiltrer representantskapets forslag at den nuværende kon

tingent bibeholdes uforandret.
Adolf Lien anbefalte bndgettkomitéens innstilling.
Votering: Bndgettkomitéens innstilling blev vedtatt mot 3 stemmer.

§ 9. Understøttelse under konflikter.
Budgettkomitéen foreslo:
Heltbetalende: Grunnbidrag kr. 14.00, tillegg av kr. 1.50 for hver 

forsørget.
Halvtbetalende: Grunnbidrag kr. 7.00, tillegg av kr. 1.00 for hver 

forsørget.
For øvrig er paragrafen uforandret.
Adolf Lien: Budgettkomitéen foreslår som en ser en forhøielse av 

tillegget for hver forsørget. Forrige landsmøte vedtok 50 øres tillegg på 
de satser som står i lovene. Forbundet har også utbetalt efter det som 
landsmøtet vedtok.

Halvdan Øverås: Vi er klar over at vi skrittvis må søke å høine vår 
levestandard og det kan bli spørsmål om vi klarer å ta en kamp. Skal 
vi ta en arbeidsstans så må vi også ha det økonomiske grunnlag i orden. 
Vår organisasjon må være så sterk at den kan yde slik at det kan bety 
noget. Jeg vil foreslå:

Siste avsnitt (skalaen tjener kim som forholdstall og kan forhøies 
eller nedsettes efter omstendighetene), utgår.

Jørgen J. Rønning: Jeg må opta Østre Kvinesdals Jernbanearbei- 
derforenings forslag sålydende:

§ 9 forandres slik at understøttelse under konflikter blir følgende 
satser: kl. sig selv å forsørge kr. 14.00 pr. uke, og videre kl. 1—8: kr. 
16.00, 18.00, 20.00, 22.00, 24.00, 26.00, 28.00, 30.00. Halvtbetalende hen
holdsvis fra kr. 7.00 for laveste kl., kr. 15.00 for kl. 8. Punktet i para
grafen som bestemmer forhøielse av bidraget efter 3 og 5 års medlems
skap blir strøket i loven.

Vårt forslag er det mest demokratiske, fordi vi sier i slutningen at 
bestemmelsen om 3 og 5 års medlemsskap strykes. Det skal ikke være 
nogen premiering for å føre klassekamp.

Odin Øines: En har ikke tatt med dette om de syke medlemmer. Vi 
har hatt slike tilfelle som til og med har ført til rettssaker. Jeg vil opta 
vårt forslag sålydende:
«a) Medlemmer som er syke under konflikt har rett til understøttelse

fra den dag han blir friskmeldt av læge. 
b) Streikebidraget kan ikke gjøres til gjenstand for noget som helst

krav fra offentlige myndigheters eller private fordringshavere» side.»

Representantskapets uttalelse til de innsendte forslag blev nu re
ferert :
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fgfrAg* ««***#»»*. og „t-
konflibts inntreden.^ SOm lkke er 1 beskjeftigelse ved en

Representantskapet vil bemerke:

f*re f UtvMeIser viI med"
besteinthet slåes fa«t it det rem-oc, + ^ ' e‘ ^et kau uriJ<,Ierti<l med
for enkelte afSiSS^? f, meget stor økning, særlig
anbefale nogen av de fremsatte fovJln^ antskafet flliner ikke å kunne 
derstøttelsen med den foreslåtte Pnuti^ 801f 8tsUi Ut 1M forllØielse av un- foriiøielse nødvendSlrlr^WwinS r “ 
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Bedaksjonskomitéens innstilling angående veiarbeidernes
lønnsopgjør 1937.

for ''' ^/•••svoax/,o,n//,VM forelå følgende innstilling ad beretningen 

Landsmøtet tar til efterretning den under saken Urt. r i •
angaende veiarbeidernes lønnsopgjøi? 1937. 0 diskusjon
fagfrøSinSi|1SLt^iS5Pdål-Skaidi^(; til avstemning i

Skulde detopstå den situasjon at et ?orslagbHr ?ork“t ^derfT"'

V idere henvises til forbundsloveiis § 8 (konfliktpi^ no- ri 
«a^jonens: lover § 11. b (Koimikurj og Landsorgani-

& ’ ien V1 sei at man bar samarbeidet sig. Det er en sterk

V **pt'
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samstemmighet blandt veiarbeiderne om at kritikken var berettiget og 
jeg kan ikke da si annet enn at dette er tamt. Det var også stillet et 
mistillitsforslag til 2 mann i forbundsledelsen. Jeg skal trekke, det for
slag tilbake og foreslå at det i redaksjonskomitéens innstilling isteden
for «førte diskusjon» settes «førte kritikk». Vi har ingen interesse av 
å henge nogen.

Simon Simonsen: Det er ikke nødvendig for mig å minne lands
møtet om diskusjonen. Det var megen kritikk, kanskje for meget kri
tikk og det blev også fra ansvarlig hold sagt ifra at det var ikke mulig 
å gjøre annet. Vi mener det er sagt tilstrekkelig nok i denne uttalelse.

Formannen: Jeg tror ikke redaksjonskomitéen har noget imot å for
andre «diskusjon» til «kritikk». . . - a

Simon Simonsen: Vi henger oss ikke i ord, så vi kan godt ga ovei 
til det. Med diskusjon menes også kritikk; men Thor sten sen legger kan
skje noget annet i det.

Birger Eriksen: Jeg opfattet landsmøtets diskusjon dit hen at det 
gjaldt å finne frem til en sikkerhetsventil for å undgå gjentagelser 
i fremtiden. Det har vi fått nu efter vår mening. Vi må kunne vedta 
komiteens innstilling enstemmig.

Votering: Redaksjonskomitéens innstilling med forandringen kri
tikk istedenfor diskusjon blev enstemmig vedtatt. — Dermed blev beret
ningen for 1937 vedtatt.

Muntlig beretning for 1938.
Følgende beretningsoversikt for 1938 forsåvidt angar veiarbeids- 

driften, Statens havnevesen, fyr- og merkesvesenet samt Nore og Glom
fjord Kraftverk blev så gjennemgått:

V eiarbeidsdriften.
Agitasjon og organisasjonens opbygging:

Selv om det var en upåklagelig økning i organisasjonsprocpnten ved 
veiarbeidsdriften i 1936 og 1937, så var det allikevel et forholdsvis stort 
arbeiderantall ved Statens, fylkenes og herredenes veiarbeidsdrift i be
gynnelsen av selve arbeidssesongen 1938 som fremdeles var uorganisert. 
Dertil kom, at det var, og fremdeles er en stor organisasjonsmessig op- 
spaltning av veiarbeiderorganisasjonen i en rekke fylker.

Økningen av arbeiderantallet ved veiarbeidsdriften som kom som 
en naturlig følge av de økede arbeklsbudgetter, gjorde det nødvendig at 
forbundet måtte gjøre forsøk på å få veiarbeiderne samlet.

Forbundsstyret har for dette formål bevilget kr. 3 300.00 i 1937 og 
kr. 5 100.00 i 1938 til veiarbeidernes stedlige styrer _ og de faglige di
striktsorganisasjoner i de fylker hvor veiarbeiderne ikke hadde stedlige 
fvlkesomfattende sammenslutninger, for at de ved hjelp av disse midler 
skulde kunne bygge op organisasjonen lokalt og fyikesomfattende.

Utenom de summer som er nevnt her har forbundet ydet refusjon 
til enkeltpersoner og lokale foreninger for utført agitasjon.

En del av planen for veiarbeidernes organisasjonsmessige samling
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var det forslag som vårt forbund fremmet for Arbeidernes faglige Lands 
orgamsasjons kongress i år, om at alle arbeidergrupper som har sin ve
sentlige arbeidsinntekt pr. år ved Statens, fylkenes eller kommunenes
mandsforbuiid Skal ^ tilsluttet ett '0£ samme forbund, Norsk Arbeids-

Forbundets forslag blev vedtatt av fagkongressen med stort flertall. 
Forbundet har nu ca. 13 000 medlemmer fordelt på 321 avdelinger 

ved veiarbeidsdriften.
, det arbeiderantall som beskjeftiges og som har sin vesentlig

ste arbeidsinntekt- ved veiarbeidsdriften, skulde medlemsantallet brin-
bli effektuer?11 11 °S 18 00° forsåvidt beslutningen på fagkongressen

Lønnsforhandlinger, meglig og voldgift ved veiarbeidsdriften
l,Ievt??/?:r?v er1'?:"'18'. J<U' 1937 fremgår at lønnsforhandlinger 
blev optatt med Veidirektoratet november måned 1937. Da enighet om

.et forslag som kunde sendes ut til avstemning ikke kunde opnåes ved 
forhandling eller fri megling, blev plassene elter fullmakt fra forenin
gene opsagt til fratredelse 15. mars 1938.

Tvungen megling blev optatt den 2. mars og fortsatte i møter den 
4. mars da meglingen blev utsatt. P

. For om mulig å finne grunnlag for fortsatt megling, besluttet ar
beidernes forhandlingsutvalg å forelegge situasjonen for de organisa- 
sjonsinstanser som kunde øve innflytelse for å få megling optat/på ny 
og den ed komme frem til et meglingsforslag som kunde forelegges for 
medlemmene til avgjørelse. -^oi

o 7 o^enmtemmelse med forhandlingsutvalgets beslutning blev spørs
målet forelagt for Samarbeidskomitéen mellem Det norske Arbeider
parti og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon den 7. mars, som sam
men med representanter for forhandlingsutvalget og Regjeringen søkte 
a finne grunnlag for en ordning. s. SJ gen søktc .

Megling blev så optatt på ny den 10. mars og fortsatte i møter den 
. mars, da meglingen blev brutt, idet meglingsmannen fremdeles ikke

arbeider??11 ^ °i & fremsette Met differansen mellem
arbeidernes lønnskrav og den lønnsforhøielse som Statens forhandlere 
' ilde anbefale var altfor stor. e
i ... Un’der„ nieS'liiigeii blev det overfor meglingsmannen antydet av ar- 
bmdernes forhandiere at de vi Ide anbefale vedtatt et meglingsforslag av 
8.4 pct. lønnsstigning for de lavestlønnede grupper og 5.9 pct. lønns

stigning for dehøiestlønnede grupper, under forutsetning av at de andre 
bestemmeiser i overenskomsten blev redigert i overensstemmelse med
det som yai opnadd under forhandlingene og den redaksjon arbeidernes 
forhandlingsutvalg hadde anbefalt. oemeines
WuSenS- f0rliand?Le pa. sin side antydet å ville anbefale en lønns-
de fant det??1?™8111?11? !llsvarende ca- 8 Pet. og erklærte samtidig at 
de fant det lite rimelig a innrømme veiarbeiderne en større procentvis 
ønnsforhøielse enn den arbeiderne i industrien for øvrig hadde opnådd 

ved indeksreguleringen 1938. opnaua
Efter at meglingen var avsluttet hadde arbeidernes forhandlings-
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utvalg sammen med forbundsstyret møte for å ta stilling til hvad der 
videre skulde foretas i den for arbeiderne ved veiarbeidsdriften ytterst 
vanskelige situasjon.

Under sakens behandling i fellesmøtet med forbundsstyret blev det 
fra flere representanter meget sterkt fremholdt at veiarbeidernes inter
esser ved 'denne anledning vikle være best tjent med en fredelig ordning.

Det forelå allerede på det tidspunkt ting som tydet på at en veikon- 
flikt våren 1938 fra veiadministrasjonens, Statens og Stortingets side 
vilde bli møtt med midler som kunde få de alvorligste konsekvenser for 
veiarbeiderne i første rekke og for den øvrige arbeiderklasse som helhet.

På den ene side forelå det allerede som en kjensgjerning at veiadmi- 
nistrasjonen var innstillet på å holde veivedlikeholdet i de mest trafi- 
kerte strøk gående og ved den situasjon som da opstod skape grunnlag 
for en beslutning om å løse konflikten ved tvungen voldgift.

På den annen side var en stor del av de organiserte veiarbeidere på 
grunn av arbeidets sesongmessige karakter, utenfor arbeidsplassen da 
konflikten skulde settes i verk, og disse var ved den arbeidsledighets- 
periode de hadde gjennemgått, utarmet før konflikten.

Da spørsmålet om løsning av veikonflikten ved voldgift i en eller 
annen form var aktuell, var fellesmøtet av forbundsstyret og forhand
lingsutvalget av det opfatning at frivillig voldgift var å foretrekke frem
for en tvungen voldgift, som organisasjonen ingen oversikt hadde over 
hvilke grupper av Statens arbeidere som kunde bli inndratt i en vold
giftsavgjørelse og hvorvidt voldgiftssituasjonen skulde bli en varig in
stans for en del grupper av Statens arbeidere.

Fellesmøtet besluttet derfor med 16 mot 9 stemmer å la medlemmene 
selv avgjøre hvorvidt frivillig voldgift skulde benyttes for løsning av 
tvisten og fattet i overensstemmelse hermed følgende beslutning:

«Forbundsstyret sammen med veiarbeidernes forhandlingsutvalg 
har behandlet situasjonen efter at meglingen i lønnstvisten er avsluttet 
uten resultat.

Under hensyntagen til stillingen som den er, bemyndiges forbiuids- 
kontoret å forelegge spørsmålet for medlemmene om at tvisten avgjøres 
ved frivillig voldgift.

Foreningenes svar på om frivillig voldgift skal benyttes skal være 
innsendt til forbundskontoret senest tirsdag 29. mars.

Under henvisning til foranstående utstår arbeidsstansen til 1. april.»
Ved avstemningsfristens utløp var det med stort flertall av med

lemmene besluttet å la lønnstvisten m. v. avgjøre ved frivillig voldgift.
Til orientering for foreningene og medlemmene blev følgende ut

sendt :

Cirkulære nr. 13. Oslo, den 29. mars 1938.
Til foreningene ved veiarbeidsdriften.

Ad løsning av lømistvist m. n. ved frivillig voldgift.
På grunnlag av det avstemningsresultat som i overensstemmelse med 

cirkulære nr. 8 foreligger ved avstemningsfristens utløp den 29. mars 
har forbundet idag sendt Arbeidsdepartementet følgende skrivelse:
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Oslo, den 29. maim 1938.
Arbeidsdepartementet,
ved lierr statsminister Johan Nygaardsrokl, Akers^t. 42, her.

Ad opsigelse av arbeiderne ved Statens vciarlx idsdrift og spørsmål 
om frivillig voldgift.

Idet man lefeieier til var skrivelse av 14. mars og det ærede departe
ments svar på samme datert 22. mars 1938 meddeles herved at arbeiderne 
ved avstemningsfristens utløp .29. da har vedtatt å gi forbundet bemyn
digelse til å søke lønnstvisten m. v. løst ved frivillig voldgift.

Idet vi forutsetter at departementet på sin side får Stortingets be
myndigelse til å la tvisten avgjøres ved frivillig voldgift og at voldgifts
retten blir ppnevnt og kan opta sitt arbeide de første dager av april 
måned, har vi gitt meddelelse til arbeiderne og våre foreninger at 
arbeidsstans ikke iverksettes 1. april.

Skulde Stortinget mot formodning forkaste departementets* inn
stilling om frivillig voldgift, vil arbeidsstans bli iverksatt i overens
stemmelse med tidligere foretatt opsigelse.

Ærbødigst
Aorsk Arbeid smandsforbund 

Alb. Karlsen.

Som det fremgår av skrivelsen til departementet og resultatet av 
avstemningen blir der ikke iverksatt arbeidsstans ved veiarbeidsdriften 
1. april da lønnstvisten m. v. skal avgjøres ved en av partene opneviit 
frivillig voldgift.

I samme forbindelse kan meddeles at vårt forbundsstyre har opnevnt 
som arbeidernes representanter i voldgiftsretten jarnbanearbeider Lars 
Bakken, Nordlandsbanen og sekretær Gunnar Braathen i Hedmark 
faglige Samorganisasjon. Videre har forbundsstyret besluttet å anmode 
voldgiftsretten om å innkalle 4 av veiarbeidernes forhandlingsutvalg 
som vidner under saksbehandlingen i retten.

Vidnene bør representere de 'forskjellige lønnsgrupper og arbeids
grupper ved veiarbeidsdriften, samt de forskjellige disirikler.'

Som vidner har forbundsstyret utpekt Thv. Thorstensen, Akershus 
for gruppen chauffører. Veivokter Arne Horgen, Buskerud, for gruppen 
liøvelkjørere og maskinførere. Anleggsarbeider Martin Dyrseth,"Horda
land, for arbeiderne på kompensasjonsan]eggene og de lavestlønnede 
fylker, samt anleggsarbeider John Xergård. Sør-Trøndelag for arbei
derne i de fylker som nu er på en løniissone mel lem den laveste og høieste.

Saken vil bli fremlagt og prosedert for voldgiftsretten av forbun
dets sekretær Alb. Karlsen.

Sa snart man far oversikt over voldsgiftsrettens sammen sid niiig 
for øvrig og resultatet av voldgiftsrettens behandling av saken, skai 
foreningene bli underrettet.

Til orientering for foreningene og medlemmene meddeles avstem
ningsresultatet om frivillig voldgift, hvorav fremgår at frivillig voldgift 
er besluttet med 3 690 mot 1 944 stemmer, eller nærmere med % flertall.
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Avsjtemningsresultatet er:
Antall Derav Antall Derav

Fylke foreninger stemt Ja Nei medlemmer fremmøtt

Østfold ............... 6 5 145 12 302 157
Akershus ........... 22 19 282 159 967 441
Hedmark ........... 21 21 204 101 471 305
Opland ............... 24 23 455 67 850 522
Buskerud........... 25 20 197 153 806 350
Vestfold ........... 8 6 110 77 353 187
Telemark ........... 22 16 268 105 1 007 373
Aust-Agder .... 15 13 174 87 430 261
Vest-Agder .... 13 10 73 59 273 132
Rogaland ........... 8 7 59 76 278 135
Hordaland .... 16 14 167 204 708 371
S. og Fjordane.. 20 15 369 62 927 431
M. og Romsdal 37 33 353 234 1 008 587
S. Trøndelag .. 2 2 142 95 462 237
K. Trøndelag .. 6 5 90 61 369 151
Nordland ........... 36 27 420 176 1 421 596
Troms ............... 20 15 148 116 704 264
Finnmark ......... 11 5 34 100 418 134

Tilsammen 3 690 1 944 11 754 5 634

Med solidarisk hilsen 
Kor sk Arbeidsmandsf o r bu nd 

\lh. Karlsen.

Efter at veiarbeiderne hadde vedtatt at veikonflikten skulde løses 
ved frivillig voldgift, forela Arbeidsdepartementet spørsmålet for Stor
tinget i St. prp. nr. 52 og fikk efter en del innvendinger fra de borgerlige 
partier Stortingets bemyndigelse til å medvirke til en løsning av kon
flikten ad den vei.

Som voklgiftsmenn blev opnevnt:
Som upartiske dommere blev av høgsterettsjustitiarius opnevnt 

høiesterettsadvokat Einar Sunde, Oslo, formann. Direktør for Det sta
tistiske (Vu i ral by rå Gunnar Jalm. Oslo, og lagmann A. E. Soelseth, 
Bergen.

Som Statens representanter:
Fylkesmann Five, N. Trøndelag, og fløtningsdirektør Johansen, Oslo.
Som arbeidernes og forbundets domsmenn:
Sekretær Gunnar Braathen, Hedmark, og jernbanearbeider Lars 

Bakken, Harran.
Voldgiftsretten trådte sammen den 21, april og fortsatte i møter 

til 30. april da dom blev avsagt.
For forbundet og arbeiderne blev tvistesakeue fremlagt og prosedert 

av sekretær Alb. Karlsen og for Staten av veidirektør A. Bålsrud.
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Som vidner i retten var på arbeidernes side innkalt Thv. Tborsten- 
sen, Akershus, Arne Horgen, Buskerud, Martin Dyrseth, Hordaland oo- 
John Hergaard, Trøndelag.

Fra Statens side var innkalt overingeniørene Korsbrekke Torn 
Mcolaisen og Grønningssether, samt avdelingsingeniørene Barker og

Ved voldgiftsdommen blev der oprettet overenskomsrt som skal av
løse det tidligere reglement. Overenskomsten gjelder fra 1. mai 1938 
til 1. mai 1939.

\ed voldgiftsdommen blev der gjennemført en lønnsforliøielse på 
ca. 8 pct. til de tidligere lønnssatser og for øvrig en del forbedringer i 
de paragraf ene som omhandler de almindelige arbeidsbesitemmelær, som 
fei ie, arbeidstid, overtid, boligspørsmål og akkord ers utsettelse

I overenskomsten oprettholdes fremdeles 3 forskjellige lønnæoner 
hvorav 13 fylker kommer under laveste sone, Trøndelagsfylkene i en 
mellemsone, samt Østfold, Vestfold og Akershus i den høieste lønnssone.

Fylkenes veiarbeidsdrift.
I arbeidernes og forbundets krav under forhandlingene, megling o^ 

senere voldgiftsbehandling angående overenskomsten Statens Veiarbeids 
diult, var medtatt krav om at overenskomsten også skulde gjøres gjel
dende for fylkenes veiarbeidsdrift. 1 J
i - I!e!‘,e ^vlav '3^ev bestemt avvist av Statens representanter, o" da
era vet blev optatt under voldgiftsbehandlingen blev kravet også avslått 
av voldgiftsretten, med den motivering at de anså sig ikke å ha fullmakt 

1 a avsi voldgiftsdom også for fylkenes veiarbeidsdrift efter den form 
som St. prp. nr. 52 har. Men voldgiftsretten uttalte sig for at voldgifts
dommen burde forelegges fylkene til uttalelse og vedtagelse.

I overensstemmelse med voldgiftsrettens forutsetning tilskrev for
bundet samtlige 18 fylkesveistyrer og fylkenes veikontor den 6. mai 
og toreslo at for de fylkers Vedkommende som ikke tidligere hadde fattet 
formel! beslutning om at de lønns- og arbeidsvilkår som til enhver tid 
gjelder ved Statens Veiarbeidsdrift også skal gjøres gjeldende for fylkets 
veiarbeidsdrift, at der i overensstemmelse med voldgiftsrettens forut
se mug måtte fattes beslutning om at voldgiftsdommens bestemmelser 
om lønns- og arbeidsvilkår skulde gjøres gjeldende også for fylket.

. . ' orbmideis krav om at voldgiftsdommens bestemmelser også skal 
gjøres gjeldende for fylkenes veiarbeidsdrift er vedtatt av følgende fvl- 
kesveistyrer og for enkelte fylker av fylkestingene-

Østfold, Akershus, Hedmark, Opland, Buskerud, Vestfold, Telemark 
VesTAgder. Møre, Sør-Trøndelag, Nordland, Troms og Finnmark.

ordaland fylke, -samt Sogn- og Fjordane fylke har forkastet vårt 
krav om a gjøre voldgiftsbestemmelsen gjeldende for fylket

Rogaland samt Xord Trøndelag fylke har cn.ui ikke gitt forbundet 
endehg meddelelse om hvilken stilling fylket tar til forbundets krav 

hor Aust-Agders vedkommende blev kravet forelagt for fylkestinget 
som besluttet ikke å gjøre voldgiftsdommens lønnssatser gjeldende.

h or om mulig å fremtvinge en ordning om lønns- og arbeidsvilkår for 
i eicerne ved fylkets veiarbeidsdrift og kommunenes veiarbeidsdrift
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(bygdeveier) i Aust-Agder, opsa forbundet plassene for -samtlige arbei
dere ved veiarbeidsdriften i fylket til fratredelse den 14. juni. . >

Megling i lønnstvisten i Aust-Agder blev berammet til 8. jum undei 
ledelse av kretsmeglingsmannen for Sørlandet. Meglingen fortsatte i 
møter den 17. og 23. juni da meglingsmannen fremsatte forslag om at 
voldgiftsdommen skal gjøres gjeldende for fylkets veiarbeidsdri •

Forsåvidt angår kommunenes veiarbeidsdrift (bygdeveiei) skulde 
meglingsforslaget forelegges kommunene til endelig godkjennelse.

Meglingsforslaget blev vedtatt av fylket. Meglingsforslaget ei ogsa 
vedtatt av en del kommuner i fylket, mens flertallet av kommunene har 
forkastet kravet om å gjøre voldgiftsdommen gjeldende.

Kommunenes veiarbeidsdrift.
(Anlegg og vedlikehold av bygdeveier.)

Efter krav fra forbundet og senere forhandlinger er der oprettet en 
rekke overenskomster med kommuner i de forskjellige fylker om lønns- 
02- arbeidsvilkår ved den kommunale veiarbeidsdrift.

En oversikt over overenskomstene med de enkelte kommuner vil bb 
inntatt i den tabellariske oversikt i forbundets beretning for aret 1J3..

For enkelte fylkers vedkommende som Telemark, Troms og Finn
mark, er voldgiftsdommen gjort gjeldende også for kommunenes vei-

arbeFor "kommunenes veiarbeidsdrift i Møre og Romsdal er der ved 
skrivelse av 18 juli fra forbundet stillet krav til hver enkelt kommune 
om å gjøre voldgiftsdommen gjeldende. „ ..

Av' de 65 herredskommuner i fylket har de fleste kommuner for
kastet forbundets krav. For kommunenes veiarbeidsdrift i Møre og 
Romsdal vil det derfor efter beslutning på fellesmøte av veiarbeidere i 
fylket den 11. september bli foretatt kollektiv plassopsigelse for derved 
å fremtvinge en ordning.

Statens barneanlegg, mudderapparater, fartøier og vedlikeholds stas joner.
Av forbundets beretning for året 1937 fremgår at det mellem bta- 

tens Havnevesen og Norsk Arbeidsmandsforbund gjeldende reg einen or 
arbeidsordningen blev opsagt og forbundet -stillet krav om revigfiay 
de almindelige bestemmelser og forhøielse av de i meglingsmannens foi 
slag av 21. desember 1936 fastsatte lønnsbestemmelser

" Da forhandling mellem partenes representanter ikke førte til et 
resultat som kunde godkjennes av arbeiderne, opsa forbundet 
for samtlige arbeidsgrupper ved Statens Havnevesen til fratredelse 1.

aP11på foranledning av opsigelsen ved havnevesenet blev megling be
rammet til 11. februar under ledelse av settemeglingsmann, dommer 
Kruse-Jensen. Meglingen fortsatte i 5 møter til 16 februar da meg
lingen blev brutt, idet meglingsmannen pa daværende tidspunkt ikke 
fant grunnlag for å fremsette forslag til nye lønnsbestemmelser.

Under forhandlingen og meglingen var forbundet og arbeiderne

A - 9
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øvrig^aSne;’L*("“ige ‘ •^'■“■■« '»'

«JStST^S^ ™,““ "r ^ f >*'- #*t «øl-

Statens fyr- og merkevesen

mp,^r å bdnf .^011 ^«gMge og ukentlige arbeidstid i overensstemmelse

oiliandlinger blev optatt 29. november fortsat+A +ii n i 
ber da forhandlingene mellem partene bhn tentt S-imt ! o ‘T'"' 
liandlmgene blev avbrutt opsa forbundet samtlige arbeidere fedTr ^
merkevesenet d fratredelse 15. mars 1938 forsåvidt deJ Ske [nuen den 
tid vai opnadd en ordning unen oen

1940 med «ImMeUg imtek^gulering »,'Unm^e ^ “ “• '

pr. uke^Sortv^bSSde,- arbei<i8tid ^ ^ timer
i ,,, ^ng ble' «er i overenskomstens enkelte nara era fer fere
tatt forandnng _som betyr forbedring i forhold til tidligere beftemSeW

A ore og Glomfjord Kraftverker

v J 'a 1937 fastsatte lønnsbestemmelser, stillet forbundet i-,-,v tn
1 °* -—“
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Forhandling mellem kraftverksehefen og sekretær Ofstad i Finans
departementets I.onn sd i rek lo ral og representanter for forbundet og ar
beiderne i Nore blev optatt 25. mai og fortsatte i møte den -<• mai, da 
forhandlingene direkte mellem partenes representanter blev avbrutt uten
resultat. , . ,

Under forhandlingene stillet forbundets og arbeidernes represen
tanter krav om at de lønns- og arbeidsvilkår som er fastsatt i overens
komsten for Statens jernbaneanlegg skal gjøres gjeldende i sin helhet 
som overenskomst for Nore Kraft og Glomfjord.

Da enighet ved forhandling ikke kunde opnåes, opsa forbundet plas
sene for arbeiderne og erklærte arbeidsstans og blokade fra 28. mai.

Elter at arbeidsstans var varslet blev der optatt megling ved krets-
meglingsmannen for Østlandet, dommer Julsrud.

Megling blev optatt den 30. mai og fortsatte i møter den -. juin da 
meglingsmannen fremsatte forslag til overenskomst som gjelder fra 1, 
-juni 1938 til 30. juni 1940 med almindelig indeksregulering 15. mai UoJ.

Angående overenskomstens almindelige bestemmelser om arbeidstid, 
overtid, akkordbestemmelser, husvær samt feriebestemmelser m. v., sa 
er de i overensstemmelse med voldgiftsdom av 30. april 19o8 for Statens
veiarbeidsdrift. o .

Forsåvidt angår lønningene i overenskomsten sa er de tor vedlike
holdsarbeidere ved Nore og Glomfjord forhøiet fra kr. 1.20 til kr. I.o0 
pr. time for almindelige arbeidere og for fagarbeidere fra kr. 1.30 ni kr. 
1.40 pr. time, med bibehold av tidligere personlige lønnstillegg.

For arbeidere ved Nore 1. utbygging blev lønn i overensstemmelse 
med gjeldende lønnsbestemmelser ved jernbaneanleggene, henholdsvis kr.
1 09 pr time i forskudd i akkord for almindelige arbeidere, kr. 1.20 ioi 
fagarbeidere, samt kr. 1.43 og kr. 1.54 som timelønn i dagarbeide tor 
henholdsvis almindelige arbeidere og fagarbeidere. .

Ved avstemning over meglingsmannens forslag til overenskomst i 
foreningene blev overenskomsten vedtatt.

Overenskomsten blev også vedtatt av departementet.
Da meglingsmannens forslag til overenskomst var vedtatt av begge 

parter søkte forbundet konferanse med kraftverksehefen og sekretær Of
stad i Finansdepartementets Lønnsdirektorat den 21. juni for å fa over
enskomsten formelt redigert i overensstemmelse med forutsetningen i
meglingsmannens forslag. . ,

Kraftverksehefen erklærte at forbundets redaksjon av overenskom
sten var i overensstemmelse med meglingsforslaget, og fra Statens side 
vikle den bli praktisert i overensstemmelse med den av forbundet opsatte 
redaksjon, men da departementet og Staten tidligere hadde gitt skriftlig 
erklæring for at meglingsforslaget var vedtatt, fant han ingen grunn ti 
å underskrive selve overenskomsten.

Overenskomsten blev så underskrevet av forbundet, og for a doku
mentere at den var vedtatt av begge parter blev meglingsmannens med
delelse til forbundet om at overenskomstforholdet var i orden inntatt pa 
overenskomstens side 2. .

Thv. Thorstensen: Som bekjent var forutsetningen for representant
skapet! vedtak av meglingsforslaget 22. juni 1937 at en straks skulde
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skulde stå i vei?,,', “'f så ikke budgettnaessige hensyn
megling 2. mars 193& 1 1937 08' ^“genå komme frem. ImidlertSS ™ **« ^
lo. mars oerder stod vi ° &JØre- Plassene var opsafft tilfrivillig vilgHt Jeg ,£1 ?1T TiTf ‘ ‘
handlingsutvalget å sende det nt til i i^IeV Jmul ertKl vedtatt i for- 
1 P* *t °S « « ikte noget 4
utvalgets flertall imidlertid Skk Når forkandlings-
med at vi hadde en arhéiderregiering off det We ^ ^ det arSm^ntert 
frivillig voldgift, så kunde vf rieiklff ^ ^ vi ^
ogsa argumentert med at vi vikle få en voddirifi S<fe Voldgiit Det bIev 
innstillet. Forsåvidt et riktig argument ^ S°m var symPatisk 
uravstemning og det blev vedtatt men *1 ?p*?ramalet bIev sendt ut til 
.«ne tok detstandpunSagwÆgffiS?* W* ««h-
en innpisknmg av medlemmene - enten Sl fenf f ** * 3 si v" 
Det inntrykk fikk en av cirknlæret 1 ^ eIler ,v,ni^'' voldgift,
handlingsutvalget også oppe SDdrsmållt 1 <!V ",S(‘ih|I- Vi hadde i for- 
arbeidere som på grunn av arbeidets ^ Cle-inauge organiserte vei
arbeid spl assen på det tidsDunkt Pn rri ,lgni<‘'';sigft karakter var utenfor er det mange vlvoktere som 1 1 k°fflkten sk”,'l<‘ s«‘((es i verk. Videre

ikke på arbeidsplassen den 15. mars df tonflikten1!61]?8?0118' 1)6 Stod ler ikke disse skulde få streikeunder«tottkii 1 kt^ '*kuIde begynne. Hel- 
nement. Det var bare ^ ^ feUakti^ ^
skulde få understøttelse Og disse ek-kulre @ ^!pIaSS<M1 <lei1 15- mars som 
villig voldgift. Det er en ekwedisin, | koni tør cirknlæret om fri- 
iovene på dette punkt ikke er kb re sfVi SL Men er det sIik at
dem. Men er de klare, så er det også riktl'&2 '^u riktig å foraildre 
opmerksom på det Da fovk nnur & f ,lkt g at medlemmene blir giort villig voldgift, blev <2 ^ drkaI^t oIm-
rett- Høiesterettsjustitarius fikk i of,P™ at vi vikle fa en bra voklgifts- 
giflsrett; men ieg fikk Pc|lag a utpeke den frivillige vokl-
verste arbeideretere som va/ Vi fik/f otllildde mptt med de 
kesmann Five. Det / ik/ me/ /uH!/'mf!fdlrekt0r ‘bobo^v! og fyl- 
mene bar gått med på frivillig toldSft 1 /ff1® sak‘ Medlem-
Men at Regjeringen lot Piska r, & j ’c ^ei ei ikke noget å si. 
Nettop mens disse ting blev disknf11? k(lmfe m€d er lielt uforståelig, 
sagt fra dem som gikk inn for friviSgbleV det 
Regjeringen vikle sørge for at dernrte^mmvfl V u ga f>a at
innstillet overfor veiarteiderne Vol. g ° k V de Være sympatisk
mig. Men en ting vil jeg sette ! tt1ei18 avgjørelse var enstem-
forfektet Alb. Karken^^SS1^ ^ f 3t Under P^sedyren skal lian ha. Forarbeidet som der // / arbeidernes: syn. Den blomst
intet vi skulde ba sagt. Men da proselv/fi 'v"‘ godt’ så vi badde
av å ha blitt her-nogen dager for å kim/ /aii over badde vi interesse 
Det gikk ikke mer enn 3 dager til ii,,,,, ormiltere våre representanter, 
skyld håper jeg ikke nogen g/m™ p, mei1 falt’ For en annen gangs 
Regjeringen sittende så må den ?a °P \lig}iende forbold og blir
den sender fra departeme/tet ^ td hvilk,! representønter
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Osvald Værriø: Det er ikke meget å si før vi kommer til bruddet, 
men da søkte man gjennem samarbeidskomitéen å komme pa glid. På 
dette møte rullet vi op de forhold hvorunder vi arbeidet -----------*

Alb. Karlsen (avbryter): Skal vi komme inn på dette må dørene
lukkes.

Ordstyreren: Jeg er enig i det.
Votering: Mot 1 stemme blev det vedtatt å lukke dørene. (Galleriet

rvcldes.i , - ' , ... .
Værriø (fortsetter): Da vi kom til dette møte blev der gitt en be

regning over de minsteutgifter vårt krav gikk ut på. Arbeidsministeren 
møtte oss som typisk arbeidsgiver og det var da Thorstensen fremkom 
med uttalelsen om at hvis en hadde hatt en borgerlig regjering og vi 
fikk kjempe, så vilde våre krav vært bedre imøtekommet. Statsministeren 
blev da meget harnisk og slo i bordet og meddelte at vi hadde ikke 
noget der å gjøre, hvis det var opfatningen. Det endte med at vi 
ikke fikk noget resultat og vi kom til forhandlingsutvalget og meldte 
fra at forhandlingene var brutt. Jeg hadde inntrykk av åt forbundets 
folk var under sterkt press. Jeg spurte statsministeren om det ikke 
kunde tenkes kabinetsspørsmål på veiarbeidernes krav, men det kunde 
han ikke svare på. Da vi kom til forhandlingene så var Landsorganisa
sjonen representert ved Lars Evensen og spørsmålet om frivillig voldgift 
blev diskutert. Jeg gikk imot det, idet jeg mente at vi ved en kamp vikle 
opnå mere enn hvad en tilfeldig voldgiftsrett vikle gi oss. Jeg mente 
også at grunnlaget lå til rette med det forarbeide som var gjort. Da vi 
kom så langt som til å sende saken ut til uravstemning og medlemmene 
vedtok frivillig voldgift, måtte vi kunne ha ventet at vi hadde fått repre
sentanter som var mer innstillet for oss. Vi husker at ven stie tok sitt 
forslag tilbake, fordi som de sa at de var redd for at det vilde gå ut over 
budgettets ramme. Men venstre fikk allikevel flertall i sammensetningen 
enda de hadde tatt et slikt standpunkt. Det er nær å tro at det var et 
samspill. Det blev et dårlig resultat. Det kan være at trykket også pa 
forbundets folk var sterkt; men vi må uttale at de må ta mer rev i seilene.

Alb. Karlsen: Jeg hadde ikke ventet mig nogen større diskusjon i 
forbindelse med den muntlige beretning; men jeg mente det var riktig at 
vi denne gang gav representantene den i mangfoldiggjort stand så de 
kunde se disse ting i .sammenheng. Jeg skal innskrenke mig til de spe
sielle ting som er berørt. Hår det gjaldt situasjonen 1938 så er det riktig 
som sagt av Thorstensen at overensstemmende med beslutning så. opsa 
vi veiarbeiderne til fratredelse 15. mars. Vi regnet også med å komme 
et stykke lenger. Vi forberedte saken på alle måter og satte alle kluter 
til. Nu er det en gang noget komplisert dette med veiarbeiderne. En 
rekke forbund er her interessert. Først og fremst de store forbund og 
for Øvrig en rekke andre. Vi fikk så i stand et møte, hvorunder Lands
organisasjonen gikk til opsigelse av alle de som ellers er i dette arbeide. 
For å få iverksatt en lovlig konflikt måtte det ordnes 3 måneder forut. 
Det gjorde vi og fikk tvungen megling og det blev fra Riksmeglingsman
nen gjort alt mulig. Men Statens representanter vilde bare gi lønnskom
pensasjon. Så blev spørsmålet; hvilket grunnlag var det for å ta konflikt? 
Der kunde en komme inn på konferansene med Regjeringen og andre an-
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arbeidsgivere — departementet “gVemSr^0-^8 !iberetllhl^1'- Våre 
mmistrere innenfor loven. Vcilove/i ei- -n ^ ;Fpl|arcIsvoI<i — må ad-
jappet på; men derved er den på mange måTer hu og da
kan tvangsutskrive streikebrytere. Ikke så å foSrt TT' ^Si^mgen 
vilde ha gjort det som skjedde i 1932 Men vi Jn! ^ UUf regjering 
her er veidirektøren den største En stit*. ^ fk 1 .,fIe «Pmerksom på at 
en innstilling derfra når den éll'ers er lkke nek,e å approbere
er<afr Det Hev ute.Ht ^ « 1‘«"

lenge de kunde klare en konflikt A v i, ' med spørsmål om hvorveiadministrasjonen ^Støk ^ ^ ^mgikk at

skulde få en konflikt som aldri for \i , 71 ®lg 8l]k at veiarbeiderneMml sumt sig .treikefojS” L: f «„ S® * ‘iler«te ^ «v-
jeg en artikkel herom i februarnumnm,^?^ - ^ foi'llold liadd« 
interesse for nogen å få ^ ^ Det ^ ^ av
med en konflikt i transportinduMr en T fo m ^u™ Slg næsten 1 likliet enighet om at av to onder å “^2 mhie Var det
vi ta frivillig eller tvungen voldeiftv Von ve PØrSmalet bley da: skal 
Flertallet av forbundsstyret oe lSrnom 8 r T" lkke å kon™e forbi. 
Hvis det var blitt tvnnjeu vfldSt “f vf .tok så standpunkt,
grupper, også grupper fra andre forbund V-h ''j6! tatt me(l andre 
var jeg ikke i tvil og det var heller iti ? ' det11forelå l)a den måte så 
blev sendt ut til medlemmene til uimstemni^ °g det
erkjenner at det var et ketydelio- talt 0111 l>ress. Jeg
Fra og med vi effektuerte upsigMsene å u>,a| '«'ulenie på det tidspunkt, 
sjoner innført en skjematisk arbeid sin l I**.1 enkelte veiadministra- 
niSerte veiarbeidere Cdef om ^ -n f rei:kniUg- Ar de 12 300 orga-' 
få understøttelse. Og de andre Z l S : ai.beids].ed,8e. De kunde ikke 
i Xord-Xorge ved voldaift IndrlA ' ° 11 ai,^ arbeide» sa at transporten
«”»" — 4 m, S!n?Idele'-m ihenvendelser om hvorfor kan ikke vi ff \ , bidde tLl og lned skriftlige 
kunde få det. Så blev det vedtatt frivillic m-ff1' ,n"lsl)oH:"-beide. ne 
er helt uberettiget å kritisere sta r sn • ■ ? 'old8'1ft av medlemmene. Det

**«*» •» iss s“k'84 «*•suveren når det gjaldt det. Det er ^ , Re8Jeringen var ikke
beidshetingelsene for sine 'århei in laget selv som skal avgjøre ar-
Regjeringen stillet kabinetsspørsmål °og Xi fikfh St°?inSet- Nu, 
sammensetningen. Vi konfererte m,.,i T?f • " bemyndigelsen. Så
enige om en allsidig sammensetnine- ' gl<,‘nilge!' også om. det- Vi var 
<Ien; men Regjerinoen fikk WnH '^ + ^Tai eilien^e^ kunde ikke opnevne
høiesterettsjnstitiaif ns ,å mnfe mS ^ f. «1 å overlate tU
gjelder våre representanter1! voMaiftsrSte V°ldglfts'meim- Når det 
vi fikk med de vi vilde. Vi fikk også i voidnifts w/1®1 a]Ierede °plyst at 
med representanter fra de forsk iidn..<. g ‘ ''‘ Hen adgang til å møte 
være opmerksom på at v^Jkke J f TT °? mtél‘esser* ^ «kal 
part heller. Forsåvidt som de^o-iaidt Sn eDt ^ a^fmenter deu annen 
<let skyldes ikke våre rep^enfenÆr bIdv vi skuffet: men
dommen også skulde gjelde fylkeues vei-uPvidsd n f 0''"'"6'ning fra oss at 
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kene til uttalelse og vedtagelse. En rekke fylker har godtatt voldgifts
dommen; andre ikke. Vi krevet også at kommunene skulde gjøre den 
gjeldende; men vi har sett at selv arbeiderrepresentanter i herredstyrer 
har stemt mot å gjøre dommen gjeldende. Mr det gjelder fylkene så må 
vi se nærmere på det. Når det gjelder de almindelige bestemmelser så 
har vi opnådd enkelte ting som er bedre enn i nogen annen overenskomst 
i landet. Skal en så si noget om hvordan dommen er blitt mottatt, så er 
det ikke for meget sagt at om den ikke var helt tilfredsstillende; så var 
det iallfall så langt vi under de daværende forhold kunde nå. Vi har 
gjort livad gjeras kunde.

Hilmar Antomen: Under behandlingen av beretningen for 1937 fikk 
en inntrykk av at veiarbeiderne var oplagt på konflikt. Vi skal ikke her 
kritisere forholdene når det gjelder voldgiftsretten. Men vi skal se på 
resultatet her fra Akershus, hvor hele 3 foreninger ikke gad holde møte 
engang for å behandle et prinsipp som dette med voldgift. Vi hår fylker 
hvor 9 foreninger ikke engang var med og stemte over spørsmålet vold
gift. Da jeg fikk se det dokument så måtte jeg virkelig gråte. Er en 
da innstilt på kamp? Hvordan skal en få folkene frem på denne måte? 
Forbundsledelsen kan jo ikke bære folkene frem heller.

Lars Bakken: Jeg er den ene av de to som blev opnevnt av forbun
det til voldgiftsretten. Taleren gav en nærmere gjennemgåelse av saken. 
Jeg tror det vil være riktig, uttalte han, også av vårt forbund å ta som 
konklusjon det samme vedtak som Transportarbeiderforbundets lands
møte.

Lars Evensen: Jeg har ikke meget å liiføie efter de inngående rede
gjørelser fra Karlsen og Bakken. Men jeg deltok som Landsorganisasjo
nens representant i de fleste konferanser. En gikk meget tidlig inn for 
forarbeiderne til forhandlingene i 1938. Man hadde således et fellesmøte 
av alle de interesserte forbund hvor det var medlemmer som hadde 
lengere opsigelse enn 14 dager. Disse forbund gikk sa til opsigelse av 
sine medlemmer. Dette blev gjort iiettop ut fra det grunnsyn å søke a 
nå et stykke lenger til bedring av veiarbeidernes levestandard. Heller 
ikke vi var for en slik avgjørelse som her; men det er som Karlsen sa: 
det var i full overensstemmelse med Landsorganisasjonen. Når det gjel
der kritikken over de upartiske representanter så skal en være opmerk
som på at vi stod ikke i den samme stilling her som ved voldgiften for 
transportarbeiderne i Nord-Norge. Staten var part og det var Veidirek
toratet som hadde avgjørelsen. Forutsetningen for at Stortinget dele
gerte sin myndighet var også at det blev gjort som gjort. Det var 
herunder det intermesso inntraff, hvor det blev slynget ut at arbei
derregjeringen stod i veien. Statsministeren blev ikke fornærmet, men 
forbanna. Vi skal også erindre at Nygaardsvolds forslag fra 1935 har 
ligget høiere utover enn veidirektørens og tror da nogen at Stortinget 
vilde gå lenger, hvis det ikke var øvet politisk innflytelse. Når det nev
nes at Arbeidsmandsforhundets medlemmer i voldgiftsretten gikk med 
på dommen og at den således blev enstemmig' så var det opsiktsvekkende 
nok. Alen for alle de som kjente til forholdene var det ikke opsiktsvek- 
kende. Vi kunde ikke annet enn anbefale og gi det råd at det måtte 
være riktig å være med på å gi veiarbeiderne mer i pungen. Jeg optrådte
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2Kn? "f* 1 da det gjaldt st„g. „g laod.

til april var lagfar eri^godt^Side^lS1111* fo,''‘eI1? at llet fra mara 
stans, så er elet vel alltid først og fremst JT de* gJeldei‘ en arbeids- 
punkter en kan regne med Vi kamle b f r f^™' °m ,lviIk<'
Men det var ikke det verste. Da vi s mrte tra/sP»rtai‘beiderne med.
i Telemark som var på nødsarbeide sknldA f 0111 de 50 Pct- veiarbeidere
Var ikke det dårlig forl.em,; t v K!' ,l,‘, ( Ja-
organiserte å gå ut i konflikt med 50 pCt fv vt*1 anbefaIe de audre 
som'streikebrytere? Vi hadde et more iv ^i' „. 'e organiserte stående
kuterte bare dette. Når det gieTder ^andIlf^^^gét, Hvor vi dis- 
tvungdut stemm<! ,or iriviilig voidgift. Dat e/utSife .”5“™ h5 ^

Lar& li"l'k<n fremsatte følgende forslag:

økede makt, vil landsmøtet uttale1- Det ef f.?' med. f;'.^’'ganisasjonens 
løse arbeidernes økonomiske problemer giennen8*1^1838'’0316118 op^ave å 
messige innsats. Det må derfor advares Sot n+ f/61’68 or&ailisasjons- 
lielhet knesetter voldgiftsiinien n, ,r • • fagorganisasjonen som
dig handle. „g akajonSriS i ■« alltid kreve fnll.ten-
mi9j„En il“”t™!ddaagf"“ per-

Møtet lievet.

Formiddagsmøtet fredag-7. oktober.
Ordstyrere: Mol jord Berg.

tes uten bémerkmk^185386118 eftermi<ldagsmøte referertes og godkj«i, 

permisfonfeløredaTog1søndfgPermi8i0n fPa <lagenS mdte' K- Morken fikk

Fortsatt behandling av den muntlige beretning.

sasjonens og forbundete folk badde1 funnet bvef611? °m •' Landsorgani- 
som v? åpningen av landsm^^fJSS^ slik
til stede, nar det gjaldt disse krev. Føre, “fa 1 ^ ^ Mplfishet 
dager her pa benkene så kom endelig den fntw d® badde Plut oss 3
ma ætte fingeren på og det er at forbundsstvretD?! f®* ®" ting -ieg
arbeiderne er utarmet. Jeg har mine tvil a ‘ -yi et frllater sig a si at vei- 
lysninger forbundet og Landsor-aniJsio^f T' ®g+spesielt efter de op- 
representanter. Vi må lære 1 i i ionen har fatt av veiarbeidernes 
i « kritisk Mtna jjon **«"*» «e»mmg«.tl,rndd, nlr vi S
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FabrikMnternasjonalens representasjon.
Formannen: Robert Nielsen — Fabrikkinternasjonalen — har måt

tet reise. Medlem av eksekutivkomiteen Mc. Næss møter herefter.
Sigvart Sahariassen: Situasjonen lå kinkig an hos oss. En stor del 

av veiarbeiderne var meget slett stillet. Hverken fiskerne eller veiarbei
derne hadde tjent så pass at de engang hadde tjent maten til sig selv. 
Under de forhold var jeg med på å anbefale at frivillig voldgift blev fore
lagt medlemmene. Vi hadde medlemmer som bare hadde 3—4 timers 
arbeide i uken. Vi har aldri hatt så dårlige betingelser som i 1937. Vi 
fikk sommeren 1937 ikke en eneste akkord som innbragte rimelig fortje
neste. Efter voldgiftsdommen stod vi bedre i det. Men fordi om vold
giftsdommen er blitt et gode, skal vi ikke forandre vårt prinsipielle syn 
og motstand mot voldgift.

Thv. Thorstensen: Karlsen blev supplert av Evensen når det gjaldt 
min kritikk av de upartiske dommere. Der sier Evensen at det er vei
direktøren som bestemmer. Det er så, men det er departementet som er 
veidirektørens overordnede. Jeg er også i tvil om ikke departementet har 
noget å si når det gjelder en slik opnevnelse. Når det således kan for
telles at det først var 2 andre som var uttenkt. Når de ikke blev op- 
nevnt så har en på annet sted hatt stor innflytelse; for hos veidirek
tøren kunde en ikke vente forståelse. Når det gjelder dommens enstem
mighet så vil jeg si at en slik enstemmig dom vil ha stor innflytelse ved 
næste korsvei! Vi vil bli møtt med at når våre egne folk kunde gå inn 
for dette, så måtte det være bra. Veiarbeiderne forstår ikke dette. 1 
million høres meget' ut; men hvad utgjør det på hver enkelt veiarbeider? 
Det blir ikke meget. Bare i administrasjon av den ene million går meget 
bort. Veiarbeiderne har neppe fått mer enn omlag 30 kroner i året. Jeg; 
anbefaler Bakkens forslag.

Ludvik Larsen: Veiarbeiderne blev bebreidet at de førte en for lang 
debatt da det gjaldt beretningen for 1937. Jeg er ikke enig i det. Det var 
en positiv debatt og den endte med at kritikken var berettiget. Bakkens 
forslag bør landsmøtet enstemmig vedta. Det er en konklusjon som er 
landsmøtet verdig. En var i 1938 tvunget til å ta frivillig voldgift; men 
derfor skal vi ikke ha det i fremtiden.

Lars Bakken: Jeg rakk ikke igår å komme inn på de fordeler som 
dommen inneholder. Jeg vil spesielt peke på en ting som veiarbeiderne 
har satt meget inn på, nemlig akkordenes utsettelse. Her er veiarbei
derne uklare om hvordan det skal praktiseres. Ethvert akkordlag har 
krav på å få en beregning efter 45 pct. i tillegg til sin minstelønn. En
kelte ingeniører hevder at det skal være efter den gjennomsnittlige min
stelønn i fylket. Men det er feil. Og her kan en bringe det inn for Ar
beidsretten, imot tidligere da det var veidirektøren som' var dommer i 
egen sak. En annen sak er ancienniteten. Det var umulig å få gjennom
ført enda jeg mener veiarbeidernes krav var beskjedent. Jeg vil opfordre 
veiarbeiderne til å studere voldgiftsdommen og utnytte den. Jeg vet at 
det ikke blir gjort. For øvrig har jeg lært i min praksis at enhver lønns
forbedring dog er noget.

Thorstein Kopperud forslo: Landsmøtet henstiller til våre faglige 
og politiske organer å sette alt inn på forandring av de nuværende
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nes aksjonsnmliglietS ^ Slg hln<ll'eilde 1 vwVn for veiarbeMer-

imiiig å få siste mitt U^0°PåleS8^ om Imrtigst 

O/av Ormset, avdeling 188, foreslo:
¥niis- og ar£dsviSforf°eSrt2feret "TOt ^amlling om
det bele land. 'emzbeHlerne a utvirke at det blir ens for

Johan Olsen foreslo:
f°r véiarbeideme^aint^over^ncle^deifuta^rbeic^T116»6 |,,',isj“,ls,0-,'<llli"^

behandling. ' Uei1 utai»eidede plan til Stortinget for
Emil Zalcariassen; .lei» må Iwl.].,,,.. ,+ lenger, enn at en voldgiftsdom n^der JisSSrhoW “ S°r Bakkeu ikke så 

til veiarberderiié. Vi er kommet dit hen 11 n r ^ lltemed 1 ini,Ii°n 
vi bhr hengende ved det i fremtiden Bafeen «n,W,er «ast og
latt skjebnen råde. l' vk< 11 skll}de ha sagt i fra og så

Strek blev satt.

"f»— ntsettelse
jeg forstår. Punkt 7 er meget tøielio «s eirkulære så vidtarbe de. På den fprste akkSdlgS mwl «^rd-
av akkorden tjente en 1.07 — 3 øje mide^de r ’ 'I'6" på ';len ''luien del 
i voldgiftsdommen. Hvordan kan det så SOm 1,lev fas#tt
vi ikke engang kan få de 3 pre som ei iHen v n?reS ^wl de 45 Pct, når 
gei det her gjaldt; men for å få iirinaT^ i Vai' lkke sa niaiige pen 
lor Arbeidsretten. Videre har vi forstått^det' 8]^1 * Så b0l‘ det barnes 
ioilanges i og med at akkorden utsettes mm ^ at akkoiabsedIen kan 
det ga r 6—7 uker før en får dem 7 r\-;n- ’ hel'. 1 Akershus ser vi at 
skal gå å vente i t; nker nå '-iM- .’e,.vdiiing har det da. nar en 
d°rdegge spaden ned, men så fåh en svartkatt Ilvaf kan eu Siøre? 
dommen blir ikke av nogen betvdnino nå V ^ fei<clig- ™gifts>- 
verd. Jeg vil ikke kritisere våle f0lk ^om ? Deu er jkke 5 Øre
mere; men ute i distriktene har Pråti ' ! m'e'd so"‘ voldgiftsdom- 
tordi dommen var enstemmig. Mefjeg Hull f-f- fått slem ^dfart 

S/c/urd Sa ff dal; Det er nok r;i4-8 , k kritisere dem. 
gynte å studere dommen, så var den t J at når eu ^ be-
med vride ha det til. Det vistesb^ n m ^ 80111 en ti] a begynne 
lemmene hadde hatt vanskelig for å forslå D^f^ 1 doillllrøb «om med- 
oveiveielse a få sonene mer konsentrert ‘vi l kuadei V8øre en tanke til 
In or to veiarbeidere som gjpr sine innkin.. ■ k “ P,a var ka,lt ka tilfelle 
sen, har lielt forskjelligellnSo d Sa,m"e ,,utikk fvlkesgren- 
kJØP- Det beste vilcle vlreA ^ tydeli^ pa WS

zzr -
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og interessert har fulgt med i de ord vekslinger som har foregått her på 
dette landsmøte, har spesielt sin grunn i at en på siste landsmøte møtte 
fra en nyopbygget veiarbeiderforening og gikk i samme forspand da som 
nu og interesserte mig for veiarbeidernes gjøremål på landsmøtet. Det 
som man er begeistret for, det er at veiarbeiderne på dette landsmøte mø
ter mere mannsterke, og alle ting vidner også om at man idag mere enn i 
1935 har å gjøre med skolerte, rakryggede karer, som organisasjonsmes
sig sett har gjort store fremskritt. Og jeg fremsetter idag det ønske at 
forholdene for veiarbeiderne må få en økonomisk forbedring, slik at man 
kommer bort fra det forhold som Værriø var inne på, og som jeg av egen 
erfaring kan attestere har sin fulle riktighet. Å være veiarbeider har i 
stor utstrekning sin nøiaktige forbindelse i a arbeide og lide savn. iSar 
en i forbindelse med de diskusjoner som har vært ført her, og en hu
sker diskusjonen i denne sak fra landsmøtet i 1935, så må man ufravike
lig smile i det skjegg man ikke har, når man sammenligner de forskjel
lige debattanters stillin gta gen til veiarbeiderne på forrige landsmøte og 
på dette landsmøte, og jeg vil til slutt understreke at jeg også på dette 
landsmøte sympatiserer fullt ut med nordlandsreprésentantene Sn ka Has 
sen og Værriø, og hvis man idag hadde vært veiarbeidernes talsmann, så 
hadde en ubetinget også idag fulgt deres linje, da denne linje har min 
hele og fulle sympati.

Johan Ødegaard (Skog- og Landarbeiderforbiindet): Karisen kom 
med en bemerkning igår. "Muligens vår det bare en sidebemerkning eller 
parentes. Men når det fremkommer slikt bør det være mere bestemt. Vi 
vet det er vanskelig å trekke grensen mellem Arbeidsniandsforbundet og 
Skog- og Landarbeiderforbnndet og vi har enkelte tilfelle hvor våre med
lemmer hai gjort sig skyldig i dårlig opi reden. \ i hadde et slikt spesielt 
tilfelle. Han talte imot i herredstyret. Siden blev han fratatt tillits- 
hverv og resultatet var at han gikk og med ham hele foreningen 'så der 
foregikk det grundig. Jeg vil benytte anledningen til å uttale et sterkt 
ønske om snarest mulig å komme frem til avsluttende forhandlinger om 
grensene mellem våre forbund; før videre ulykker skjer. Da Hl ogsa 
den bemerkning som falt fra Alb. Karlsen bli fullt opklart.

Votering: Lars Bakkens forslag blev enstemmig vedtatt. — Forsla
get fra Johan Olsen, avdeling 460, og fra avdeling 188 optas under tariff
revisjonen. — Forslaget fra avdeling 175 optas under behandlingen av 
veiloven. — Videre blev Johan Olsens forslag om å planlegge en pen
sjonsordning henvist til behandling under forskjellige forslag.

Dørene blev nu åpnet og en gikk videre i behandlingen av den munt
lige beretning, som var mangfoldiggjort, og den blev vedtatt uten ytter
ligere bemerkninger. — Det meddeltes at formannen senere vilde fort
sette og avslutte den muntlige beretning.

§ 16. Revisjons- og kontrollkomitém,

Redaksjoiiskom iténi foreslo:
1. Revisjon av forbundets regnskaper utføres av Landsorganisasjo

nens faste revisjon og skal være så vel kritisk som tallmessig. Revisjonen 
har, i overensstemmelse med den av Landsorganisasjonen fastsatte in-
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straks og på grunnlag av forbundets lover og organisjrøionsmesW v«i 
fent inn ft ^ ^

Revisjon av bøker og bilag skal foretas minst en gana hver måned 
og kassaoptelling minst 6 ganger om året S ldne<i

av riX"'””,' ?l8‘

formål P 1 0verei1 sstemmelse med forbundets

«irni't°r +a maffe.,,!lg 0!ersikt over forbundets økonomiske virksomhet
protokollen0 °Tteen g1;,eilnemgå forbundsstyrets protokoll og revisjons
nemaå bSr ol Kl 1 Utstrekllin* den det nødvendig S-
nemga bøker og bilag, likesom den kan innkalle den faste revivL!f+•)

«timxr *• ** -»#■

T otering: Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Forskjellige forslag.
Johan Olsens forslag om pensjonsordning for veiarbeiderne blev

nu optatt. Forslaget hadde følgende ordlyd:
Landsmøtet pålegger forbundsstyret å planlegge pensjonsordnine- 

SaSSg ' *“* f* utarbeida^e pfe. «1 sJovCgrt S I

Votering: Forslaget blev enstemmig vedtatt.

Punkt J-i, I. Foriundsnålen.
Samtlige som har stått tilsluttet forbundet 20 år, subsidiært når 

de blir mnregistrert som æresmedlemmer, bør bli tildelt forbundets 
merke i gull som en liten påskjønnelse for sitt medlemsskap.

Påfølgende utgifter herved, bæres av forbundets kasse.

Østre Kvinesdal Jeml)aneaTl) eider forening.

Representantskapet innstilte:
Representantskapet tiltrer forslaget fra Østre Kvinesdal Jernbane- 

arbeiderforening, således at medlemmer med 25 års sammenhengende 
medlemsskap erholder forbundsnålen i gull.
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I henhold til foranstående beslutning er det ikke adgang til å foreta 
salg av forbundsmerket i gull herefter.

Votering: Represéntantskapets innstilling blev vedtatt.

4 g. Eget grubearbeiderforbund.
Landsmøtet beslutter, uten å ta standpunkt til saken, å nedsette 

en komité på 5 medlemmer som får i opdrag å utrede spørsmålet om 
dannelse av eget Grubearbeiderforbund.

Motivering:
Spørmålet om dannelse av eget Grubearbeiderforbund må først og 

fremst sees i sammenheng med fagkongressens vedtak om industri
forbund.

Norsk Arbeidsmandsforbund er idag i virkeligheten et anleggs- og 
veiarbeiderforbund som grubearbeiderne står tilsluttet. Grubeindu- 
strien er en selvstendig og særegen industri som også har store utvik
lingsmuligheter i vårt land. Den påtenkte geologiske kartlegning og 
undersøkelse av landet vil sikkert åpne store muligheter for en utvidet 
grubedrift.

Et eget Grubearbeiderforbund i likhet med kvad man lenge har hatt 
f. eks. i Sverige vikle sikkert mere effektivt enn nu kunne ta sig av alle 
de aktuelle spørsmål som knytter sig til grubeindustrien og som har 
så stor betydning for grubearbeiderne, spørsmål av økonomisk, social 
og sanitær art.

Det må forutsettes at en eventuell komités mandat må bli å utrede 
spørsmålets administrative, tekniske og økonomiske side.

Folldal Grubearbeiderforening, avd. 51.

Fra represen tantskapet forelå:
Besk: Oversendes landsmøtet.

Ole Bech: Det kan se litt rart ut av jeg innleder om dette. Men jeg 
har vært litt av en far for det og Folldalsrepresentantene har anmodet 
mig om å innlede. Spørsmålet om et eget grubearbeiderforbund er ikke 
av ny dato. Tidligere gjaldt spørsmålet et gru be- og anleggsarbeiderfor- 
bund. Men det er vel ikke aktuelt nu forsåvidt, enda det følelsesmessig 
vil være sårt å skilles med de gamle kamerater. Efter kongressens be
slutning for 15 år siden, skulde det være klart at med industriforbunds- 
formen så måtte grubeindustrien betraktes som egen industri. Jeg invi
terer ikke landsmøtet til realitetsbehandling av dette, men jeg. venter 
at det vil være ønskelig å høre representantenes mening forsåvidt den
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å la saken utrede, da vil en til næste landsmøte nok komme til den op- 
fatning at det ikke er riktig å splitte sig op.

John Bystad: Het er et stort ønske om å danne et eget grubearbei- 
derforbund. Jeg vil derfor anbefale nedsatt en komité for å undersøke 
muligheten for et eget forbund.

Kjartan Olsen: Når Folldal fremmer dette forslag, er det ikke fordi 
vi absolutt ønsker & skille lag med Arbeidsmandsforbundet. Grubedrif- 
ten er et særskilt yrke. som krever eu ganske anderledes sterk innstil
ling for å få våre spesielle forhold optatt. Det er ingen risiko for lands
møtet å vedta dette forslag. Når saken er utredet får medlemmene av
gjøre hvorvidt det foreligger grunnlag for et eget forbund. Men et eget 
forbund vil bedre kuline ta sig av våre spesielle saker.

Saken utsettes.
Gr. B. Johansen: Grubeindustrien er den eneste som har karakter av 

industri innenfor Arbeidsmandsforbundet. Men det jeg forlangte ordet 
til var om en egen konferanse av grubearbeidernes representanter. Jeg 
vil foreslå at saken utsettes inntil grubeafbeiderne har behandlet det. 

Halvdan Øveraas anbefalte forslaget.
Votering: Besluttedes enstemmig å utsette saken inntil grubearbei- 

derne hadde konferert om saken.

Punkt Jf. J. Tiden for avholdelse av landsmøte.
Da man mener at den nuværende ordning med tidspunktet for 

avholdelse av forbundets landsmøte viser sig å være upraktisk efter 
vår mening, — da landsmøtet holdes efter Landsorganisasjonens 
kongress samme år — vil vår forening foreslå at'tiden for landsmøtet 
forandres derhen at det avholdes i god tid før Landsorganisasjonens 
kongress.

Motivering:
Da der kan opstå saker i vårt forbund som må behandles av lands

møtet, — før det forelegges kongressen — mener man at det behøves en 
forandring som foran nevnt.

Berlevåg Havneanleggsarheiderforening, avd. 260.

1. Forbundets landsmøter blir å avholde på et sådant tidspunkt av 
året at representasjon fra Svalbard blir mulig.

Motivering på landsmøtet.
2. Yiktige saker fra forbundet eller Landsorganisasjonen som i vinter

halvåret skal taes standpunkt til av medlemmene blir i god tid sendt 
telegrafisk til forbundets avdeling, eventuelt avdelinger på Sval
bard, og telegrafisk svar med resultatet av sådanne sakers behand
ling blir å godkjenne av hovedorganisasjonene.

Longyearbyen Arbeiderforening, avd. Uf2.
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Fra representantslcapet forelå:
Forslag fra Berlevåg Havneanleggsarbeklerforening og Longyear- 

byens Arbeiderforening forelegges landsmøtet.
Berlevåg Havneanleggsarbeiderforenings forslag blev tatt tilbake.
Ole Valle: Forrige gang måtte jeg reise før landsmøtet var ferdig 

for å komme tidsnok tilbake til Svalbard, før isliindringen. Vi kan 
risikere det samme i år hvis landsmøtet trekker ut. Derfor har vi stillet 
vårt forslag. Når forbundet har en forening i denne isørken, mener vi 
å ha krav på at landsmøtet legges slik at vi får anledning til å være 
til stede. Vi mener det har stor betydning for oss at vi kan få overvære 
det hele landsmøte. Punkt 2 må sees i forbindelse med punkt 1. Vi 
mener med Landsorganisasjonen der, saker som kommer fra den til vårt 
forbund.

AVb. Karlsen: Det kan være mange ting som taler for berettigelsen 
i dette forslag. Men jeg tror det vil være vanskelig nu som tidligere å 
fastsette landsmøtet på en bestemt tid. Det må ligge til representant
skapet i overensstemmelse med forbundets lover å bestemme tidspunktet.

Votering: Longyearbyens forslag, punkt 1, blev vedtatt mot nogen 
få stemmer. Punkt 2 blev enstemmig vedtatt.

Punkt Jf. K. Veiloven.
Landsmøtet fatter beslutning om å inngå til vedkommende departe

ment om revisjon av den nuværende vei lov, da den viser sig å være 
skadelig for de organiserte arbeidere i tilfelle en konflikt.

I § 46 bør siste avsnitt utgå, som lyder slik:
«Vedkommende regjeringsdepartement kan o. s. v.»

Breivik Veiarbeiderforening, avd. 300.

Fra re/irescnliuiIskagel forelå:
Forslag fra Breivik Veiarbeiderforening. Forslaget forelegges lands

møtet uten innstilling.
Herman Skoglund: Dette var også behandlet på forrige landsmøte; 

og vi mener det er riktig at saken optas på ny. Departementet kan jo 
nu utskrive de som har matrikulert jord til veiarbeide. Derfor må dette 
punkt endres og jeg vil henstille til landsmøtet å gå inn for dette.

P. Hjellc fikk permisjon på grunn av dødsfall i familien.
Thorstein Kopperuds forslag sålydende blev nu referert: «Lands

møtet henstiller til våre faglige og politiske organer å sette alt inn på 
forandring av de nuværende gamle lovbestemmelser som stiller sig 
hindrende for veiarbeidernes aksjonsmuligheter.

AVb. Karlsen: Det er ingen i denne forsamling som er uenig i at 
lover som er til skade for arbeiderne må søkes endret. Når det gjelder 
veiloven så trenger den revisjon, men det gjelder ikke bare § 46. Forrige 
landsmøte behandlet det jo også og en av. de første saker jeg tok fatt 
på var dette. Den siste forandring i veiloven kom efter konflikten i 1932. 
og den bestemmelse som foregående taler nevnte, er nettop en følge av 
konflikten. Overensstemmende med siste landsmøtes vedtak har vi sam-

V 3
145

men med Landsorganisasjonen fremmet saken. Det er meningen å opta 
saken i forbindelse med revisjonen av andre lover. Jeg vil foreslå for
slaget oversendt det kommende forbundsstyre, for gjennem det politiske 
parti å få i stand en revidering av veiloven.

Johannes Togstad: Valgkomiteen har møte på forbundskontoret 
kl. 12.

The. Thorstensen: Jeg blev noget forbauset over Karisens uttalelser 
her. Ved alle valgmøter hevder-våre talere at den og den lov er ophevet 
og at en arbeider for å få ophevet andre lover. Derfor blir en forbauset 
over at det ikke er gjort noget her. Det er vel ikke nødvendig å revidere 
hele veiloven, hvis vi kan få vekk de spesielle bestemmelser, som er Dl 
direkte skade for oss og så får en senere kreve hel revisjon. Men jeg 
kan være enig med Karlsen i å sende forslaget til forbundsstyret.

Thorstein Kopperud: Det er dette at myndighetene faktisk kan ut
skrive streikebrytere som førte til at jeg innleverte mitt forslag. Det 
er for øvrig gjort lite ikke bare i denne sak, men også når det gjelder 
boikottloven.

Herman Skoglund gikk over til Karisens forslag.
0. Ormset: Mange veiarbeidere har også matrikulert jord, så også de 

organiserte veiarbeidere kan risikere å bli utskrevet som streikebrytere 
i sin egen konflikt.

Votering: A lb. Karisens forslag blev. vedtatt mot nogen få stemmer.

Punkt Jf. M. Arbeidsløshets problem et 
blev efter forslag av Otto Kristiansen utsatt til imorgen.

Punkt Jf. Q. Militær spørsmål et.
Landsmøtet uttaler sin misbilligelse overfor Regjering og Storting 

for hvad som er foretatt med hensyn til den militære oprustning.

Motivering:
Det arbeidende folk har bygget op sin fagorganisasjon for derigjen- 

11 em å trygge og forbedre sin sociale og økonomiske stilling i samfundet. 
Når man erindrer de mange militære inngrep i de faglige kamper frem 
gjennem tiden, finner vi å måtte uttale hvad foran i forslaget er nevn i.

For øvrig vil vi henvise til «Militært vanvidd eller civil fornuft» 
cfr. Fr. Monsen og Nygaardsvolds tale i Stortinget d. 25. april 193! 
vedrørende hærbudgettet. Dette taler for sig selv.

Sulitjelma Bygningsarbeiderforening, avd. 19.

Fra representantskapet forelå:
Forslaget fra Sulitjelma Bygningsarbeiderforening forelegges lands

møtet uten uttalelse fra representantskapet.
Emil E. I In rik foreslo saken sendt redaksjonskomitéen og det blev 

enstemmig vedtatt.

15
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§ t.'i. Formannen og næstfonnannen.
Ad punkt 2.

Efter næstformann i i Hoies: og sekretær velges med absolutt flertall. 
Motivering på landsmøtet.

Oslo og Omegns Anleggsarbeiderjorening, avd. 21.

§ 14 tilføies følgende:
Formann, næstformann og sekretærens lønn fastsettes av landsmø

tene og lønnsreguleringen mel lem landsmøtene i forhold til lønnsnivået 
for forbundets medlemmer.

Reguleringen foretas pr. 1. januar, 1. april, 1. juli og 1. oktober.

Motivering:
Foreningen anser forslaget fordelaktig for medlemmene, idet tillits

mennene dermed blir delaktig i tariffrevisjonenes utfall.
Yigsnes (1 ru biarbeider foren ing.

Punkt 2 forandres til å hete:
Forbundets fastlønnede tillitsmenn samt deres lønninger innstilles 

av landsmøtet, og den endelige fastsettelse av lønningene samt valg av 
tillitsmenn foretas ved uravstemning blandt forbundets medlemmer med 
absolutt majoritet. Er ikke så skjedd ved første valg, foretas valg mel- 
lem de to som hadde flest stemmer.

Skjekkeland Jernbanearbeiderforening.

Representantskapet foreslo:
2. «De av landsmøtet valgte fastlønnede tillitsmenn velges med absolutt

flertall.»
«Med hensyn til Yigsnes Grubearbeiderforenings forslag foreslåes
at dette oversendes budgettkomitéen.»
Angående Skjekkeland Jernbanearbeiderforenings forslag foreslåes:
«Forslaget kan ikke tiltredes.»

Mils Bakken: Avdeling 21 går over til representant skapets forslag.
Votering: Representantskapet» innstilling blev enstemmig vedtatt.
Møtet hevet 15 minutter på kl. 12.

Eftermiddagsmøtet fredag 7. oktober.
Ordstyrere: Jubskaas: —Mol jord.

Protokollen fra formiddagsmøtet referertes og god kjentes uten be
merkninger.
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Redaksjonskomitéens innstilling ang. representasjon
til landsmøtet.

Redaksjonskomitéen foreslo:
Redaksjonskomiteen tiltrer r-epresentantskapets forslag til foran

dring av forbundsloven § 10, punkt 2. Forslaget har følgende ordlyd:
Valg av representanter til landsmøtet foregår efter følgende regler.

1 representant for det første fylte 50-tall og siden 1 representant for 
hvert fylte 150-tall medlemmer.

Nil» Langvåg, avd. 436, foreslo:
Det protesteres mot at forbundslovens § 10. p. 2 forandres. — Den 

nuværende ordning med 1 representant for fylte 40 medlemmer oprett- 
holdes.

Robert Rpbertsen foreslo:
1 representant for det første fylte 40-tall og 1 representant for hvert 

fylte 200 medlemmer.
Tjcif Mglire, foreslo:
En representant for hvert fylte 40-tall og 1 for hvert fylte 150-tall.
Simon Simonsen: Vi har behandlet de oversendte forslag og er kom

met til det resultat at vi slutter oss til representantskapets forslag. Hvis 
en tenker sig det samme medlemstall som nu og samme antall avdelinger, 
så vikle vi efter dette forslag idag ha vært 304 representanter. Såpass 
innskrenkning må det være. Vi må imidlertid regne med fortsatt frem
gang, og da vil meste landsmøte bli noget «tørre enn dette. Vi bør holde 
oss til representantskapets innstilling og ikke innskrenke mere, V i ma 
heller ikke innskrenke for meget på de store foreningers representasjon, 
da vi ellers kan risikere at de deler sig op. Jeg anbefaler innstillingen.

Olaf Hemn: Jeg vil anbefale det samme som i forrige debatt, nemlig 
å sette medlemstallet til 40 for den første representant. Det var en 
representant som tok oss i skole for at vi tok ordet for ofte og han mente 
det nærmest blev servert tull. Den slags bør en avholde sig fra. Jeg er 
av den opfatning at 40 medlemmer må være nok for å få en representant. 
Jeg anser det også for å være en god agitasjon at. flest mulig blir repre
sentert. Det går 3 år mellom landsmøtene, og da må en få anledning 
til å diskutere sakene uten å få korreks for at en sier i fra. A ed å 
sette 50 medlemmer for å få 1 representant, så vil 68 avdelinger bli 
avskåret fra representasjon. Opad vil jeg opretthoide avdeling 102*s 
forslag.

Earl Østrøm: Ved å innskrenke representasjonen til første-50 med
lemmer for å få 1 representant, så vil de avdelinger som bare får 1 
representant bli enda færre enn nå. Yi ser at det er mange avdelinger 
som nu stemmer sammen for å få en representant. På denne mate \i! 
det bli enda flere. Selv om det går nogen dager inne på landsmøtet,, så 
har det stor betydning å la alle være representert.

'Anna Anthoni: Jeg kunde innskrenke mig til å si at jeg er enig 
med de to foregående talere. Jeg optar imidlertid mitt forslag om 1 
representant for det første fylte 40-tall medlemmer og siden 1 for hvert
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150-tall medlemmer. Bet vil ikke være uretIferdig overfor de store 
avdelinger. Men det blir mere rettferdig overfor de små.

Jens Østmo: Hvis forbundet har en opgave å fylle så må en også 
sørge for at de små avdelinger der som oftest har mange vanskeligheter 
å kjempe med også blir med. Jeg anbefaler Anthonis forslag. Hvis en 
ikke vil gå inn for delte, hvor er da rettferd og demokrati? Og hvorfor 
rope på agitasjon når en skal innskrenke her.

Em.il Zakariassen: Jeg har alltid sett slik på våre diskusjoner at 
eftersom en kommer frem til det endelige så blir en mere reak
sjonær. Elter den forrige debatt hadde jeg virkelig tenkt at en hadde 
holdt sig til 40-tallet. Det kunde tas litt på de store avdelinger til for-, 
del for de mindre. Demokrati blir stadig misbrukt. Ute i verden slår de 
store de små ned. Her vil en også beskjære de små. Skal det en be
grensning til så bør det skje på de store. De arbeider sikkert og godt 
allikevel. Vi står jo også overfor det forhold: at forbundet kan komme 
til å bli innskrenket og da skal en ikke beskjære på representasjonen.

H. Hohnstrøm: Redaksjonskomitéeiis forslag er ikke rettferdig. En 
beskjærer en masse foreninger som har et medlemstall mellem 40—50. 
De bør være representert. En demokratisk ordning er det ikke. Det 
er en utglidning til en mer cent ral ist isk og diktatorisk ordning. Jeg vil 
anbefale Anthonis forslag. Forbundet er vokset, det er riktig og det 
er naturlig at representasjonen også blir større. Den rettferd Igste ord
ning er Anthonis forslag. Min avdeling vil ha de største fordeler av 
redaksjonskomitéeiis forslag, men vi vil ofre for de små avdelinger.

Sigurd Sørensen: Jeg vil be landsmøtet tenke sig uøie om her. Nu 
har vi 12 representanter fra hele Troms fylke. Ved 50-tallet vil vi få 7 
representanter. Jeg fastholder 40 og siden 1 for hver 200 medlemmer.

Olaf Heum foreslo bibehold av den nuværende representasjons- 
ordning.

Asbjørn Strømbom: Jeg vil ikke være med på å beskjære de små 
avdelinger. Derfor går jeg med på Anthonis forslag som er det mest 
rettferdige.

Birger Eriksen: Når vi i redaksjonskomitéen så på mulighetene av 
å kunne gå til innskrenkning så regnet vi med flere alternativer. Hvis 
alle de representanter som hadde adgang til dette landsmøte var møtt 
så vikle denne sal blitt for liten. Med det redaksjonskomitéen foreslår 
så vikle landsmøtet med forbundets nuværende medlemstall ha talt 304 
representanter. Det tales om demokrati# ordning. Det som er likt for 
alle er vel demokratisk? Det blir lik rett for alle medlemmer inntil 50. 
Jeg regnet med at landsmøtets opfatning også var at det måtte skje en 
innskrenkning. Har jeg tatt feil heri, så er det beklagelig. Hvis en 
vedtar 40 og siden 1 representant for hvert 200, så vil 68 av de mellem 
store avdelinger som klag sitter med 2. representanter, bare få 4 repre
sentant. Det vil jeg advare mot. Og om en beskjærer de store avdelinger, 
så blir det ikke mere enn 6—7 representanter. Vi var også inne på å 
sette et bestemt antall representanter som skulde være på et landsmøte 
og at en så fordelte disse fylkesvis. Men vi fant det for hårdt. Jeg 
anbefaler redaksjonskomitéen»" forslag.
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Arne F isk ril: Vi må være opnlerksom på de foreninger som er kom
met til i de senere år og som er nye i forbundet. Det vil være beklagelig 
å innskrenke på disse avdelinger. Jeg anbefaler Anthonis forslag. .

Ole Tafjord (Dyrkorn): Den økonomiske side er nevnt, og jeg vil 
be dere tenke over om det ikke er mere demokratisk å skjære ned på 
diét og tapt arbeidsfortjeneste enn å forhøie medlemstallet for repre

Ole Svendsen: Hvis det var slik at avdelingene kunde holde felles
møter og således i fellesskap velge, kunde det enda la sig høre, men det 
lar sig ikke gjøre. Man må velge hver for sig. Avdelingene ligger for 
langt frå hverandre. De foreninger som velger sammen har ogsa krav 
på å få redegjørelse fra landsmøtet, og da må representantene altsa 
reise rundt til avdelingene. Jeg vil henstille til representantene å ga 
med på Anthonis forslag.

Olaf (Sikling: Jeg blev forbauset over redaksjonskomiteen» forslag 
og enn mere når formannen i komiteen kunde betegne det for demo
kratisk, når en vet at foreningene utover på landsbygda oftest er pa 
omlag 40 medlemmer. Det er bedre om de store avdelinger innskrenket
noget på representasjonen. _ _ , , , ,4. v

Robert Robertsen: Det blev sagt at vi ikke vikle fa lokale stort nok. 
Når jeg foreslo tallet 40, så gikk jeg derfor for den næste representant 
til tallet 200. En vet at i Nord-Norge er avdelingene små. A sette det 
første tall til 40 er derfor mest demokratisk. Ved så videre å sette 
de næste tall til hver påbegynt 200 medlemmer, så vil det nok bli
lokale stort nok til næste landsmøte. .

Sigurd Sagdul: Det er skjedd en gledelig foreteelse her, nemlig det 
at de store avdelinger tar de små avdelinger i forsvar, og jeg vil spesielt 
bemerke at en kvinne gjør det, som selv representerer en stor avdeling. 
Vi må se på de nye grupper vi får med og det blir som regel sma avde
linger. Skal en se økonomisk på det, er jeg enig 1 at en heller otrer 
på diéten. Jeg vil anbefale at en fastholder 40-tallet. Kanskje ogsa
representasjonen opad kunde begrenses. ' , | .

Kjartan Olsen: Det var nevnt at det var lite demokratisk a ned- 
skjære for de store avdelinger, men det er vel like lite demokratisk a 
skjære ned på de små? Å argumentere med at de store avdelinger da 
kanskje vil bli delt er temmelig søkt. Jeg vil foreslå at representasjonen 
opad begrenses til 4 representanter.

Rudolf Norderlumg: Ser vi på listen her så ser yi at ylet er mange 
foreninger som velger sammen. I mitt fylke har vi 3 tilfelle hvor 4 
avdelinger velger sammen. Avstanden mellem disse foreninger er op ti 
30 mil. Jeg har talt med representanter fra slike foreninger, og for
holdet har vært at hver avdeling har stemt på sin representant og den 
største avdeling har så fått representanten. . .

Nils Unnes: Det tales om demokrati og det er vel riktig å legge det 
til grunn, men det må vel da gjelde de store som de sma avdelinger. 
Hvis det skal begrenses opad til 4 representanter, så bortfaller jo 
demokratiet overfor disse foreninger. Jeg påstår at de store avdelinger 
har vist god vilje til å hjelpe de små avdelinger. Yi går over til Anthonis 
forslag og trekker avdeling 102’s forslag tilbake.
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Simon Simonsen foreslo subsidiært:
, . -^jepre^aixt for det første fylte 50-tall og siden 1 representant 
oi li-veit fylte loO-tall medlemmer til 1 representanter, dg videre 1 

representant for hvert fylte 300-tall medlemmer. — Mindre foreninger 
velger i fellesskap representant såfremt medlemstallet sammenlagt når 
op i 50. &

Strek blev satt.
Borghild Tharaldsen: Jeg vil anbefale forslaget om å sette tallet 

til 40 medlemmer. Kmla kan det hende at vi for vår del ved meste 
landsmøte kan komme igjen med det dobbelte antall av det vi nu har.

M Hestnæs: Det er sagt meget i denne sak ute fra landdistriktene; 
og det er nok riktig at det er meget vanskelig der å få valgt rettferdig 
nar flere foreninger skal stemme sammen. Jeg kan nevne Stange, en 
av de eldste fagforeninger, den har aldri vært representert på lands- 
møtet. Den velger denne gang sammen med en avdeling ute i Vestfold. 
Anthoms forslag må her være det mest rettferdige. De små avdelinger 
har store vanskeligheter og de representerer ofte et meget større distrikt 
enn en stor avdeling.

Simon Simonsen: Flere av de talere som har hatt ordet synes ikke 
om redaksjonskomiteens forslag. Demokrati er også nevnt i denne for- 
uidelse, men det er jo ikke bare i denne forsamling at en har forskjellig 

opfatnrng av dette ord. Så det er ikke så merkelig. Det er 26 avdelinger 
som far en reduksjon av 1 representant efter vårt forslag. Det vil ikke 
bety noget større for disse avdelinger. Jeg anbefaler redaksjonskomi
teen» forsdag. Mitt subsidiære forslag begynner også med 50 og videre 
1 representant for hvert fylte 150 medlemmer og for å få 5 represen- 
tanter må en ha 800 medlemmer. Avdeling 102 vil efter mitt forslag 
la 5 representanter. Kengjøringskviimeue som møter med 8 represen 
tanter vil fa omtrent det halve med samme medlemstall.

Formannen: Jeg har ikke noget særlig å legge til efter Simon Simon 
«ens innlegg for det kan jeg tiltre. Det forslag som er fremsatt av 
representantskapet er ikke nogeii vesentlig innskrenkning, og når en 
er gatt fra 40 til 50 medlemmer og fra 100 til 150 medlemmer så er det 
i grunnen de store foreninger det går utover. Jeg kan ikke forstå 
enkelte av de talere som har hatt ordet. Det er medlemmene en skal 
representere og ikke kvadratinnholdet. Det er ikke spørsmål egentlm 
om pengene, men representantskapet mener at representantantallet bør 
tølge op- og nedgang. Jeg vil henstille til landsmøtet å vedta repre
sentantskapet» forslag. 1

Oskar Kvernljo: Når det gjelder representasjonsretten er det ikke 
rart at det vekker diskusjon. Det gjør det overalt. Jeg kan understreke 
det Simonsen har sagt. Da saken gikk til redaksjonskomitéen så var 
det jo. meningen at representasjonen skulde innskrenkes, og skal en få 
det til sa ma en gå over på komiteens forslag. Det er som Ødegård 
ganske riktig bemerket, medlemmene som skal representeres o°- ikke 
kvadratinnholdet. s

Karl Østrøm: Vi som bor i landets fattigste og lengste landsdel 
forstår bedre enn nogen livad denne nedskjæring vil bety for de små

avdelinger De store avdelinger vil alltid og under alle forhold ha sme
representanter til stede. En må her ta hensyn j“g vM
qelv renresenterer jeg en forening med omlag 100 medlemmer deg vi

Eftet at de« « def SZ»
komitéens forslag om 50 eller 40, vil jeg anmode om at det stemmes
over Kobertsens forslag.

Nils Bakken: Simonsen og Ødegård har tUrettelagt sakem Det^ma 
en innskrenkning til og da må alle finne sig i det. V i store avdelingei 
Snir ossTdet og da må de små avdelinger også finne *ig i <hmne 
opgang fra 40 til 50 medlemmer. Vi skulde vel ogsa ha grunn til a tio 
at disse avdelinger hadde grobunn slik at de kom op i o0 med em ^

Simon Simonsen: Det bør først voteres over redaksjonskomiteens 
forslag1 Veptdseutantskapetsl Hvi» *t »«*«*. »* «* 

det subsidiære.
Emil Zalcariassen: Først får vi stemme over om det i det hele tatt 

skal forandres det nuværende.
Anna Anthoni: En må kunne stemme alternativt mellem mitt og

redaksjonskomitéens forslag. .
Formannen: Jeg vil henstille om en ikke kan stemme enkeltvis over 

forslagene og da først over redaksjonskomitéens prinsipale og hvis det
ikke vedtas sft over det subsidiære og de andre forslag. . _

Votering- Det blev først votert over redaksjonskomitéens innsi - 
ling «om Mev foAortét med «tort - Ved votering om 40 ell '
50 medlemmer for å få 1 representant, blev 40 vedtatt med stort flertall. 
-Å Representantskapet» innstilling om 150 medlemmer for næste repre

sentant blev vedtatt. . o (
Anna Anthoni: Det var en pussig måte å dele voteringen pa. Mitt

forslag blev nu faktisk vedtatt.

Tillitsmennenes lønninger.
Budqettkomitéen foreslo:

. .... kr. 6 500.00 pr. ar.
Lønn til formannen ....................................... 300.00 —
De øvrige tillitsmenn ...................................................... _
Tellepenger til kassereren .............................................

Videre foreslår komitéen at det pålegges representantskapet a regu
lere tillitsmennenes lønninger i forhold til medlemmenes lønnsbevegelse.

idol f Lien: Forrige landsmøte fastsatte 5 500 kroner til tillitsmen
nene og et tilleggg. til formannen av 400 kroner. I representantskapet i 
1937 fjkk tillitsmennene et tillegg på grunn av prisstigningen a\ •> 
ner pr måned og den lønn vi foreslår til formannen er da den samme 
som han nu har, nemlig 6 500 kroner. Til de øvrige tillitsmenn fores aes 
et tillegg av 200 kroner og 300 kroner i tellepenger til kassereren. Videre 
mener vi at det må være adgang for representantskapet til i perioden a 
regulere lønningene i forhold til medlemmenes lønnsbevegelse.
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tatt U ¥mi/0r ['0,'m!UUI,‘n blCT 'od
mig satt til 6 300 kroner. — Yidere ble^for-Tno^1" l9>n}lm^ene eustel11- 
nng i perioden enstemmig vedtatt. ’ ^ 0m ti: r^le-

Oiet og tapt arbeidsfortjeneste.
Budgetthomitéen foreslo:
Utenbys diét kr. 16.00.
Innenbys diét kr. 7.50.
Utenlands diét kr. 22.00.
Tapt arbeidsfortjeneste kr. 16.00

t^Æ^MwSr*" ,0‘eslar komi# <1* måenle

ro,. —?r ««4 å 1.50
prisstigningen. 1161 ei lllnelig sett i forhold til

Sigvart 'Saharimsen: Det er intet «««•+ ..... ta,. 
landsmøte. Jeg vil foreslå det. ’'& det §kal 8'jelde dette

Odin Øines foreslo: De nuværende satser bibeholdes 
Budgettkomiteen gikk over til Sakariassens forslå o-,
Bnul E. Buvik foreslo: 10 kroner utenbv« Ti 

tapt arbeidsfortjeneste 15 kroner pr dan iL ' , ‘ é}kvoner ,",HMll)y^
reise forandres til 3. plass for dampbåt. g‘ S'‘" mm gjelder

Ordstyreren: Budgettkomitéens forslåo- o-iekler a |,i.lu • ,
og 1. klasse dampskib. kiasae jernbane

Bevilgninger.
Budgetthonvitéen foreslo:

lu.. 25o”oS"SS KOmi‘fel
AndragMA, fra Somk Saagorforbn.Kl. Konift&n fSeflåi- kr fo« 00 
A,.dragende fra Fr„n,.vikingen. Kom,téen foreeMr kr. 200 00

vilgnmg. d 1 eoning til a foreslå nogen be-

ko,n,t::SLke“dwtbldei,n H, fVT'"* « Drt

«> Ær» ^vifådrL," :s“ig <tet «•«•***
A. SFZ? KOmit“11 H «»* «« oversendt noget andragende fra

■•r'-'.-#-'''-''.--''
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Frithjof Hof mo: Det er loddrett løgn. Det er ikke mer enn et par 

minutter siden at jeg var oppe med en kopi av andragendet.
Formannen: Jeg vil bekrefte at det foreligger andragende fra A. I. 

F. Jeg vil foreslå at dette og Ludvik Larsens forslag utsettes til imor- 
gen.

Adolf Lien: Da vi behandlet saken i budgettkomitéen så forelå det 
intet fra A. I. F., men det er riktig at det nu er vist mig og jeg har sagt 
at det skal vi se på til imorgen.

Karl Edvardsen: Det skal også være et andragende fra Arbeidernes 
Avholdslandslag og jeg vil anbefale det.

Kristian Mol jord: Landsmøtet bør vedta en bevilgning til Det kom
munistiske Ungdomsforbund. Vi arbeider alle for å få en samling i dette 
land og da bør en ikke her gjøre forskjell. Jeg vil foreslå det samme 
beløp som til A. U. F.

Ingvald Eidsvik foreslo 150 kroner til Norsk Sangerforbund.
Johan Lien foreslo 100 kroner mer enn foreslått av budgettkomitéen 

til A. U. F. og Framfylkingen.
Adolf Lien: Vi har nu også fått et andragende fra Arbeidernes Av- 

holdslandslag.
Tønnes Moi foreslo 300 kroner i landsmøteperioden til Arbeidernes 

Avholdslandslag.
Frithjof II of mo: Jeg ber Lien om undskyldning. Det var en mis

forståelse. Lien har først nu sett andragendet fra A. I. F. Tal. foreslo 
500 kroner pr. år til A. I. F.

Ordstyreren foreslo at samtlige forslag og andragender om bevilg
ning tilbakesendtes budgettkomitéen.

Votering: Ordstyrerens forslag blev vedtatt.

25 års jubilantene hedres.
Forbundets formann, Johs. M. P. Ødegård, tok så ordet og uttalte at 

i forbindelse med landsmøtets beslutning om at medlemmer med 25 års 
sammenhengende medlemsskap skal få forbundets gullnål, hadde man 
til stede på landsmøtet 23 representanter som var berettiget til å få dette 
hederstegn, og som han vikle overrekke dem. Det var følgende:

Birger Berg, innmeldt i Arbeidsmandsforbundet 13. april 1895, Ivar 
Jensen, innmeldt i Arbeidsmandsforbundet 1. januar 1924, men med sam
menhengende medlemsskap i Landsorganisasjonen fra 1. april 1902, Emil 
Zakariassen, innmeldt i forbundet fra 13. september 1937, i Landsorgani
sasjonen fra 1. juli 1907. Alfred. Stenbak, medlem av forbundet fra 1. 
januar 1907. Annas Moe, medlem av forbundet fra 5. januar 1924, men 
av Landsorganisasjonen fra 1. januar 1907. Kristian Moljord, medlem 
av Arbeidsmandsforbundet fra 1. februar 1907. Peder O. Moan fra 1. 
februar 1907. Simon Simonsen fra 3. oktober 1908. Johan Røttereng fra 
25. mars 1909. Godt fred Isaksen fra 1. januar 1924, men i Landsorgani
sasjonen fra 28. november 1909. Johan G. Tverelv fra 21. mars 1910. 
Didrik Isaksen fra 26. september 1910. Aanon Larsen fra 1. januar 1911. 
Oskar Kvern bo fra. 1. september 1911. K. Magnussen fra 25. september
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1J11. Olaf Frydlieim fra 29. september 1911. Lars. Bakken fra 3. novem
ber 1911. Konrad Jensen fra 10. desember 1911. Ludv. Johansen fra 1. 
september 1912. Emil Ødegård fra 5. .februar 1913. Karl Edvardsen fra 
7. februar 1913. Johan Hundhammer fra 15. februar 1913 og Mls Bak
ken fra 23. juli 1913.

Ødegård rettet en varm takk til disse representanter —en takk som 
landsmøtet sluttet sig til ved å reise sig. Hver enkelt blev hyldet sterkt 
da de kom frem og fikk nålen festet på brystet. Ødegård tildelte til slutt 
Kommuneforbundets tidligere formann og mangeårige tillitsmann i Ar- 
beidsmaiKlsforbnndet Gunnar Setliil forbundets liedersmerke. Så satte 
musikken i med Internasjonalen som blev sunget unisont På veane av 
samtlige representanter som hadde fått gull nå len takket Kr. Moljonl for 
hedersbevisningen og høstet sterkt bifall da han samtidig på deres vegne 
avgav løfte om fortsatt arbeide for organisasjonen.

. 1 S:l vel Jolls- M- P- Ødegård som forbundets kasserer Ahlstrand har
lid igere av forbundet fått gullnålen. Ødegård er organisert i forbundet 
Ira 21. september 1907, mens Ahlstrandø medlemsskap i forbundet er 
fra 28. april 1901.)

Møtet hevet kl. 17.40.

Formiddagsmøtet lørdag 8. oktober.
Ordstyrere: Aksel Berg — Kristian Moljonl.

Protokollen fra gårsdagens eftermiddagsmøte referertes og blev 
vedtatt med en bemerkning om at reiser gjaldt 3. klasse jernbane og 1 
klasse dampskib.

Petter Nilsen fikk permisjon i 2 timer i anledning annet organisa
sjonsarbeide, likeledes Oscar Andersen.

Punkt 4 M: Arbeidsløshetsproblemet.
Era avdeling 102, Oslo, forelå:
Spørsmålet om arbeidsløshetsproblemet optas til behandling nå 

landsmøtet.
Halvdan. Øverås: I denne forbindelse har vi vårt forslag om revi- 

sjon av fattigloven.^ Min avdeling har lagt nede; men blev optatt igjen 
elter 6 års forløp. Vi har en arbeiderstyrt kommune og det er beklagelig 
at en skal kunne plyndre de fattigste blandt de fattige. Vi må få en 
revisjon av fattigloven. Jeg optar mitt forslag om at landsmøtet vedtar 
en resolusjon til Regjeringen om å gå inn for en hurtig revisjon av fat
tigloven.

All). Karlsen: Jeg erumig i meget av det Øverås, sier, men lands
møtet bør ikke ta den avgjørende beslutning her. Jeg vil foreslå at for
slaget oversendes det kommende forbundsstyre.

Birger Eriksen: Når vi forlangte denne sak op på dagsordenen var 
det for a få en alvorlig diskusjon om de problemer som vif melde sig for
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vårt forbund, hvis utviklingen skal fortsette som hittil. Jeg vil si litt om 
arbeidsløshetens omfang og jeg har søkt å få tak i bestemte tall; men 
noget helt sikkert er det ikke å bygge på. Ved arbeidsløshetskouferansen 
i 1934 blev arbeidsløsheten antatt å ligge mel lem 170—180 000. Imidler
tid viser det tablå som ligger til grunn for arbeidsledighetstrygden at 
stillingen er konstant. Jeg skal nevne et par tall for ledigheten innen 
yrker som spesielt interesserer oss. I bergverks- og hyttedriften var det 
6 787 arbeidsløse, i anleggs- og byggevirksomheten 39 235 personer. Sam
let for det hele land gjeldende alle yrker, viser for mannliges vedkom
mende et arbeidsledighetstall stort 97 274 personer, som melder sig til 
arbeide ved arbeidskontorene. De representerer i alt 664 153 mennesker. 
Av kvinner er det 13 850 arbeidssøkende. Disse tall er lagt til grunn 
for den proposisjon som foreligger for arbeidsledighetstrygden. 
Når en ser det store omfang ledigheten har, så er det utelukket 
å kunne tenke sig — uansett politiske maktfaktorer — at denne arbeids
ledighet kan avhjelpes på mange år. Vi respekterer alle de tiltak 
som er gjort av arbeiderregjeringen; men det drukner i havet. Det må 
gjøres, noget mere og grundigere. Slik som det nu er så vil Arbeids 
mandsforbundet få meget bråk med dette problem. Arbeidsledigheten 
stiller forbundet overfor særlige opgaver det må ta op til behandling. 
Utviklingen kan komme til å medføre store påkjenninger, fordi forbun
det organiserer de som beskjeftiges med ekstraordinære arbeider og vi 
får således et stort tilsig av arbeidsløse fra andre forbund. Betenkelig 
kan det bli hvis det setter inn med krise og nye vanskeligheter i arbeids
livet. Det vil bety en ny arbeidsledighet og det vil ga ut over vårt 
forbund. I de siste 3 år så har vi hatt en nyorganisering av 3 000 med
lemmer. Vårt virkefelt er det ekstraarbeide som Oslo kommune igang
setter. De vi må ta inn er medlemmer fra andre forbund, som ofte er blitt 
strøket på grunn av kontingentresrtanse. Så snart arbeidet er over, faller 
medlemstallet. De aller fleste lar medlemsskapet, falle. Hvis alle som i 
de siste 3 år er kommet til, hadde oprettholdt sitt medemsskap vikle vi 
idag hatt 4 000 medlemmer. Denslags vil lett kunne føre til katastrofe; 
når krisen igjen setter inn. Våre hovedorganisasjoner må trekke op ret
ningslinjer for en effektiv og varig bekjempelse av arbeidsledigheten. 
Det har vært utdelt til representantene de krav som er reist av de ar
beidsløses samarbeidskomité i Akershus. Det er også vedtatt av de ar
beidsløses organisasjon i Oslo. Vi som har beskjeftiget oss med disse 
problemer har forstått at parolen med hele folket i arbeide ikke kunde 
følges. Jeg vil henstille til landsmøtet å slutte op om de krav de arbeids
løse i Akershus har reist og jeg vil opta forslag om at arbeidsløshets
problemet optas til inngående drøftelse av hovedorganisasjonene og at 
de soeiale tiltak omlegges. Vi har betraktet foranstaltningene med støtte 
av private foretagender som midlertidige anordninger, som ikke varig 
må følges. De arbeidsløses krav må alltid være å få arbeide. Men ikke 
bare det, men også i å skape slike forhold at det lønner såg å arbeide. 
Jeg tenker i denne forbindelse på de trekk som kan gjøres efter fattig
loven. Det hefter mange svakheter ved vår sociallovgivning. Fattigloven 
er foreldet og bør endres. Den er ikke egentlig beregnet på arbeidsløse 
og arbeidsføre mennesker. .Det er kommunene selv som avgjør om refu-
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sjon skal finne sted. Efter loven liar kommunene ingen plikt til det I 
CMo er kravet reist om oplievelse av refusjonsplikten når det gjelder al- 
mindelige arbeidsinntekter. Vi skal ikke oversende disse ting til det 
'ommende forbundsstyre. Sociallovkomitéen med Debes som formann 
.a . ut en rekke ting fra forsorgsvesenet. De arbeider efter den

hnje a sjalte ut det fra denne lov som ikke bører hjemme der ^Ted per- 
*°n*18 l,'le>’Ib'*ise! lil Socialdepartementets clief så oplyser denne at det 

. umulig^idag a kunne si når revisjonen av fattigloven kommer Men 
V1 uif uer den rna komme så hurtig som mulig. Vi har vært straffet "nok 
ved a ga ledige. Vi etal ikte iortlatt
loren malrLskvj.leé!' “* f”B“g °g "* ,'e' i<lerta8 W fattig-

Karl Olsen blev innvilget permisjon.
LudvtÅr Larsen: Jeg har forlangt ordet til denne sak for å ei en del 

eksempler fra mitt fylke, når det gjelder nødsarbeidet. Vi hadde denne 
sak oppe Pa fagkongressen sist og vi fikk der en saklig oversikt av Oscar
( ',I‘|) ’ ,!'len d0a h.an ko"1 1,1 de botemidler Kegjeringen hadde satt i verk 
og tenkt sig a gjøre så blev vi sittende med en flau snnk når giot oi i u 
uddmrbeidet. De, kunde ikke epl.evea, aa ktn. og jwsSj
ogsa fra arbeiderstyrte kommuner om dette nødsarbeide. Men sa Torp

^ 1 ^ vai’ dette nødsarteide
' bef Det var uiange som da måtte smile. Satsene 50—

sl att 6S-fie skuWe7ære uok å nevne og videre at herfra trekkes 10 pct i
DeSlInin str<dSSflPriI1SiPI>et “f sehe 01’duingen av nødsarbiidet.

’ 'IJi< 11 stieikerett og ingen andre rettigheter. Vi må ha rett til å
stjita disse; at en ogsi for dette arbeide kal komme tn foriiåndlingi
SrrbejTt "* ,,0t »" «pSSng R
nødsarbeidet. Ku er vi snart spesialister i veiarbeide alle i dette land 
skieddere skomakere og mange andre. Vi må vedta et forslag som kan 
fa nødsarbeidet inn i et an nei spor. g

Edv. By-berg: I forbindelse med dette skal vi ikke se på spbrs 
malet bare for Oslo og omegn. Kår det gjelder-revisjonen av fattigloven 
sa ei jeg enig i det ; men ikke i at det skal overlates til forbundsstyret å

im gjenstand foi utallige fortolkninger. Vi ser hvordan det er å hen- 
ende sig til forsorgsvesenet. En får kanskje en liten understøttelse så 

i k a en lever, men så får en stadig spørsmål om en ikke vil arbeide 
eller kan arbeide og hvis en får anvist et arbeide til en dårlig betaling 
og nekter a ta det, sa kan en efter fattigloven komme inn under løsgjem 
gerparagrafen. Jeg fikk til og med tilbud om 2 kroner danen som ien

vSde arbekJ i, ^ , ei; "kei1- Jeg liektet å ta det arbeide. Jeg
*■ ’,mista“8 81 ,amllie *»

beten “SrtKZriJ? km“ie U‘f“ tTi; Skrive M,k1 »”> «rtxtMelbb 
neien iJet tinnes heller ingen i denne forsamling eller innen den faeW
og politiske bevegelse som ikke vil være med på 4 slipe pmdStivf af
beide. Derom er alle enige og det som er problemet ei hvordan skal vi
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klare å skaffe flere arbeide så ikke kvinner og menn som vil arbeide, må 
søke forsorgsvesenet. Kår det gjelder fattigloven så har vi nedsatt en 
komité innen Landsorganisasjonen til å utrede den sak; men vi skal 
også være opmerksom på at det var meget delte meninger — også på de 
arbeidsløses landskonferanse — om hvilke paragrafer som skal revideres. 
Kår Larsen sier at jeg skulde ha uttalt at det ikke går an å streike mot 
Staten i forbindelse med nødsarbeidet, så har jeg ikke kunnet si det. 
Hvis det er sagt iioget slikt så gjelder det i forbindelse med arbeider for 
krisemidler. Vi skal jo her også være opmerksom på kommunenes van
skelige stilling. Det har sitt utgangspunkt i arbeidsledigheten og kan 
bare løses ved å få flere inn i produktivt arbeide. De . arbeidsløses lands
konferanse var inne på nødsarbeidet, men selv de mente at dette arbeide 
ikke helt kunde nedlegges hvad konferansens vedtak også gav uttrykk for.

Det var efter meget inngående drøftelser at en kom frem til det resul
tat. Og så sa man at der hvor det efter arbeidsløshetens størrelse var nød
vendig å sette i gang nødsarbeide mått-e det skje. I mange kommuner er 
det slik at de ikke har andre midler enn Statens dagsverksbidrag. Det må 
det også sees på i denne forbindelse. Og arbeidsledighetstrygden må 
settes i verk fra 1. juli 1939. Er det riktig å si at det er en stigende ten
dens til nødsarbeide? Ser en det i landsomfattende målestokk på vei
arbeidet så går nødsarbeiderne nedover. I 1935 var det 35 millioner kro
ner bevilget til veiarbeide. Ku er det 55 millioner. Da arbeiderregjerin
gen tiltrådte i 1935 så var det for å skape arbeide for det hele folk. Men 
en slik sak er ikke løst på en periode. En skal samtidig være op- 
merksom på at kravene er blitt sterkere. Bare for å se på lønnsforbedrin
gene i et år til statsfunksjonærene så gikk det budgett op med 20 mil
lioner kroner. Det som alltid må være grunnlaget i denne sak er å skaffe 
flest mulig i arbeide. Dette med arbeidsledighetstrygden og revisjon av 
fattigloven fører ikke frem for løsningen av selve arbeidsløshetsproble- 
met. Å skape arbeidschanser er hovedprogrammet. Det er der vi må 
legge hovedkraften og sette felles evner inn.

Ludvik Larsen: Uttalelsen om nødsarbeidernes arbeidsnedleggelse 
fant sted på Arbeidsmandsforbundets kontor under veiforhandlingene.

Birger Eriksen foreslo;
Landsmøtet vil gi sin fulle tilslutning til de krav som er fremmet 

av de arbeidsløses samarbeidskomité i Akershus den 9. august 1938.'
Vi henstiller til våre hovedorganisasjoner å samarbeide med de 

politiske organisasjoner, snarest optar arbeidsløshetsspørsmålet til alvor
lig behandling så de tiltak som gjøres kan komme de ledige til størst 
mulig hjelp.

Landsmøtet vil enn videre støtte de krav som er reist av de ledige 
om revidering av fattigloven. — Refusjon av ydet bidrag grunnet ledig
het eller sykdom må ikke foretas i almindelig arbeidslønn.

//. Ifolmstrøm: Vi er kommet til landsmøtets viktigste post. Skal 
vi se på arbeidsløshetsspørsmålet så må vi se på årsakene. Arbeidsledig
heten har opstått som følge av den. politikk landene slo inn på i etter
krigsårene. Før verdenskrigen hadde vi også arbeidsledighet, men langt 
fra i det omfang vi nu kjenner det. Ser en på Arbeiderpartiets krise-
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plan som blev fremlagt red valgkampen, så har en ikke fuM. det son,

SiSrøyre? nflmtf *«*. «w poiitSiu. ooM,"
‘I»; «•' W** <W. n.P.Utn.t og HiSrteS 

.0,(1. A 1 skal ikke søke a industrialisere dem. men søke å skaffe oss mnr 
keder. Bureisingsspørsmålet er en annen vikth- «S v, ' al'.“'"iSn* "f rr ,jlk“ ^vi rr
..otol,»,. Hé,

Svensk gjest tar avskjed.
. . Kllff nm>m(in: I anledning av at jeg må reise herfra i kveld vil 
leg si et par ord til avskjed. Deres forbund har jo en annen kon strak 
s-ion enn vart, som er et industriforbund. Men je« vil si , i ' !'
il' deu s,<il si.<‘ mteKéssa å følge deres forhandlinger under disse"dagers 
samvær. De innlegg som har vært gitt, har alltkl vært a^t an sl 8 
en mente det tjente forbundets interesser. Og slik skal* det væiæ 
. et er mitt ønske og håp at de vedtak landsmøtet tar må bli til oraani*
trivseKMef '"‘"'T ^ J*g ""i,ler de beste onsk.a- for forbundets 
tmsel. Med disse ord en hjertelig takk for behagelig samvær. (Sl )

att mecl volviljo „ Svraat,
*» * ■»»** g-ubeokhoaerj; f

meuiemmei i lait forbund. Organisasjonsmessig står vi ikke nå samnæ
orj«."s,s;re spller i”g‘"‘roiic ''“r *" ««««««i»» ««li» i

r^pss: s S‘ “ES-Me skogbruk, verdens største fiskeri og har hatt verde s l , S n 
angst, ^o held hvalfangsten på å gli”ui av våre he 1 om me kan 

takke Jahre og dm andre hvalkongarne for. Dei hvalkongarne ei S
«Trive.” Defi^f*

IlPHHSBsiSI
% i -:;.r i

1101 at det avskaffer arbeidsledigheten vil bli sørgelig skuffet SnOrs^
« «* W ■"«! «» BOW. Vi t,„ nL„ ,

"jTtoZ"», Sirif‘'6l”'“eøanter t„„ b» si„ konte.
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Birger Berg og Emil Ødegaard som var fraværende igår, blev nu 
overrakt forbundets hederstegn under sterkt bifall fra representantene.

Silikosespørsmålet.
Det besluttedes nu å behandle silikosespørsmålet, da dr. Evang, 

som tidligere hadde holdt innledningsforedraget nu var kommet til stede 
og hadde anledning til å overvære forhandlingene.

Fra Bjørkåsen ørubearkeiderforening forelå:
a) Landsmøtet pålegger forbundsstyret å gå inn for en bedre ordning 

av forholdet for de silikoseangrepne arbeidere.
Dette kan skje, enten ved en forhøielse av Rikstrygdeverkets 

satser eller ved at andre trygdeanordninger supplerer rikstrygde
verkets ydelser til de angrepne, som ikke er ansatt til 100 pel. 
invaliditet, inntil de får passende arbeide som gir levelige vilkår. 
Den samlede ydelse må svare til ydelsen for hel invaliditet.

b) Likeledes pålegges det forbundsstyret å sørge for at der ved frem
tidige tariffrevisjoner blir fastslått at de silikoseangrepne — eller 
skadede — arbeidere får bo i sine leiligheter ved bedriften, uten å 
betale husleie, så lenge de er arbeidsuføre — eller uten arbeide.

c) Alderstrygdens aldersgrense nedsettes for grubearbeidere til 55 år.

Motivering:
Ad punkt a: Enhver gru be- og anleggsarbeider kjenner vel så 

nogenlunde til hvordan det pleier å være med økonomien blaudt disse, 
omkring på arbeidsplassene. Ingen vil derfor forbauses over at det blir 
det rene sveltihjel når en sykdom som silikosen kommer med i laget. 
Som ordningen nu er, er forholdet verst for dem som er minst syke. 
De får faktisk valget mellem selvmord og fattigkassa. Enten å ga i 
gruben for å dø, eller å gå til fattigvesenet for å få stemplet satt både 
på sig selv og — hvad som er verst — også på sin familie. Noget aimel 
alternativ gies ikke, for dem som ikke har noe å falle tilbake på. De 
som derimot får hel invaliditetsrente hangler sig jo igjennem på en 
måte, men også hare på en måte. Alt beror på prisnivået.

Derfor mener man at når nu silikosen inngår som bedriftssykdom 
i «loven om ulykkestrygd for industriarbeidere» og skal erstattes som 
sådan, så må det skje under hensyntagen også til denne sykdoms egenart 
Kan ikke rikstrygden påta sig denne utvidede opgave fullt ut, må dei 
sørges for at det på annen måte skaffes det manglende, uten å henvist 
de på denne måte skadede arbeidere til forsorgsvesenet. Det er fastslått
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av læger som er eksperter på dette område, at silikose er wet så mer 
br^ell8- Det er bare de aller tidligste stadier som «mulLnsi lan 

1 Ibredes. Det er ikke med denne skade som f. eks. med et btLud 
e m tap av lemmer; der kan skaden måles og kontrolleres, mens dette
a; gJØre V6d 9ilik0Seu- ^ silikosen er så langt fremskreden
at man føler sig genen av den, selv i fritiden, så er det vel et sndrsnril 
om ikke alt kroppslig arbeide befordrer sykdommen, selv om arbeidet
et bindr°ege inde ^ ^ Imi^ - ^t klart at når åndedrel- 

, lr 1 Pa gfUmi av arrvev i iungene, så vil også blodet hindres i 
a i lenset ved å passere gjennem de samme lunger. Derved vil et utall 
av sykdommer kunne opstå. Ethvert kropps!* arbeide krever het 
anspendelse av lungene, mens ved andre skader de syke deler for eiidel 
kan spares. Dette må Rikstrygdeverket og andre som får med dDse im> 
a gjøre, ta hensyn til når det er tale om arbeide for silikosepatienter. *

om stett 7-T a 81 daglig °m llenV€lldelser til Storting og Regierim-2Jen‘ 2 ”e<1 I"186 røl,I,ate"; ““ ^22

2rk:vxrt2mme’ - m,mi
Jør kanskje rettes en henvendelse til Arbeiderpartiets eentSlstyie om 

Vlse saken «tørre opmerksomhet enn hittil 3

„ tydelig fiem for de instanser som har med tingene å nøre Skal 
mortin$. Sakm’ 84 må det e,'aeU" enffan# komme frem for

Ad punkt b. Vi kjenner ikke til i hvor stor utstrekning denne sal- 

Z f T Ved aildre b^ter. Her i Bjørkåsen er visstnok ingenk slglSSlS figll6W — ^ ^ i husene uten ^2 

, 6 gjeWei dem mm ei* lielt arbeidsuføre og som ikke hur
på “e. ain 1 arbeide; liar 'le ‘det så blir disse trukket for husleien 

spørsmål om den fremtidige ordning, svarer bedriftens ledeDe at
2T S " H™<' 0“ #«• P* vet vi ikke.

det — det vet vi. Blir de syke arbeidere en vakker daa kaste/nt 
«v luieene ev det ikke godt ti ekjdene hvovd.e de *al kleve eit a ( 

eke, keteie hueieied, og bave med de abdlev s,a Bikktøfi^

Hvad som her må gjøres er å få fastslått at de skadede oe arbeids
^ m åfåb0i leiligheter, uten^lH ^ 

husleie, sa lenge de selv eller ektefelle er i i™ &
giveren får her enes om forpliktelsene sig imellem.' ^ ^ ^
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Ad punkt c. Dette skulde ikke trenge nogen lang motivering. Vi 
kan visst telle på fingrene de av grubearbeiderne som opnar alders
trygd efter den nuværende 70-årsgrense. Vi mener derfor her at denne 
grense under ingen omstendighet bør være over 55 år. Enhver grense 
over dette er en blodig urett mot grubearbeiderne, •— den arbeidsgruppe 
som uten sammenligning har det tyngste og mest helsenedbrytende 
arbeide som finnes, og derfor er utslitt når de andre bare så vidt er 
begynt å leve. La oss gå samlet — og inn - for forslaget.

Bjørkåsen Gr ut earl eider forening.

Ifølge R. T. V.s lover er inntektsgrensen for industriarbeiderne satt 
til kr. 2 000.00 pr. år.

1. Foreningen mener at den er for lav og bør forhøies til kr. 3 000.00 
pr. år.

2. På samme tid bør det skje en henvendelse til R. T. V. om at de 
bedrifter som ikke forebygger silikosen på en betryggende måte 
kan R. T. V. tilplikte vedkommende bedrift å yde den angrepne, 
som har måttet slutte sitt arbeide av den grunn — et tillegg som 
svarer til 50 pct. av full livrente.

Hvorfor foreningen kun har medtatt bedr i f t s- sy kdom men — sili
kose __ fremfor annen sykdom eller ulykker, er at vi mener den kan 
forebygges mere enn annen bedrifts-sykdom. Og når så bedriften pa 
samme tid får et økonomisk ansvar overfor denne sykdom, vil det ogsa 
være i bedriftens interesse å motarbeide den så effektivt som mulig.

Hvad angår andre sykdommer og ulykker som kommer inn under 
1{. T. V.s erstatning så blir denne forhøiet i og med det at inntekts
grensen blir satt til kr. 3 000.00.

Løkken Gru heart r i d crf oren i ng. avd. 111.

Stord Arbeiderforening foreslår for Landsmøtet, at der reises krav 
til stat og kommune, at alderstrygden til arbeiderne i sundhetsfarlige 
bedrifter utbetales ved fylte 55 år, samt at pensjonsgrunnlaget forhøies.

Stord Art eider forening, avd. 31f.

Fra representantskapet.
Silikose.

Under hensyntagen til representantskapsmøte den 28. mars d. å. om 
en levilgning på kr. 5 000.00, og da dette leløp har vist sig å være for

a - 11
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zHzfc,* '‘Tt 1’frK!im »■ 
£< ^ ^>Må ~ *&• tirr::-

7SL
Imndling og vi utarbeidet retniagslinj^ cMte- m^VF “ beliai]d' 
skelig sak. Men så sendte forbundet dr Kv ,, . ? var eu '«..«•
a holde 2 un led ningstf oredr ag om saken ’ ITn!,” nr>P0 V"1 tl] avdellI1g«n for 
for å behandle spørsmålet og i den aniedniuff h yre* “^satte en komité 
deiser fra avdelingene. I sitt foredraa i krincd ^ U tatt mau8'e kenven- 
at silikosen snart vikle bli i knngkastingen uttalte dr. Évano-
blev votert” Vi <* ** W«e «1 « v,Vt t„rs‘å|
søk el ser som blir foretatt må «i tem ei^!11118 at de "fnUv^eiKlige uwler- 
«om f. eks. hadde vJSlL™Jeg 
grepet; mens den som ikke hadde vært kontrnlfVm ^ a være an' 
være i aunet stadium. Resultatene av nmle» u °t 01 blev 0I^*æra f°i* å 
Jeg vil foreslå: Da den kgl. resolS Øu^^nSd vu 
satt ut i praksis vil landsmøtet nå dm •* 7 19?T enda ikke erdepartementet at så skjei" nmstendigste henstille til Social-

essert i denne'sak og vi tok det "tw-iei’ sterkt '"'er
mann var 40 mer eller mindre n ^ mitxativ txl undersøkelse. Av 200 
fleste av disse har StTT^eSÆ6 ^ Dette ^ i 1936. De

flere røntgenbilledext f ' a dm br!’f mkl\1936 llai' vi ikke tatt 
,M ”å ** «•

<let er noget m-tt. ViTuvrt viat'raiMlot* •"'i *'* r,.n*di«s*«i iW* fortli 
arbeidskraften blev nedsatt så forstod v-^VTf0 ” har liatt gTuber. Når 
Men siden har vi fått ertent at den er n Ti ^ hm8en ^ttnet. 
med en mann som efter 6 Vi ]iar et tilfelle
som følge av silikose. Det kom av nt 1,..,! ', ’ ' , ,)0 pct arbeidsudjktig 
nen. Jeg vil ha sagt at deJ er en vis ' l>llstet vesentlig gjennom mun- 
ikke den er så stor! Mange vd MeTifkeT?' “ meu ^ tror
a fa pålegg om å slutte. Det viser sig uemliVat <‘'‘S(ik1, :,v trykt for 
ut iii€2“et ofte er overoitt 1 • ■ 1€lilllB ux cle som na ledes er slåtttil deiæs ros ^>kal^'ies^ai^de me^ef of't(0kbp^ om det 
at de er skaffet aunet arbeide i daaen nm .V?1* m®1'alske. ail«var slik 
kommet krav om å finne frem til større i ^ tra. grubearbeideriie frem- 
sykdommen. Fra lægevMenskanen eiwlet ^yt*0180’ tn forebyggelse av 
nå frem til hel undgåelse av silikose tf 118’* at 611 ad <lm Yei ikke kan 
or fremlagt så må de kuime ^ de tre Avslag som
fremst gå inn for beskyttelsesmidler o<>- for s / -T* •t°1' Var del fprst °S 
at det ved andre trygdeanordninger supplere^TviT8 T?* °S f°r 
Dl de angrepne og videre at en «ur inn fvt air '^‘b-veikels ydelser 
forenings forslag. Videre er det en !, 1 ,*|S°“ star 1 Stord Arbeider-
trygden og som dr. Evan- var inne nå om - 1.foi‘bindelsie med riks- 

ng ar lnne pa 0111 a fa kapitalisert renten slik at

V KV
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de kunde få mer ut av sine forhold; for å skaffe sig a nuet arbeide og der
med nye livsforhold. Jeg vil foreslå:

Det pålegges det kommende forbundsstyre å arbeide for: 1. Utvidede 
sikkerhets- og beskyttelsesforanstaltninger for gru bearbeidet og øket 
ansvar for arbeidsgiverne. 2. Revisjon av Rikstrygdeverkets erstatnings
bestemmelser med krav om at inntektsgrensen for industriarbeiderne 
forliøies til kr. 3 000.00. 3. Revisjon av alderstrygdloven, slik at alders
grensen for arbeidere i sundhetsfårlige bedrifter senkes.

Dr. Karl Evang: Jeg vil anbefale forslaget fra representanten fra 
Knaben. En bør ikke finne sig i at det lages en kongelig resolusjon som 
en ennu på årsdagen for dens tilblivelse ikke har satt ut i verk. Det er ofte 
så at en gir kgl. resolusjoner uten å se på om en har penger til å sette det 
ut i livet. Årsaken til dette er den form resolusjonen har fått. Syketryg
dens forpliktelser ophører efter 26 uker. Og rikstrygdeverket har ingen 
mulighet til å betale for undersøkelser. Det er imidlertid vel anvendte 
penger dette med å gjeimemføre en kontroll. Representanten fra Knaben 
var inne på en viktig side, nemlig den å blande herredsstyrene inn i det. 
De har ingen interesse av å få flere over på sine budgetter for for
sorg. Det var sagt fra en taler at det var hevdet at en ikke hadde nogen 
botemidler mot silikose og fra en annen pm at jeg skulde ha uttalt at 
en i løpet av forholdsvis kort tid vikle en være helt fri for silikose. Det 
må bero på en misforståelse. Men om et par generasjoner skulde vi ha 
berettiget håp om, hvis vi får beskyttelsesmidlene, å kunne bli kvitt syk
dommen, iallfall i betydelig grad få disse tilfelle nedsatt. Beeli var inne 
på nervøsiteten. Den sinnsro og likevekt som de grubearbeklere jeg har 
vært i forbindelse med har utvist, har vært beundringsverdig. Spørs
målet om nedsettelse av arbeidstiden er berettiget av andre grunner; 
ikke bare av hensyn til silikosen. Évin en greide ft få arbeidstiden 
nedsatt fra 8 til 6 timer, så vil en som får silikose efter 16 år først få det 
efter 20 år. En må ikke la arbeidet for å anskaffe beskyttelsesmidler ligge 
fordi om en får arbeidstiden nedsatt. En bør som i England få våtboring 
og så får for øvrig teknikerne se å finne frem til ordentlige beskyttelses
midler. Det har under diskusjonen om denne sak vært fremmet forslag 
om et eget silikosefond. Det er to veier å gå; enten ved fond eller ved at 
alderstrygden betaler tidligere i disse tilfelle. Hvad det første angår 
så kan det innvendes at også andre kan ha behov for lignende ikke 
vil finne det riktig. Jeg vil ikke dermed ta avstand fra det. Jeg mener 
tvert om at det er en ganske brukbar linje.

Johan Røttereng: Når vår forening tok op denne sak til behandling 
på landsmøtet var det for å få en allsidig og inngående debatt. Når det 
gjelder vår gruppe så er det vanskerianlegget hos oss som er det farlige. 
Det har ikke vært nogen beskyttelsesmidler i d-e 25 år som dette har 
gått og arbeidsstyrken er for den største del skiftet ut på disse år. Hvor 
mange som er avgått ved døden av silikose vet en ikke; men det er sik
kert mange. Landsmøtet kan ikke fatte nogen endelig beslutning her. 
Men hvis en kan få Rikstrygdeverket interessert i at bedriftene må 
gjøre noget mere og også yde arbeiderne støtte i slike tilfelle vil meget 
være nådd. Jeg vil foreslå at vårt forslag oversendes forbundsstyret.
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Odin Ømes: Silikosespørsmålet er en sak som jeg mener er en av 
de størsle som landsmøtet har til behandling. Vi som på nært hold har 
sett den behandling de som er rammet av silikose er gjenstand for, kan 
nkke smoget annet enn det er beklagelig at saken ikke allerede er løst.

or at landsmøtet skal få en liten forståelse av hvordan forholdet ligger 
an skal jeg gi en del oplysninger om behandlings malen Rikstrygdeverket 
i dag gir de silikoseangrepne. Yed Bjørkåsen, som er en av de gruber 
hvor der er foretatt en systematisk undersøkelse av arbeidsstokken, blev 
samtlige arbeidere i august—september 1936 røntgenfotografert Resul
tatet av denne undersøkelse var trist. Det viste sig at en hel del av 
grube- og vaskeriarbeiderne. hadde silikose i større eller mindre grad.

ersøkelse blev alle som hadde vist sig å ha svertet lunge, 
tatt bort fra sitt arbeide. Til å begynne med fikk de utbetalt full skade- 
bot av Rikstrygdeverket. Det gikk en kort tid så blev samtlige beordret 
til Trondheim til undersøkelse. Efter denne undersøkelse blev den 
sakaRe «livrente» fastsatt for de enkelte. En liten del blev erklært
imw Ti ’ °g fik\en livrente på 100 kroner Pr- måne(3, som er 
øieste ydelse som gis. Men største parten av de undersøkte fikk liv

renten fastsatt under dette beløp. Nu vil jeg si som dr. Evang sa i 
S! t ypperlige foredrag på søndag: 100 kroner er hverken å leve eller 
dø av. Men når livrenten blir satt til 75-66-50, ja ned i 16 kroner

1Vad Jo’ resultatet er oplagt. Hos oss har
sa a si alle som har fått sin livrente satt til under 100 pct måttet 
begynne i gruben igjen. Hvad de går til er de klar over, men resonnerer
tilværelse6 f°lkorte Sltt llv enn 1 arevis å Slllte siS gieniiem en uverdig

tiS+af*^ <;1’ 110fet ved Rikstrygdeverkets fremgangsmåte som her må 
pal a les Alle de som har silikose blir; som det ser ut f or oss, regel- 
messig • ganger i aret beordret til Trondheim til undersøkelse. Som 
regel blir mvaliditetsproeenten nedsatt efter hver slik tur. Jeg antar 
at disse undersøkelser koster Rikstrygdeverket ikke så lite. Jeg spør da • 
var det ikke bedre at de silikoserammede fikk pengene enn at pengene 
sløses bort til disse reiser. Vi hos oss ser iallfall slik på saken

Nar det gjelder rådgjerder mot silikosen, så vil jeg her peke på for
kortelse av arbeidstiden for folket i grubeindustrien som har den største 
betydning. Jeg mener samtidig at ved en forkortelse av arbeidstid, bør 
sti enge bestemmelser hvad angår «skymingen, løsning av skudd — i 
aibeidstiden bli fastsatt. Ved skymingen vil det opstå en masse støv 
a\ den størrelse som efter fagkunnskap menes å være farligst Dette 
støv sprer sig gjennem hele gruben. Dette viser at silikosen ikke bare

fl1 d<r folk.som arbeider i opfaring og brytning. Praktisk 
talt alle som opholder sig en del av døgnet i en grube, han er utsatt for 
a la silikose.
t - .'V'1 "'«‘••gang til 6 timers skift vil det være adgang til en utluftning
Sd sSZ mi +T Irr, Skift- Au skytnill8' må da begrenses til å skje 
ved skiftets._slutt. Det kan innvendes at dette ikke kan gjennomføres.

il det vil jeg si at jeg tror det er gjennemførbart, men det Vil nok
od Pi0dik*i0nfU, 611 <lel- meu <Tet må vi ikke se så nPie På når det 
gjelder a beskytte helsen.
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Petter Nilsen: Jeg har ikke ment at en var så nervøs. Men at det 
var en viss nervøsitet til stede, ikke så meget fordi at det var silikose, 
for syk kan en jo bli og avgå selv om det er sottedøden. Men fordi det 
går ut over pengepungen. Det er det som frembringer nervøsiteten.

Chr. Hen r i lesen: Silikosen er kommet over oss som en tyv om natten. 
Vi er på et famlende stadium ennu for hvordan vi skal gå frem og fa 
has på denne sykdom. Jeg skal ikke tilføie meget til de utmerkede 
innlegg grubearbeiderne selv har fremført her. Men når det gjeldei 
Arbeidsmandsforbundet, så gjelder dette med silikosen ikke bare grube
arbeiderne men er like viktig for jérnbaneanleggsarbeiderne. \ i kan 
Be på de store tunneler langs Sørlandsbanen. Jeg lia r batt anledning 
til å være inne i en av disse tunneler og sett hvordan arbeidet drives dei, 
og jeg har ikke sett maken til det hverken i gruber eller tunnelarbeider 
tidligere Jeg er enig i Nilsens og Becks forslag. De går hånd i hand, 
og jeg går ut fra at forbundsstyret fortsatt, som hittil, må gå inn for 
å søke å gjøre det beste for å motarbeide denne sykdom. Vi har ogsa 
gjort ikke så lite i samarbeide med dr. Evang. Det er vel i sig selv 
ikke så meget om vi har vært med på de 10 000 kroner til den ambule
rende røntgenbil og jeg går ut fra at en vedtar representantskapets 
vedtak og Beck og Nilsens forslag. Det første som må gjøres videre 
er å se å få den kgl. resolusjon satt i verk og så får vi fortsatt i sam
arbeide med de interesserte folk vi har arbeide videre med saken.

Andreas Wormdahl: Jeg må i likhet med Røttereng uttale at det 
også er andre grupper enn akkurat grubearbeiderne som er utsatt for 
silikose Vi har grupper som er meget utsatt herfor også utenom grube
arbeiderne. Vi må vedta representantskapets innstilling og Nilsen og 
Becks forslag.

Jørgen J. /lønning: Efter Chr. Henriksens innlegg kunde jeg godt 
frafalle ordet. Jeg representerer en av de store tunneler på Sørlands
banen. En bør også ta med anleggsarbeiderne.

Petter Nilsen: Jeg har ikke mere å tilføie, men jeg vil takke dr. 
Evang og forbundets formann. Og så en ting til slutt til alle veiarbei
dere, gru bearbeidere og jernbaneanleggsarbeidere. Vi har noget som 
heter dynamitteksem. Vi har arbeidet adskillig med den sak, og vi vil 
så vidt jeg forstår snart nå et skritt lenger på dette felt.

Dr Karl Evang: Vi har tenkt på den fare Nilsen var inne på og vi 
er opmerksom på saken. Når det gjelder arbeidstidsspørsmålet som er 
aktuelt for hele arbeiderklassen, så vil jeg ikke misforståes. Jeg er selv
sagt enig i arbeidstidsforkortelse. Hvad jeg har imot i denne forsamling 
og hvad jeg har villet fremholde er å advare mot at en skal tro at syk
dommen vil forsvinne av den grunn. Hånd i hånd med kravet om nedset
telse av arbeidstiden må gå kravet om beskyttelsesteknikk. Det gjelder 
også andre grupper. Således porselensindustrien som er^ undersøkt. 
Landsmøtet bør kreve at den kgl. resolusjon utvides til også å omfatte 
andre arbeidsgrupper.

Chr. Henriksen: For å understreke det vi her har talt om, mener 
jeg det kanskje vikle være av betydning å søke foretrede for Regjeringen. 
Jeg vil foreslå:
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lusjon vedrøremle silikose blir satt uti livet 8 rt8°‘
0<li" 01,168 °Ptok ,{i!>i k!is'eus forslag- S011I ei. iniltatt ovenfoi,

,V',!eie b*ev fore'slått: Bestemmelsene i kgl. res. av 2. oktober 1 <r’7 
angaende undersøkelse av grubearbeidere snarest utstrekkes i 
fatte andre arbeidsgrener hvor det er r^ " a °m;

I oterinr/; Eepresentantskapets innstilling blev enstemmig- vedtatt
^temmSlcBatf ^ ff? ^ ~ Henrik^Tofs llg llev

KøttSg*”'”"" m Eee,“inse" l,lev Ole lleek „g Joh»,,

Ludvig Antonsen-saken.

n --ta'

Oslo, den 8. oktober 1938.
Til Arbeidsmandsforbmidets landsmøte.

Jeg har overveiet saken og tillater mig å innby til følgende løsniim- 
baken avgjøres ved voldgift. Der velges en komité best,tende av : mann

tS ™fS ’ T1* ,t ^kndsmøterepresentantev son, ikke «dUgeréTt \æit med og behandlet saken, eller er part, eller beslektet m/n 
av partene. Landsmøtet utpeker 3 og partene utpeker 1 hver Komitéen
“begge' °S' •'«X»— ér ^biiKlende
’ 1 uefe&e paitei. jeg lienstiller til de ærede diriopnfpr-

denne skrivelse for landsmøtet og uthev svar innen 13.30 ida<>' da min 
E“X ” ,,I,W f *» "» » i «MW. anken skai

Med solidarisk hilsen. LndrA(J l;,/o/„r/,

C7»r Henriksen: Jeg liker ikke a si det, men det er anmasende dette 
nar landsmøtet for 2 dager siden har tatt sin avgjørelse. Del er ilke 
spøt smal om avgjørelse ved voldgift her. Landsmøtet har tatt stand 
inmkt Jog vil pi forbundsstyrets vogno si at Antonson ikke er ,n«i“ n
i t* at nn •»
urrajei at nu vil det ikke ha mere av dette.

P. 0. Monn: Vi har ikke favorisert nogen her. gå menet smuss som 
i denne sak har jeg aldri sett i nogen sak. Komiteen kom til enstemmio- 
Sd eT8!0?, Antonsen skulde få igjen sitt medlemskap mot å ta 

nk«- H-Mkyldn.ngene mot Ødegård og Eikefjord. Da vilde vi gå inn for
gjort M Ilan Vlkle la landsm^tet avgjøre det, og det har landsmøtet

Votering: Mot 2 stemmer besluttede» det å gå videre i dagsordenen.
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Fortsatt behandling av arbeidsløshetsproblemet.
Birger Eriksen: Jeg bebreider ikke de tiltak som er gjort. Jegvd 

oo-så .understreke det Torp sa på de arbeidsløses landskonferanse i U-M- 
«Kriseplanen er ikke noget mål; men et middel. Og jeg vil be 

dere om å lese kriseplanen. Da det er Stortinget som skal gi uttrykk 
K samfundet mener vi at Staten må gå inn for løsningen av disse 
spørsmål. Mange er vantro Tomasser. At arbeidsløsheten ikke kan løses 
innenfor det kapitalistiske samfund er vi pa det rene med. Men kum e 
kriseplanen sprenge rammen av det kapitalistiske samfund sa hai m a el 
intetPmot det? Ingen gråter vel for det. Ingen samfundsovertagelse ei 
skjedd1 efter et program. Selv ikke i Sovjet gikk man til overtage sen 
av samfundsmakten under et socialistisk program. Men under P^leii 
fred og brød. Derfor er ikke kriseplanen noget mal i sig selv, men ct 
middel Der har vi pekt på at man må øke tempoet med jernbane- 
by«gingen; vi har krevd at veier skal utbygges og forbedres. \ i har pekt 
,I8nødvendigheten av et jernverk, så landet med sin veldige, rikdom pa 
billig0 vannkraft kan dekke det aller vesentligste av sitt behov tor jern 
og ,stål. Ved siden herav har vi så jordbruket som kan livberge adshm „ 
flere mennesker enn nu. 6—800 000 mennesker livberger selv i v art lai 1 
i ordbruket. Fullt opdvrket vil laudet kunne livberge et lignende antall. 
Dette gjøres ikke på flere år. Men vi må engang begynne Dersom er 
i byene og i industrien kan si at det interesserer dem mindre. Men det 
er «alt å si og det vil føre oss galt avsted. Det er like viktig for indu
striens arbeidere, som for jordbrukets og landbefolkningens. I aiene 
fra 1920—1925 kom der 60 000 mennesker fra landsbygden til industrien. 
De hadde ikke eksisiensmuligheter på landsbygden. Sa ledigheten pi 
landsbygden er en trusel mot dem som arbeider i mdustiien. Det hor 
er et almindelig krav i alle land er å få en handlekraftig regjering; ikke 
fordi at jeg dermed mener at en arbeiderregjering kan makte sa meget 
innenfim det nuværende samfund. Men kravet om en handlekraftig 
regierino- må først og fremst bæres frem. Fagbevegelsen har store 
o« viktige opgaver å føre frem. Arbeidstidens forkortelse er en viktig 
sak og Landsorganisasjonen har jo tatt standpunkt der Bn ma her- 
uKler se å opnå sin berettigede andel av utbyttet. Kravet om 10 timers 
arbeidsuke eller 6 timers dag er et aktuelt krav og i kriseplanen foreslai 
vi at Stortinget lienstiller til Regjeringen å anmode arbeidernes og <u- 
beidsoivernes organisasjoner om å opta forhandlinger om senkning av 
arbeidstiden. Jeg vil ikke si noget om en slik lov skal tas med tull lønns
kompensasjon. Prinsipalt må det være så, men hvis vi kan opna 6 timeis 
dag uten lønnskompensasjon eller med delvis kompensasjon så hørvita 
det standpunkt. Og nettop fordi at en senkning av arbeidstiden vil føie 
til‘at 20—30 000 arbeidsplasser kan besettes. Det har den største be
tydning at de som er i arbeide gir de arbeidsledige det handslag. Vmere 
har vi stilt kravet om senkning av aldersgrensen med o au lai vi fointen 
Staten også kommunene med, sa vil en slik ordning føie ti. < o • > .
lår arbeide. Vi må likeledes finne en grense opad ogsa i industii o^, 
annen næring -en aldersgrense for alle. Vi bar også krevd en arbeids
ledighetstrygd.»
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Jeg understreker de uttalelser helt ut. Når en skal se nå arbeids 
løsheten og hvad det koster så er det ikke småbeløp. 60 millioner er 
forsorgsbudgettet. Oslo alene har 23 millioner kroner i forsorgsut^tm
leveli-e vilkårg -mr’ er alIlkevel ikke llok & gi de arbeidsløse
.1^ k'.' lianen ma være a søke å skaffe arbeidsmuligheter
innenfor de forskje lige yrker og slik at det ikke skapes ny arbeids- 

ighet. Det skal ikke være knsearbeide, men varig og nyttig arbeide.
Chr. Henriksen: Vi har en på galleriet som ikke er medlem av for-

leveres tifbaka " °S Vakten<l får ^ {m at kort

H. Holmstrøm: Når det gjelder å konstatere arbeidsledigheten o« 
en ser pa statistikken, så går tallene heller opad enn nedad. Vi har i 
Oslo reist saken og reist krav om arbeide. I løpet av de siste 3 år mens 
Arbeiderpartiet har hatt makten, har vi faktisk talt hatt tilbakeslag 
nar det gjelder _ arbeidsledighet. Det er en sørgelig kjensgjerning at 
det bare er et lite fa i a II arbeidsløse her i byen som fordeler arbeidet 
mens fet første antall går ledige og ikke får noget arbeide. Våit 
broderland hadde 400 000 arbeidsledige, vi hadde 200 000 Hvad har 
vare statsmyndigheter der gjort? Vi burde ha kommet ned med 60 pct
5åtteretrettkamP Cet V1 har g]0rt P& d6tte omi‘åde- En bar faktisk

Ludmk Larsen foreslo: «Landsmøtet vil fatte beslutning om at det
'T"!' "bh vart forbunds opgave å ha den største opmerk- 

somhet festet pa dem som ligger lavest, nede på fortjenesten ved vei- 
arbeide (nødsarbeide). Det må være adgang for disse å få fagorgani
sasjonens beskyttelse i flukt med de øvrige fagorganiserte.

Ordstyreren oplyste fra formannen at forbundsstyret skulde ha 
konferanse kl. 14.30. ,u ■ 1

dagen fS ^ landsm^tet slattet kl. 13 og tok eftermid-

'V ot ei ing. Det blev vedtatt å fortsette forhandlingene kl. 15.
Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet lørdag 8. oktober.
Ordstyrere: Alfred Stenbak. — H. O. Jubskaas.

Protokollen fra formiddagsmøtet referert es og blev uten bemerk
ninger godkjent. ” Im 1K

Forandring i arbeidstiden.
Halvdan Øveraas foreslo: «Landsmøtet avsluttes i eftermiddag kl 

17 av hensyn til grubearbeidernes konferanse. '
Votering: Forslaget blev vedtatt mot et par stemmer.
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Fortsatt behandling av arbeidsløshetsproblemet.
Einar Naget: Arbeidsløshetsspørsmålet gjelder det hele land og 

ikke nogen spesielle distrikter. Regjeringens krisepolitikk er jeg enig i, 
men den må utvides og i enda større grad komme de nødlidende distrikter 
til gode. Det er ikke tilstrekkelig på langt nær det som hittil er gjort.

Birger Eriksen: Jeg har stilt forslag om at landsmøtet slutter sig 
til de krav som er reist fra samarbeidskoniitéen av de arbeidsløse i 
Akershus og nett op en slik tilslutning betyr at en ikke er enig i den 
krisepolitikk som hittil har vært ført.

Leif Andersen: Jeg hadde sannelig ventet mig meget mere fra avde
ling 102 i denne sak. Det er bare resolusjoner og foredrag som frem
kommer. Vi ønsker imidlertid å få levelige vilkår.

Earl Øst rø m: Det er klart at en ser forskjellig på denne sak. Hei
er et forslag om å anerkjenne Regjeringens krisepolitikk. Det kan jeg 
ikke stemme for. Jeg er ikke uenig i den krisepolitikk som har vært 
ført, men det er ikke gjort nok. Arbeidsledigheten har tiltatt. Organi
sasjonen må reise kravene så sterkt at en kan bli så nogenlunde til- 
fredsstillet.

Ordstyreren foreslo nu samtlige forslag oversendt det kommende 
forbundsstyre og representantskap til behandling og avgjørelse umiddel
bart efter landsmøtet.

Einar Naget: Jeg vil at det skal tas en realitetsavgjørelse her. Der
for har jeg stilt mitt forslag.

Formannen: Jeg vil gi min tilslutning til ordstyrerens forslag.
Ingvald Ei ds rik: Landsmøtet kan ta en beslutning her. Ingen over

sendelse til representantskapet. I Eriksens forslag står det at det skal 
utarbeides av hovedorganisasjonen og sammen med det politiske parti. 
Krav om nye tiltak må fremmes i forbindelse med de organer vi har.

Lars Evensen: Slik som saken er lagt an, tror jeg ordstyrerens for
slag bør følges. Skal landsmøtet fatte vedtak så burde saken vært frem
lagt anderledes. Det er også uriktig på disse premisser av landsmøtet 
å gi sin utvetydige tilslutning til det vedtak som samarbeidskoniitéen 
av de arbeidsløse i Akershus har tatt. For øvrig skal en være opmerksom 
på at landsstyret for D. N. A. sitter sammen i disse dager og bl. a. be
handler også disse spørsmål.

Votering: Ordstyrerens forslag blev vedtatt mot 30—40 stemmer.
Leif Andersen foreslo at landsmøtet i morgen sluttet kl. 12 av hensyn 

til A. I. F.s innbydelse til representantene om å overvære semifinalen 
i A. J, F.s fotballmesterskap mellem «Sterling», Oslo, og A. I. L. 
«Spa ri a», Sarpsborg.

Formannen foreslo å følge den fastsatte arbeidstid.
Votering: Formannens forslag blev vedtatt.
Ordstyreren refererte følgende skrivelse fra Oscar Torp:
«Jeg har i konferanse med forbundets formann gitt tilsagn om i 

formiddagsmøtet lørdag å innlede om kampen mot krig og fascisme. Da
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jeg gjerne vil få anletlniiig til å væi-e til stede under ordskiftet om saken

MSJ2- 9i fl

Fortsatt muntlig beretning for 1938.
'■'r'"""'"-- Dft er bingen ved den skriftlige utai-beidelse iv 

eietnmgen senere a gjøre den noget fyldigere Uer Inr vi knnofuir ' + 
^ UleSt n avgav så

•/ernécmeanléffgene.
I overenskomsten som gjelder fra april 1037 til april 1939 var der 

bestemmelser om indeksregulering. Ved ind.^ksregul.M ing, ns , , ]ut
l^.1 *'• *• M“' i0,mLt„ CÆ1”™!

*S ,S* 1 •«««*—«. >®*1TCml+^i ^ 'f 1 :IJZ' '• Høyanger, Bjølvefossen, Ålvik Even stad 
Ellefeen A/8. ^ OTe,,™skonister er inngått med Høyer

Mynten, Kongslierff.
„ ,kt"bZefYlVH M-V1'teU l"ev W »'■ „g forbundet

.?n d?n anledning optatt forhandlinger. Disse resulterte i 
( nns 1 egg pa samtlige satser i lønnsregulativet på 7.5 pet.

Me ff er nes (fnil) er.

-1/oS' Mineral, Holandsfjord.
1)0 <S”tt8tkteT?™/011?! n,n f**!?*** »S forbundet opsagt.

møte?”* S**^"*" P1 nsmiamSbeatemmel// / vTvS* forslag.; De nlminfeuge

Henhold” i Lt i no oe br T,?//S!1<,7,',e'/’>""r,Seile W« «» «I u 08 kl- 1-1°t Overenskomsten gjelder til 1. juni 19.39.
-t/S Atndals Verk.
ten forVn8i°rti1Te heilveilfM^r angående forhandlinger med bedrif
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Dalen Portland Vemmtfabriklc.
I henhold til indeksreguleringsbestenmielsen i overenskomsten liold- 

tes forhandlingsmøte 29. april. I henhold hertil blev tinielønnssatsen 
iorhøiet fra kr. 1.55 til kr, 1.65.

A/S Saudefallem.
1 overenskomsten som blev inngått juni 1937 og som varer til mars 

1939 hadde man bestemmelse om indeksregulering. N ed reguleringen s 
ojeimemførelse i mars hadde man krav på et lønnstillegg av 6.2 pct. 
Bedriften motsatte sig å gå med på dette tillegg. Dette førte til arbeids- 
opsigelse og arbeidsstans. Iler gjaldt det den såkalte halvautomatiske 
indeksregulering. Den 7. og 8. september blev det optatt forhandlinger 
med selskapet i Sauda. Man blev ber enig om et forslag som blev ved
tatt av begge parter. Timelønnen blev her forhøiet fra kr. 1.60 til kr. !.<;> 
lik 8.1 pct. Videre fikk man 10 øre pr. time i ytterligere tillegg for dem 
som ikke kan bo hjemme. Minstelønn i akkord blev forhøiet fra kr. 1.40 
til kr. 1.60. Arbeidet blev gjenoptatt straks. Arbeidsstansen varte 1 2 
måneder.

Hyttefbssen Kraftanlegg.
Den gjeldende overenskomst som utløp deu 30. april var opsagt av 

foreningen og forbundet. Der opnåddes ikke enighet ved forhaiidlingei 
om ny overenskomst og blev derfor plassene opsagt. Det blev nedlagt 
forbud mot arbeidsstans og megling optatt. Meglingsmannen fremsatte 
forslag som blev vedtatt av begge parter. Den tidligere overenskomst, 
blev prolongert med den forandring at der ydes full lønn for samtlige 
bevegelige helgedager og 1. mai. Lønnssatsene blev satt til for smeder 
o« elektrikere kf. 1,70 pr. time. For jernbindere, forskalere 0. s. v. kr. 
1.64. Øvrige arbeidere kr. 1.54. Minstelønn kr. 1,40. Videre innelioldei 
overenskomsten bestemmelser- om indeksregulering og varighet til 30. 
april 1940.

J1 eimdalsmyran Flyveplcvss.
Den gjeldende overenskomst som utløp 1. juli blev opsagt av for

eningen og forbundet og det blev i den anledning optatt forhandlinger 
med kommunen den 11. august, som resulterte i et forslag som bku 
vedtatt av begge parter. Forslaget gikk ut på at forskudd i akkord for- 
bøies fra kr. 1.13 til kr. 1.38 pr. time. Timelønnen i dagsarbeide fra 
kr. 1.38 til kr. 1.17. Til disse satser har fagarbeiderne 10 øre i tillegg. 
Overenskomsten gjelder til 1. juli 1939.

Norsk Vaktselskap og A/S Gårdvakt.
Overenskomsten, blev opsagt av foreningen og forbundet. Den tid

ligere overenskomst blev prolongert med ca. 12 pct. lønnstillegg.

Framfjord Talcmill.
Den gjeldende overenskomst var opsagt av foreningen og forbundet. 

Da det ikke lykkes å komme til enighet ved forhandlinger blev der optatt: 
megling og fremsatt meglingsforslag som blev vedtatt av begge parter.
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Den tKlligere overenskomst prolongerer til 1 inH iqqo , ,

amlrmg at lønnssatsene kr. 1.15 og kr ‘n iv -l é' ~ m6(1 den for-
og Ki. J .do oi miies med 5 øre pr. time.

Fylcsesund Kvart.i brudd, Kjøde.
tom®1 ved* megtS™ 'SZ^TZlr” ** ^ b” « «erene- 

rw/f'" anlegg i ttundhordland.

om ™7e77:‘n7teU?, d" 1**«
Mev opeagt og aebeidStaa^iSte de„ ‘olf,? t^*' "*»»- 

juli fremkom et forslag som imidlertid 1,1, "f,',; ’ meglmg 21.
møte blev avholdt 30. august. Det fremkom et 6t' Sjtt meglinSs- 
av begge parter. Arbeidet blev gjenoptatt straks^8 T'" ’IleV 7ecltatt 
lige bestemmelser er lønnssatsene f nr fa i ™ i T lle!1 <le alminde- 
øvrige arbeidere til kr 130 pr time -.‘r?ai,3<:K eie. 8a^ til kr. 1.40 og 12 dage,, ferie. Ove™»k^£„Sd t, 1.15 og

Smedstad—Røabanen. Ing. Selmer.

det «**■>» til vårt forband blev
blev der stilt krav om overe^So^ dw"* ^og 
man enig om overenskomst n™ , " f' d'lsse foi'bandlinger blev
almindelige bestemmelser. LØnnssaSn^gåi^ut va,llige,
sere, jernbindere o. s. v. kr 1 72 pr tinfe i> ? t0\ forskalerei 1»"«- 
Minstelønn i akkord kr. 1.40,' 12 da-ers n^f ^heidere kr- 1-6T.
'>1. desember 1939. ^ ei ^uskomstens varighet

Kunstindustrimuseet.
høielse fra kr. tW.oTtuTr. 160.00^mémd. m"*6°L Lb""sfo1-

Norsk Folkemuseum.
muséum, hvorved <1«''fikk'"in‘løn,',' W1?S.Ved X°'’Sk F°,kC'

følgeml^bedrifter:0prettet «-renskomster for rengjøringskvinnene ved

Dobloug, 'låSeringsbygfingen5 Oslo ^ingllu ^^t-’’ J!D«b-ene

Nordenfjellske Dampskibsselskan indfu ’ Justisdepartementet, Det 
Dampskibsselskap, indeksregnlereing ])et 'iergenske

bontor, Noret Eiettrieb « Bro,™ B„'v "71/7 So^S. oS:'?”™
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forening, Oslo Jernbanetollsted, Oslo Sjøtollsted, Oslo 0. og V., Patent
styret, Rikstrygdeverket, Ingvald Meisen, Statens Kornforretning, 
Steen & Strøm, — Trondheim Rengjøringskvinners Forening: Norges 
Tekniske Høiskole, Trondheim Sjøtollsted, Trondheims Skattefogdkon- 
tor, Vassdragsvesenet, Vinmonopolet.

Videre er behandlet Orkla Grubeaktieselskap og Orkla Metall A/S. 
Orkla Grubeaktieselskap tilhørte Arbeidsgiverforeningen i mange år, 
men gikk ut derfra og fikk overenskomstforhold uten innblanding av 
N. A. F. Det blev også gitt innrømmelser som i lønnsmessig henseende 
gikk lenger enn det beste en hadde med Bergverkenes Landssammenslut
ning. Når det gjelder Orkla Metall så har den aldri vært organisert i 
N. A. F. I den forrige overenskomst blev det opsatt en protokoll som 
gjaldt ansiennitetsbestemmelse for arbeiderne. Det viste sig imidlertid 
i slutten av 1937 og begynnelsen av 1938 at bedriften foretok en for
andring i sin arbeidsdrift som medførte at en del eldre arbeidere måtte 
slutte og skulde overføres Orkla Metal A/S.

De 29 som det oprinnelig gjaldt var da innskrenket til 11 og de 
skulde gå over til en helt ny avdeling. Men det blev ikke noget resultat 
og saken blev optatt. Den måtte behandles for retten og arbeidernes 
representanter måtte optre på samme linje. Det fremkom en retts- 
konklusjon som vi fant å måtte appellere til Arbeidsretten.

Andreas Wormduhl: Vi søkte i god tid å få vårt medlemskap over
ført til Norsk kjemisk Industriarbeiderforbund, idet vi mente der 
bedre å kunne få gjennemført våre saker. Det har vært sagt at det har 
vært behandlet i forbundsstyret, men det er også sagt at det ikke er 
behandlet. Vi vil gjerne vite litt om det. Forholdet er fremdeles det 
at en del av de som er overflyttet vil tilbake til sin gamle arbeidsplass, 
hvor de har slått sig fast på forskjellig vis og hvor de har sine familier. 
Ødegård burde ha søkt forhandlinger med oss og arbeiderne før han 
gikk inn for disse ting.

Formannen: Wormdahl husker sannsynligvis feil når han synes å 
mene at jeg konfererte med bedriften før jeg konfererte med arbeiderne. 
Men jeg konfererte med tillitsmennene i Løkken før Orkla.

Ordstyreren refererte ansøkning fra et par representanter om per
misjon imorgen formiddag for å kunne overvære A. I. F.s tidligere 
omtalte semifinalekamp i fotball. Andragendet blev avslått.

Ole Beck: Når det gjelder arbeidsrettssaken så var jeg så uheldig 
å bli domsmann der. Det er ikke kritisert, så det er ikke derfor jeg 
tar ordet. Det er en sak jeg vil sette fingeren på innenfor dette konsern 
— Orkla Gru ber — og det er at forholdet var slik at nye arbeids
metoder blev satt i gang og en del arbeidere blev da overført til datter
selskapet. Men det som er det såre er at det opstod en rettssak — en 
kontrovers, mellem arbeiderne ved Løkkens Verk og Orkla. Arbeiderne 
bør for fremtiden passe på å ordne slike saker og løse dem uten å gå 
til retten. Det hadde vært mulig også i denne sak. Jeg har vært på 
Orkanger og redegjort for saken. En må i fremtiden undgft gjentagelser 
av dette.

Møtet hevet kl. 17.
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Formiddagsmøtet søndag 9. oktober.
Ord sl y reie: Kr. Mol jord. — Berg.

Fortsatt behandling av muntlig beretning.
OrklTSS^ Or&aMet^8^ ntv!kff ^ ^ -ed

Sig til X. A. F, ?8VShk at bedl-ift«i sluttet
inn under den lia isamme overénskoms/ 'mn^ed r bedlf tf fpm kommer 
forholdet det at forholdene hei v n ?P hfieilde bodrift. Nu var
Wév imidlertid ikfe WrS ^^
Foreningene behandlet forslaget og ve tok det' Det^nein1*6'-1'1118'61'' 
mange lokale spørsmål o<>- det var enioW ' ? f meklte S1S °8'8å 
lokalt og også det blev godkjent av melemmene.

Aksel Gullesen: Arbeiderne m-i r, i • „
t«riHo.],„m,li,1ge1- og itto

iHUKlleX;'""""'' D“ “k * f“,i8- •*. *» «• M* BiMvondig * M-

PS ot teSd v/ Æ? Jf’ «W»
on. ovemiskomsf „tal <t „rl)(,WmM> w e™ i å „l S . jj' fOTta¥^ 

Dermed blev den muntlige beretning vedtatt"

Bevilgninger.
BuSffettkomitéén. foreslo til A F F H- osn oo o . 

perioden. ' ’ ’ ' • ^-oO-OO pr. ar i landsmøte-

ti. *1 la»<i“>i<%»i'io,il.„ „Bsa

tr. 25»:»0 «f torrige ,„ampte
bevilgning til Det konimnnistiig tJngclrat.etodn.nP ".‘F 'nTg 
har samarbeide med D X A no- 1 er det fordi vihar med de andre 8 deim6cl med A- %F„ hvad vi ikke

f<*T7
Fls^k anbefalte likeledes, bevilgningetf. <k1'

det i ESiXW

i '*»»•
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vår vilje og innsats for en samling. Vi bør øve rettferdighet også her 
og jeg vil anbefale samme bevilgning til Det kommunistiske Ungdoms
forbund .

Ludvik Larsen anbefalte likeledes denne bevilgning.
M. Ééstnæs: D. N. A. er det store og samlende parti. Kommunistene 

taler om samling, men da får en vise det i handling. Jeg mener det 
er uriktig å bevilge for å oprettholde fortsatt to retninger innen arbei
derbevegelsen. Derfor har jeg stemt for ingen bevilgning til X. K. U.

Rokert Robertsen foreslo 400 kroner til A. F. F.
Birger Eriksen: Diskusjonen om dette koster nu like meget som de 

beløp det her dreier sig om. Jeg vil anbefale Ludvik Larsens forslag.
Peder Dreyer anbefalte bevilgning til begge ungdomsforbund.
Lars Evensen: Landsmøtet er suverent og det er ikke beløpet det 

kommer an på. Fagorganisasjonen har arbeidet for politisk samling 
for å komme bort fra indre oprivende kamper og i stedet skape enhet. 
Det er å legalisere spaltningen at en kjører inn dette om å bevilge til 
Det kommunistiske Ungdomsforbund. Det er prinsippet det her gjelder.

Johan CL Tvere.lv: Vi skal ikke omgjøre våre faglige landsmøter til 
politiske møter. Jeg er medlem av Arbeidernes Ungdomsfylking, men 
vil anbefale bevilgning til begge.

Oskar Kvern bo: Vi må engang ta et direkte og klart standpunkt 
også innen vårt forbund når det gjelder disse ting. Fagorganisasjonen 
har idag samarbeide med D. N. A. og vi kan ikke fortsatt være med å 
uthale den samling som må og skal finne sted.

Strek blev satt.
Jørgen Hersleb: Jeg kan ikke være enig i de to siste talere og det 

syn de legger i det. Hvis vi ikke trakk inn det politiske moment her, så 
hadde vi avgjort dette med engang. Det er ikke beløpet det kommer an 
på, men en vil absolutt forhindre at denne ungdomsbevegelse også får 
sin bevilgning.

Johan Henriksen: Nu har vi talt om enighet, men her ser vi ikke 
noget til det. Jeg vil anbefale bevilgning til begge.

Otto Kristiansen: Jeg gir min fulle tilslutning til det som er sagt 
av Hersleb og frafaller.

Karl Øst røra: Vi har innbudt Det kommunistiske Parti og vi skal 
ha innledning fra begge partier. Det betyr ingen splittelse å gi denne 
bevilgning til begge parter.

Votering: Først votertes over budgettkomitéens innstilling vedrø
rende A. U. F. -- Innstillingen blev vedtatt. — Forslaget om samme 
bevilgning til N. K. II. blev likeledes vedtatt.

Norsk Sangerforbund.
Biidgettkomitéen foreslo til Norsk Sangerforbund kr. 100.00.
Eidsrik foreslo kr. 150.00 og blev anbefalt av Birger Eriksen.
Votering: Kr. 150.00 blev vedtatt med stort flertall.
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n . Framfylkingen.
'****">»* »**mi Mev k, 200.0» 

A. I. F
Budgettkomitéen foreslo kr. 400.00 pr. år til A I 'F'
/rit li jo f Hof mo foreslo kr. 500.00 pr år
Votering: Kl, 400.00 blev veffl.tt meo'stort flertall.

p , A rhridcr,w, . 1 ehéUMondMag.
Ijiidgettkoimtéen foreslo kr 200 on ro a .i • ,
Videre blev det ootatt foruinn ' Aibeideroes Avboldslandslag 

«m kv. 200.00 l.v.iv 1 Sérlag «* to- WM* og 400.00 og et forelaj

nJt'*" Kr- "** 1 •«—blev v.ellatt .aeO etovt

« “«"f** fr* bladet

, . , Karl Østrøm og Ole A. Laæaa.
J- dagsordenen forelå følgende i,-, , , .

forening: ^& Cle l a dakobsl.akkeu Grubearbeider-

og timebetalingen var^fdViTa6^^^ farbeidet på

det av samtlige grubearbeiderforeninger i Sulitielm 1 ,8rUbeU’ bIev 
bestående av representanter fm r, ■ ^ . ;ulitjelma nedsatt en komité
å forhandle med A/S Sulitielma r °ieilllXg som flkk bovedopgave 
lønnen. I denne komL v f r 0“ “ Vielse av time-

som under - *«% «W
deltagelse i denne *%*** -
1932 opsagt fra sitt arbeide ved A/S Sulitielma l'llIf<!°s' ',hllt 1

f*** **> «• W« ham å komme i arbeide °* ** *" tilsel' organisasjonen i Sulitjelma har gjéS Ld * ^
makt for at så kunde skje. S°m stod j deres

Organisasjonen liersteds blev tidlig klar over at det i, r i* 
trakassering, os at det vnr 8 . 1 at det ker forela en
forhandliuger som var den al ^ ** d*I(agelse i de før nevnte
komme i arbeide ig “ lltg da A/Ts rlf ^
« W del nye T*? ^ h*r “« I»
hverken ved gruber eller an lo tri ‘ disse har aldri arbeidet

foretatt

Gruber i forbinde,* med S
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formannen i Sulitjelma Faglige Utvalg overfor verksledelsen at organisa
sjonen krevde at i særbestemmelsene måtte det medtas en bestemmelse 
som forpliktet verket til å ta Karl Østrøm i arbeide igjen. Men et slikt 
krav vi lde verket ikke under noen omstendighet akseptere og verket 
fremholdt videre at disse neppe kom til å ta Karl Østrøm mer i arbeide 
så noen ytterligere bestrebelser herfor var spilt møle for organisasjonen.

Karl Østrøm som blev organisert i forbundet i 1925 har kone og 
(i barn å forsørge og han har så godt som ikke hatt et eneste dagsverk 
siden han i 1932 blev opsagt her.

At Karl Østrøm er trakassert av verket vil det vel neppe kunne 
herske iiogen som helst tvil om, og vi finner dette tilfelle å være analogi 
med Ole dam i lis, iallfall hvad trakasseringen angår. Ole Jamtli blev 
som bekjent av forrige landsmøte tilgodesett med en godtgjørelse.

Vi henstiller derfor til landsmøtet — ifølge § 9, punkt 7 i lovene — 
å yde Karl Østrøm en økonomisk understøttelse som han ifølge loven 
har krav på. Dersom landsmøtet ikke finner å kunne imøtekomme dette 
andragende foreslår vi at punkt 7 i § 9 i lovene må utgå.

Jakohslaklcen Grubearteiderforening, avd. 73.

Fra representantskapet.
Forslag fra Jakobsbakkens Grubearbeiderforening.
Besl.: Forelegges landsmøtet uten innstilling.

Biidgettkoinitéen innsiililei:
Budgettkomitéen finner, efter å ha gjennomgått de skrivelser som 

forefinnes i saken og efter å ha innhentet nødvendig redegjørelse ved 
muntlige konferanser, at det ikke er grunnlag for å yde Karl Østrøm 
og Ole A. Laxaa understøttelse i henhold til forbundslovens § 9, punkt 7.

Adolf Lien: Vi har søkt å finne ut av saken, og efter å ha diskutert 
den sammen med representanter fra avdelingen og også med tillitsmen
nene, er denne innstilling fremkommet. Vi kan ikke gå med på bevilg
ning. Dette gjelder 1932, men først i 1938 reiser man kravet. Det blev 
ikke reist i 1935. Hadde en i 1932 ment at en hadde rett til dette, burde 
saken vært opiat f på landsmøtet i 1935. Vi kan heller ikke forstå at 
Østrøm hadde lengere ansiennitet enn de andre, som kom inn i arbeidet 
igjen. Ole A. Laxaa har heller ikke reist krav før nu, og i henhold til 
§ 9, punkt 7, er vi av den opfatning at vi ikke kan gå med på dette.

Anna Anthon i: Som medlem av budgettkomitéen må jeg meddele at 
forige landsmøte bevilget til et medlem som var trakassert. Men går en 
med på et benkeforslag her, så vil vi til næste landsmøte få hundrevis 
av andragender fra medlemmer som mener sig trakassert.

Karl Østrøm: Dette har sitt ophav i den kriseoverenskomst som vi 
i Sulitjelma måtte vedta i 1931. Vi var helt nede i 60 øre pr. time, og det 
blev diskutert i fagforeningen hvad en skulde gjøre. Vi blev enige om å

A — 12
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velge våre forhandlere. Det vai ^ fv,,,,.. • hver. Innen vi gikk til for^nki^en^^^f 
Hus. Under diskusjonen i fagforenineen hl^r Ve +• .et m^te i Folkets 
menter en skulde benytte sug av nå] en d?1fr1e;ml101# hvilie argu- 
få hevet de minste lømLgerS^keS ■ IT tlUlirekt^ Q^le for å 
direktør Qvale rede på. Forhandlinger fant s^f V ia<We taIt om dadde 
disse motivert fra alle kanter on vVfiH. i ted °g det bley «nder 
konflikt og hadde ingen understøttelse'men Se^ Vi fikk
fm forbundet. Direktøren fremholdt nwD , V """<lr<‘ bevilgning 
handlingskomitéen, skulde bli bhindt dV •1 V'om badde vært med i f0r- 
' orhamltom «, deri,,,rir ™ “«»«• «. .v
for a undgå. Men vi er i, ■ dnttens hus hadde de vanskeLigere
er satt utenfor. Vi har også “ W^Y11111^0111^ som fremdeles 
vt v;"' med i forhandlingene i'loli v f' <nga.llgl‘r Witt m0tt med at 
uoget som skulde hevnes. Jeo- * ,.,le J'1]ltl'-vkk av at det var
skift på Fineide. For ' 6 ar vært med på i alt 11
ledes an. Han var <i11iIsmami V .-,vllel"!! ''j^T W;lk^1 noget ander 
nmg mot ham ligger ennu lenger tillwl-P Vr °8 bedriftens hokl-
til å få ham vekk i 1 !):!■' r ,,V i ien c‘n fant først anledningen«33. OP».*, » «0» Æ

Gjester tar avskjed.
kollega^og jeg ^ må min
været. Vi har med stor InteiæieTnW ^r .f ar tjI & takke for sam
arbeidernes problemer. De er stort g / 11 "'.ttm.e og spesielt vei- 
pieier ved festlige anledning^ å æ e n oiSiT^ En
vanskelig å være med i fagorgaliisasio e no +°g ^ at 1111 €r det ikke 
bord. Det er nn relativt. For stadig nve mVi* en kommer tl1 dekket 
organisasjonen må efter hvert inilttJ^g Sig °8' fa«-
fagorganisasjon bygges ikke nå en dat In & de H-ye forhold. En 
med de faglige organisasjoner styrkeV ntvddll Et må stadiS arbeide 
om at de vedtak som er fattet vd ko£ +u ttv eg Vl1 llttale Mpef 
beste. Vi har ikke hatt gleden av å In • 'V' ' ' tl1 01‘ganisasjonens 
men vi vil med glede se læpiæwuilm i l ^Il "' 6''6 ‘S°m våre gjeter,
næste kongress. Tal. ntbragte ,i I ,, d.'.‘'‘'‘s, orgamsasjon vetl vår
***""*»»««, >om &v hilst ‘to “StJ1™ ** »«*

0g takk

landsmøtet var vi eni,e j 11 l;' ' ■/''akaterte fatbemtelse.m til 
dette forbund. Vi så det som en . ,* ' i‘" ' : * g<Kl1: samarbeide med
heide. Jeg vil be Forslund nv,. i '' J 1 V;l,'< skandina viske sa rna r-
forbundsledelsen og medlemmene. (bSiL)^ lljerteIigstfe bilsinnger til 

Og debatten on, andragendet fra Østrøm og
o8 Laxaa, A % m
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Østrøm og luidgettkomitéen. Men en skal være opmerksom på de konse
kvenser det vil få hvis en forkaster budgettkomitéens innstilling. Det 
er ikke fordi det gjelder disse to, men spørsmålet om hvorvidt det fore
ligger trakasserier har vi til stadighet. Det vil få konsekvenser for 
mange andre tilfelle. Landsmøtet bør vedta budgettkomitéens forslag og
så bør vi se å få rettslig belyst om det er trakassering. Det vil være rik
tig å søke den sak rettslig belyst. La oss søke å få saken juridisk løst og 
hvis det viser sig at de da er det, så plikter forbundet å betale disse to 
og forbundet bør selvsagt søke dekning hos bedriften.

Formannen: Jeg understreker de uttalelser som Alb. Karlsen kom 
med. Grunnlaget for denne affære som skriver sig fra 1932, er at dei 
blev en arbeidsinnskrenkning ved bedriften og det er vel ikke for meget 
sagt at det er bortimot 100 mann som står i samme forhold som Østrøm 
og Laxaa. Jeg erklærer mig enig med Karlsen og fro A ni hon is uttalel
ser. Laxaa står for sitt vedkommende i virkeligheten i to interessefor
hold til bedriften. Arbeklsmandsforbundet kan ikke ta konsekvensene av 
de forhold Laxaa kommer i som tillitsmann for opsitterne. Det forhold 
må ikke trekkes inn.

Kristian Moljord: Det er riktig som fremholdt av Østrøm at en i 
1931 fikk en overenskomst og det var ikke noget merkelig i å søke å få 
■den forbedret og krav blev reist overfor bedriften. Disse to førte for
handlingene og ordet og vi kan med sikkerhet ga ut fra at direktøren 
vilde ta represalier senere. \i fikk senere en arbeidsstans pa • * manedei. 
Efter den måtte vi søke å få garantier mot trakassering og det blev op- 
satt protokoll om at de tidligere arbeidere skulde ha fortrinsrett ved 
inntageisen og det blev ingen trakasséringer. Men i 1933 gikk verket 
forbi dem som var satt utenfor i 1932. Vi plikter å komme dem til und- 
setning, som en er overbevist om er trakassert. Jeg synes det er veidig 
av landsmøtet å gå til dette. Jeg vil ikke ga så langt som å gi dem un
derstøttelse efter § 9 ; men landsmøtet bør gi dem noget. Det er mulig at 
Aen linje Alb. Karlsen var inne på er farbar. Jeg har ikke noget imot å 
forsøke det. men hvis den ikke fører frem så bør forbundet allikevel se 
på det. Jeg er enig i at forholdet med Laxaa som tillitsmann for disse 
opsittere, ikke skal føres inn her. Men det er ikke det som ligger til 
grunn; men at han har vært en tillitsmann som har optrådt konsekvent. 
Tross konsekvenser bør en ikke se bort fra disse tilfelle.

Kopper ad foreslo; Østrøm ydes som en påskjønnelse for sitt orga
nisasjonsarbeide 500 kroner.

Olaf Gikt ing: Det er sagt at beslutningen i 1935 har bra gt konse
kvenser; men hvilke konsekvenser vil det få ikke å imøtekomme dette? 
Det er tillitsmennene som skal vareta medlemmenes interesser, men når 
en ser at en slik kan bli trakassert, så vil man til slutt ikke få tillits
menn. Jeg kan være enig i å prøve dette ad juridisk vei; men hvor det 
kan bevises å være trakasserier så skal landsmøtet støtte.

M. Hest a as: Det er klart at vi ber må fastslå linjene. Vi har våre 
lover å holde oss til og vi må gå ut fra at forbundsstyret efter det vit 
granske saken. Hvis vi går med på å gi noget her, så vil vi få hundrevis

«ap t -'N*.
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««; ¥ -*»
i saken og efter utallige konferanser o°- Mim,.,- milkalt alle parter
ikke kan anbefale å bevilge noget efter § 9 punkt i! 1 ^ det vi
derstøttelfe gjelder ogtaTlt' tilfeliriivor 1 PUnkt 1 bestemte mi-
kott) og trakassert å arbeL^eren I 6r
organisasjonens interesser.» For^Aug IVtlnCu^WS t & hevde
mn for bevilgning. Fdlger ikkP v;, < f l f ’ A/S T|,:"U;'- llai> en gått må gi sine meelleimnei0?&Ledelsen sviki er '"lai 1 beskyttelse det 
til Aug. Pettersen. Jeg vil do^ a ifat Sjj %*'?* 1 “^^gen 
så dårlig hvis avdelingen hadde f ,l;,/l,le ikk^tått
av trakasserier, så skal altså de •> r i ^ l aV S1®' Av tilfelle A„g. Pette;,e„f‘i"te ,J tare *» «*■ vil foresM:
bundet ikke bevileer ]leI. i i . . "''“dboiganisasjonene forsorg. At for-
mngspliktig, såfremt forbundet ikke Mr kSoSSSIS?n %*««• 

Aksel Oullesen foreslo:
bveruåwmei! ?**«■» h'- “»'»« «
Pettersen. toreslatt av budgettkomitéen til August

Herman Skoglund foreslo:
forbundsstyret*å* Sfeif rSS/', V' ^ «* —««» IbUegg,,

denne falte til »g skuMe
dette belpp. ' P ^ 68 A//® Sulitjelma ansvarlig for

Strek blev satt med de 14 inntegnede talere

det først nu i 1938 denerrei^t ^ Flle^l ^ i^1' d?ine sak blev Er
reist før nu så er det meningsløstl ^ n^^ Er ^

n^ er i
mange arbeidere som kan r,a,.' • ( 1 ‘ 1,111 °S ikke loven. A i har
beidsforholdene nu engang er jw ÆfSSff l tider’ 8lik som ar-
Den har inngående behandlet sakfn. For fremtidSSå vi*^ Wdif0rfag’ 
saker rettslig belyst. lemtiaen må vi se a fa denslags
adhVVitamiållS^rmf « «** «r ve,l .teite lands

sent innbragt. Jeg vil henstille at f gJØr^nde ('g ikke om saken er for 
ikke er beitl ^ «
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Oscar Hansen: Jeg blev også trakassert; men ikke som Østrøm. Jeg 
bodde hos bedriften og blev derfor ikke behandlet slik som Østrøm. Jeg 
anbefaler at Østrøm får en bevilgning.

Kristian Østenby: Vi skal vise vår solidaritet ved å gi denne bevilg
ning. Jeg hadde for mitt vedkommende tenkt å foreslå 1500 kroner.

Ole J. Jamt li: Min sak blev avgjort i 1935 og der forelå enstemmig 
beslutning for at jeg var trakassert. Det var også sagt den gang at sa
ken hadde tatt lang tid. Saken var nemlig helt fra 1926. Når det ikke 
blev gjort noget før, var det fordi jeg vilde ha så lang tid for å se om det 
virkelig var trakassering. Nettop ved at det går så lang tid, gir en også 
dokumentasjon for at det er trakassering. Jeg håper at en bevilger også 
i disse tilfelle. Men 500 kroner er lik null efter så lang tid.

Sandberg Setså henstilte til landsmøtet alvorlig å ta til overveielse 
å støtte i disse trakasseringstilfelle.

Johan Cr. Tverelv: Laxaas sak har vært inne for forbundet tidligere. 
Ad søktø også i sin tid da Laxaas plass var åpen å få ham inn og vi for
handlet med bedriften. Alen den vilde ikke engang gå med på å for
handle om ham.

Olav Ormset: Nettop ved den omstendighet at det er gått 6 år så 
har en kunnet se at det var trakassering. Alen når det gjelder det juri
diske ansvar må en selvsagt være tidligere ute. I slike saker må våre til
litsmenn være på vakt. For fremtiden må det bringes klarhet i slike sa
ker tidligere; men jeg vil anbefale bevilgning.

Petter Nilsen: Laxaa står i en dobbeltstilling og slikt kan ofte inn
tre og det er ikke da så godt å si hvorfra og hvorfor trakasseringen 
kommer.

Nils Bunes: At saken kommer så sent er ikke noget argument mot 
å yde bevilgning. Jeg kan. heller ikke være med på å bestemme prisen. 
Men jeg kunde være med på 500 kroner mot at det blev kombinert med 
Alb. Karisens forslag. Det er vel imidlertid sannsynlig at det er for 
sent å få saken rettslig belyst efter at så mange år er gått. Konsekven
sene vil også vise sig, hvis en ikke støtter disse kamerater som er med i 
forhandlinger og er tillitsmenn. Kan de ikke føle sig sikre vil det få 
konsekvenser for selve organisasjonen.

Nils Fjeld, avd. 73, Jakobsbakken Grubearbeiderforening, var fra
værende under denne sak på grunn av valgkomitéens møte.

Votering: Det blev først votert over hvorvidt det skulde ydes bevilg
ning. — Det blev vedtatt med stort flertall. — Skoglunds forslag blev 
de r efter vedtatt med stort flertall. — Dermed bortfalt de øvrige forslag.

Møtet hevet klokken 12.

Eftermiddagsmøtet søndag 9. oktober.
Ordstyrere: Alfred Stenbak — Aksel Berg.

Protokollen fra formiddagsmøtet blev vedtatt med den bemerkning 
at bevilgningen også gjaldt Laxaa.
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■fteHatte 1 Bal*s}ordcn-
dagei- siden skjedd en sørgelig ulykke er det for nogen
ner er druknet ved el ulykkestSfelte ^De fteste ar^V^1'01118’ ^ 12 1>erso' 
ei familieforsørgere i meget simi M,. U , av dlsse som er omkommet 
mindreårige baim - «««latt enker med flere
far- og morløse. “ t]lfelle 3 “treårige barn som er blitt

^l^fn? n^ie,1 vet^a^utmrbarmlijertige^neniiesk^e kjenner tor-

bli stedt i den største nød, derfor tiDutø v n ^ Je P yil de efterlatte 
tagere yder en liten skjerv til hjelp for 1 ir u i'0 ^ land^øtets dei
gen for disse ved at vi medvirker tii -i i,; i " v Pia oss mildne sor-
beidjameraters efterlatte med vår skjerv 1>e * fattige fiskeres ^ ar-

« - - Wfcønskei kan yde sin skjerv. " ^ei i]8'nende, så de som

redaktør f,SeiKles av forbundssekretæren til

dette høist påkrevede formåf saitMig soliv^V' ff ko8tbare tkl til 
pa det alter beste. ^ g om m vil anbefale innsamlingen

Oslo, den 8. oktober 1938..

Con,. O. «e, a as. 01e ^ ^

Hi&vait 8a ka ria smi, avd. 213

i JlaIsfjorden ifmbragle kr''-U uu"'''"'' "e Ul <le ''‘"'"b^kedes efterlatte

som dette komm^tTgode^8 takker n'],]'esen1a"t(lie På vegne av alle de 

Ole J. Jamtli, Halvdan Øverås oe1 i’;.,., >
" formann å Konfe^Z^™ ^0a

permittering fm landsmøto å s]å 1)111 1^ denne
ma være liandtedyktig 0g da må s,V;U'e denslags. Landsmøtet
Sfvi

»0811 -

Formannen: Het er rimoii» a • n
•«og. MMffl. rt'*. oplye-

rofc.',»,, blev gitt lne<i 8tOTt devt.,,

WGF
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Valgene.
i Dagsordenen* punkt 5.)

F or manns valget.
Valgkomiteen foreslo enstemmig gjenvalg av Johs. M. P. Ødegård 

til forbundets formann.
Johannes Togstad: Som det fremgår av innstillingen så har "valg- 

komitéen enstemmig innstillet på gjenvalg av formannen. Det er særlig 
gjort ut fra den store vekst forbundet har hatt og med det inngående 
kjennskap Ødegård har til forbundets virke. Likeledes har valgkomiteen 
enstemmig innstilt på gjenvalg av Chr. Henriksen til viceformann. Han 
har nu vært 10 år i forbundet og vi har inntrykk av at lian har røktet 
sitt kverv på en tilfredsstillende måte. Likeledes innstilles enstemmig 
på All). Karlsen som Iste sekretær. Den debatt som har vært ført om 
hans saker, viser til fulle at han har arbeidet godt i perioden. Jeg anbe
faler disse enstemmig innstillinger.

Besluttedes først å ta formannsvalget.
Aksel Grimnes: Jeg reiser her inn med bundet mandat når det gjel

der formannen og det har sine årsaker. Jeg vil foreslå Alb. Karlsen.
Formannen: Den sak var behandlet i forbindelse med valget i 1935.
Bjarne Antousen: Jeg vil erindre om landsmøtets vedtak i 1935 om 

edruelighet. Jeg kan ikke stemme for innstillingen.
Alb. Karlsen: Kår det foreligger enstemmig innstilling fra valg- 

komiiéen så skal en ikke søke å omstyrte den. Jeg ønsker ikke å bli stilt 
som formann i forbundet.

Robert Robert sen: Det beste vikle vært om ikke forslag på en annen 
kandidat var fremkommet; men når det nu er bragl i forslag vil jeg 
stemme på Alb. Karlsen.

Fyvert Hagen foreslo Kristian Moljord.
Anna Anthoni: Jeg henstiller at det blir foretatt skriftlig votering.
Kristian Moljord: Hår mitt navn er bra gt i forslag, vil jeg så sterkt 

jeg kan si at jeg mottar ikke valg.
Asbjørn Strømbom: Den er usmakelig den måte en går imot for

mannen på. Jeg vil innstendig henstilte til landsmøtet å gå inn for Øde
gård.

Hilmar Ant omen: Som medlem av valgkomiteen vil jeg si et par 
ord. Ser en tilbake på Ødegards arbeide, så må vi alte innrømme at han 
har utført et stort og et godt arbeide for forbundets interesser. Han har 
vært med i nedgang og opgang. Selv om det kunde være visse hensyn 
som kunde: tilsi å ta en forandring, så bør vi gjenvelge ham og han får 
anledning til å vise om han er tilliten verdig.

Johannes Togstad: Om nu et medlem i valgkomiteen også var inne 
på visse svakheter, så må vi samtidig se på de sterke sider. Ødegård har 
rede på alle forhold, ikke minst når det gjelder bergverksdriften og dens 

' vanskeligheter.
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Sigvart Sakarias&éh: Når de tn anrW i,,,..,.. . , .
W åS aZieaødXvr.

sterke ai-gumentei^Bet^^ikke^iottVde1111'1'11 L^r.1 "J å komme M<sl 
ta frem „ gammel histoS som '$£2?i “g ««» xSktif *

de fremmer sftt forlgf médet " ZT£i 1 « « [»'«*% « 
Han er i sin manndoms beste alder. 1 4 *' La 088 Velge Ødegård.

uttalelser som lier fremkommer ^år^?1*4 •?®r80ulig’ men h^rei‘ de 
for Ødegård, så må det være en‘sterk inn^tillin^^n får “n
miste Karlsen som sekretær for veiarbeiderne. lkke 1,1 å

av Hensyn ^°teri^M var det nettop
inn fo/og ,t<t;:r;rss°"Ænbu^mandat-jeg ^

«t Ima vardea dyktig* tillitsmaan inmm ***
Peder Dreyer anbefalte gjenvalg J ’

tll L"|«S foraslo 8 000 kroner i pensjon

strek for denne debatt. g <la anbefale- Ødegård og foreslår

Robert Rot» ert sen foreslo:

daTaS^r «,gt nVom^^uTk0111 tU for“^-
møtet pålegger ham idag at ikke beruselse må fo^l ' f AI<‘n I;uh1^ 
tid ved senere anledninger. ' 180 m& forekomme i hans tjeneste-

Strek blev satt.

Birger Eriksen: Jeg kan ikke fnrst-1 siden og som er op- og avgjort skal toflf I S°m Cr hen<Jt for 4 ål’
mtsS^foif l;t.iUnr0mme ^ Ødegål‘d - deif^SI^ hV^k°“

anbefale liam. en vi kan fa og jeg vil
Lars Balchen: ISFår vi «irai rrn eii

er det ikke riktig bare å legge de sval™. a-f aY€n ga'.il,uel- tillitsmann, så 
enn Ødegård kan vi ikke få. En avlmltlsf" ^ 'No?en lM d>'<“- formann
i forbundene som var så dyktig forhandlemsom^Ød^årl^ ^ ™V

så er det i^nr ting*6 Sel ven renhåriJTT t ^ med enn det som sagt, 
ikke er noget. La ts v^ØdegS aVhoMsmann viI iimrdmme at defe

stendig iHumtille^r^^ta^e^eniS^Sm^ ““ jeg VH
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J. P. Karlsrud: Kobertsens forslag inneholder en mistillit til Øde
gård. Han foreslår å gjenvelge ham; men så knyttes det betingelse om 
edruelighet. Det er jo oplagt mistillit. Det må en gang være en grense 
for disse avholdsdebatter. Vi har landsmøtets .beslutning av 1935 og det 
er nok.

. 1 oiioii Larsen: Karisens navn var også nevnt i valgkomitéen, men 
veiarbeiderne vilde ha ham som sekretær for sig. Jeg anbefaler Ødegård.

Votering: Ved skriftlig votering blev til formann gjenvalgt Jofes. 
M. P. Ødegård med 228 stemmer. — Dernæst hadde Alb. Karlsen 47, Kri- 
stian Mol jord 24 og Lars Bakken 11 stemmer.

Formannen: Jeg vil personlig rette en takk for den tillit represen- 
tantene atter har vist mig. Jeg har nu sittet på plassen i 26 år. Jeg vil 
også gjerne bekrefte det som valgkomitéen oplyste om at jeg sa fra at 
jeg vilde gå med på en runde til. Da skal en ikke meste gang ha noget 
bryderi med mig.

Næstformannsvalget.
Valgkomitéen foreslo enstemmig gjenvalg av Chr. Henriksen til 

næstformann.
Olaf Trøen foreslo Lars Bakken.
Knut Høiseth anbefalte Bakken.
Thor Hogga: Det er ingen grunn til å kaste Henriksen selv om jeg 

kan ha grunn til å si at han ikke alltid klarer å få utført arbeidet som 
vi ønsker. Men Henriksen gjør sitt beste og jeg vil anbefale ham.

Johan, Heri id: Jeg understreker det Hogga sa. Det er ikke riktig å 
fremme andre forslag her, hvor en har latt beretningen gå nokså smerte
fritt.

Anna Anthoni: Jeg vil anbefale Henriksen. Selv om jeg hadde noget 
å kritisere ham for, så vil jeg ikke derfor være med på nogen forandring. 
Det er ikke landsmøtet verdig.

Herman Anton sen: I min avdeling har vi hatt meget med Henrik
sen å gjøre. Jeg vil anbefale ham.

Ole Svendsen anbefalte gjenvalg.
Borghild Tharaldsen: Vår avdeling har mest med Henriksen å gjøre 

og vi er tilfreds med hans arbeide og jeg anbefaler ham på det varmeste.

Strek blev satt.

Ingrid Holmstrøm anbefalte Henriksen.
Lars Bakken: Skal en kaste en tillitsmann, så må en ha virkelige 

grunner for det. Men det er det ikke her. Jeg anbefaler Henriksen.
/>. 0. Monn: Henriksen er ikke populær på Nordlandsbanen og re

presentantene møter med mandat til å stemme på Lars Bakken.
Birger Eriksen: Jeg vil understreke hvad Heum sa at er det nogen 

ved forbundskontoret, som har utført negerarbeide, så er det Henriksen. 
Vi forbeholder oss rett til å kritisere, men han har gjort et godt arbeide. 
Jeg vil anbefale Henriksen.
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kommer ^ det .r';« auleggsgnippen
lær på j^ordlandsbaiien m hviler det nå ,0an S1ies at liai1 er uPopu-
ikke under beretningen blev l i-ii ;<(.i!' + ^i ininlng all den stund det
faler ham valgt. ' ' klltlSe?t no§'et Henriksen. Jeg anbe-

Bernhard Bjånes anbefalte Lars Bakken.
Fotmjrø.- Valgt blev ved skriftlig voterinn Chr // -7

stemmer. - Lars Bakken hadde 112 stemmeJ Hem-iksm med 19S

Iste se/cretær.
v^ssr** “M*iiiet “ «• enstemn„g ^ gjenMlg „

v» ««r,
sjon. ' loieslai ham valgt med akklama-

Alb. Karlsen blev derefter valgt enstemmig.

KassererAM;as2r^^ e“- b**Simonsen. * J 1 101 <sl 0 Hl kasserer Simon
• alflkonj ité(si:is medlemmer Johs Tno-m-iu ttm <
.,0. 0M,„rg, John Nergård og La„

«%. ** *
Hår jeg har foreslått Lienmr det fordi i,!!' CllSSe‘ De er begge dyktige, 
sjonsutvalget har fått utmerket kjennskaf tifTeo' ''V'3'1 gieiinem revi- 
liar vært medlem av forbundsstyret. ' guskaper, likesom han

Bars Bergundhninjeii: Jeg forlangte ordet a^ 
syn. De er like dyktige begge de to^nmiiighelshen
Simonsen så er det fordi han er satt uten/o T* ^ anbefaler
taler ham valgt. : llte'llfo1 arbeidsplassen. Jeg anbe-

kasserer kan vi ikklV? forbundet10118611 111 kasserer- ®n bedre 

Andreas Bergersen nnbeUlte Simonsen, likeledes Orm,et 
^on Simonsen De ^ ikke la f,leW rådt "ed Ze valg. 

Simonsen. * ai>befalte Robert Robertsen; mens Frydeberg anbefalte

haddlst; Adolf Lien

n sehretcer.
I- ad-gkonvitéen foreslo til 2nen sekretær-- i r .. ,, , ,

mer. 2. Thv. Thorstensen med 2 stemmer' fTif 1Ued 9 s,tem-
Bakken). " stemmer (Hilmar Antonsen og Lars

V ■mc*

Johannes Togstad: Eftér landsmøtets vedtak så skal der velges ny 
tillitsmann og vi foreslår i den stilling Lars Bakken. V i hadde tatt en 
veiarbeider, hvis vi hadde funnet en som hadde hatt dyktigheten og de 
nødvendige kvalifikasjoner; men vi har lett med lys og lykte uten å finne 
det. Landsmøtet har allerede tidligere vist Bakken stor tillit. Jeg an
befaler ham valgt.

Magnus Bergum foreslo Ludvik Larsen.
Ole Svendsen: Jeg er skuffet over innstillingen. Veiarbeiderne har 

krav på en representant når vi nu skal velge en ny tillitsmann. Jeg an
befaler Thorstensen.

Skotnes anbefalte Ludvik Larsen,
Olav Ormset: Det var uttalt at når vi skulde få en ny tillitsmann 

så skulde idet være en veiarbeider. Jeg synes det er drøit sagt at vei
arbeiderne ikke har folk. La oss ikke splitte oss her på flere kandidater.

Lars Bergwndbaugen: Det må være det samme hvorfra denne kom
mer, bare vi finner en mann som er prøvet og som er dyktig og kvalifi
sert til stillingen. Vi bør ikke ha nogen tautrekning her mel lem grup
pene. Jeg vil anbefale Lars Bakken.

Olaf Gildmg: Veiarbeiderne har rettmessig krav her og en burde 
ha tatt hensyn til denne gruppe.

Strek blev satt.
Hilmar Antonsen anbefalte Thv. Thorsenseii.
Kristian Østen hg: Veiarbeiderne er den største gruppe. Vis solida

ritet ved å stemme på veiarbeidernes kandidat.
Jørgen Løyte anbefalte Ludvik Larsen.
Votering: Valgt blev Lars Bakken med 189 stemmer. — Ludvik Lar

sen hadde 97, Thv. Thorstensen 17 og M. Hestnæs 1 stemme.
Valgkomiteens innstilling om at Iste sekretæren er medlem av for

bundsstyret blev vedtatt.
Møtet hevet.
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Formiddagsmøtet mandag 10. oktober.
Ordstyrere: Aksel Berg. — Kr. Moljord.

Protokollen fra gårsdagens eftermiddagsmøte refererte» og godkjen- 
tes med en mindre bemerkning.

Forbundets avgåtte kasserer Ahlstrand hyldes. — Maleri
avdukes.

Johs. M. P. Ødegård: Da. man i går var ferdig med valgene var stil
lingen den at forbundets gamle kasserer. Ahlstrand, trakk sig tilbake. 
Dette pkritt var kjent for styret bg representantskapet tidligere og yi 
fant også at det var berettigede grunner for Ahlstrand til å trekke sig
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tilbake i den liøie alder lian liar nådd. Itepreseiitantskapet besduttet å la 
male et billede «v AMstamd, »m ekal henges op „ tortuSs tontS

°,8 «“ff»Ahtona 
1 1908 °8 har vært i tjenesten i godt og vel 30 år 

Han var den gang bestyrer og kasserer i syke- og hjelpekassen og efter 
at den Mev ophevet overtok han i 19U forvaltningen av ^forbundets 
midler som konstituert kasserer. På landsmøtet i Bergen 1913 valetes 
han td det tillitshverv og har siden innehatt den jobben, f or det S
J,! . bit! 0nI 1Vt!"‘ S,I’n! efte,r den dag skul# være forbundets kasserer. 
Han har i denne tid forvaltet en kapital på ca. 20 millioner kroner
kasse bemmot 40 injl,I<iiH‘r kroner har passert ut og inn av hans

Ødegård takket på samtlige medlemmers vegne for utvist troskau 
fra Ahlstrands side, og avduket maleriet mens forsamlingen ISste sS 
■spontan hyldest til Ahlstrand. Ødegård overrakte sa ml idig en vakkfrt 
utstyrt adresse fra landsmøtedeltagerne til Ahlstrand. Adressen ble!
SS n°gm T,kre røS 80m ,0rfa,tet t w«’ lest «vftu 

Ahlstrand takket beveget for den ære det blev vist ham.

Kampen mot krig og fascisme.
Oscar Torp: Det er noget nedslående at en skal behøve to innledere 

i en sak som denne. Jeg hadde ikke om jeg alene hadde møtt her som 
innleder angrepet nogen. Det er en svakhet å maniwL at en må "m 
o innledere, for det er neppe nogen uenighet om at i kampen mot kris

om e!Cdet1iimen1pikreftei’ an!endes fo1’ å slå ^se attak tilbake. Dei" 
om er det ingen tvil, men vi glemmer ikke derfor den verden vi lever i
og at Norge er en liten del av den. Det kunde vel også hende at vi burde 

noget foer lavmaeit nto vi tente,• nærmere ove, SJ
mange forhold vi nødvendigvis må ta i betraktning som et lite land Yår

land+er mere UtSatt ™ tidligere.6 ISkulde vi
m mIhSX.llarr S1Ste mån6d totalt endret situasjonen. Det 

■som hai hendt ute i verden er jo at arbeiderbevegelsens Stilling er sterkt;t^rp(f r a r:!nil18' r^ ^ IS S SS!
derved S eSSrSS f “ Mt et stort nederlag, ikke minst

e ved at en hai fatt en indre oprivende strid som har fått støtte fraSekSt Vårt0ga;Sb0eMeare S* ^ at arbeideSllSS blS

m f.dkel w ar re!se alle demokliatiske krefter sammen til
, , , ' ; - :::r! om arbeiderklassens og folkets dyreste interesse,-V hadde det , Frankrike. Vi har sett lesnltatet. oSTKllgS
SfSTtaSS** 7 tolkelront Vi sa fra at det e,Arbeiderklassen 
ætv som kan lage den front som skal være vårt vern. Hvad har ikke
ISfiKSSPT A D' AA- "*» 1 84 m4te? O» l™d ser en ntA 
dend Bt F!r'en J*ar mtet kmlQet «trette i de land hvor en har hatt 
den. Et virkelig vern til hindring av krigen kan bare skje ved arbeider
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klassens samlede innsats. Den vil alltid gå på tvers av de interesser 
som kapitalistene har av krigen. I Norden ser vi at arbeiderklassen er 
nådd frem til regjeringsmakten i Sverige, Danmark og Norge og i Fmn- 
land med delvis representanter fra socialdemokratene i regjeringen. 
(Det blev nu henstillet om ikke å føre videre referat av innlederens
foredrag.)

Henry W. Kristiansen: Jeg vil begynne med å si at jeg ikke er enig 
med Torp i at det er en svekkelse at det er to innledere. Det er tvert 
imot en styrkelse at en således optar denne store og viktige sak til kame
ratslig og saklig drøftelse. Kampen mot krig og fascisme er et av de 
viktigste punkter på arbeiderklassens dagsorden. Hvad blir det av for
bundets formål: å skape bedre leveforhold, hvis ikke selve grunnlaget 
for å kunne arbeide med det, er til stede? Det er nødvendig for arbeider
klassen å diskutere dette på et friere grunnlag. Den internasjonale 
situasjon er selvsagt den at demokratiet har lidt et nederlag og dermed 
arbeiderklassen ved det som blev resultatet og Munchener-møtet. Det er 
imidlertid ingen grunn til å så håpløshet i arbeiderklassen, fordi om 
Chamberlain og andre har vist forræderi. Når bare den første rus er 
over, så vil folkene forstå at de er ført bak lyset. Sovjetunionen har 
erklært sig villig til å opfylle alle forpliktelser som den har som medlem 
av Folkeforbundet og i henhold til avtalen med Frankrike og Tsjekko
slovakia. Men selv Sovjetunionen kan ikke offentliggjøre alt, selv om 
den skulde ønske det. Vår slemme er spe, det er så. Men har de nordiske 
land med sine regjeringer og 17 millioner mennesker — har disse som 
ellers opi rer som en entente, har de gjort et innslag i utenlandsk poli
tikk som de kan være stolte av? Jeg er enig med Torp i at vi kan ikke 
være nøitrale i kampen mot krig og fascisme. En annen ting er a søke 
å holde oss utenfor en krig. Men intet land kan idag holdes utenfor 
det internasjonale arbeide og isolere sig. Riktignok tjente vårt laud 
over 2 milliarder ved forrige krig, vesentlig ved handel til Tyskland. 
Men idag er stillingen en annen. De har ikke lenger bare interessen av 
å kjøpe varer, men som Gørr ing sa om Danmark å gjøre det til et 
spiskammers. Vi har interesse av å samarbeide med Sovjet, med Frank
rike, med England for så vidt som folket Utfører en forandring i sin 
ledelse. Slik som vi har isolert oss så blir det sagt at vi seiler i Tysklands 
kjølvann. Vi er ikke så små, som det sies. La oss si at de nordiske land 
med Finnland tok en ens politikk for å gjenreise den kollektive sikkerhet. 
De nordiske land har imidlertid på sine ul en rikskonferanser blitt enige 
om å føre en isolert politikk. Vi så det ved Oslo-maktenes konferanse. 
Vi må alvorlig drøfte om det ikke er mulig for de nordiske regjeringer 
og for vår egen i særdeleshet, for en kursendring i den politikk som 
hittil har vært ført. Norden er efter Munchener-møtet sterkere truet 
enn før og i særdeleshet vårt broderland Danmark. Vi så major Atle, 
det engelske arbeiderpartis parlamentariske førers advarsel til Danmark 
om Sønderjylland. Det var en advarsel til hele Norden. Den situasjon 
kan opstå at den danske regjering kan komme til å avgi en del av landet 
for fredens skyld. Her må hele Norden være med og forsvare. Spania 
tok kampen op mot Franco, Hitler og Mussolini. De som mener at
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Spania ikke skulde ta kampen op, er ikke i overensstemmelse med opfat- 
nmgen blandt alle demokratiets venner i og utenfor arbeiderklassen.

,Sf:"";' vil fascismen lide sitt nederlag, og livad det vil betv for demo
kratiet kan ingen ane. Det spanske folk står idag sterkere‘enn nogen- 
sinne, og jeg mer at da er det forsmedelig å se at Norge går i spissen 
og sender liandelsagent til Franco-Spania. Det er noget som er verre 
enn krig ogsa og det er å komme under den fascistiske jern bel Derfor 
ma vi innstille arbeiderbevegelsen slik at vi ikke lar' osp presse iil 
kneiall, men at vi i samarbeide med de øvrige land tar kampen op on 
forsvarer demokratiet og folkenes frihet. Vi er som dr. Evang sa Wr 
i Eldorado, villig til a la Norden være overvintringssted for friheten 
Men ikke bare det. \ i vil også aktivt gjøre noget. Når det gjelder ham 
delsagenten sa har Regjeringen handlet under press av krefter som hver- 
ken har med arbeiderklassen eller dens interesser å gjøre. Det er «Sid 
artstidende» og de kretser som står om det som har hatt avgjørende

krev/Yf*? ST LaIlkke fiskei'ne’ transportarbeidm-ue og sjøfolkene 
kievd det? De har enstemmig sagt fra at liandelsagent vil de ikke lia 
Det er et forræderi mot det spanske og norske folk. Og hvorfor erklærte 
«Arbeiderbladet» et par dager før vedtaket om Franco-Spania at saken 
ikke lenger var aktuell? Det hindret at det blev et fellesmøte av fa»- 
foreningsstyrene her i byen. Det kom også på det mest uheldige tids
punkt, like eller .Mmicln n møiei. Det er en kapitulasjon. Vi så videre 
da nazistene hadde sin partidag i Muncheu, at den norske regjering lot 
sig representere^ Det finnes liøiere verdier å ta hensyn til enn cellulose, 
mk og flesk. \ i skal også ia hensyn der. Men når det gjelder fisken 

kunde ikke da spørsmålet melde sig om å gi vårt overskudd av fisk til 
Fegjering.s-kSpauia? Kritikken er ikke det viktigste idag, men at det 
anvises positive linjer. Det er ikke riktig å så mistillit til andre klass-e 
telle! og heller ikke mot et land som Sovjetunionen. Vi vil o»så frem 
Ul den dag da vi kan samle kreftene. Men vi er ikke enig- i den linje 
lorp har gitt uttrykk for at vi skal tie stille. Vi skal ikke gebærde oss 
og lage resolusjoner, men vi må ha rett til å uttale oss. Det er ikke 
vommuiiistpartiet som har brutt forband Lingene om samling. Men vi 
bar vart grunnlag, det marxistiske program. Vi er fremdeles villig til 
kameratslige drøftelser om samling. Tross uenighet så står vi felles 
om liovedopgaven: å yde den størst mulige innsats for å forsvare friheten 
og demokratiet.

Efter repliserende innlegg ay de to innledere blev møtet hevel.

Eftermiddagsmøtet mandag 10. oktober.
Ordstyrere: Kr. Mol jord. — B. O. Jubslcaqs.

Møtet blev satt klokken 15 presis.

Protokollen fra formiddagsmøtet refererte» og godkjente* uten be
merkninger.
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Fortsatt behandling av krig og fascisme.
Kristian Moljord: Jeg skal ikke opta tiden så meget efter de to inn

ledende foredrag. Men når jeg tar ordet så er det fordi jeg er uenig 
med Torp i at diskusjonen skal gi svar på frågan. Jeg mener vi overfor 
medlemmene plikter å si noget og jeg vil foreslå: ■

«Norsk AfbéMsmaiwlsforbunds landsmøte sender på vegne av for
bundets medlemmer sin varmeste solidariske hilsen til arbeiderklassen 
og det hele folk i Spania og Tsjekkoslovakia. Den «fred» som er sluttet 
i Miiuclien på Tsjekkoslovakias bekostning er et brutalt overgrep pa 
dette land og det forræderi som er begått av den engelske og den franske 
regjering er det mest skamløse som hittil er begått av nogen regjering
mot noget land. _ .

Overbevist om at det ikke er en «fredsperiode», men tvert imot en 
periode med nye trusler og nye krigerske overfall pa frie og selvstendige 
stater som Europa er gått inn i, mener landsmøtet at det nn er på høl 
tid at alle den internasjonale arbeiderklasses krefter ma mobiliseres 
til en samlet fremrykning mot de fascistiske braudstiftere. Derfor vil 
landsmøtet rette en inntrengende henstilling til Arbeidernes faglige 
Landsorganisasjon i Norge og våre internasjonale hovedorganisasjoner 
om straks å gjøre en innsats for å få innkalt en bred internasjonal 
konferanse, med deltagelse av alle arbeiderorganisasjoner — også Sovjet
unionens faglige organisasjoner — for å opuft en enhetlig internasjonal 
aksjon. Norsk Arbeidsmandsforbund er for sitt vedkommende beredt til, 
å delta i enhver aksjon som på denne måten settes i verk.

Landsmøtet vil alvorlig henstille til den norske regjering om å føre 
en aktiv fredspolitikk i samband med de andre nordiske stater og de 
krefter og stater i verden — først og fremst Sovjetunionen-— som med 
alle midler vil forsvare freden og demokratiet. Ingen kan være nøitral 
i kampen mellem fred og krig, mellem demokrati og fascisme. Lands
møtet vil protestere mot vedtaket om å utveksle han deisa genter med 
morderen Franco. Dette vedtak er ikke i overensstemmelse med folkets 
interesser, hverken i Norge eller Spania.

Landsmøtet er også opmerksom på at grunnlaget for bekjempelsen 
av de reaksjonære og fascistiske krefter i vårt eget land er i første 
rekke at det føres en aktiv politikk til ivaretagelse av det arbeidende 
folks interesser på alle områder. Videre at alle krefter settes inn for a 
sette de arbeidsløse i varig beskjeftigelse, således at det arbeide som er 
optatt på dette område kan føres frem til løsning.

Fagorganisasjonens krefter må fortsatt settes» inn for å forhindre 
ethvert angrep på arbeidernes levestandard, samtidig som laveste lønns 
grupper ydes solidarisk støtte for å få hevet sin levestandard.

En aktiv optreden og kampinnstilling av arbeiderklassen er idag 
en betingelse for å skape en bred front av alle demokratiske krefter i 
vårt land for å slå tilbake ethvert fascistisk og reaksjonært angrep, enten 
disse kommer utenfra eller innenfra. Demokratiet må således gjøres 
sterkt og handlekraftig.»

Johan Berlid: Jeg skal være kort og følge Moljord* eksempel. Jeg 
vil foreslå:
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«I anledning av den alvorlige fare som idag truer verdensfreden og 
trilleren på grunn av fascismens og nazismen! fremtren sen vil lands
møtet uttale:

1. Be fagorganiserte arbeidere uttaler sin sympati, beundring og soli
daritet med det spanske og tsjekkoslovakiske folk, det første for sin 
veldige innsats for sin frihet og nasjonale selvstendighet, det annet 
for det store offer det ydet for verdensfreden. Disse 2 folk har 
derfor krav på støtte fra de øvrige demokratiske land.

2. Landsmøtet tilsier Den faglige Internasjonale sin solidariske støtte 
i dens kamp mot fascismen og krigsfaren og erklærer sig beredt til 
å delta med alle de midler fagorganisasjonen rår over i de inter
nasjonale aksjoner som blir satt i verk.

3. Landsmøtet vil understreke nødvendigheten av at vi også Iser hjemme 
står på vakt overfor ethvert fascistisk undergravningsarbeide og 
fremstøt En aktiv og positiv krisepolitikk har vist sig som et me°et 
effektivt middel. Den må videreføres og’ forsterkes.

Et meget vesentlig spørsmål i denne tid er det økonomiske for
svarsberedskap og at nøitralitetsvernet utbygges og styrkes. Lands
møtet vil uttale sin uforbeholdne tilslutning til de forholdsreoler 
som her er truffet efter initiativ av arbeiderregjeringen. I denne 
forbindelse må der kreves at befalsordningen blir demokratisk og 
at soldatene sikres møterett og organisasjonsfrihet under hensym 
tågen til den disiplin som må råde under de militære øvelser.

4. En absolutt forutsetning for at arbeiderklassen kan hevde sig og 
løse sine opgaver og slå alle reaksjonære og fascistiske anslag tib 
bake er ubrytelig samhold og solidaritet.

Landsmøtet vil derfor rette den mest inntrengende opfordring 
til alle lønnsmottagere om å slutte op om Arbeidernes faglige Lands” 
organisasjon, som på det faglige område er den store fellesnevner.

En lignende stilling inntar Det norske Arbeiderparti i den poli
tiske virksomhet. Fagbevegelsen og Arbeiderpartiet har vokset frem 
side om side.. Den ene hår utfylt den andre. Samling og enhet er 
like nødvendig for begge og er også en forutsetning for det sam
arbeide og den gjensidighet det må være mellem den faglige og poli
tiske bevegelse. Landsmøtet vil rette en inntrengende henstilling til 
alle kiassebevisste og socialistiske arbeidere om å tilslutte sig D-et 
norske Arbeiderparti.

Som et praktisk skritt til gjennemføring av klassesamlingen vil 
landsmøtet tilråde fagforeningene i størst mulig utstrekning å melde 
sig kollektivt inn i Det norske Arbeiderparti og da under iakttagelse 
av de lojalitet»- og solidaritetskrav partiet må stille til sine med
lemmer.

Opgaven må nu være: Samling i én fagorganisasjon og ett 
arbeiderparti. ■

Chr. Henriksen foreslo 2 000 kroner, til Tsjekkoslovakia i erkjennel
sen av forbundets sympati og solidaritet.
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Videre blev det stillet forslag av Kr. Mol jord, EmU Kurile og Johan

BerlOrdstyreren foreslo forslagene oversendt redaksjonskomiteen. 

Forslaget blev enstemmig vedtatt.

Gjester som må reise.
Karl Lindell: Min kamerat og jeg må idag forlate kongressen og jeg 

må få nytte høvet til å si et par ord. Vi har for vårt vedkommende hentet 
nye impulser her og fått kjennskap til spørsmål vi ikke tidligere haAd 
qLrf sett viser det sig at problemene er de samme. \ i kar således 
mangedv^de saker som dere her behandlet, som yrkessykdommer, arbeidn 
løshetsspørsmålet og flere. Men det er også ' «mn vnær at ^
enkelte områder har et noget forskjellig syn Det bar i særli| aa 
olpflpt oss å se den store interesse som bai væit til steae iea 

og sposiolt glodor vi «» “«f» fJSg 
nvorpaniserte Men kvaliteten av medlemmer er like viktig som anr uiei S28KS& O» gjeld* derfor *

for samværet og frembærer vårt forbunds hilsen og . .SrSrv?nnengog kameraten Ahlstrand. ^g frembærer Svekka Grov-
och Fabriksarbetarefbrbundets lulseu og takk to jerUgheten og
skandinaviske samarbeide. Vi kar i kam km -1 . p^per
hPdiprlipbeten de ting kar vært personifisert i Aklstrand. Jeg nape 
afkan ennu’! mange år må kå Høvet til å kunne følge den bevege se 
JomTanTså stor gkd selv har vært med på å bygge «P; _Som et lite 
bevis må jeg få lov til å overrekke dig disse blomster. (Sterkt bifa .)

Formannen: Jeg vil på landsmølfs-ng forbun^^fne Lim
dell for hans bilsninger og gode ønsker, idet och
p,. rni o- Pil ære oa glede å kunne frembære en takk til Svenska brrov ou 
EaSsarbetareforbundet for deres alltid store imøtekommenhet og vel-

fSnnMét Dettar detteforbund, Dansk Arbeidsmandsforbund og Norsk 
ArbeidsmåndsfOTbnnd som tok op spør-ålet ^
arbeide. Stort sett har vi jo ogsa de samme sakei a arbeide med pro

SÆrSb-at det gode samarbeide alltid ml fortsette. Ta med en hilsen og takk 
solidarisk samarbeide. (Sterkt bifall.)

Oversendt hudgettkomitéen.
Karlsrud optok forslag om bevilgning av 5 000 kroner til fordeling 

mellem innsamlingene til Tsjekkoslovakia og Spania.
Ordstyreren foreslo forslagene om bevilgninger sendt budgettkomi- 

téen,Mg det blev vedtatt. - Etlndragende fra sangforeningen «Arbeids- 

manden» blev likeledes sendt budgettkomiteen.

A - 13



194

Ad saken August Pettersen ~ A/8 Titania.
Biidgettkomitéen innstillet:
«Budgettkomitéen finner ikke, elter å lia liørf de forskjellio-e frem- 

f +mge1’ T^1 av Au8'wst Pettersen selv som av foreningens represen 
tanter og forbundets tillitsmenn, at August Pettersen er trakassert i 
den forstand at han er berettiget til understøttelse i henhold til for 
bundslovens § 9, punkt 7. Dog finner komiteen at AuguS PetteSen er 
ui ettfeidig behandlet fra bedriftens side og mener derfor at det k™ 
være grunn til å yde ham en bevilgning. I henhold hmVii vn i" -, 
foreslå at landsmøtet bevilger August Pettersen kr. 500.00.» ' mi etlJ

Adolf Lien: Vi kan ikke finne at August Pettersen er tvik-issert- ; 
den forstand som det kreves efter lovene. Men vi innrømmer dog at det 

noget uklart og foreslår derfor at han bevilges et beløp somMionnør
tn“ "*"<tal "k vi ““'4

ai-beulsM som lagsbas og han hadde 10 års ansiennitet. Det stod igien
liamXL^oTronerUniltet' bevilget °8«å i sin tid et beløp til
nam pa o00 kioner, og dermed ma det vel være oplagt at han var tral-,«
forsndt1 r eV,I-‘, 7-"ssIi,k- meu forbundsledelsen vikte ikke. og nu er det
eX or,sSlra0:-fa SOm e-tøtniug for at han er uiæS

sjonel arbeidsplass grunnet sitt arbeide i fagorganisa-

Østrøiu (til forretningsordenen): Det må fastslåes at o-sa Laxaa var-
St* ig9"ble' "«*«•

;fg ®d 'J l)a et tH,ll8 tidspunkt kunde få en juridisk avgjørelse Jee
må kke te-i>em>i!te'"f til1felle 1 !l<''1,,i0ld tU S l>l,rlkt k i forbundsloWm 

ikke lo. fremtiden forelegges landsmøtet titen å være juridisk belyst.»
M. Hestnæs: Det ser ut til å skulle bli en linje i dette at disse saker

skal inn for landsmøtet. Jeg er der enig med Eerlid. Vi har loven å
holde oss til. Jeg vil henstille til de foreninger det gjelder å ta sakene

tilfelle 1 ’ Vl yeiarbeidere °§'så kunne komme med mange

Olaf Hemn: Det er for svevende dette fra budgettkomitéen En kan 
ikke trune at Pettersen er trakassert, men for hans organisasjonsarbeides 

5 LSd forflar komiteen bevilgning. Det må ikke komme på den måte 
Strek blev satt.
\nnu Authoni: Det har både vært kjedelig og vanskelig for budeett 

komiteen å s tte slik som jury. Hadde en vist om X dt^ k av måtte
H vdre W?* f Ti må se på det pdnsipSlte h«
at rare tiUitsmenn ute pa arbeidsplassen må forsvares. Og foreningene 
far sende representanter til landsmøtene som under beretningen tar op
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disse saker så budgettkomitéen klart får høre landsmøtets opfatning. 
På denne måte blir det bare nogen enkelte som får bevilgnunger. En må 
allerede på et tidlig tidspunkt søke å forhindre at de kommer vekk fra 
arbeidsplassen. Det er først og fremst der vi må reise saken.

Herman Skoglund: Jeg foreslår 1 000 kroner til Østrøm og det 
samme til Laxaa.

Ordstyreren: Strek er satt.
Johnn Wik: Det som forbauser mig mest er at en taler om alt aa- 

net enn det denne sak gjelder, nemlig Aug. Pettersen. Efter budgett- 
komitéens formanns uttalelser så har Pettersen efter avgjørelsen igår, 
krav på å få mere enn det som her foreslåes.

Kristian Moljord: Når saken blev avgjort igår for Laxaa og Østrøm, 
så er det riktig at det i forslaget bare står Østrøm ; meu det var motivert 
med at det også skulde gjelde Laxaa og når viet er slik at det ikke står 
tydelig i forslaget, så får landsmøtet rette på det. Så var det Hestnæs 
om at det ikke var riktig efter 6 års forløp å komme og be om bevilgning. 
Det må vel nettop være en betryggelse at det har tatt så lang tid. Yr har 
søkt i denne tid å få dem inn på arbeidsplassen.

Formannen: Det har vært gjort mange forsøk, sies det, på å få disse 
inn igjen i arbeidet. Hvor mange er det ikke som er kommet ut fra ar
beidsplassen og hvor en ikke har funnet saklige grunner til å få dem inu 
igjen. Forbundsstyrets bedømmelse av Østrøms og Laxaa er riktig. I 
Sulitjelma er- det hundrer som er i samme stilling. Når det gjelder 
Pettersen så er det dog nogen forskjell; men allikevel ikke sa klart og 
overbevisende at tilfellet kan avgjøres efter § 9, punkt 7. Med hensyn 
til Berlids forslag så kunde jeg yære fristet til a si at det burde vedtas. 
Det vil vel'bety at saken også juridisk skulde pådømmes. Vi har også 
ofte benyttet oss av det hvor tilfellene har vært tvilsomme. Men pa den 
annen side vil det være et overordentlig farlig prinsipp å sla inn på at 
en arbeider på denne måte faktisk skulde kunne bli fradømt enhver ar
beidsplass for fremtiden. Jeg vil henstille til Berlid å ta forslaget til
bake. Disse saker bør ikke få så bred plass på dagsordenen og det kunde 
være et spørsmål om i § ->■ > i v åre lover a forandre det til at represen
tantskapet blev den avgjørende i tvister om lovenes forståelse.

Chr. Henriksen.: Budgettkomitéen har. fått sig overlatt alle oplys- 
njnger i saken, men allikevel foretar man en annen beslutning enn den 
budgettkomitéen kommer med. Landsmøtet har ingen betingelse for å 
avgjøre disse saker. Når det gjelder Pettersen så har også der alle pai - 
ter vært representert og forklart sig. Jeg er ikke enig i budgettkomitéens 
innstilling om å gi en bevilgning av billighetshensyn. Det er tusenvis av 
medlemmer utover landet, som ved uæste landsmøte med like stor rett 
kan komme og be om det samme. Det var over 450 arbeidere under an
leggsperioden ved Titania. Da det gikk over til almindelig drift, så blev 
det ca. 200 igjen. Her skulde det ikke være spørsmål om billighetshen
syn; men om hvad medlemmene har krav pa ifølge våre lover. Pettersen 
står i samme stilling som de andre som også sluttet.

Bernhard Bjånes: Den protokoll som blev opsatt åv kontorchef 
Rogstad og Chr. Henriksen var ikke verd det papir den var skrevet på.
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Vi krevet å få saken inn for retten. For øvrig har forbundsstyret også 
fattet beslutning som innrømmer at han er trakassert. Jeg vil henvise 
til følgende brev fra bedriften.

Yi takker for Deres brev av 1. februar som vi grunnet travelhet (års- 
opgjør etc.) dessverre ikke har hatt tid til å svare på før.

Der snakkes stadig om at Aug. Pettersen skulde være urettferdig 
behandlet, men vi kan ikke finne nogen reell begrunnelse herfor og vi 
kan heller ikke med vår beste vilje forstå hvorfor. Yi har hatt god anled
ning til å si ham op tidligere, men vi har holdt på ham i det lengste.

Vi kan heller ikke forstå hvorfor Aug, Pettersen skulde ha mere 
krav på å bli behandlet med silkehansker enn andre, han er da selv ro
bust nok.

Uten å ville diskutere Aug. Pettersen* kvalifikasjoner vil vi gjerne 
nevne at han efter vår opfatning først og fremst er egnet som anleggs
arbeider, og han blev da også i 1934 inntatt som sådan. Vi kan gjerne 
tilføie at vi har vært tilfreds med ham som anleggsarbeider. Han har 
også nu jobb ved veianlegg, et arbeide som han fra før av er vel vant 
med.

Når herr Henriksen uttaler at Aug. Pettersen kanskje ikke er så 
godt personlig likt av bedriftens ledelse, så skal vi henvise til det oven
for nevnte og videre få gjenta hvad vi tidligere har uttalt overfor Dem, 
nemlig, at vi tror Pettersen i grunnen er en ærlig kar som det ikke 
skulde være noget å *i på hvis han ikke hadde en viss tilbøielighet til å 
ville kjekke sig for sine arbeidskamerater.

Når herr Henriksen nevner at arbeiderne i aller høieste grad be
klager^ denne opsigelse, så tror vi å vite at ikke alle er enig heri og da 
kanskje spesielt ikke de som ønsker et godt og rolig samarbeide på ar
beidsplassen.

Opriktig talt så tror vi at Pettersen nu gjør bråk overfor forenin
gens styre, og vi synes det kunde være på tide at han blev satt på plass.

Hvad Olav Mydland angår så har vi grunnet sykdom inntil videre 
funnet en plass for ham i vårt sjauer gjeng.

Formannen: Efter at Berlid underhånden har meddelt mig forut
setningen for sitt forslag så tar jeg tilbake min henstilling.

Adolf Lien: Yi holdt faktisk på i 2 dager for å komme til bunns i 
saken og det lyktes ikke. Men vi mente det var riktig å gi denne 
bevilgning. Vi kan ikke si med bestemthet at han er trakassert Det 
ligger iallfall ikke klart.

Ordstyreren: Vi vil først stemme over budgei i komiteens forslag 
med adgang til senere å stemme over spørsmålet om hvorvidt Laxaa også 
skal ha det samme som Østrøm.

Votering: Budgettkomitéens forslag vedrørende August Pettersen 
blev vedtatt med stort flertall. — Johan Berlids forslag blev vedtatt mot 
nogen få stemmer.
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Laxaa får samme bevilgning som Østrøm.
Ordstyreren: Det er misforståelse til stede her om hvorvidt Laxaa

skal ha 1 000 kroner som Østrøm.
Herman Skoglund: Det må være landsmøtets forutsetning. 
Ordstyreren: Vi mener også at det var landsmøtets forutsetning. 
Ingen ytret sig derimot og landsmøtet hadde dermed bevilget Laxaa

1 000 kroner
Bernhard Bjånes: I vårt tilfelle foreligger det skriftlig a| det er 

trakassering. I tilfellet Østrøm og Laxaa foreliggei ikke det. Allikeve 
behandler en disse tilfelle slik at Pettersen far mindre.

Ad revisjonsutvalget.
Buduettkomitéen foreslo at revisj onsut valgets navn blev forandret 

til- «Kontrollkomité». Komitéens formann eller den dertil valgte ska 
møte i represent antskapet* møter. Angående godtgjørelse til kontroll- 
komitéens medlemmer overlates det til det nye representantskap. 

Votering: Forslaget blev enstemmig- vedtatt.

Birger Berg bevilges 500 kroner som æresgave. 
Budgettkomitéen foreslo at landsmøtet bevilget Birger Berg o00 

kroner.
Forslaget blev vedtatt med kraftig akklamasjon.
Karl Ed vard sen foreslo: I erkjennelse av Ahlstrands uegennyttige 

onofrende arbeide i Norsk Arbeidsmandsforbund, bevilger landsmøtet 
hamToOO kroner årlig i tillegg til den pensjon han opnar i pensjons-
k el gijg-ØXl

Aanou Larsen: Jeg kan ikke være enig i dette forslag. Når en har 
pensjonskasse, så må det være nok med det en far der.

Ordstyreren: Den pensjon A bl st ra ml vil få er 3 750 kroner.
M Hestnæs: Jeg tror forslagsstilleren gjør Ahlstrand en bjørne- 

tieneste ved å stille dette forslag. Han vil klare sig godt med den pen
sjon han får. Skal vi fortsette slik, så får vi efter hvert mange slike til

legg til pensjonene.
Birger Eriksen: Gir Landsorganisasjonens pensjonskasse for sma 

fordeler, så får en foreta en revisjon der. Men en pensjon pa 3 oO kio- 
ner må en klare sig med.

Ed vard sen trakk forslaget tilbake.

Streikebidrag som besluttes utbetalt.
Jørgen Løyte foreslo: _
De 6 medlemmer av Eidanger Arbeidsmannsforening som 1193o blev 

nektet streikebidrag til tross for at de efter at forhandlingene varop- 
tatt blev opsagt og erstattet med uorganiserte, utbetales sitt streike
bidrag for den tid streiken varte. _ , , ...

Formannen: Jørgen Løyte optok som bekjent under beiam mg 
av dagsordenen forslag om utbetaling av streikebidrag til 6 medlemmer
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for den tid konflikten varte. Forbundsstyret foreslår: Det finnes intet 
lovmessig grunnlag for innvilgelse av streikebidrag. Forslaget fra Jør
gen Løyte kan derfor ikke tiltredes. •

Jørgen Løyte: I tilslutning til det Ødegård har meddelt skal jeg ia 
gi eu del oplysninger: Eidanger kommune besluttet å bygge et vann
verk i 1935. Der blev da inntatt folk, og blandt disse var da også en del 
av dem saken gjelder. En del av disse var ungkarer og det blev reist en 
del mosjon mot dette, men vannverksstyret mente at de matte lia fag
arbeidere __ betongstøpere. Det blev også besluttet en forskuddslønn
på 1 krone til tross for at forskuddsbetalingen ellers var ca. 0.60. Det 
var uttalt at ellers måtte man være forberedt på kravet om tariff. Vi 
besluttet allikevel ut på •ettersommeren å få tariff i stand. Der blev for
handlinger og der blev tvungen megling. Under forhandlingene sa kom
munens forhandlere fra at hvis det gjaldt å få rettet på noget angående 
lønns- og arbeidsforhold så var man villig til å forhandle, men kommu
nen ønsket ikke overenskomst. Vi holdt imidlertid fast på kravet og der 
inntrådte streik. Eiler at forhandlinger var optatt og umiddelbart før 
streiken utbrøtt fikk så dem denne saken gjelder slutt til tross foi at 
vannverksstyret før hadde søgt at det var nødvendig å ha dem som fag
arbeidere. Og de blev erstattet med uorganiserte. De som saken gjelder 
var således satt utenfor arbeide da streiken brøt ut og fikk ikke bidrag. 
Vi henvendte oss da til forbundet — først telefonisk og siden pr. brev — 
men uten resultat. Disse kameratene stod sammen med oss i streiken, 
gikk sine streikevakter, men de fikk ikke bidrag. Der er vel ikke tvil 
om at det her foreligger et angrep fra arbeidsgivernes side så ondskaps
fullt som man sjelden ser det.

Ludvik Larsen: Det er et ekstraordinært tilfelle; og at det ikke er 
analogt med de trakasserier vi har behandlet nu, tror jeg Ødegård er 
alene om. Jeg vil anbefale at en stemmer for Eidanger Arbeidsmands- 
forenings forslag.

Formannen: Skal en vedta også dette forslag, så vet jeg ikke hvor
for forbundet skal ha lover. Hvis det skal være slik at en også i disse 
saker skal kunne komme tilbake til landsmøtene, sa har de lover som 
skal være rettesnor for vårt arbeide, liten verdi.

Petter Ml aen: Jeg kan bekrefte det som er sagt om disse medlem
mer. Det er ingen tvil her om at det var trakasserier.

Ludvik Larsen: Det er ikke noget jeg skal bebreide forbundet eller 
Ødegård her. Men vi bør vise litt smidighet.

Arne Fiskrik: Jeger imot bevilgninger i sin almindelighet; men i 
slike tilfelle som her hvor det gjelder trakasserier så bør det bevilges.

Formannen: Det må jo være litt sammenheng i ålt dette. Hvis Løy- 
tes forslag blir vedtatt, så må det jo gjøres det forbehold at det må 
gjelde dem som idag er medlemmer av forbundet.

Jørgen Løyte: En av disse har kanskje anledning til å være medlem 
av forbundet, og er det ikke.

Votering: Jørgen Løytes forslag Idev vedtatt med IjO mot 111 
stemmer.



200

Punkt 4 b: Organisasjons- og oplysningsvirksomheten.
I dagsordenen forelå følgende:
Avd. 304, Tjøme Arbeidsmaimsforening, avd. 207, Rygge og Jeløy 

Veiarbeiderforening og avd. 480, Øst-Telemark Veivokterforening andrar 
forbundet om å yde økonomisk støtte til organisasjons- og oplysnings
virksomheten.

Stord Arbeiderforening, avd. 3Jh foreslo:
Foreningen foreslår at forbundet nu må sette litt fart i oplysnings- 

og studiearbeidet. Forbundet må i likhet med andre forbund, sette i 
gang oplysnmgskurser. Dette mener vi er påkrevet, idet det er en masse 
uskolerte medlemmer av den store medlemstilvekst forbundet har hatt 
de senere år. Likeledes må forbundet, efter ansøkning, bevilge et pas
sende beløp til foreninger som setter i gang studiekurser.

Disse forslag var tidligere av landsmøtet oversendt budgettkomi-

Budgettkomitéen foreslo:
Landsmøtet fastslår at der bør ydes bidrag til organisasjons- og op

lysningsvirksomheten, men overlater til det nye forbundsstyret og repre
sentantskapet å avgjøre hvad der i det enkelte tilfelle kan bevilges.

Leif Andersen: Det er ikke riktig å overlate dette til forbundsstyre 
og representantskap. Jeg vil foreslå: 1. Foreslår at der bevilges et fast 
beløp pr. ar i landsmøteperioden til oplysningsvirksomheten og at for- 
buneiet tar sig mer av dette virke enn i tidligere år. 2. Saken blir hermed 
a tilbakesendes budgettkomitéen.

Adolf Lien: Det er på grunnlag av Stord Arbeiderforenings forslag 
at vi foreslår dette. Det er mer betryggende at representantskapet av
gjør det ettersom kravene kommer og foreningene har sine planer i 
orden.

Ragnvald Olaisen: Vår forening søkte om bevilgning til igangset
telse nv en studiecirkel og vi fikk det svar fra forbundet at dette måtte 
sees i sammenheng og at det skulde behandles av representantskapet 1 
måned senere fikk vi meddelelse om at 10 000 kroner var bevilget til or
ganisasjons og oplysningsa r bekle. Men vi har ikke fått noget av det.

Alb. Karlsen: Jeg er enig i at dette landsmøte i flere tilfelle har 
vist at der trenges oplysningsarbeide. Men det er vanskelig for 
landsmøtet å drøfte dette i detaljer. Alle de stedlige styrer som har inn
sendt plan for oplysningsarbeider har fått penger til det. Je" anbefaler 
budgettkomitéens forslag.

. , Værriø: Det er vel ingen tvil om at det trenges oplysnings-
virksomhet utover. Vår avdeling søkte forbundet om 250 kroner for å 
dri\e organisasjonsarbeide og vi hadde innsendt plan. Det blev ikke 
fra forbundet sagt noget om planen; men alene det at hvis en skulde gå 
iem slik så. v ilde det Id i altfor mange av denslags andragender. Når on
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virkelig har en plan så bør man ikke avvises. Da det blev sagt at de 
enkelte avdelinger ikke kunde få bevilgninger, så tok vi alle de penger 
vi hadde i kassen til utførelse av vår plan og vi så resultater av arbeidet.

Hilmar Antonsen: Oplysningsarbeide trenges og det budgett bør 
forhøies. Det viser sig jo her at det er beløp som ikke benyttes. Rår det 
er slik, så kan en ikke kritisere at beløpet er lite.

Strek blev satt.
Ole Svendse-n: Jeg vil henstille til forbundsstyret næste gang å ta 

hensyn til de fylker hvor organisasjonen står dårlig. Til vårt fylke var 
bevilget 200 kroner og det er benyttet ; men en når ikke langt med det 
når det gjelder agitasjon.

Konrad Hagen henstillet til forbundsstyret at det gjorde noget for 
å bedre organisasjonsforholdene i hans fylke.

Møtet hevet.

Formiddagsmøtet tirsdag 11. oktober.
Ordstyrere: Kr. Moljord — Aksel Berg.

Protokollen fra gårsdagens eftermiddagsmøte referert os og godkjen- 
tes med et par mindre bemerkninger.

Fortsatt behandling av organisasjons- og oplysningsarbeidet.
Adolf Lien: Leif Andersen får stille forslag om hvilket beløp han 

mener det bør anvendes til disse opgaver.
Leif Andersen: Det er ikke riktig å blande organisasjons- og oplys

ningsarbeidet sammen. Ved å overlate det til forbundsstyret og repre
sentantskapet er jeg redd for at det blir for lite til oplysningsvirksom- 
heten. Derfor mener jeg at det bør avsettes et bestemt beløp til det og 
budgettkomitéen bør fremkomme med forslag.

Thv. Thorstensen: Det var i anledning spørsmålet om det beløp som 
Akershus ikke benyttet sig av i 1937. Beløpet var altfor lite. Det vikle 
ha medgått i det vesentlige til utgifter for det møte som skulde sette op 
planen for oplysningsvirksomheten. I 1938 satte vi imidlertid op en plan 
for pengenes benyttelse.

Votering: Budgettkomitéens forslag blev vedtatt med stort flertall. 
—- Dermed bortfalt de øvrige forslag.

3-årige landsmøter bibeholdes.
Sulitjelma Bygningsarbeiderforening foreslo:
Punkt 7 forandres til: Landsmøte holdes hvert 4. ar.

Motivering:
Under ekstraordinære forhold kan ekstra landsmøte sammenkalles, 

og da mener vi, av sparehensyn, ordinært landsmøte må være tilstrek
kelig hvert 4. år.
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Forbundsstyret og landsmøtene.
Østre Kvinesdal Jernbmiearbeiderforenmg foreslo:
Punkt 4 far følgende ordlyd:
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Jørgen J. Rønning trakk forslaget tilbake.

^ _ Forslag frafalles.
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Punkt 3 forandres til å hete-

mnenfoi lamran av (oi-bwidets virksomhet, velae revisionstltvile SL,
** "æa,e

Forslaget blev ikke optatt.
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Permisjoner.
Redaksjonskomitéens og budgettkomitéens medlemmer fikk permi

sjon for å fortsette sine arbeider.

Punkt 4 D: Tariffrevisjon.
Arbeiderforeningen Nordlyset foreslo:
For at en overenskomst skal erklæres for vedtatt må det være fler

tall for ovemixkomslforslaget på hver arbeidsplass.

Motivering:
Da det ved tariff-forhandlinger har vist sig at enkelte arbeids

givere, særlig i grubeindustrien, har vist sig steile og uvillige til å rette 
på rimelige og berettigede krav, anser vi det nødvendig at forbundet 
endrer taktikk. Som det nu foregår ved avstemninger over tariff-forslag 
er det det store flertall, fra arbeidsplasser med en rimelig driftsledelse, 
som tvinger arbeiderne på de arbeidsplasser som helt har forkastet for
slaget, til å opta arbeidet, uten at selv de rimeligste og billigste krav 
er innrømmet av arbeidsgiverne.

Arbeiderforeningen Nordlyset, avd. 103.

Ad voldgift i lønns- og arbeidsbestenunelser.
Forbundet skal ikke i noget tilfelle gå inn for eller anbefale vold

gift i nogen form til fastsettelse av lønny- og arbeidsvilkår.

Motivering:
Med sikte på de i den siste tid avsagte voldgiftsdommer spesielt 

under henvisning til den nylig avsagte voldgiftsdom for veiarbeiderne 
med dens negative resultater er man kommet til klarhet over at den 
kre fl by hl som bærer navnet voldgift, i sin helhet bør fjernes, idet den 
virker til skade for arbeiderne.

Arbeiderforeningen Nordlyset, avd. 103.

Fra representantskapet forelå:
Tariffrevisjon. Kan ikke tiltredes.

Forslag fra Arbeiderforeningen «Nordlyset» angående voldgift. 
Besk: Forslaget forelegges landsmøtet.

Ad valg av fast forhandlingsutvalg for veiarbeidsdriften.
1. Forhandlingsutvalget skaP bestå av 6 medlemmer, 1 representant 

fra Sørlandet, 1 representant for Vestlandet,-1 representant for
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Østlandet, 1 representant for Møre og Trøndelag, 1 representant 
for Nordland fylke og en representant for Nord-Norge.

2. De forskjellige yrker innen veiarbeidsdriften blir representert i 
forhandlingsutvalget. 7 T. . , ., ,

(rol Veiarleiderforemng, avd. 169.
Fra representantskapet forelå følgende:
I anledning innsendt forslag fra avdeling 169, Gol Veiarbeiderfor- 

ening, vil representantskapet uttale:
Efter den utvikling som har foregått innenfor forbundets virkeom

råde, og spesielt med hensyn til de omfattende tariff- 0g lønnsforhand
linger for de forskjellige grupper innenfor forbundet, er det nødvendig; 
at landsmøtet fastsetter regler for valg av forhandlingsutvalg og for
beredelse av overenskomst krav.

Under henvisning til foranstående og forbundslovens § 8 foreslår 
representantskapet for landsmøtet å fatte følgende beslutning:

. Før tariffkrav fremmes, skal der for de store landsomfattende grup
per, grubeindustrien, jernbaneanleggene, Statens havnevesen samt 
yeiarbeidsdriftens arbeidere, som omfattes av fellesoverenskomster, 
innkalles til konferanse av representanter for arbeiderne ved de en
kelte grubebedrifter, jernbaneanlegg, havnevesensdistrikter og de 
stedlige organisasjonssammenslutninger i hvert enkelt fylke for ar
beiderne ved veiarbeidsdriften.

2. Konferansen skal behandle og ta stilling til de fra foreningene inn
sendte krav, samt foreta valg på et engere forhandlingsutvalg som 
avpasset efter størrelsen av vedkommende gruppe og det område 
gruppens overenskomst skal omfatte.

Det engere forhandlings- og meglingsutvalg som velges av kon
feransen skal i intet tilfelle bestå av mer enn 8 medlemmer, men 
bør avpasses nedover efter de forskjellige gruppers virkeområder, 

d. \ ed forhandlinger og meglinger som angår enkeltbedrifter eller 
mindre grupper av bedrifter som kommer inn under samme overens- 
komst velges der for enkeltbedrifters vedkommende 1 representant 
Ved forhandling og megling som angår enkelte bedrifter, hvor flere 
tag er interessert, kan der velges 2 representanter.

Kr. Mol jord og Hartmarh foreslo:
Det pålegges forbundsstyret ved forhandlinger og meglinger å inn- 

skrenke representasjonsretten i den utstrekning det finnes forsvarlig; 
Under hensyntagen til at medlemmenes interesser best mulig blir 
ivaretatt. b

Gol Veiarbeiderforening gikk over til representantskapets forslag.

Konferansen av representanter for prubemdustrien vedrørende
tariffrevisjonen.

Formannen meddelte følgende:
Den av grubearbeidernes gruppemøte den 8. oktober nedsatte re

daksjonskomité, bestående av Johs. M. P. Ødegård, Johannes Togstad 
og Ole Bech, hår behandlet det på møtet fremkomne forslag og innstiller 
på følgende:
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Ad tariffrevisjonen bergverkene.
Det av Ole Bech fremsatte forslag, sålydende:
«Landsmøtet pålegger forbundsstyret å innkalle representanter fra 

grubeindustrien til konferanse innen utgangen av januar måned 1939.
Konferansen behandler alle spørsmål vedrørende tariffrevisjonen 

ved bergverkene, herunder også spørsmålet om revisjon av bergverks
loven»,

tiltredes.
Videre tiltrer komitéen det av Petter Nilsen fremsatte forslag an

gående utarbeidelse av faste prislister, og at dette spørsmål forelegges 
de enkelte avdelinger til behandling.

Ole Bech: I grubearbeidernes særkonferanse blev en enige om det 
av Ødegård refererte om at representanter for grubeindustrien skal inn
kalles til konferanse innen utgangen av januar måned 1939. Videre at 
konferansen skal behandle alle spørsmål vedrørende tariffrevisjonen ved 
bergverkene og herunder også spørsmålet om revisjon av bergverksloven, 
samt utarbeidelse av faste prislister og at det forelegges de enkelte av
delinger til behandling.

Knut Hartmarh: Representantskapets forslag går ut på å ha et fast 
forhandlingsutvalg for de forskjellige grupper innen forbundet. Ser en 
på måten dette skal velges på, en fra hvert fylke, så kan det bli meget 
tilfeldig og en kan risikere å få helt nye folk. Det må ikke bare sees 
efter fylkesgrensene.

,/. p. Karlsrud: En må formode at organisasjonsapparatet er i or
den; i forbundet som i avdelingene. Hvis så ikke er tilfelle så kan re
presentantskapets forslag diskuteres. Når det er tale om forhandlings
utvalg så består forbundet av 3 store grupper som hver har fellesoverens- 
komst. Under de forutsetninger er det riktig at forhandlingsutvalgene 
begrenses. Vi har våre avdelinger og våre stedlige styrer og vi har 
bestemmelser om at ved tvister så skal det innkalles til særkonferansen 
og da skulde behandlingsmåten være tilstrekkelig også for veiarbeiderne. 
Disse store forhandlingsutvalg som vi har praktisert ned gjennem årene 
er ikke av det gode. Det kan begrenses uten at en derved kan si at det 
skader nogen berettigede interesser. Kravene skal behandles i avdelin
gene, så i de stedlige styrer og videre i forbundsstyret og representant
skapet og hvis det er nødvendig så kan det innkalles til konferanser i de 
spesielle tilfelle. Hvis det skal fortsette som hittil så kan vi bare se på 
regnskapene hvad det koster. Når det gjelder forhandlingene om felles- 
overenskomst og en ser at det koster 76 000 kroner, så mener jeg toppen 
er nådd. En må ha tillit til de som blir valgt at de gjør sitt beste.

Olaf Sletten: Det er riktig at det kan foretas en innskrekning. Det 
forhandlingsutvalg veiarbeiderne har hatt med 17 representanter har 
vært for stort, så stort at det har vært vanskelig å få et godt samarbeide 
i stand. Jeg kunde i representantskapet ikke stemme for 8; men jeg 
stemte for 10 og jeg vil opta forslag herom. Det er ikke dermed gitt at 
det behøver å være 10; men inntil 10 representanter.

Kristian Moljord: Jeg er i mindretall i representantskapet her. Jeg 
har deltatt i grubeindustriens forhandlinger og det resultat en der har
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presentantskapet i å begrense det som er mulig og det får for hv^ 
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Landsorganisasjonen' må være nok. Jeg vil henstille til landsmøtet å 
vedta representantskapet® forslag. Det er nødvendig’ for forbundet som 
for- de som skal håndheve dette, som foAnedlemmene, at en får bestemte 
regler.

An dr. JIr kr r og Peder Pedersen foreslo Stord Arbeiderforenings for
slag oversendt grubekouferansen i januar måned næste år.

Jens Østmo foreslo:
Ad representantskapets. innstilling: Efter første komma omgjøre» 

«foreta valg på» til «-bestemmer antall medlemmer i de». I annen passus 
«som velges» omgjøres til «som foreslåes».

Ludvik Larsen: Vi kan ikke bekjempe utviklingen av våre organi
sasjonsforhold. Ved konferansene før tarifforhandlingene optas, kommer 
alle medlemmenes) opratninger frem. Det får medlemmene der anledning 
til, men når det gjelder antallet i forhandlingsutvalget så har meglings
mannen tillatt 20 representanter og ikke sagt noget. Jeg mener åt kon
feransene før tarifforhandlingene må en ikke beskjære noget på, men 
når det gjelder det engere forhandlingsutvalg vil jeg stemme for 10 
representanter.

Johannes Toystad: Jeg vil så innstendig jeg kan henstille til lands
møtet å vedta representantskapets forslag. Jeg tror også at det er i over
ensstemmelse med det grubearbeiderne har erfart. Jeg har hatt anled
ning til å være med i en rekke forhandlinger, og det viser sig at når 
de store forhandlingsutvalg skal begynne å arbeide så kommer de fel
les. interesser i bakgrunnen og det blir de lokale krav en tar frem 
og som en føler sig forpliktet til å opta på vegne av sine avdelinger. 
Det arbeidsutvalg som blir nedsatt vil på grunnlag av konferansene 
meget bedre kunde vareta medlemmenes interesser enn et stort forhand
lingsutvalg. Det er nettop i punkt II realiteten ligger så den bør 
ikke uttas.

Qsvald Værriø: Den største fare ved å vedta det foreliggende forslag 
ligger i at det står innkalles istedenfor å velge. Representantskapet kan 
innkalle hvem som helst, som det passer. Vi har forskjellige inter
esser å vareta. Vi har 8 lømissoner f. eks. når det gjelder veiarbeiderne. 
Vi mener derfor at vi må være representert med en fra hvert fylke og 
at vi selv skal velge ham. Det skal ikke lykkes Alb. Karlsen å vitse om 
disse forhandlingsutvalg og dere» størrelse. Det var også nevnt hvor 
meget disse forhandlinger koster. Det er ikke -det avgjørende, men hvor 
meget vi opnar. Sletten har foreslått 10 representanter. De som husker 
ham fra 1935 vil måtte innrømme at han har forandret sig slik at han 
ikke er til å kjenne igjen. Det er derfor heller ikke noget merkelig i at 
han foreslår dette. Jeg vil understreke Moljords uttalelser og anbefaler 
bibehold av den nuværende ordning.

Avslått andragende.
Jørgen -7. Rønn iug: Da jeg under hele landsmøtet har vært provosert 

av Ludvig Antonsen, søker jeg landsmøtet om permisjon resten av dagen 
og at vår forenings varamann inntar min plass.
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Votering: Dette blev avslått med stort flertall.
Ole Svendsen: Jeg kan ikke være enig i at disse konferanser velger 

forhandlingsutvalget. Avdelinpue rundt i distriktene må velge de.
Thor Hogga: Det kunde forsåvidt være overflødig å si mere efter 

det som allerede er sagt. Men når en leser innstillingen nøiere så er det 
forskjellige faremomenter her. Vi har størst interesse av en grundig 
drøftelse på forhånd av kravene og jeg er derfor enig i punkt I, men 
når vi kommer til punkt II så er det et faremoment at forhandlings
utvalget bare skal bestå av et visst antall og videre at det skal velges 
av konferansene. Men det kan selvsagt sies at et utvalg som av Alb. 
Karlsen nevnt om 20 er for meget. Men det er antydet av Sletten 10 
og jeg kan være enig i det. Medlemmene fastholder fremdeles den gamle 
parole: at makten skal ligge på arbeidsplassen. Vi krever å ha avgjø
relsen tih å bestemme hvem som skal ha med våre tarifforhandlinger å 
gjøre. Vi vil ikke at denne konferanse som holdes på forhånd skal 
avgjøre hvem som skal delta i forhandlingene. For øvrig er jee’ enig 
i innstillingen.

O. B. Johansen: Jeg er uenig i den form representantskapet har gitt 
sitt forslag. Medlemmene må selv velge disse, som skal være med i kon
feransene. Videre har vi antallet av forhandlingsutvalgets medlemmer. 
Den tidligere ordning bør bibeholdes.

Johati Lien: Efter hvert som jeg har satt mig inn i dette forslag så 
har jeg sympati for representantskapets forslag, men det bør skje nogen 
endringer. Det er ikke mulig at alle avdelinger kan være representert. 
Det vil bli et for stort utvalg. Kår det gjelder konferansene på forhånd, 
går jeg ut fra at representantskapet der hvor det er store avstander, må 
tillate 2 fra hver av de stedlige sammenslutninger. Det vil nemlig være 
helt umulig for en representant å vareta alle interesser i fylket. Jeg vil 
henstille at det legges den forståelse i det og da er jeg enig i represen- 
la ul skapets forslag. Kår det gjelder det engere forhandlingsutvalg så 
skulde det være helt på toppen efter at det har hørt alle ting i konfe
ransen. Jeg vil henstille til mine kamerater fra de nordlige fylker om 
å være opmerksom på det og gå med på representantskapets forslag, 
men at det blir velges istedenfor innkalles. Men da må også veiarbei
derne være opmerksom på å skaffe sterke, mobile stedlige organer.

Kristian Mol jord: Karlsen sa at det skulde innkalles 1 representant 
fra de forskjellige bedrufter. Da vil jeg si at en representant fra Suli
tjelma ikke kan klare det med de kompliserte arbeidsforhold en har der. 
En forandring der går ikke an. Jeg oprettholder min innstilling om 
bibehold av den nuværende ordning, men at en søker å innskrenke noget, 
dog under hensyntagen til medlemmenes interesser.

Knut JI art mark: Det er sagt at det ikke er nogen tilfeldighet at 
dette forslag fremkommer. Det forhandlingsutvalg vi hadde sist for 
veiarbeiderne var noget for stort å ha i ryggen og kunde ikke dirigeres 
slik som forbundsstyret kan gjøre det med et engere utvalg. Kår en 
kommer på disse konferanser og skal velge forhandlingsutvalg, så kjen
ner en ikke til hvem en skal velge. Det blir forslag, men hvorfra kommer 
forslagene? Kunde det ikke tenkes at det var nettop de som var lett 
å bøie og som lar sig manøvrere som blir valgt ?
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Andreas Wormdahl: Jeg kan ikke stemme for representantskapets 
forslag men for at den nuværende ordning bibeholdes. Ved var arbeids- 
nlass har vi en mengde grupper. Det blir vanskelig for en mann a vareta 
alle disse gruppers hiteresser. Jeg vil anbefale Moljords og Hartmarks
forslag.

Emil Zakariassen: Vi vet kvad vi har, men vi vet ikke kvad vi far. 
Landsmøtet har som bekjent besluttet at alle avdelinger skal slutte sig 
sammen i et stedlig styre og alle krav skal behandles og innsendes dertil. 
Slik som forholdene har vært at hver avdeling har behandlet sine kia\. 
så opstår der skille når en kommer til konferansene. Men ved at de 
stedlige styrer behandler det, så får vedkommende et utmerket kjennskap 
til kravene. Vi kan ikke være med på at konferansene innkalles, men 
at de stedlige styrer må ha rett til å velge til disse konferanser. Hele 
det forberedende arbeide må legges i de stedlige sammenslutninger. I e 
vil forenkle og lette arbeidet.

Sigvart Sakariassen: Det står innkalles. Hvem skal gjøre det. 
Selvsagt forbundet. Arbeiderne skal altså ikke velge de. Det er helt 
uriktig. En mann fra hvert fylke er riktig, og så velger en et engere 
utvalg til de videre forhandlinger. Stem for Moljords forslag.

Jens Østmo: Trykket fordeler sdg likt til alle sider. Også her ei
det et trykk, som går igjen i alle forbund i Landsorganisasjonen. Den 
som kommer i forhandlingsutvalget kan bli en annen enn den som velges 
til konferansen. Jeg har foreslått at konferansen bestemmer antallet av 
forhandlingsutvalget. Jeg kan gå med på 8, men det ma være adgang ti 
for fylkene eller stedsstyrene å sende rådgivere, nar en f. eks. seiv i -
taler for det. - .

Alb. Karlsen: Det er et ord i romertall I som en har pekt pa, nemlig 
innkalles. Det må stå der. Sproglig er det riktig. Hvad ligger der 
nemlig i det? Jeg skal ta veiarbeidsdriften. Fra en eller flere veiarbei- 
derforeninger kommer krav om endringer i overenskomstforholdet. ba 
sender forbundet henstilling fil alle avdelinger om å komme med forslag 
0e Så sender forbundet til de stedlige sammenslutninger beskjed om at 
det skal innkalles en konferanse og at de stedlige styrer må velge sine 
representanter. Mol jord nevnte grubeindustrien. Han vet at det er en 
absolutt forutsetning at der hvor det er flere arbeidsgrupper ma det 
være mere enn 1 representant, forsåvidt som en skal få et tydelig billede 
av medlemmenes opfatning. Det gjelder Sulitjelma som f. eks Orkla 
Der må det nødvendigvis innkalles flere representanter. Sa bare . 
Ttartmark: veiarbeidernes representanter i forhandlingsutvalget sist 
var for stive i ryggen. Jeg vil også ha sagt at disse ting ikke bar noget 
med politisk syn å gjøre. Vi må ha bestemte linjer her, intet annet. Ka 
det gjelder å innstille det engere forhandlingsutvalg, er det ikke da 
tig når avdelingene har valgt sine representanter til konferansen, at 
de også har den tillit til dem at de kan velge det engere utvalg .

Konrad Hagen: Det er ikke noget å si på at det står innkalle, nar 
avdelingene allikevel skal velge dem. Jeg vil henstille at en far repre
sentant fra hvert stedlig styre. Det er fylker hvor det er flere stedlige
styrer.

A — i!
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Knut Hartmark: Det kan være at det ikke er nogen politikk i dette 
Men det er et ledd i det som bevisst gjøres for at det er enkelte på 
toppen som skal lede. Yed at det står innkalles så fragir en sig retten
I11 V'elg'e 611 sel'r Pisker. Det er heller ikke mulig for en mann fra 
liv ert fylke a ha. det fulle kjennskap til alle forhold.

T}iv: Thorstemen: Det virker forstemmende å høre at Ludvik Larsen 
er enig i dette forslag fra representantskapet. Efter hvert som vi teller 
flere og flere medlemmer, så er det ikke riktig å innskrenke representa- 
s,ionen. Jeg for min del ser iallfall ingen sammenheng i den 
slags Det er a gi sig tilfeldighetene i vold. Yeiarbeiderne besluttet 
sist da forhandlingene brøt sammen, at det skulde konfereres med sam
arbeidskomiteen. Jeg var imot det. Hvad hendte? Jo, jeg som var imot 
a konferere med samarbeidskomitéen blev innkalt til å møte som repre
sentant, Representantskapet» forslag er farlig og for å få det forkastet 
trekker jeg mitt forslag tilbake.

Ole Beck: Jeg kan ikke forstå at represeutantskapets forslag betyr 
nogen innskrenkning av medlemmenes selvbestemmelsesrett Det er en 
nødvendighet å få denne ordning, slik som forbundet er vokset Når det 
gjelder grubemdustrien så mener vi det er absolutt nødvendig å få 
disse konferanser. Men når en kommer frem til å skulle ha et engere 
forhandlingsutvalg så er det naturlig at det blir nogen iimskrenknfog. 
Resultatet skal jo også forelegges medlemmene til avgjørelse Je» er 
enig i representant skapets innstilling og vårt forslag er i overensstem
melse med det, bare med den forskjell at vår konferanse er tidsbestemt.

Ola-f Sletten: Som medlem a.v representantskapet har jeg tatt sti! 
nig til de forskjellige saker der og jeg har derfor ment at det ikke var 

ii-trg a hefte landsmøtets kostbare tid ved å uttale mig her i alle saker. 
Mm radikalisme er nok i orden, nu som ved forrige landsmøte.

Nils Bimes: I romertall III står det at enkeltbedrifter skal ha 1 
representant. Det kan være store bedrifter med mange arbeidere og for
skjellige arbeidsgrupper og det kan bli nokså tilfeldig på denne måte. 
Jeg anbefaler Moljords forslag.

Bernhard Bjaanes: Vi har en særavtale med Bergverkenes Lands
sammenslutning. Hvis det skal være 8 forhandlere, hvilke avdelinger 
skal da utelukkes? b

foreslo at forslagene blev sendt redaksjons
komiteen, hvis bibehold av den nuværende ordning blev forkastet. '

I ol er ing ved luwneoprop.
Votering ved navneoprop var krevd. — Ved denne blev den nu

værende ordning bibeholdt med 28’, mot 86 som blev avgitt for 'repre
sentantskapet» forslag. 18 representanter var fraværende ved voteringen 
En del av disse var optatt med annet arbeide for landsmøtet (komité
møter ete.). 2 representanter ikke fremmøtt.
, De 231 som stemte for bibehold av den nuværende ordning var 
følgende: •
ira+vnglnldiiTIiarfW€S1T Bétsiy Emiseib Henriette Tangen, fru Jansen. 
Mathilde Gulbrandsen, Ivjærlaug Skaalboues, Anna Mcblaisen, Ingrid

211

Holmstrøm, Jens Haanes, Gunnar Eggen, Nils Bakken, Karl Edvardsen, 
Jon Nergaard, John Garberg, Aksel Berg, Sivert Dahl en, Jørgen J. 
Rømiing. Petter Nilsen, Johan Henriksen, Aadne Eiigedal, Peder Peder
sen, Andr. Rekve, John Solberg, Ole Keinaas, Kolbjørn Elvesether, J. B. 
Johansen, Ole E. Vaade, Harald Heminghytt, Anker Olsen, Karl F lyg i 
Glastunes, Akse Gullesen, Arne Dalbo, Edvard Hem] i, Odin Gi nes, An
dreas Aas, Thv. Ødegaard, Anders Eggum, Birger Eriksen, Nils Bunes, 
Asbjørn Strømbom, Ingvald Eidsvik, Einar Nagel, Frithjof Hofmo, Otto 
Kristiansen, Olaf Hemn, Arthur Hansen, Andreas Wormdahl, Per Ekli, 
Aasmund Øberg, Oskar Andersen, Jørgen O. Lundtveit, Sigurd Melum. 
Hans Sanne, Johan Wik, Bernhard Bjaanes, Chr. Johannesen, Olav 
Moland, Alfred Arnesen, A. Lund, Gunvor Jensen, Ludvik Johansen, 
Ugland, Ingar Værnes, Mikal Wein, Konrad Pedersen, Robert Walther, 
Emil E. Bu vik. Got fred Isaksen, Oskar Rognemyhr, L. H. Findland, Ole 
Linaker, Julius Hagerup, Paul Fredriksen, Gustav Nilsen, Alfred Bonde, 
Mathias Feide, Thv. Thorstensen, Emil Ødegaard, Ole Tafjord Dyrkorn, 
Alfred Steubak, Olaf Trøen, Nils Fjeld, Annen Kjær, Konrad Andreassen, 
Ths. Aavitsland, Johannes Rødaas, Peder P. Torkilseng, Nils Gynnild, 
Olaf Gikling, Knut Høiseth, Ole Iversen, Kristian Østen by, Einar Aanes, 
Ole J. Jamlli, Alfred Stormo, Karl Gulliksen, Aksel Nygren, Sy ver i 
Hagen, Konrad K. Aspen, Edvard Byberg, Olaf Frydheim, Sigurd Eriks- 
rød, Hans Møllersen, Ole Normand, Johan Horveli, Sandberg Setsaa, 
Karl Olsen, Alfred Guddal, Anders Aslaksen, Leif Andersen, Konrad 
Jensen, Thor Hogga, Ingebiet Bakkehaug, Karl Malmberg, Robert Ro- 
bertsen, Anton Bergli, Hartvik Pettersen, Diger Røuningen, Anker Karl
sen, Peder Gyland, Kolbjørn Olsen, M. Jlestnæs, Ole Nilsen, Jørgen Taje- 
sveen, Kristen Hole, Emil Zakariassen, Rikard II osa r, Olav Orrnset, 
Georg- Sørensen, Jørgen Løyte, Eivind Fiskum, Annas Moe, Andreas 
Bergesen, Arthur Sørensen, Ragnvald Olaisen, Sigvart Sakariassen, Rei
dar Tveraa, Helge Brørs, Johan Hunhammer, Severin Berntsen, Reidar 
Fossum, Per Kongstellen, Marcel Ryeng, Harald Øen, Einar Nygaard, 
Arne Fiskvik, Alfred Antonsen, Corn. O. Sørlie, Ludvik Karlstad. Osvald 
Værriø, Eivind Larsen, Johs. Huneide, Ingv. Ri ber, Rudolf Norderhaug, 
Didrik Isaksen. Johan Jensen, Nils Nygaard, Lars Hjørnevik Ingvald 
Pedersen, Henry Andreassen, Kr. Almskaar, Anders T. Kvamme, Egil 
A a svang. Ole Forsbakk, Johannes Kristiansen, Ole Petrusen, Ragnar 
Brataas, Karl Lornsen, Andreas J. Veda a, Lars Teigen, Henry Aas, 
Karl Østrøm, Nils Langvaag, Leonard Danielsen, John Severinsen, Bertil 
Svardal, Jens Herland, Fredrik Larsen. Thv. Rustad, Adolf Frantsen, 
Ellef Bjørnengh, Kristian Johannesen, Oliver Hagen, Aksel Benterud, 
Ole E. Doseth, Magnus Bergum, Arnold Hovda, Lars Nordby, A. O. 
Kvaal, Emil Engen, Peder Dreyer, Anton Hansen, Olaf Haugerud, 
Halvor Orkjær, Haldor Johansen, Fredrik Pettersen, Tønnes Moi, 
Aksel Myre, Olaf Johansen, Ole Svendsen. Gustav Gundersen, 
August Pettersen, Lndolf Gundegjærde, Nils Menes, Alfred Holsæter, 
Tobias Mjaaseth, Johnny Aamot, Oskar Midtlid, Tore Breivik, Hans 
Bjørnevik, Rikard Slåtlem, Rudolf Kanestraum, Kristian Lien, Odd 
Langaas, Ole Kristehseu, Alfred Andersen, Johan O. Tverelv, Petter 
Pedersen, J. Strand Ska land. Arthur Jacobsen, John Jacobsen, Halfdan
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Seines, Leif Myhre, Trygve Nilsen, Kr. S. Tamnes, Nils IJemliksen, Mag
nus Hageriipsen, Johan 01 wen Lokøy, Alexander Larsen, Hermann Skog
lund, Fridtjof Olsborg, Sigurd Sørensen, Kristian Mol jord, Knut Hart- 
nxark.

De 86 representanter som stemte for representantskapets innstilling 
var følgende:

Harald Skotnes, Oskar Thalerød, Oskar Kvern bo. Kristoffer Morken, 
Bjarne Antonsen, Aksel Grimnes, Kjartan Olsen, Bernhard Strømhaug, 
John Aspaas, Johan Røttereng, Ingvald Pressberg, Johan Blokkum, 
John Skjølsvold, Ole Beek, Egil Ludvigsen, Ole Volle, Olaf Bjerke, 
Arthur Skjev i k, Henrik O. Vatnedal, Karl Førsland, Botolf Thunshelle, 
Nikolai Kristoffersen, Bernhard Reines, Jørgen Berntsen, Aanon Larsen, 
Lars Bakken, Halvdan Øveraas, Mls Od lene, Johan Berlid, Thorstein 
Kopperud, Hilmar Antonsen, Al. Langbakke, Johan Lien, Jens Østmo, 
Ludvik Larsen, K. Magnussen, Jakob Andersen, Richard Karlsen, Per 
P. Haugen, Amund Rønnestad, Harder Olsen, Thorstein Oldebraaten, 
Haakon Torget, Sverre Ormestøyl, Konrad Hagen, Leif Mcolaisen, Anna 
Anthoni, Severin Løtvedt, Gustav Berg, Sverre K. Da ble, Theodor Pet
tersen, R. Syversen, Thorolf Thoresen, Erling Skalle, Mls Antonsen, 
Andreas Karlsen, P. A. Fugleberg, T. M. Gølliug, Halvor Haakanes, 
Gunnar Norda Id. Anders. A. Øya, Lars Larsen, Anders Langhelle, Arne 
Stove, Otto Otnæs, Knut Velle, Oskar Hansen, Ole Olsen, Odin Herø, 
Mikal M. Kleven, Teodor Tol lefsen. Ivar Jensen, Bertheus Iver sen, Petter 
Sand, Chr. Henriksen, Alb. Karlsen, Adolf Lien, Kristian Simensen, 
Hans Røste, Jørgen Hersleb, Simon Simonsen, Lars Bergundhaugen, Jo
hannes Togstad, Olaf Sletten, J. P. Karlsrud,'Peder O. Moan.

Videre i voteringen.
Representantskapets forslag vedrørende «Nordlyset»® forslag blev 

vedtatt. — Videre blev vedtatt forslaget som var fremlagt ved komiteen 
fra grubearbeidernes særkonferanse.

Punkt 4 g: Eget grubearbeiderforbund — spørsmålet skal
utredes.

Ole Bech: Det foreligger en enstemmig innstilling fra grubearbei
dernes konferanse sålydende:

«1. Landsmøtet nedsetter en komité på 5 medlemmer som får i opdrag 
å utrede spørsmålet om eget forbund for grubeindustrien. Sekre
tariatet anmodes om å opnevne et medlem som tiltrer denne komité. 

-• Spørsmålet forelegges grubeindus! riens medlemmer til behandling. 
3. Komitéens utredning og avdelingenes behandling av saken behandles 

av representantskapet, som fremlegger innstilling i spørsmålet for 
førstkommende landsmøte og Landsorganisasjonen.»

grubearbeiderne enstemmig går inn for å få -en utredning av 
saken så kan vi ikke tenke oss at nogen er imot det. Det er ikke hermed

213

tatt nogen realitetsavgjørelse. Spørsmålet kan også komme til å stille 
sig slik at det hverken er organisasjonsmessig eller økonomisk fordel
aktig å skille sig ut.

Votering: Forslaget blev enstemmig vedtatt.

Eomitéen til utredning av spørsmålet eget grubearbeiderforbund.
Som medlemmer av ovennevnte komité blev foreslått: Johs. M. P. 

Ødegaard, Simon Simonsen, Peder O. Moan, Hilmar Antonsen og Birger 
Eriksen.

Andreas Wormdahl: Jeg skal ikke stille andre forslag, men det 
burde ikke velges andre enn de som er i grubeindustrien.

Ole Bech: Innstillingen er enstemmig fra grubearbeiderne og Worm
dahl burde ha optatt sin eventuelle dissens der. Vi mener komitéen bør 
være så alsidig sammensatt som mulig.

Votering: Innstillingen på komité blev vedtatt mot et par stemmer.

Videre i valgene.
M. Hestnæs (til forretningsordenen): Jeg vil foreslå at vi nu går 

videre i valgene slik at valgkomitéen, hvor det blir stillet mange forslag, 
kan få anledning til eventuelt på ny å se på sakene.

Votering: Besluttedes å gå videre i valgene.

Forbundsstyret.
Valgkomitéen foreslo til medlemmer av forbundsstyret:
1. Adolf Lien, 2. Kristian Simensen, 3. Borghild Tharaldsen, 4. Jør

gen Hersleb og 5. Hilmar Antonsen.
(Valgkomitéens medlem Hilmar Antonsen foreslo Thv. Thorstensen 

i sitt sted.)
Ingvald Eidsvih foreslo Birger Eriksen istedenfor Hersleb.
Videre blev foreslått Ludvik Larsen istedenfor Kristian Simensen.
Osvald Værriø: Jeg er enig i å bytte ut Hersleb med Birger Erik

sen. Videre vil jeg anbefale Thv. Thorstensen istedenfor Hilmar An
tonsen.

Ludvik Larsen foreslo: Landsmøtet uttaler at den avgir 5 repre
sentanter i representantskapet til veiarbeiderne.

Hilmar Antonsen: Jeg har nektet spontant å ta imot valg og jeg 
gjentar det her. Jeg har ikke gått med dei islags ønsker. Det er lettere 
å sitte i salen enn å være med i forbundsstyret. Jeg kan ikke, vil ikke 
og tør ikke.

Frithjof Hof mo: Hvorfor har ikke valgkomitéen tatt hensyn til 
Eriksen og Thorstensen? De skal vel ikke settes utenfor fordi om en 
fikk et forslag her som vi kunde sluke rått?

Robert Robertsen anbefalte Ludvik Larsen og Birger Eriksen.
Johannes Togstad: Når det gjelder forbundsstyret så kan en ikke i 

den forbindelse diskutere Ludvik Larsen. Han bor i Telemark og en kan 
ikke ha forbundsstyr em edlemmer der. Når det gjelder Hersleb så har
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lian vist sig å være en flink og dyktig mann i forbumlætyret. Tliorsten- 
kandWaSi 1 ^“i^ebatten lia.r aldeles ikke styrket hann

Jem Østmo: Jeg anbefaler Ludvik Larsen. Det er ikke mer enn SD, 
times leise, sa det gar. Jeg anbefaler også Birger Eriksen.

Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet tirsdag 11. oktober.
Ordstyrere: Alfred Stenbak. H. O. Jubskås. 

merkn1ing<!k0ltøl ^ formicWa8'sm^et «ev referert og vedtatt uten be-

Valgene fortsetter med forbundsstyret.
Behandlingen av forbiindsstyrevalget fortsatte.
Anna A nthom: Sålenge en står organisert skal en være lojal overfor 

den organisasjon en står i. Ikke så å forstå at en ikke skal kunne kvi 
tisere men en skal ikke være blandt dem som skriker Iiøist. Jeg kommer 
ikke til a stemme på Birger Eriksen. °

Emil Ødeffaard: Jeg mener at det ikke er praktisk ugjørlig å ta en 
representant fra Telemark. Han kan møte på en halv dags varsel og så 
pass varsel ma en Oslorepreseiitant også ha. £ *

Sigvart Sakariassen anbefalte Thorstensen og Ludvik Larsen
Lars Bergundliaugen-: Jeg vil minne landsmøtet om hvad det fore

tok sig her tidligere. Det forslag som gikk ut på å kunne ta forbunds-
dif1 • UJe fl£l distl‘lktene, stemte landsmøtet ned og da ei
det ikke logikk i dette nu å foreslå medlemmer utenfor «Oslo og nær
meste omegn» som det står i loven. ~

Alb. Karlsen: Landsmøtet har fastslått grensen for hvorfra for 
bundsstyret kan velges. De må nødvendigvis være fra Oslo og nærmeste

!n’ H Vik Tf 1’sen kan lkbe velges, hvis det ikke er så at en mener 
at vaiamannen skal møte til stadighet.
stvn-et'skl'iftlig votering valg.es til medlemmer av forbunds- 
f7«r; L ido!j Lieu ™ed 314 stemmer, 2. Borghild Tharaldsen med 307, 
f ^ boksen med 210, 1,. Hilmar Antomen med 189 og J Ludvik 
Larsen med 188 stemmer. Derefter hadde Kristian Simensen 183 Ti, v 
Thorstensen 107 og Jørgen Hersleb 101.

Kontrollkomité.
Valgkmmtéen foreslo til medlemmer av kontrollkomitéen: 1. Mar

tin Bi aten. 2. Oskar Kvern!)o.

vært ;llmi",l,*li« at det har vært 3 mann i ko.r 
trollkomiteen og det burde det vel være også nu.

Anna Anthoni foreslo A. Ahlstrand som 3. medlem av komiteen.
Alb Karlsen: Så vidt jeg erindrer så har vi vedtatt at det skal være 

2 mann i kontrollkomitéen. ~

Protokollen blev undersøkt og det viser sig å være så at det er ved
tatt 2.

Thv. Thorstensen- foreslo Alfred M. Nilsen istedenfor Kvernbo.
Johannes Togstad: Vi har også drøftet Alfred M. Nilsen, men han 

har bedt om å slippe, da han har så meget å gjøre og det har vi tatt hen
syn til.

Valgt blev Martin Bråten og Oskar Kvernbo mot 3 stemmer.
Varamenn blev overensstemmende med valgkomiteens innstilling:

1. Karl Edvardsen og 2. Einar Nagel.

Landsorganisasjonens representantskap.
Valgkomitéen foreslo til Landsorganisasjonens representantskap:
1. Johs. M. P. Ødegård, 2. Peder O. Moan, 3. Olaf Sletten og 4. Jens 

Hånes.
(Valgkomitéens medlem Odin Herø foreslo Albert Karlsen som re

presentant istedenfor Johs. M. P. Ødegård og til varamann Lars Bakken 
istedenfor Karlsen.)

Johannes Togstad: Jeg anbefaler innstillingen og vil henstille til 
landsmøtet å gå med på den. Chr. Henriksen sitter jo i Landsorganisa
sjonens representantskap som medlem av sekretariatet. Hvis en vedtar 
Herø a forslag iså vil gru bearbeiderne ikke bli representert.

Videre blev foreslått Emil Zakariassen istedenfor Sletten.
M.. IIestiiws foreslo saken med hensyn til valg av representantskap 

tilbakesendt valgkomitéen, da han mente det ikke var tatt hensyn til de 
forskjellige grupper.

Ludvik Larsen: Alb. Karlsen fikk ved valg av tillitsmennene den 
største tillit. Han bør nu velges til Landsorganisasjonens representant
skap. Det er konsekvent og riktig.

Alb. Karlsen: Valgkomitéens innstilling er godt begrunnet og vedta 
den; gjerne med akklamasjon.

Videre blev Alb. Karlsen foreslått istedenfor Sletten.
Valgt blev: Peder 0. Moan med 314 stemmer. 2. Jens Hånes med 

292 stemmer. 3. Olaf Sletten med 223 st. og 4. Johs. M. P. Ødegård med 
208 stemmer. —- Dernæst hadde Alb. Karlsen 143, Emil Zakariassen 70 
stemmer. Dessuten var det en del spredte stemmer.

Valgkomitéens innstilling på medlemmer av representantskapet 
sendes tilbake til komitéen.

Valgkomitéen foreslo til medlemmer og varamenn av representant
skapet :

Representanter:
1. Kristian Moljord, Sulitjelma.
2. J. P. Karlsrud, Sørlandsbanen.
3. Kr; Almskår, Møre.
4. Gustav Berg, private kraftanlegg.
5. Johs. Togstad, Løkken Verk.
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6. Lars B-ergiuidliangen, Flåmsbanen.
7. Ludvik Karlstad, veiarbeiderne, Troms.
8. Odin Ile 1-0, Statens bavneanlegg, fyr- og merkevesenet.
9. Didrik Isaksen, Nordlandsbanen.

10. John Ner gård, Spr Trøndelag.
11. Anders Kekve, Stord.
12. Tønnes Moi, Aust-Agder.

Varamenn:
1. J. B. Johansen, Fosdaleii.
2. Johan Berlid, Sørlandsbanen.
3. Sigurd Sagdal, Hedmark.
4. Ingvald Pedersen, private kraftanlegg.
5. Andreas Wormdahl, Orkanger.
6. Otto Otnes, Rørosbanens ombygging.
7. Konrad Jensen, Nordland.
8. Knut Velle, Statens havneanlegg, fyr- og merkevesenet.
9. Bernhard Reines, Nordlandsbanen.

10. Gudmund Sævik, Nord Trøndelag.
11. Kjartan Olsen, Folldal.
12. Martin Dyrseth, Hordaland.

Valgkomiteens medlemmer Bakken, Anthonsen, Nergård, Fjell og 
Fryd heim foreslo Ludvik Larsen istedenfor Tønnes Moi.

M. Eestnæs: Når jeg har foreslått at anken sendes tilbake til valg- 
komitéen så er det bl. a. for at en mann som Sigurd Sagdal må kunne 
bh medlem av representantskapet fra Hedmark og Opland.

Petter Mlxcn: Vi tar representantskapsmedlemmene en for en og 
der hvor det foreligger avvikende forslag kan en sende det tilbake til 
valgkomitéen.

AU). Karlsen: En bør behandle valgkomiteens innstilling med var- 
somnet, slik at ikke gruppene mister sine representanter.

Aksel Nygren: Når en ser på valgkomitéens innstilling så må en 
kunne sr at den er nokså merkelig. En innstiller på Karlsrud som nu er 
stedsstyrets formann, men når det gjelder varamannen så kaster man 
denne. Jeg vil foreslå Skare.

Fmd Zakartassen: Foruten de to fylker som er nevnt, er også Øst- 
fold og Vestfold fylke helt utenom når det gjelder forslag på kandidater. 
En bør ikke bare tilfredsstille enkelte distrikter. Men jeg kan være enig 
i at saken tilbakesendes valgkomitéen og vil henstille til den ikke å 
glemme at vi har fylker også her sørpå.

Johan Lien: Jeg synes virkelig at veiarbeiderne burde hatt en re 
presentant til, men jeg skal ikke opta nogen gruppeinteresse her. Men 
nar det gjelder Finnmark så er vel veiarbeidsdriften under størst utvik
ling der og jeg går ut fra at vi der får mange nye fagorganiserte. En 
har foreslått Ludvik Karlstad fra Troms fylke; men han er en ny og 
forholdsvis uprøvet orgaiiisasjonsmami. Jeg vil foreslå Sigvart Saka-
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riassen i hans sted og jeg tror jeg har flertallet av veiarbeiderne i de 
nordligste fylker med mig i det.

Votering: Hestnæs forslag om å sende innstillingen tilbake til valg
komitéen blev vedtatt.

Fordelingen av representantskapsmedlemmene på de forskjellige
grupper.

Johannes Togstad: Landsmøtet har besluttet å sende valgkomitéens 
innstilling tilbake. Jeg har ikke hatt anledning til å konferere med 
valgkomitéens øvrige medlemmer, da de er optatt med optelling. Det 
kan tenkes at det enda en gang kan sees på personene, men er det noget 
en mener med fordelingen så får landsmøtet iallfall avgjøre det. En får 
avgjøre hvor mange det skal være fra de forskjellige grupper. Vi har for 
vår del tatt alle tilbørlige hensyn, som vi mener er riktig. Jeg tror der
for at det vil være klokt av landsmøtet å vedta den gruppefordeling som 
valgkomitéen har foreslått og så kan vi se på personene.

Ludvik Larsen: Jeg er enig med valgkomitéens formann om grunn
laget her før komitéen begynner sitt arbeide. Jeg har foreslått at vei
arbeiderne får 5 av de 12 i representantskapet. Vedtar landsmøtet det 
så har valgkomitéen en basis å stå på.

Alb. Karlsen: Jeg er enig med Togstad og Larsen i at landsmøtet 
bør fastslå hvor mange representanter hver gruppe skal ha. Før det er 
gjort kan valgkomitéen ikke komme i arbeide. Spørsmålet om distrik
tene og personene kommer i annen rekke. Når det gjelder gruppeinnde
lingen og distriktene så er fordelingen helt riktig. Når forbundsstyre og 
representantskap er samlet så vil veiarbeiderne i alt få, 8 representanter, 
grubearbeiderne vil få 3. Det samme er forholdet med jernbanearbei- 
derne. De vil få 5 og det vil stemme med medlemstallet. Videre har vi 
så de private kraftanlegg som ikke har hatt representasjon, Statens 
havneanlegg og fyr- og merkevesenet.

Konrad Hagen foreslo 5 veiarbeidere, 3 jernbaneanleggsiarbeidere, 3 
grubearbeidere og 1 representant for de øvrige grupper.

Robert Robertsen: Jeg har foreslått 1 veiarbeider fra Nordland, 1 
fra Troms og 1 fra Finnmark og jeg vil henstille til veiarbeiderne i Nord- 
Norge og stemme for det.

Alb. Karlsen: Veiarbeiderne har krav på 6 representanter efter med
lemstallet og da skal en ikke gjøre det verre. En får nu 8 representan
ter når forbundsstyret og representantskapet holder møter.

Votering: Hagens forslag til fordeling av representantskapets med
lemmer på de forskjellige grupper blev vedtatt med stort flertall.

Johan Jakobsen fikk permisjon resten av eftermiddagsmøtet.

Varamenn til forbundsstyret.
Valgkomitéen foreslo: 1. Nils Bakken, 2. Ingvald Eidsvik, 3. Alfred 

Arnesen, 4. Kristen Hole og 5. Ingrid Holmstrøm.
Leif Andersen foreslo at Arnesen og Eidsvik byttet plass.
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Birger Friisen: Jeg ril advare mot det bytte. Meji jeg vil fremme 
el amiet forslag, nemlig Olaf Henm istedenfor Nils Bakken, 

r ru Jansen- anbefalte Arnesen som 2. varamann.
Johannes Toffstad: Valgkomitéen har tatt alle de liensvn som kan

kom'? f86 Talg' 'IeS Vil hen;stiU« at en vedtar innstillingen, så valg
komiteen kan komme videre i sitt arbeide.

Karl Edvardsen anbefalte valgkomiteens innstilling 
Strek blev satt. s-
Kristoffer Jfor/ren anbefalte Nils Bakken som 1. varamann.

strøm med oS'i ^ lred 2(i4 stemmer, 2. Ingrid Holm-
sti øin med 259 st., 3. Ingvald Fidsmk med 253, 4. Nils Bakken med 251
l| 231 Stemmer- ““ DemæSt « Tliorstensen 81

1 «-rMnenn til landsorganisasjonens representantskap
Valgkomitéen foreslo: 1. Alb. J^rlsen, 2. Aanon Larsen 3 John 

•Solberg og 4. Einar Aanes. maisen, 3. John
Votering: Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Redaksjonskomitéens innstilling i militærspørsmålet.
Fi ci ? 6 dcili sj o ns lc o vi i i t € at f o røl å. følgøiidø *

. Re<iaksjorøkomitéen har behandlet avdeling 19, Sulitjelma Bve- 
iiiiigsarbeiderforenings, forslag til militærspørsmålet.

Komiteen vd foreslå at landsmøtet avgir følgende uttalelse:
Eurolrl fm iSen ti1 lden politiske ><i,":,s.io" og til forholdene ute i
Km opa foi øvrig, hvor fascismens stadige fremrykning fortsetter o<>-
arbeidtnnes organisasjoner, i dens fotefar ødelegges, kan en nedrustning 

i tiden ikke ansees gagnlig. Regjeringens holdning i militærspørsmålet 
kan med dette som bakgrunn forsvares. 1! M'e'
hær i1mic^ertid ar den opfatning at demokratiseringen av

* •*** ,ta *“* “ f,,rs”r •w «**<*

^ I debatten hadde Lars Evensen, Birger Eriksen, Nils linnes Oskar 
Kvern bo, Oscar Torp, Petter Nilsen, Os vald Værriø, Koppenid, Emil Za- 
kattassen, M. Hestnæs og Simon Simonsen- ordet.
slmnnielEedaks.ionskomitéens forslag blev vedtatt mot ca. 10

Representantene for KvimieUgt Arbeiderforbund i Danmark tar 
avskjed med landsmøtet.

Jensine Nilsen bragte en takk for samværet og en hilsen fra Kvinne
Ml lo1|vklerf0fbUn+1 5 DaTark °8' 0nStet N,,, sk Arbeidsmandsforbund 
heil og lykke i fremtiden. (Bifall.)

Chr Henriksen takket på forbundets vegne de danske kamerater for
sitr^hmiFjBibiKfSm0t6t °g bM dem ta m6d 611 hiIseu tilbake m
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_ Lars Evensen: Jeg er i. den situasjon at jeg grunnet annet organi
sasjonsarbeide ikke kan delta lenger i landsmøtet og jeg vil benytte an
ledningen- til å takke de nye kamerater jeg her har møtt og de gamle. 
Jeg vil også takke forbundsstyret og jeg håper at det lojale samarbeide 
med Landsorganisasjonen må fortsette. Jeg har inntrykk av at dere har 
mange og vanskelige saker å arbeide med. Forbundets sterke vekst rei
ser også mange nye opgaver. Men en av de største opgaver er den indre 
konsolidering, av hver enkelt gruppe, av hver avdeling. Den store til
vekst til organisasjonen er kommet fra lag av befolkningen som ligger 
langt tilbake og vi har fått tydelig uttrykk for at en ikke er nådd langt 
frem. Yi må i den situasjon som er idag ikke glemme dem som lite eller 
intet har fått, nemlig de arbeidsløse. De har ikke fått meget. De møter 
disse overalt i deres daglige arbeide. Hvad det gjelder om er å få flere i 
arbeide, der må hovedvekten legges. Solidariteten må sees som1 hele klas
sens solidaritet, ut fra hele det arbeidende folks interesser. Den faglige 
og politiske bevegelse bygger på gjensidig tillit og det må være utgangs
punktet for hele vår virksomhet og arbeide. I denne forbindelse må det 
være mig tillatt å rette en hjertelig takk til Aklstrand for hans arbeide 
gjennem 30 lange år. Gjennem hans regnskaper vil en se hvordan for
bundet har gått op og ned, V i takker ham for hans arbeide og som et lite 
bevis vil jeg overrekke ham disse blomster. Det er lite og fattigslig ofte 
det vi kan gjøre; men det gir uttrykk for hjertets mening og hjertets 
takk. (Sterkt bifall.)

A. Ahlstrand takket beveget og bad Evensen ta med en takk og hil
sen til Landsorganisasjonen.

Chr. Henriksen: Jeg vil på forbundets og landsmøtets vegne takke 
for de gode ord Evensen rettet til Ahlstrand. Jeg vil også takke ham 
for hans interesserte og aktive deltagelse i vårt landsmøte. Vi har hatt 
et godt samarbeide med Landsorganisasjonen og spesielt har Evensen 
som oftest vært med når det har gjaldt vårt forbunds saker og da kanskje 
spesielt veiarbeidernes. Jeg kan forsikre at det kommende forbunds
styre og representantskap vil oprettholde det gode samarbeide og jeg 
ber ham overbringe Landsorganisasjonen vår hjerteligste hilsen. (Sterkt 
bifall.)

Møtet hevet.

Formiddagsmøtet onsdag 12. oktober.
Ordstyrere: Aksel Berg. — Kr: Mol jord.

Protokollen fra gårsdagens efteriiiiddagsimøte referertes.
Gustav Berg: Som en hører så skal kraftanleggene og de private 

anlegg ikke være representert i representantskapet. Jeg karakteriserer 
det som diktatur. Jeg var i valgkomitéen da landsmøtet behandlet denne 
sak. Veiarbeiderne har ikke vært rettferdige. Det er en urettferdighet 
overfor en gruppe, som også er med og betaler sin kontingent.

Dermed blev protokollen godkjent.
i llTliorstensen fikk permisjon fra formiddagsmøtet.
Valgkomiteens medlemmer blev opfordret til straks å møte på for 

bundskontoret.
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Redaksjonskomitéens forslag til uttalelse om kampen 
mot krig og fascisme.

Redaksjonskomiteen foreslo:
Landsmøtet uttaler sin varmeste beundring for det spanske folks 

heltemodige kamp mot fascismen og gir uttrykk for sin solidaritet med 
frihetens forkjempere i Spania.

Landsmøtet uttaler sin skarpeste protest og harme mot voldsavgjø- 
relsen i .Munchen som er et direkte brudd på de mellemfolkelige rettig
heter. Vi uttrykker vår solidariske samfølelse med det tsjekkoslovakiske 
folk i tillit til at det alltid vil stå på frihetens og demokratiets grunn.

De reaksjonære krefter vil uten tvil søke nye fremstøt, derfor må 
den internasjonale klassesamhørighet styrkes og arbeidernes interna
sjonale organisasjoner utbygges til et effektivt vern for arbeiderklassens 
interesser. En sterk arbeiderbevegelse er under alle forhold den beste 
garanti for fred, frihet og demokrati.

Landsmøtet henstiller til forbundet og Landsorganisasjonen om å 
reise disse spørsmål i sine internasjonale organisasjoner.

Landsmøtet vil understreke at vi også her hjemme må være på vakt 
overfor ethvert fascistisk undergravningsarbeide og fremstøt. En abso
lutt forutsetning for at arbeiderklassen kan hevde sig og løse sine op- 
gaver og slå alle reaksjonære og fascistiske anslag tilbake, er ubrytelig 
samhold og solidaritet.

Opgaven må nu være: samling i en fagorganisasjon og ett parti.

Birger Eriksen optok det av Kristian Moljord fremsatte forslag 
sålydende:

Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte sender på vegne av forbun
dets medlemmer sin varmeste solidariske hilsen til arbeiderklassen og 
det hele folk i Spania og Tsjekkoslovakia. Den «fred» som er sluttet i 
Munchen på Tsjekkoslovakias bekostning er et brutalt overgrep på dette 
land, og det forræderi som er begått av den engelske og den franske 
iegjeirng er det mest skamløse som hittil er begått av nogen regjering 
mot noget land. b

. Overbevist om at det ikke er en «fredsperiode», men tvert imot en 
periode med nye trusler og nye krigerske overfall på frie og selvstendige 
stater som Europa er gått inn i, mener landsmøtet at det nu er på høi 
tid at alle den internasjonale arbeiderklasses krefter må mobiliseres til 
en samlet fremrykning mot de fascistiske brandstiftere. Derfor vil lands
møtet. rette en inntrengende henstilling til Arbeidernes faglige Lands- 
oiganisasjon i Korge og våre internasjonale hovedorganisasjoner om 
straks å gjøre en innsats for å få innkalt en bred internasjonal konfe
ranse med deltagelse av alle arbeiderorganisasjoner — også Sovjet
unionens faglige organisasjoner — for å opnå en enhetlig internasjonal 
aksjon. Norsk Arbeidsmandsforbund er for sitt vedkommende beredt til 
å delta i enhver aksjon som på denne måten settes i verk.

Landsmøtet vil alvorlig henstille til den norske regjering om å føre 
en aktiv fredspolitikk i samband med de andre nordiske stater og de 
krefter og stater i verden — først og fremst Sovjet-Unionen som med
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alle midler vil forsvare freden og demokratiet. Ingen kan være iiøitral 
i kampen mel lem fred og krig, mellern demokrati og fascisme. Lands
møtet vil protestere mot vedtaket om å utveksle handelsagenter med 
morderen Franco. Dette vedtak er ikke i overensstemmelse med folkets 
interesser, hverken i Norge eller Spania.

Landsmøtet er også opmerksom på at grunnlaget for bekjempelsen 
av de reaksjonære og fascistiske krefter i vårt eget land er i første rekke 
at det føres en aktiv politikk til ivaretagelse av det arbeidende folks 
interesser på alle områder. Videre at alle krefter settes inn for å sette 
de arbeidsløse i varig beskjeftigelse, således at det arbeide som er opiatt 
på dette område kan føres frem til løsning.

Fagorganisasjonens krefter må fortsatt settes inn for å forhindre 
ethvert angrep på arbeidernes levestandard, samtidig som laveste lønns
grupper ydes solidarisk støtte for å få hevet sin levestandard.

En aktiv optreden og kampinnstilling av arbeiderklassen er idag 
en betingelse for å skape en bred front av alle demokratiske krefter i 
vårt land for å slå tilbake ethvert fascistisk og reaksjonært angrep, 
enten disse kommer utenfra eller innenfra. Demokratiet må således gjø
res sterkt og handlekraftig.

Simon Simonsen: Vi har søkt å samarbeide de forslag som var frem
satt for å søke å komme frem til en enstemmig innstilling. Imidlertid 
viste det sig at det var umulig å komme til enighet, idet Birger Eriksen 
opi el t holder .Moljords forslag. Vi har i vårt forslag Understreket det 
vi mener er det vesentligste.

Birger Eriksen: -Når jeg i redaksjonskomitéen optok Mol jords forslag 
som mindretallets innstilling, var det fordi jeg ikke kunde dele flertal
lets opfåtning om ikke å være med på å protestere mot handelsagenten 
til Franco Spania. Det er imot det norske og spanske folks interesser. 
Min hensikt er ikke å ødelegge noget for arbeiderregjeringen. Det vesent
lige for Regjeringen har vært å få avsatt fisk. Men spørsmålet er her, 
hvilken gagn har egentlig de norske fiskere av dette. Fiskerne får for 
fisken en pris av 15 øre pr. kg. Fiskeribefolkningen får 1.5 mill. kroner 
ved at det selges for 10 millioner. Det blir blodbesudlede penger. Hadde 
det ikke vært like bra å få omsatt fisken innenfor landets grenser? 
Vikle det f. eks. ikke være muligheter for å få den avsatt til de arbeids
ledige? Hadde ikke det vært en sosial opgave av stor betydning? Ei
det da riktig at de norske arbeidere skal understøtte det som er gjort? 
Nei, folket må tale sitt tydelige sprog. Jeg tror ikke vi gjør Regjeringen 
nogen tjeneste ved blanko å vedta det den har gjort. Hvis det skader 
arbeiderregjeringen, eller arbeiderklassen, så er jeg villig til å moderere 
på uttrykkene. Men ikke før jeg er blitt overbevist derom. Flertallets 
uttalelse er for matt, den sier så altfor lite.

Ludvik Larsen: Det skulde vel ikke være nødvendig å minne dere i 
salen om de retningslinjer og det som er målet for vårt arbeide. Det 
kommer tydelig frem i Mol jords forslag, og jeg kan ikke forstå nødven
digheten av at det skulde foreligge et annet forslag enn det. Det er 
også i overensstemmelse med det Torp sa om at dette var gjort nødt og 
tvungent. Videre har vi så samlingsbestrebelsene. Det er ikke riktig 
fortsatt å gi oss midfallenheten i vold.



222

SiWion Simonsen: Jeg synes det er lite riktig av denne forsamling å 
reise kritikk mot arbeiderregjeringen. Ti kan vel fastslå at selv om ikke 
arbeiderregjeringen har fått gjort alt det den vil, så har dog det den har 
utført vært i arbeiderklassens interesse.

SgstiUBs. Det har vært drevet en sterk politisk agitasjon under 
hele landsmøtet og jeg fikk derfor også en vammel smak i munnen da 
disse forslag blev fremsatt. Det skulde forundre mig meget om ikke 
dette forslag er kommet fra en annen kant enn den faglige landsorgani
sasjon.: Jeg vil anbefale flertallets forslag.

Oscar Torp: Jeg vil understreke en uttalelse som er falt her og som 
var så riktig slik som den var formet og slik som den blev uttalt. Det var 
Anna Anthoni som sa det om at en måtte ta sakene op på de riktige 
steder, i de ansvarlige forsamlinger. Det er ikke tilstrekkelig det kom
munistpartiet gjør. Ved å søke a vinne venner innenfor vårt parti får 
de disse til å gå til angrep på sitt eget parti. De som har talt mest 
her, har vært våre partifeller. Medlemskapet i partiet er frivillig, ingen 
er tvunget til det. Birger Eriksen hør nu se å komme ned på jorden igjen. 
Jeg vil spørre: har han tjent arbeiderklassens interesser slik som han 
har opi radl ? ATei. Han kan ha vist god vilje, men han har ikke opi radt 
td arbeiderklassens fordel. Når det gjelder Praneo-Spauia så er det jo 
otte slik at en også må gjøre noget annet enn det som er hyggelig Og 
skal vi gjøre noget, så kan vi ikke melde oss ut av verden. Eriksens 
uttalelser om å anvende fisken til de arbeidsledige er en smukk tanke, 
men det er demagogi. Eriksen sa selv at han hadde ikke rede på detten 
men det er ofte slik at nettop disse uttaler sig sikrest. Jeg har vært med 
og sett på fiskeriene, i Lofoten og i Finnmark, og jeg har også vært 
med pa å søke a finne frem til en organisasjonsform som kunde passe 
for fiskerne og som kunde sikre dem ordentlig avsetning. Det er et 
meget stort problem selv det å skape omsetning av fisk i vårt eget land. 
Og selv om vi hadde fått dette omsetniugsproblem ordnet, vikle det ikke 
bety noget i forholdet til det vi fisker op. Ja Eriksen innrømmet at 
han hadde ikke rede på fiskeri, men kanskje på politisk fiskeri. Jeg har 
de to—tre siste dager sett litt på våre handelsforbindelser og jeg har 
også sett på Sovjet-Unionens forbindelser. Det er intet land som har 
shk forbindelse med nazistiske og fascistiske land som Sovjet Unionen.
} ar omsetning til Spania er gått ned, på enkelte områder til nul. Vi må 
ikke glemme at vi har ikke makten og selv om vi hadde makten må vi 
ikke glemme at vi i større grad enn Sovjel Unionen må ta hensyn til den 
øvrige verden. Kunde vi ha undgått dette med Franco Spania så hådde 
y1 8'Jort ,de+- Landsstyret har sagt at som forholdene lå an hadde vi 
intet annet å gjøre. Eriksen sa at han «måtte ta op dette forslag». Jeg 
forstår. Det var kompromitterende. Han kom ikke tidsnok til å høre 
hvorfra dette forslag kom og hvilket partistempel det hadde. Vi hai
en klar part il i nje. i det forslag redaksjonskomitéen fremlegger. Fag
kongressen har tatt det samme. Jeg vil henstille til landsmøtet å vedta 
redaksjonskomitéen* forslag.

Jens Østmo: En kan fastslå den enkle ting at vi må ta handelsfor
bindelse med de land som vil ha elet med oss. Men det er et langt skritt 
a knytte forbindelse med statsoprørere, som er gått imot den lovlig
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valgte regjering. Om en hadde solgt til Italia og de hadde videresendt 
det til Franco-Spania fikk være en sak for sig. Jeg anbefaler Mol jords 
forslag.

Chr. Henriksen: Det er ikke nødvendig å si meget efter Torps inu- 
L;gg) og Eriksen fikk det svar han fortjente. Han var medlem av redak
sjonskomitéen, men han var ikke noget annet der enn postbud for Det 
kommunistiske Parti. Han satt på det og så hadde han en dolk mot 
arbeiderregjeringen. Det var den konklusjon han vikle ha. I hvilken 
stilling står vi til Staten? Hvilken interesse har vi av Regjeringen? 
Vi har ikke bare de grupper som direkte er interessert i Staten "som 
arbeidsgiver, men vi har også bergverksdriften, hvor 60 pct. av malmen 
går til Tyskland. \ i har vært uenig med Regjeringen. Vi har vært 
skuffet og harm mangen gang, men derfra og til på "rett og .slett poli
tisk grunnlag å dolke arbeiderregjeringen er dog et for stivt stykke. 
«Du skulde ta under overveielse o. s v.» sa du. Du har intet igjen efter 
Torps innlegg. Vi har den aller største interesse av å beholde arbeider- 
regjeringen, og det er nu engang slik at de fleste av oss heldigvis igjen 
er kommet ned på jorden. Men det henger iiogen igjen, og derihlandt 
Eriksen. Østmo skal jeg ikke beskjeftige mig med. Han var for Mol jords 
forslag, men hans begrunnelse derfor må det mere intelligente mennesker 
enn mig til a forstå. Jeg vil henstille til Det kommunistiske Parti å 
frafalle forslaget og levere fra dere dolken.

Henry W. Kristiansen: Det er usmakelig, nu sist av Henriksen, å 
søke å gjøre dette til et spørsmål mel lem Det kommunistiske Parti og 
D. N. A. Pratet om dolken hører ikke hjemme her. Jeg sier alltid at 
Regjeringen ikke må vike for nogen borgerlig regjering. Her gjelder det 
landsmøtets opfatiiing av et bestemt spørsmål. Torp innrømmet at de 
krefter som står bak «Sjøfartstidende» hadde vært i aktivitet, men han 
yilde ikke innrømme at dette press var -det avgjørende. Men mange 
innenfor arbeiderklassen mener at det er de som har seiret, og hvorfor 
skal en ikke da kunde si i fra om dette på en kameratslig måte? Odda- 
arbeiderne sa i fra. Det var ingen dolkiug. Moljord som har fremmet 
forslaget har ikke gatt postbud for nogen. Han er kommunist og vil 
ikke benekte det. De som kjenner Moljord vet at han har sitt standpunkt. 
Den franske landsorganisasjons formann, Jouhaux, har uttalt sig på 
samme måte som det som inneholde» i Moljord» forslag. Det er heller 
ikke ieelt u blande Tyskland og Italia inn. Det er anerkjente regjeringer. 
Franco regjeringen er ikke anerkjent. Det er bare to, kanskje tre stater 
som har anerkjent Franco, nemlig Tyskland og Italia og kanskje Japan. 
Når det gjelder Sovjet-Unionens handelsforbindelse med Tyskland og 
Italia så er den gått sterkt tilbake.

Torp: Det er ikke riktig.
Kristiansen: Det hører ikke hjemme i denne forbindelse å tale om 

►Sovjet-Unionen. Men vi ser jo at nar det gjelder å insinuere og forsvare 
sine egne handlinger så søker en til Sovjet-Unionen. Jeg tror at disse 
forslag kunde ha vært samarbeidet, men da kunde en ikke ventet at 
det ene forslag helt skulde bortfalle. Hvis ikke forslagene kan sendes 
tilbake til redaksjonskomitéen — tiden er vel for langt fremskreden 
til det — så vil jeg henstille at en far en prøvevotering, og det forslag



224

som får flertall bør så vedtas så enstemmig som mulig så en kan se at 
man står samlet utad.

Alfred Bonde, <!. B. Johansen og Bagdad foreslo forslagene tilbake 
sendt redaksjonskomitéen, og at denne blev forsterket med Lars Bakken.

Chr. Henriksen: Efter den langvarige debatt vi hadde for nogen 
dager siden, er det ikke nødvendig å sende saken tilbake til redaksjons* 
komiteen.

Oscar Torp: Personlig synes jeg at et slikt forslag bør stemmes ned.
Birger Eriksen: Jeg er ikke enig i å sende saken tilbake til redak

sjonskomitéen. Jeg vil oprettliolde Moljords forslag i redaksjons
komitéen.

Bonde: Under de omstendigheter trekker jeg forslaget tilbake. 
Sagdal var likeledes enig heri.

Thorstein Kopperud: Jeg er villig til å godkjenne Moljords forslag, 
hvis det blir gjort en del forandringer i det. Vi er enig i at det var galt 
gjort med Franco-Spania, men vi vil ikke være med på å dolke Regje
ringen. Det bør utgå. Hvor var sovjet da det leverte olje til Italia under 
Etiopiakrigen? De har intet å bebreide de andre. Jeg vil foreslå at 
det om Spania utgår.

Strek blev satt.

Johan Be r lid: Jeg vedkjenner mig at jeg står i D. N. A., men jeg 
mener noget an ne! med medlemskapet enn Birger Eriksen later til.

Kristian Moljord: Når Hestnæs uttaler sine tvil om dette forslag 
var utarbeidet av fagorganisasjonsfolk, så vil jeg si at han har ikke 
rett. Det er utarbeidet av oss, organiserte fagforeningsfolk. Det er ikke 
hensynet til fiskerne, men ganske andre interesser som står bak utsen
delsen av agenten til Franco. Jeg har ikke ment å dolke arbeider
regjeringen, men vi må ha lov til å si vår mening. Vi må få si det vi vil, 
ut fra arbeiderklassens interesser, uten å bli tillagt noget an net.

Peder Dreyer: Viljen hos det norske folk er, ikke å ville gi efter for 
reaksjonære krefter. En agent til Spania er ettergivelse til reaksjonen.

Osva.ld Værriø: Det er øvet press på Regjeringen. En gjør da ikke 
noget som ikke er hyggelig, hvis det ikke er øvet press. Arbeidernes 
organisasjoner har ikke øvet press, heller ikke fiskerne. Når det tales 
om landets økonomi, tror jeg ikke det kan sies slik at handelen med 
Franco-Spania har reddet økonomien. Når en uttaler sin sympati for 
Spania, tror en da det gjøres ved å sende agent til Franco? Når regje
ringen har måttet gjøre en ting som ikke var hyggelig, hadde det ikke 
da vært bra å ha folket bak sig? Vi står fritt og ubundet her til å 
kunne uttale vår mening.

Kopperud foreslo at følgende utgår av redaksjonskomitéen® mindre
talls forslag: «først og fremst Sovjet-Unionen». Videre: Landsmøtet vil 
protestere mot vedtaket om å utveksle haiidelsagenter med morderen 
Franco. Dette vedtak er ikke o. s. v. utgår.

Ordstyreren: Går Eriksen over til det?
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Emil Zakariassen: Som medlem av D. N. A. vil jeg ha. uttalt at 
efter det som er kjent så har det vært arbeidet med spørsmålet om han- 
delsagent til Franco-Spania 1 år. Hvor mange ganger har ikke Sovjet- 
Unionen måttet fravike sine prinsipper. En bør ikke bruke så sterke 
ord, som det her forsøkes. Vi har også måttet gi efter for våre arbeids
givere og mot vårt ønske. Slik også i dette tilfelle med Regjeringen. 
Jeg er imot en samling som det her foreslåes. Jeg tror vi sikrest arbei
der oss frem på den måte vi hittil har gjort det. Det kan også være 
bra å ha et parti ved siden av som kan holde oss våkne.

Birger Eriksen: Det gikk som1 jeg hadde ventet, at meningene kom 
til å brytes. Men at en skulde benytte sig av personligheter og legge 
diskusjonen så lavt og benytte sa små midler hadde jeg virkelig ikke 
tenkt mig. Jeg oprettholder forslaget som vi har drøftet sammen flere 
representanter her, lenge før Torp holdt sitt innledningsforedrag. De 
viktigste grupper innenfor arbeiderbevegelsen, transportarbeiderforbun- 
det og jernarbeiderne i Oslo har protestert og mange andre. Er det 
noget som skader ved offentliggjørelsen, Regjeringens eller arbeider
klassens interesser, så er jeg enig i at det ikke offentliggjøres.

Oskar Krernbo: Jeg antar at landsmøtet allerede har tatt sitt 
standpunkt. Når det gjelder handelsagenten til Franco-Spania så ei
det et utenriksspørsmål som jeg har liten greie på, men efter Torps ut
talelser så var det ikke annet å gjøre. Lojalitet, sier Birger Eriksen! 
Det er ikke å vise lojalitet slik som han opt rer. Han har ikke bare 
\ært postbud, men også lakei. Jeg vil ikke være med på å kritisere Regje
ringen på dette grunnlag. Vi må ikke undergrave den. Når det skal tas 
avgjørelse, så det bør være klare og greie standpunkter, men da skal en 
også vise sin lojalitet.

Ordstyreren: Jeg må påtale uttrykket lakei.
Oscar Torp: Det vikle være langt fra mig å kritisere Moljord. Han 

er lojal overfor sitt parti, hvor han enn er. Det var der jeg minnet om 
og understreket Anna Anthonis. ord til våre partifeller om å gjøre det 
samme. Det kan være at Odda-arbeiderne blir de første til å be om at det 
øves påtrykk på Regjeringen for å få handelsforbindelser igjen. Det er de 
underliggende oplysningér som en må ta hensyn til. Ingen annen stat 
har anerkjent Franco-Spania enn de nazistiske og fascistiske stater. 
Heller ikke vi har anerkjent det, og skulde det ha vært slik at vi med 
denne handelsagent hadde anerkjent Franco, så vikle vi heller ha tatt 
vanskelighetene i vårt land. Arbeiderregjeringens basis ligger i arbeider
klassen og det er den som kan felle den. Den passus i mindretallets 
forslag som her er nevnt er mistillit og intet storting behøvde da å gi 
oss mistillit. Det avgjørende for oss er hvad arbeiderklassen sier. Jeg 
kan gjerne si at arbeiderregjeringen gjerne,vikle ønske sig at den hadde 
en ganske annen makt å vise i det internasjonale arbeide. Jeg skal ikke 
lete efter forfatterskapet til resolusjonen, men det er ikke skrevet av 
nogen arbeiderklo. Men av en ganske annen og på et annet hold enn 
her. Det passer nemlig til artikler som har stått i «Arbeideren» og det 
er vel ikke langt derfra og til forfatterskapet.

A — 15
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AU). Karlsen: Jeg hadde oprmnelig ikke tenkt å ta ordet, klet jeg 
mener at denne sak ikke hører hjemme her, men innenfor andre forum, 
J ni idert id er spørsmålet reist og vi har vel alle vår innstilling når det 
gjelder krig og fascisme og også. når det gjelder samlingsspørsmålet. 
Men det kan være måten hvorpå det gjøres på. Jeg var med i landsstyret 
da vi krevde regjeringsmakten. Hvem var det som trykket sterkest på ? 
^ettop fiskeridistriktene. Hvordan vil dere som kommer fra disse 
distrikter forsvare overfor medlemmene når de kommer hjem og har 
vedtatt mindretallets forslag ? Så spørres det videre om det skader. Det 
er klart at det gjør det. Jeg er uenig- med flere av Regjeringens med
lemmer, men fra det og til å gi mistillitsforslag er noget ganske anuet. 
Ved denne votering hør det være navneoprop.

Henry W. Kristiansen: Torp sa at Litvinov under debatten i Folke
forbundet om Tsjekkoslovakia tegnet sig som siste taler efter at strek 
var satt og først da fremkom med sitt syn på stillingen. Men lenge før 
Folkeforbundet rettet Sovjet-TJnionen henvendelse til Tsjekkoslovakia, 
Frankrike og England om å få en konferanse om felles opt reden av disse 
land mot nazismen og fascismen. I stedet gikk England og Frankrike 
til kjøpslåen med Hitler. Tsjekkoslovakia var redd for å bli beskyldt for 
å kjempe for kommunismen. Sovjet har tydelig sagt fra sitt standpunkt. 
Ennu er Tsjekkoslovakia en selvstendig- republikk og Sovjet-TJnionen 
anser sig fremdeles forpliktet til å gå inn for den avtale de har. Det er 
vel ingen her som bestrider at en har samme opfatuing av Tyskland og 
Italia og Franco Spania. Men Franco er ikke Spanias regjering. Regje- 
rings Spania har sagt fra at det står sterkere enn nogensinne. Men nu 
da dette land er under sterkt press, sender demokratiske laud handels- 
agenter til Franco. Det er et slag mot Uegjci ings Spania. Jeg tror ikke 
at Odda blir den første til å stanse.. Hvad blir konsekvensen av denne 
argumentasjon? Jo at næste gang når Franco kommer og ber om aner
kjennelse de jure, så må vi av de samme hensyn gå med på det. Er det 
da så at vare interesser der er «å store at vi må anerkjenne Franco? 
Jeg- tror ikke vi kan si det. Den uttalelse som Mol jord har fremsatt er 
omtrent den samme som den som blev vedtatt av Tfanspérfarbeiderfor
bundet. Også der blev det vedtatt en protest mot Imndelsagenten. Like
dan hos jernarbeiderne i Oslo. På arbeiderungdommens dag i Oslo bar 
ungdommen et merke mer innskriften: Ingen haudelsagent til Franco 
Spania. Disse mener ikke bare med dette å komme Regjeringen til livs.
\ i f°r '!U' del mener at den regjering vi har idag må gjøres sterkere. Vi 
for vår del vil gjøre -det ved å peke på de feil som er til -stede og få en 
annen politikk. 99 procent av våre medlemmer er opdradd i 1). X. A. og 
Landsorganisasjonen og har bare arbeiderklassens interesser for øie. 
Selv er jeg også opdradd der. Vi må ikke gi efter for reaksjonen. Når 
en nu ikke har fått -samarbeidet forslagene vil jeg henstille at en stem
mer mel lem de to forslag og at det som får flertall efter på blir enstem
mig vedtatt.

Emil Øtlegaard: Jeg vil pa det varmeste anbefale redaksjonskomi- 
téens forslag. En -skal være forsiktig med å kritisere ting som en har 
liten rede pa. Jeg har ofte vært uenig med Regjeringen; men jeg har
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den tillit til den at når de har gjort det de har, så har de også hatt eine 
grunner derfor. Karlsen har nevnt grupper som har interesser av at. 
Regjeringen sitter. Vi har alle mer eller mindre interesse derav. Vi hav 
for vår del særlig 3 grupper - - veiarbeiderne, jern banearbeiderne og fyr- 
og merkesvesenets arbeidere. — Våger de å stemme mot redaksjonskomi- 
téens innstilling, vil de temmelig snart erfare at de har gjort en gal 
gjerning. Ile skal erindre hvordan det var før arbeiderregjeringen til
trådte. Den gang en hadde den HundsekVske spiseseddel.

Votering ved navneoprop.
Votering: Da det var kommet krav om navneoprop blev voteringen 

foretatt på den måte.
Redaksjonskomitééns forslag blev vedtatt med 238 mot 85 stemmer, 

som blev avgitt for mindretallets forslag. 12 representanter var fravæ
rende under voteringen.

De 238 var følgende: Borghild Tharaldsen, Betzy Evensen, Hen
riette Tangen, fru Jansen, Mal bilde Gulbrandsen, Anna Nicolaisen, In
grid Holmstrøm, Jens Hånes, Harald Skotnes. Oskar Thalerød, Nils 
Bakken, Oskar Kvernbo, Kristoffer Morken, Jon Nergård, John Garberg, 
Aksel Berg, Sivert Dalilen, H. O. Jubskås, Petter Nilsen, Ådne Engedal, 
Bjarne Antonsen, Kjartan Olsen-, Bernhard Strømhaug, Kolbjørn Elve- 
sether, Ole E. Våde, Harald Heminghytt, Anker Olsen, Arne Dalbo. Odin 
Øine-s, Thv. Ødegård, Anders Eggum, Nils Buues, Ingvald Eidsvik, Einar 
Nagel, Olaf Heum, Arthur Hansen. John Aspås, Johan Røttereng, Ing
vald Press-berg, Johan Blokkum, John Skjølsvold, Ole Bech, Egil Lud- 
vigsen, Ole Valle, Andreas Wormdahl, Per Ekli, Aasmund Øberg, Jør
gen O. Lundtveit, Olaf Hjerne. Sigurd Melum, Hans Sanne, Johan Wik, 
Chr. Johannesen, Alfred Arnesen, fru Gunvor Jensen, Arthur Skevik, 
Henrik O. Vatnedal, Ingar Værnest, Konrad Pedersen, Karl Forstand, 
Magnar Kristiansen, Emil E. Buvik, Got f red Isaksen, Oskar Rognemyhr, 
L. H. Findland, Botolf Thunshelle, Nikolai Kristoffersen. Ole Linaker, 
Paul Fredriksen, Bernhard Reines, Mathias Feide, Jørgen Berntsen, 
Emil Ødegård, Ole Tafjord Dyrkorn, Olaf Trøen, Konrad Andreassen, 
Ths. Aavitsland, Johannes Rød ås, Aanan Larsen, Ole Iversen, Karl Gul- 
liksen, Aksel Nygren, Sigurd Eriksrød, Ole Normand, Johan Horveli, 
Karl Olsen, Alfred Guddal, Anders Aslaksen, Konrad Jensen, Nils Od- 
lene, Thor Hogga, Johan Berlid, Ingebret Bukkehaug, Karl Malmberg, 
Robert Robertsen, Anton Bergli, Hilmar. Antonsen, Olger Rømlingen, 
Anker Karlsen, Alfred Frydenlund, M. Langbakke, Kolbjørn Olsen, I. 
Halden, M. Hestnæ.s, Ole Nilsen, Emil Zakariassen, Rikard Hosar, Olav 
(Innset. Johan Lien, Georg Sørensen, Jørgen Løvte, Andreas Bergesen, 
Arthur Sørensen, Ragnvald Olaisen, Sigvart Sakariassen, Reidar Tverå. 
K. Magnussen, Helge Brørs, Severin Berntsen, Rikard Karlsen, Reidar 
Fossum, Per P. Haugen, Amund Rønnestad, Per Kongstellen, Marcel 
Ryeng, Harald Øen, Einar Nygård, Harder Olsen, Torstein Oldebråten, 
Corn. O. Sørlie, Ludvik Karlstad, Eivind Larsen, Johs. Huneide, Ing
vald R-iber, Nils Nygård, Lars Hjørnevik, Ingvald Pedersen, Sverre 
Ormestøyl, Henry Andreassen, Kr. Almskår, Anders T. Kvamme, Kon-
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rad Hagen, Egil Aasvang, Ole Forsbakk, Johannes Kristiansen, Ole 
Petrusen, Ragnar Bratås, Leif Nicolaisen, Lars Teigen, Anna Anthoni, 
Severin Løtvedt, Gustav Berg, Nils Langvåg, Leonhard Danielsen, John 
Severi nsen, Bertil Svardal, Jens Herland, Fredrik Larsen, Thv. Rustad, 
Adolf Fra ii (wen, Ellef Bjørn en gh, R. Sy ver sen, Thorolf Thoresen, Sigurd 
Sagdal, Kristian Johannesen, Oliver Hagen, Ivar Klausen, Aksel Bente- 
rud, Ole E. Doseth, Magnus Bergum, Arnold Hovda, Lars Nordby, Er
ling Skalle, Nils Antonsen, Andreas Karlsen, A. O. Kvaal, P. A. Fugle
berg, Emil Engen, Anton Hansen, Olaf Haugrud, Halvor Haka nes. Gun
nar Nordhal, Anders A. Øya, Lars Larsen, Halvor Orkjær, Torkild Føre- 
land, Haldor Johansen, Fredrik Pettersen, Tønnes Moi, Aksel Myre, Olaf 
Johansen, Ole Svendsen, Gustav Gundersen, Alfred Hol sæter, Tobias 
Mjåseth, Johnny Åmot, Oskar Midt lid, Tore Breivik, Hans Bjørnevik, 
Rikard Slåtlem, Rudolf Kanestraum, Arne Stave, Otto Otnæs, Kristian 
Lien, Knut Velle, Odd Langås, Ole Kristen sen, Alfred Andersen, Petter 
Pedersen, J. Strand Skaland, John Jacobsen, Halfdan Seines, Trygve 
Nilsen, Kr. S. Tamnes, Nils Bendiksen, Odin Herø, Magnus Hagerupsen, 
Miehal M. Kleven, Alexander Larsen, Teodor Tollefsen, Fridtjof Ols- 
borg, Sigurd Sørensen, Ivar Jensen, Bertheus Iversen, Petter Sand, Johs. 
M. P. Ødegård, Chr. Henriksen, Alb. Karlsen, Adolf Lien, Kristian Si
mensen, Hans Røste, Jørgen Hersleb, Simon Simonsen, Lars Bergund- 
haugen, Johannes Togstad, Olav Sletten, J. P. Karlsrud og Peder O. 
Moa ii.

De 85 som stemte for mindretallets (Birger Eriksen®) forslag var 
følgende: Kjærlaug Skålbones, Gunnar Eggen, Jørgen J. Rønning, Jo
han Henriksen, Peder Pedersen, Andr. Rek ve. John Solberg, Ole Reinås, 
J. B. Johansen, Karl Flygt Glastunes, Aksel Gul lesen, Edvard Hemli, 
Andreas Aas, Birger Eriksen, Asbjørn Strømbom, Frithjof Hofmo, Otto 
Kristiansen, Oskar Andersen, Bernhard Bjånes, Olaf Moland, Ludvik 
Johansen, Ragnv. Ugland, Mikal Wein, Robert Walther, Julius Hage
rup, Gustav Nilsen, Alfred Bonde, Thv. Thorstensen, Nils Fjeld, Aanen 
Kjær, Peder P. Torkilseng, Nils Gynnild, Olaf Gikling, Knut Høiseth, 
Lars Bakken, Kristian Østenby, Einar Aanes, Ole J. Jamtli, Halvdan 
Øverås, Alfred Stormo, Syvert Hagen, Konrad K. Aspen, Edvard By
berg, Olaf Frydheim, Ole Wenge, Hans Mø Hersen. Sandberg Sel så. Leif 
Andersen, Thorstein Kopperud, Hartvik Pettersen, Peder Gyland, Jør
gen Tajesveen, Kristen Hole, Eivind Fiskum, Jens Østmo, Annas Moe, 
Ludvik Larsen, Johan Hunhammer, Jakob Andersen, Arne Fiskvik, Al
fred Antonsen, Osvald Værriø, Rudolf Norderhaug, Didrik Isaksen, 
Håkon Torvet, Andreas J. Vedaa, Henry Aas, Karl Østrøm, Sverre K. 
Dahle, Theodor Pettersen, Peder 1 >rever. T. M. Gølling, August Petter
sen, Anders Langhelle, Ludolf Gundegjærde, Nils Menes, Oskar Hansen, 
Johan G. Tverelv, Arthur Jacobsen, Ole Olsen, Leif Myhre, Johan Olsen 
Lokøy, Herman Skoglund, Kristian Moljord og Knut Hartmark.

Følgende var fraværende ved voteringen: Karl Edvardsen, Aksel 
Grimnes, Henrik Holmstrøm, A. Lund, Alfred Sten bak. Seva Id Haugen, 
Karl Lornsen, P. Hjelle, Ei va Id Semb, Andreas Leikanger og A. Ahl- 
strand.
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2 000 til Spcmiahjelpen og 2 000 til Tsjekkoslovakiske flyktninger.
Budgettkomitéen foreslo:
Komiteen foreslår at der bevilges kr. 2 000.00 til Spaniahjelpen og 

kr. 2 000.00 til de tsjekkoslovakiske flyktninger.
Votering: Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Avslått andragende.
Fra iudgettkomitéen forelå:
Ad andragende fra sangforeningen- «Arbeidsmand». Komiteen fin

ner at når landsmøtet har vedtatt en bevilgning til Norsk Sangerfor- 
bund kan der ikke foretas bevilgning til de enkelte foreninger.

Votering: Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Et vedtak som forbedres.
Andr. Rekve m. fl. foreslo at saken vedrørende de 500 kroner til Aug. 

Pettersen blev optatt igjen, efter den avgjørelse Østrøms og Laxaas sak 
hadde fått.

Anna Anthoni: Det var en urettferdig måte det andragende blev 
behandlet på. En gjør rett i å forandre det vedtak.

Votering: Enstemmig blev det vedtatt å gi et tillegg til den tidligere 
bevilgning til August Pettersen av 500 kroner, således at det samlet blev 
1 000 kroner.

Representantskapet.
Valgkomiteens nye innstilling til medlemmer av representantska

pet blev så optatt. Innstillingen var følgende: 1. Kristian Moljord, Su
litjelma, 2. J. P. Karlsrud, Sørlandsbanen. 3. Kr. Almskår, Møre, 4. 
Gustav Berg. private kraftanlegg. 5. Johs. Togstad, Løkken Verk. 6. 
Martin Dyrseth, Hordaland. 7. Ludvik Karlstad, veiarbeiderne, Troms. 
8. Odin Herø, Statens havneanlegg, fyr- og merkesvesenet. 9. Didrik 
Isaksen, Nordlandsbanen. 10. John Nergård, Sør-Trøndelag. 11. Anders 
Rekve, Stord. 12. Tønnes Moi, Vest-Agder.

(Valgkomiteens medlemmer Lars Bakken, Nils Fjell, Frydheim og 
Hilmar Antonsen foreslo Osvald Værriø, Finnmark, som veiarbeidernes 
representant.)

Halvdan Øverås foreslo Ole Bech istedenfor Johs. Togstad og Kjar
tan Olsen istedenfor Anders Rekve.

Olaf Trøen foreslo P. O. Moan istedenfor Didrik Isaksen.
Videre blev foreslått Osvald Værriø istedenfor Ludvik Karlstad.
Lars Bakken anbefalte innstillingen. Dyrseth representerte, uttalte 

han, en 4. lønnsgruppe blandt veiarbeiderne, nemlig kompensasjonsvei- 
arbeiderne,

Nils Langvåg foreslo Konrad Jensen istedenfor Togstad.
Per Kongstellen foreslo A. Hagen istedenfor Tønnes Moi.
Gustav V il sen foreslo Osvald Værriø istedenfor Karlstad.
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Botolf Thimshelle: Det forbauser mig og vårt distrikt at Dergund 
liaugen er tatt ut. Jeg vil henstille til landsmøtet å velge Bergundhau- 
gen istedenfor Dyrsetli.

Leif Meolaisen fikk permisjon fra resten av landsmøtet.
Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet onsdag 12. oktober.
Ordstyrere: Kr. Moljord. — ff. 0. Jubskds.

Protokollen fra formiddagsmøtet referer!es og godkjentes uten be
merkninger.

Fortsatt behandling av valg til representantskapet.
Fridtjof Olsborg: Alle motforslag mot representanten fra Troms 

kommer fra Syd-Xorge. og ikke fra Nord-Aorge. Yi venter solidaritet 
fra Syd Norge her og at en ikke blander sig op i det vi vil og mener. Vi 
slutter oss helt ut om Karlstad og vi veiarbeidere går inn for ham. La 
oss ikke splitte oss her, for da mister vi en representant.

A a non- Kjær: Hvad er årsaken til at Knut Hartmark er tatt ut av 
representantskapet? Er det fordi han ofte er i mindretall? Jeg vil an
befale Hartmark gjenvalgt.

Strek blev satt.

Sigvart Sakariasseu anbefalte innstillingen.
Chr. Henriksen: Jeg synes 'en kunde vedta innstillingen. En repre

sentant for jernbanearbeiderne er ofret på denne måte her nu til fordel 
for en annen gruppe. Veiarbeiderne har grunn til å være fornøiet. For 
øvrig er det på sin plass å si at en må erindre at vi er et forbund og at en 
ikke må ta det slik som veiarbeiderne har gjort det.

Ole Bech: Jeg hører at jeg er stilt som motkandidat til Togsrtad. 
Kar det gjelder grubearbeiderues representant i forbundet så må vi, få 
lov til å bestemme det. Yi har jo følelsen av å være husmenn i forbundet, 
og vil en gi næring til en forandring i forbundets sammensetning så 
er det bare å fortsette slik. Sval bard representantene er takknemlig for 
den honnør som fofsåvidt er gitt ; men dermed får det også være.

11. Bjørnevik fikk permisjon for resten av landsmøtet.

Valgt blev: J. P. Karlsrnd med 322 stemmer, Kristian Moljord med 
320 stemmer, John X er gard med 316 stemmer, Kr. Alm skår med 315 
stemmer, Odin, Herø med 315 stemmer, Gustar Berg med 313 stemmer, 
Anders Bekve med 312 stemmer, Johs. Togstad med 281 stemmer, Didrik 
Isaksen med 273 stemmer, Martin Dyrsetli med 259 (Bergundhaugen 
hadde 63), Tønnes Moi med 243 og Ludvik Karlstad med 224 stemmer.
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Punkt 4 o: Internasjonale forbindelser.
Avdeling 102 foreslo:
For å øke forbundets faglige og økonomiske slagkraft til de kom

mende kamper og for å medvirke til en samling av hele den fagorgani
serte arbeiderklasse i en faglig internasjonale, bemyndiges forbunds
styret til å opta forhandlinger med vårt russiske broderforbund med 
sikte på oprettelse av en gjensidighetsavtale. Resultatet av forhandling
ene med innstilling forelegges medlemmene til avgjørelse ved urav
stemning.

Forslaget vil bli nærmere motivert på landsmøtet.

Fra representantskapet:
B-esL: Forslaget fra avdeling 102 forelegges landsmøtet uten inn

stilling.
Dinar Xagel: Avdeling 102 optar ikke forslaget; men vil i stedet 

foreslå: Landsmøtet pålegger det kommende forbundsstyre å søke sam
arbeide med det russiske broderforbund i den utstrekning våre nuvæ
rende skandinaviske og internasjonale forbindelser tillater.

Johan Berlid foreslo: Spørsmålet om de internasjonale forbindelser 
tas ikke op til behandling av landsmøtet. Motivering: Mener vi får ut
bygge og pleie de internasjonale forbindelser vi har i den kommende 
landsmøteperiode.

Alb. Karlsen: Jeg vil da henstille at en først voterer over utsettel- 
sesforslaget.

Votering: Berlids forslag blev vedtatt med stort flertall.
Olaf Bjerke: I § 16, punkt 2, heter det: «Foruten regnskapene skal 

revisjonsutvalget også gjennemgå forbundsstyrets og representantska- 
pets protokoller og granske alle beslutninger. De anmerkninger de måtte 
finne grunn til å fremkomme med, skal forelegges landsmøtet.» Er det 
virkelig så at revisjonsutvalget intet har hatt å bemerke? Da har vi 
begått urett ved å kaste ut flere av forbundsstyrets medlemmer.

Alfred,, M. Nilsen: Da Karsten Løkken ikke er til stede vil jeg bare 
oplyse om at i de 2 år jeg har deltatt i revisjonsutvalget så er foruten 
regnskapene også gjennomgått protokollene og vi har gjort våre. bemerk 
n higer og de er blitt besvart.

De siste gjester tar avskjed.
V/e. Xeess: På vegne av Fabrikkinternasjonalen og samtlige norske 

forbund vil jeg få takke for disse dagers samvær. Jeg anser det for en 
ære å få anledning til å representere vår Internasjonale efter at forman
nen i den har reist og spesielt her på Arbeidsmandstforbundets lands
møte, det forbund hvor jeg selv har vært medlem. De kommende tider 
tyder på at mange nye vanskeligheter vil melde sig, også for Arbeids-
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mandsforbimdet. Men vi håper at en i fellesskap med ledelsen må klare 
de opgaver som kommer og makte å ri av alle stormer. Internasjonalen 
må vel også sies atter å være svekket ved Tsjekkoslovakias utmeldelse; 
men vi har også fått mange nye medlemmer til Internasjonalen. I felles
skap og med klokskap må vi håpe at det skal lykkes oss å komme frem
over, at samholdet må bli sterkt og at de økonomiske forhold bedres. 
Atter igjen en hjertelig takk for disse dagers samvær. (Sterkt bifall.)

Johs. M. P. Ødegård: På landsmøtets og forbundets vegne vil jeg 
takke for de overbragte gode ønsker, og som vi tar med som en støtte på 
veien videre fremover. Vi har gledet oss over resultatene når det har 
gått fremover, men også vært sørgmodige når det har gått tilbake. Vi 
vil be Næss. overbringe Fabrikkinternasjonalen vår hilsen og takk og vi 
lover fortsatt å yde vår medvirkning til styrkelse av arbeiderklassens 
stilling verden over. (Sterkt bifall.)

Edward Mali son: Jeg er den siste på skansen av de utenlandske 
gjester. Jeg har under disse 12 dagers samvær her med den største be
undring fulgt den interesse og våkenhet representantene har lagt for 
dagen når det har gjaldt de forskjellige saker. Xellop dette vil jeg si 
har den aller største betydning under de nuværende forhold. Kongressen 
har i alle de store spørsmål vist at den først og fremst har tatt hensyn 
til fellesskapet og bedømt forholdene ut fra det som kunde gagne alle. 
De skandinaviske organisasjoner hevder godt sin plass innen den inter
nasjonale arbeiderbevegelse. Hvorfor? Det må ha sin spesielle årsak, 
når vi som små land har klart å hevde oss. .Jeg tror det kan sies at det 
skyldes en god organisasjonsdMplin. Men ikke bare det ; men det prak
tiske arbeidsprogram vi har satt oss å arbeide lien til socialistisk sam- 
fundsordning. Men vi må samtidig være noget varsomme. Vi må erindre 
at vi slapp verdenskrigen og de «være og vanskelige forhold efter den. 
Vi har hatt rikelig anledning til å konsolidere og styrke våre organisa
sjoner. Historisk sett ligger det et stort ansvar på den nordiske arbei
derklasse. Vi kan samles til møter og kongresser hvor vi fritt kan ytre 
oss om alle ting. Vi kan fritt og uten politibevoktning drive vårt arbeide. 
La oss ikke glemme at med den demokratiske friheten følger ansvar og 
respekt for våre medmennesker. Vi må arbeide slik og våre handlinger 
være sådanne at det ingen grobunn kan bli for fascistiske tendenser. Her 
har vi et stort opbyggingsarbeide å utføre innenfor organisasjonen. Jeg 
vil minne om og understreke socialminister Torps uttalelse her forleden 
ved et stort møte av tillitsmenn: Enhver studiecirkel er den beste smie 
vi kan oprettet i vårt arbeide. <1 jen nem studiecirklene skal vi sørge for 
større kunnskaper. Det er det viktigste. Men ikke bare kunnskaper og 
kvalifikasjoner. Det gjelder å kunne gjøre alle ting hedre enn alle de 
andre. Mitt helhetsinntrykk av disse dagers forhandlinger er godt og 
særlig av de siste dagers arbeide. Jeg vil be representantene ta med sig 
en solidarisk hilsen til sine medlemmer med forsikringen om at vi for 
vår del også vil fortsette det gigantiske arbeide vi står foran. Jeg vil be 
representantene med mig være med å utbringe et 4-foldig hurra for Vor.sk 
Arbeidsmandsforbund og for den skandinaviske og internasjonale arbei
derbevegelse. (Sterk tilslutning og bifall.)

233

Johs. M. P. Ødegård: Jeg takker på landsmøtets og forbundets vegne 
vår gjest. Det har alltid vært oss en glede å delta med ham i det inter
nasjonale grubearbeiderforbund. Yi kom sent med i det arbeide; men vi 
kom omtrent samtidig med svenskene. Ved Mattsons store arbeide innen
for Internasjonalen vil jeg også si at det har lyktes å få interessen sam
let også om andre bergarter enn kullene. Jeg vil be ham om å ta med 
en hilsen til det Internasjonale Grubearbeiderforbund og spesielt til det 
Svenske Grubearbeiderforbund. Yi har mange felles interesser og ar- 
beidsopgaver. Jeg vil benytte anledningen til å lykkønske med at de har 
løst f er i espørsmålet. (Sterkt bifall.)

Vedtaket i silikose-spørsmålet.
Johs. M. P. Ødegård: Det blev som bekjent vedtatt en beslutning i 

silikosespørsmålet og det blev valgt en deputasjon til statsministeren. 
Vi vil fremlegge følgende forslag:

I anledning det av Ole Bedi fremsatte forslag sålydende:
«Det pålegges det kommende forbundsstyre å arbeide for:

1. Å utvide sikkerhets- og beskyttelsesforanstaltninger for grubearbei- 
det og øket ansvar for arbeidsgiverne.

2. Revisjon av R. T. Y.s erstatningsbestemmelser, med krav om at inn
tektsgrensen for industriarbeiderne forhøies til kr. 3 000.00.

3. Revisjon av alderstrygdloven slik at aldersgrensen for arbeidere i 
sundhetsfarlige bedrifter senkes.

4. At bestemmelsene i kgl. res. av 2. oktober 1937 angående undersø
kelsene av grubearbeiderne snarest ul st rekkes til også å omf atte 
andre arbeidsgrener hvor det er risiko for silikose,»

og landsmøtets beslutning om å søke konferanse med departementet i 
anledning disse spørsmål foreslåes:

Efter konferanse med Socialdepartementets ehef angående nevnte 
spørsmål pålegger landsmøtet at forbundsstyret fremmer saken i over
ensstemmelse med de her foran anførte forslag, og vil landsmøtet videre 
uttale at den kgl. res. av 2. oktober 1937 vedrørende silikose snarest mu
lig gjennomføres.

Votering: Forslaget blev enstemmig vedtatt.
Olav Or in sel foreslo:
Det av 188, Bremsnes Veiarbeiderforening innleverte forslag til 

landsmøtet om støtte til sine medlemmer under fiskebergarbeiderkonflik- 
ten våren 1938 optas nu til behandling.

Konrad K. Aspen: Jeg forlangte ordet tidligere i den sak jeg vil 
fremlegge for landsmøtet, nemlig fiskbergarbeiderkonflikten i Kristian
sund og omegn. Denne sak er ikke på den trykte dagsorden og da syntes 
jeg at jeg måtte ta den op under dagsordenens punkt 4: Forskjellige 
forslag. Vi hadde et medlem som var berørt av konflikten og vi hen
stillet til forbundet om understøttelse til vårt medlem Lars Røvik. Men 
på grunn av forbundslovens § 9 kunde det ikke innvilges. Da de arbei-
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dere som var medlemmer av Norsk Skog- og Landarbeiderforbuml op- 
nåcWe understøttelse, fremlegger jeg nu følgende forslag: «Lars Bø vik 
som deltok i fiskebergkouflikten i Kristiansund i 1938 bevilge» 150 
kroner i understøttelse.

Olav Onnset: Da konflikten brøt ut var det ingen mann i arbeide. 
Medlemmene som stod i Skog- og Landarbeiderforbundet var heller ikke 
i arbeide, men de fikk understøttelse, mens våre medlemmer ikke fikk. 
Vi søkte gjeti nem samorganisasjonen om streikeunderstøttelse og det 
var anbefalt derfra, men vi fikk ikke noget svar fra forbundet. Senere 
talte jeg i telefonen med Alb. Karlsen og blev enig om at vi skulde 
søke om understøttelse. De gikk i konflikt fra 2—2-y2 måned. Vi fikk 
imidlertid svar om at det var avslått understøttelse og forbundet hen
viste til tidligere skrivelse, som jeg hadde meddelt Alb. Karlsen at vi 
ikke hadde fått og en nu ulag ikke vet hvad går ut på. Vi gjorde så 
en henvendelse til Landsorganisasjonen med anmodning til den om å 
henstille til forbundet å gi understøttelse. Vi må nu be landsmøtet 
om å vedta dette her.

Julius Hagerup fikk permisjon.
Alb. Karlsen: Kår det gjelder fiskebergkonflikteu i Xordmøre så 

er forholdet det at en hel del av de medlemmer som står tilsluttet disse 
to foreninger, periodevis har litt veiarbeide. Til en annen tid har de 
det med å legge fisken på berget og vende den. Konflikten var godkjent 
av Skog- og Landarbeiderforbundet, men de gjør det på en annen måte 
enn oss. De folk det her gjelder var ikke i arbeide da konflikten utbrøt 
og i henhold til våre lover kunde vi ikke utbetale streikebidrag. Det er 
riktig at vi svarte det til foreningene og vi sendte svaret i to eksempla
rer til Samorganisasjonen. At ikke Samorganisasjonen har sendt det 
videre er ikke forbundets skyld. Det var avdelingen som selv hadde hen
vendt sig til Samorganisasjonen. Det er videre riktig at avdelingen så 
henvendte sig til forbundet om bevilgning og at det blev avslått. Når 
avdelingen ikke har fremkommet med forslag til dagsorden, meu har 
tatt saken op nu, kommer det av de andre andragender vi her har be
handlet. Hvilket standpunkt landsmøtet vil ta til dette vet jeg ikke, 
men jeg vil si at hvis forbundet skal gi bevilgning til understøttelse i 
dette tilfelle så kommer vi til å gli langt og kassene ikke holde. Jeg vil 
anbefale landsmøtet å avvise dette forslag.

Strek blev satt.

Votering: Konrad Aspens forslag blev vedtatt. — Onnset vikle nu 
ha landsmøtet til å opta hans forslag om 3 000 kroner; men det blev 
avvist.

Varamenn til representantskapet.
Valgkomitéen foreslo; 1. J. B. Johansen, Fosdalen. 2. Johan Ber- 

lid, Sørlandsbanen. 3. Sigurd Sagdal, Hedmark. 4. Ingvald Pedersen, 
private kraftanlegg. 5. Kjartan Olsen, Folda 1. 0. Otto <Mnes. Køros- 
banens ombygging. 7. Konrad Jensen, Nordland. 8. Knut Velle, Statens 
havneanlegg, fyr- og merkevesenet. 9. Bernhard Beines, Nordlandsbanen.
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10. Gudmund Ste vik. Nord-Trøndelag. 11. Bernhard Bjåues, Sandbekk 
gruber. 12. Emil Sakariassen, Vestfold.

Valgkomitéens medlem Nils Fjell foreslo Odin Øines, Bjørkåsen, 
som varamann istedenfor J. B. Johansen.

Valgkomitéen» medlemmer Johs. Togstad og John Nergård foreslo 
Andreas Wormdahl, Orkanger, istedenfor Kjartan Olsen.

Votering: Valgkomiteens innstilling blev enstemmig vedtatt.

Avslutning.
Gunnar Sethil: Jeg vil nytte høvet til å takke for innbydelsen til å 

overvære Arbeidsmandsforbundet» landsmøte. Jeg håper at fremgangen 
vil fortsette og at forbundet vil evne å hevde sine tradisjoner. Jeg vil 
samtidig benytte anledningen til å takke A hist rand for hans store ar
beide i organisasjonens tjeneste. Hell og lykke til i kommende dager. 
(Kraftig bifall.)

Johs. M. P. Ødegård: I tilknytning til landsmøtets bifall må jeg få 
takke Sethil for hans gode ønsker og forhåpninger for vårt forbund. Da 
jeg begynte i forbundet 1. juli 1913 varte det ikke mange dagene før jeg 
måtte gå ut i aktivt organisasjonsarbeide. Sethil hadde da allerede ad
skillige år» arbeide bak sig. Jeg har grunn til å takke Sethil for hvad 
jeg har lært av ham og vi takker ham for at han har hatt anledning til 
å være til stede. Det er mange og tunge løft han har tatt i sin tid. Jeg 
vil ulla le det håp at han funn i mange år må få anledning til å følge 
organisasjonen» fremmarsj. Vi takker dig, Sethil, for alt det arbeide du 
har evnet å utføre. (Kraftig bifall.)

En hilsen til Regjeringen-.
Trygve Nilsen: Når vi nu skal avslutte vårt landsmøte vil jeg fore

slå at vi sender vår regjering en hilsen og på den måte viser at vi støt
ter op om dens arbeide. Jeg vil foreslå: Norsk Arbeidsmandsforbunds 
19. landsmøte vil sende sin beste hilsen og takk til Regjeringen, i for
visningen om at de tiltak og beslutninger som blir taft fortsatt må stå i 
klassekampen» tegn.

Votering: Forslaget til hilsning blev vedtatt mot nogen få stemmer.

Johs. M. P. Ødegård forslo at protokollen for siste møte blev gjeu- 
nemgått og justert a v forbundsstyret.

Votering: Formannens forslag blev vedtatt.

Ordstyreren (Moljord): Jeg vil på egne og på vegne av de øvrige 
ordstyrere samt sekretærene takke for den tillit som er utvist mot oss 
og for den saklighet som representantene har lagt i sitt arbeide. Med 
hensyn til de vedtak som er tatt, må vi alle gå inn for å sette tingene i 
verk til gagn for forbundets medlemmer. Med disse ord: Hjertelig takk 
og en hilsen og vel hjem.
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Formannen: Jeg vil benytte anledningen til å takke våre funksjo
nærer — ordstyrere og sekretærer og komitéer. Landsmøtet har vart i 11 
dager, men vi som syslet med forberedelsen til landsmøtet var på det 
rene med at det vilde bli langvarig, ikke minst derved at det kom så 
mange representanter og den omstendighet at vårt forbund i perioden 
har hatt en rask vekst. Det er fattet mange viktige vedtak Og lands
møtet har tilrettelagt et stort arbeidsprogram, som vil skaffe syssel- 
settelse og arbeide nok for tillitsmennene, forbundsstyret og represen
tantskapet. Det er jo også helt riktig og som det skal være. Jeg har fått 
anmodning av Simonsen om på hans vegne å takke representantene for 
den tillit som er vist ham. Jeg benytter anledningen til å ønske ham og 
Bakken velkommen. Av forbundsstyret er det så at Jørgen Hersleb, 
Hans Røste og Kristian Simensen går ut. Jeg vil på forbundets vegne 
takke dem og jeg takker dem for godt samarbeide. Røste er jo den eldste 
av de som går ut. Vi har ikke alltid hatt samme syn; men jeg har erfart 
at lojaliteten overfor fattede vedtak alltid har vært til stede. Og det er 
slik det skal være. Hersleb og Simonsen har ikke vært med så lenge; men 
de har utført et meget godt arbeide den tid de har sittet i ledelsen. Nar 
det gjelder representantskapet så er det også der blitt forandringer, idet 
Lars Bergundhaugen, Peder O. Moan, Knut F IaH mark og Olaf Sletten 
går ut. Spesielt vil jeg nevne Bergundhaugen og Moan som de eldste. 
De har alltid vært sig sitt ansvar bevist og tatt sine standpunkter ut fra 
det som de har ment har vært til organisasjonens gagn. Videre har vi 
Ha rt mark og Sletten. Meningene kan ha vært delte; men samarbeidet 
har vært godt. Jeg ønsker samtidig alle de nyvalgte velkommen til ar
beidet og jeg gjør det i den sikre forvisning om at samarbeidet fortsatt 
vil bli det aller beste. Vi takker også representantskapet» medlemmer 
for deres arbeide. En har pålagt forbundet mange opgaver av faglig art, 
men slik øom situasjonen for tiden ligger an i verden kan det også bli 
spørsmål om andre opgaver. Arbeidsmandsforbundets medlemmer vil 
alltid komme til å vise, at selv om de kanskje ikke er blandt de mest sko
lerte, «å er det iallfall ikke fnugg av tvil om at deres solidaritet er sikker. 
Klassefølelsen er i orden. Jeg har allerede tidligere takket for den tillit en 
har vist mig ved å gjenvelge mig og jeg kan love at så langt evner rekker 
skal jeg gjøre hvad jeg kan. Jeg takker gjestene og samtlige represen
tanter for disse dagers samvær. Hermed erklærer jeg forbundets 19. 
landsmøte for avsluttet. (Klokken var 17.50.)

Før man skiltes blev Internasjonalen sunget unisont.

Landsmøtets vedtak.
Forsikringskassen.

Den nuværende paragraf (i forsikringsloven) bibeholdes inntil den komité 
som er nedsatt, av Landsorganisasjonens kongress 1938 har fremkommet med sitt 
forslag til de forskjellige forbunds forsikringskasser. Hvis dette forslag fremkom
mer i landsmøteperioden, pålegges forbundsstyret å utsende dette til uravstem
ning blandt medlemmene, ledsaget av representantskapet? forslag.

Stedlige styrer.
I byer eller landdistrikter hvor det er 2 eller flere avdelinger i samme 

arbeidsbranche skal disse, i samråd med forbundet, oprette stedlige styrer som 
består av 1 eller flere representanter for hver av de tilsluttede foreninger.

Godtgjørelse til avdelingenes kasserere.
Som godtgjørelse til avdelingene for det merarbeide som det nye kartotek- 

system medfører, yder forbundet 50 øre pr. medlem pr. kalenderår.
Godtgjørelsen utbetales hvert halvår og beregnes efter de til forbundet inn

betalte merker.
Dette gjelder både F. merker og ordinære merker, og skal gjøres gjeldende 

fra 1. januar 1939.

Pensjon for arbeiderne ved jernbaneanleggene.
Det pålegges det kommende forbundsstyre å stille krav til Regjeringen om å 

fremme proposisjon for det kommende storting vedrørende pensjon for arbeiderne 
ved jernbaneanleggene.

De øvrige i saken fremsatte forslag oversendes det kommende forbundsstyre.

Veiarbeidernes lønnsopgjør 1937.
Landsmøtet tar til efterretning den under saken førte kritikk angående 

veiarbeidernes lønnsopgjør 1937.
Når det angår tariffspørsmål skal disse forelegges til avstemning i fagfor

eningene som omfatter de i spørsmålet interesserte medlemmer. Skulde det opstå 
den situasjon at et forslag blir forkastet og at det fremkommer et endret forslag, 
skal dette- på ny forelegges de interesserte medlemmer til ny behandling.

Videre henvises til forbundslovens § 8 (konflikter) og Landsorganisasjonens 
lover § 11.

Mot voldgiftslinjen.
I erkjennelse av det ansvar som følger med fagorganisasjonens økede makt, 

vil landsmøtet pttale: Det er fagorganisasjonens opgave å løse arbeidernes øko
nomiske problemer gjennem deres organisasjonsmessige innsats. Det må derfor 
advares mot at fagorganisasjonen som helhet knesetter voldgiftslinjen. Organisa
sjonen må alltid kreve fullstendig handle- og aksjonsfrihet.
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Ford undsnålen.
Samtlige som har stått tilsluttet forblindet 20 Ar. blir tildelt forbundets 

merke i gTill som en liten påskjønnelse for sitt medlemsskap.
Påfølgende utgifter herved bæres av forbundets kasse.
I henhold til foranstående beslutning er det ikke adgang til å foreta salg 

av forbundsmerket i gull herefter.

Forlnmåets Jan åsmøte.
1. Forbundets landsmøter blir å avholde på et sådant tidspunkt av året at 

representasjonen fra Svalbard blir mulig.
2. Viktige saker fra forbundet eller Landsorganisasjonen som i vinterhalvåret 

skal tas standpunkt til av medlemmene blir i god tid sendt telegrafisk til 
forbundets avdeling, eventuelt avdelinger på Svalbard, og telegrafisk svar 
med resultatet av sådanne sakers behandling blir å godkjenne av hoved
organisasjonene.

*

Valg av representanter til landsmøtet foregår efter følgende regler: 1 repre
sentant for det første fylte 40 tall og siden 1 representant for hvert fylte 150 tall 
medlemmer.

SUilMse. ■
Under hensyntagen til representantskapsmøte den 28. mars d. å om en 

bevilgning på kr. 5 000.00. og da dette beløp har vist sig å være for lite, blev det 
enstemmig besluttet og uten debatt å bevilge ytterligere kr. 5 000.00 på samme 
grunnlag som blev vedtatt i møte den 28. mars iår.

I anledning det av Ole Beeh fremsatte forslag sålydende: «Det pålegges det 
kommende forbundsstyre å arbeide for:

1. Å utvide sikkerhets- og beskyttelsesforanstaltninger for grubearbeidet og 
øket ansvar for arbeidsgiverne.

2. Revisjon av R. T. V.s erstatningsbestemmelser, med krav om at inntekts
grensen for industriarbeiderne forhøies til kr. 3 000.00.

3. Revisjon av alderstrygd!oven slik at aldersgrensen for arbeidere i sundhets- 
farlige bedrifter senkes.

4. At bestemmelsene i kgl. resolusjon av 2. oktober 1937 angående undersøkelsene 
av grubearbeiderne snarest ut,strekkes til også å omfatte andre arbeidsgrener 
hvor det er risiko for silikose, og landsmøtets beslutning om å søke konferanse 
med departementet i anledning disse spørsmål besluttes:

Efter konferanse med Soeialdepartementets etief angående nevnte spørs
mål pålegger landsmøtet at forbundsstyret fremmer saken i overensstem
melse med de her foran anførte forslag, og vil landsmøtet videre uttale at 
den kgl. resolusjon av 2. oktober 1937 vedrørende silikose snarst mulig gjen
nomføres.

Vedtak om utbetaling av streikebidrag.
De 6 medlemmer av Eidanger Arbeidsmannsforening som i 1935 blev nektet 

streikebidrag til tross for at de efter at forhandlinger var optatt, blev opsagt og 
erstattet med uorganiserte, «betales «sitt streikebidrag for den tid streiken varte.

Organisasjons- og opt gsn ing svi rksomti eten.
Landsmøtet fastslår at det bør ydes bidrag til organisasjons- og oplysniugs- 

virksomheten, men overlater til det nye forbundsstyret og representantskapet å 
avgjøre hvad der i det enkelte tilfelle kan bevilges.
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Ad tariff revisjonen Very verkene.
Det av Ole Beeh fremsatte forslag, sålydende: «Landsmøtet pålegger for

bundsstyret å innkalle representanter fra grubeindustrien til konferanse innen 
utgangen av januar måned 1939. Konferansen behandler alle spørsmål vedrørende 
tariff revisjonen ved bergverkene, herunder også spørsmålet om revisjon av berg
verksloven»^ tiltredes. Videre tiltrer komitéen det av Petter Nilsen fremsatte 
forslag angående utarbeidelse av faste prislister, og at dette spørsmål forelegges 
de enkelte avdelinger til behandling,

Utredning av spørsmålet eget gnibearbeidvrforbund.

O.

W

3.

M

Landsmøtet nedsetter en komité på 5 medlemmer som får i opdrag å utrede 
spørsmålet om eget forbund for grubeindustrien. Sekretariatet anmodes om 
å opuevue et medlem som tiltrer denne -komité.
Spørsmålet forelegges grubeiiidustriens medlemmer til behandling. 
Komitéens utredning og avdelingenes behandling av saken behandles av 
representantskapet, som fremlegger innstilling i spørsmålet for førstkom
mende landsmøte og Landsorganisasjonen.
Komitéen blev bestående av: Johs, M. P. Ødegård, Simon Simonsen, Peder 
oan. Hilmar Antonson og Birger Eriksen.

Militærspørsmålet.
I nder hensyntagen til den politiske situasjon og til forholdene ut 1 Europa 

for. Øvrig hvor fascismens stadige fremrykking fortsetter og arbeidernes organi
sasjoner i dens fotefar ødelegges kan en nedrustning for tiden ikke ansees gagnlig 
Regjeringens holdning i militærspørsmålet kan med dette som bakgrunn forsvares.

Landsmøtet er imidlertid av den opfatning at demokratiseringen av hær og 
flåte må pfi sky nnes for å gjøre den skikket til forsvar av folkets demokratiske 
rettigheter.

Kampen mot lerig og fascisme.
Landsmøtet uttaler sin varmeste beundring for det spanske folks heltemodige 

kamp mot fascismen og gir uttrykk for sin solidaritet med frihetens forkjempere 
i Spania.

Landsmøtet uttaler sin skarpeste protest og harme mot voldsavgjørelsen i 
lUuuoheii som er et direkte brudd på de mellomfolkelige rettigheter. Vi uttrykker 
v;ir solidariske samfølelse med det tsjekkoslovakiske folk ; i tillit til at det alltid 
vil stå på frihetens og demokratiets grunn.

De reaksjonære krefter vil uten tvil søke nye fremstøt, derfor må den inter
nasjonale klassesamkørighet styrkes og arbeidernes internasjonale organisasjoner 
utbygges til et effektivt vern for arbeiderklassens interesser. En sterk arbeider
bevegelse er under alle forhold den beste garanti for fred, frihet og demokrati.

Landsmøtet henstiller til forbundet og Landsorganisasjonen om å reise disse 
spørsmål i sine internasjonale organisasjoner.

Landsmøtet vil understreke at vi også her hjemme må være på vakt overfor 
et hvert fascistisk undergravningsarbeide og framstøt. En absolutt forutsetning 
lor at arbeiderklassen kan hevde sig og løse sine opgaver og slå alle reaksjonære 
og fascistiske anslag tilbake, er ubrytelig samhold og solidaritet.

Opgaven må nu være, samling i én fagorganisasjon og ett parti.
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